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Αθήνα, σήµερα στις 10 Ιουνίου 2011, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.48’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κυρία Μαρία Κυριακο-
πούλου, Βουλευτή Αχαΐας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Εργαζοµέ-
νων στη Μονάδα Οργάνωσης της Διαχείρισης του Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης Α.Ε καταθέτει προτάσεις για την εύρυθµη λει-
τουργία των ειδικών υπηρεσιών του oργανισµού. 

2) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία τα στελέχη των ειδικών
υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Διαχείρισης Κοινοτικών και
Άλλων Πόρων εκφράζουν την αντίθεσή τους µε τον τρόπο και το
είδος των διαδικασιών µε τις οποίες αποφασίστηκαν και υλοποι-
ούνται οι ανακλήσεις στελεχών και προϊσταµένων. 

3) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ, Β’
Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ και Α’ Θεσσαλονίκης κ.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι γονείς
παιδιών του 4ου και του 13ου Νηπιαγωγείων Καλαµαριάς αιτούν-
ται να µεταφερθεί, από το νέο σχολικό έτος 2011-2012, το 4ο
ολοήµερο Νηπιαγωγείο Καλαµαριάς στις αίθουσες που στεγά-
ζεται σήµερα το 17ο Δηµοτικό Σχολείο.

4) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Β’ Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  τα Σωµατεία Ναυπηγοεπισκευαστικής Ζώνης
διαµαρτύρονται για τις επικίνδυνες συνθήκες εργασίας που βιώ-
νουν οι εργαζόµενοι εξαιτίας της έλλειψης µέτρων ασφαλείας. 

5) Οι Βουλευτές, Μαγνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Λα-
ρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σωµατείων Θεσσαλίας αιτείται
την οικονοµική ενίσχυση της ένωσης προκειµένου να καλυφθούν
τα έξοδα των αγώνων που διοργανώνει για το 2011.

6) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ
και Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο Σύλλογος Γυναικών Μανταµάδου Νοµού Λέσβου, εκ-
πρόσωποι της τοπικής διοίκησης και µαζικών φορέων της Τοπι-
κής Κοινότητας Μανταµάδου κ.α. εκφράζουν την αντίθεσή τους
µε την επικείµενη εγκατάσταση δεξαµενών καυσίµων στη θέση
�Λαφτσί� της Δηµοτικής Ενότητας Λουτρόπολης Θέρµης. 

7) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ και Α’
Αθηνών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία το Διοικητικό Συµβούλιο του Επιµελητηρίου Εικα-
στικών Τεχνών Ελλάδος αιτείται να διεκδικήσει η Ελλάδα τις
οφειλόµενες από τη Γερµανία πολεµικές αποζηµιώσεις.

8) Οι Βουλευτές, Μαγνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Λα-
ρίσης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία ο Πρόεδρος του Αγροτικού Παραγωγικού Συνεταιρισµού
Νέας Αγχιάλου Νοµού Μαγνησίας ζητά την αντιµετώπιση του
προβλήµατος της αποζηµίωσης εκατοντάδων καλλιεργητών
ελιάς στο Νοµό Μαγνησίας. 

9) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜ-
ΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι επιστηµονικές ενώ-
σεις των καθηγητών της γαλλικής και γερµανικής γλώσσας, ο
Ελληνο-Γαλλικός Σύλλογος Ιωαννίνων κ.α. εκφράζουν την αντί-
θεσή τους σχετικά µε την υπουργική απόφαση η οποία επιβάλλει
τη διδαχή µόνο µίας δεύτερης ξένης γλώσσας στα δηµοτικά και
γυµνάσια σχολεία.

10) Οι Βουλευτές, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ, Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ και Α’ Θεσσαλονίκης κ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Διοικη-
τικό Συµβούλιο του Συλλόγου Εργαζοµένων Δήµου Θεσσαλονί-
κης καταγγέλλει ότι εργαζόµενοι στο Δήµο Θεσσαλονίκης
παραµένουν απλήρωτοι για αρκετούς µήνες καθώς και ότι ο
δήµος έχει σταµατήσει τόσο την παροχή γάλακτος όσο και
µέσων ατοµικής προστασίας.

11) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ  ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Αδελφότητα Βροσινιωτών
Ιωαννίνων �Αγ. Γεώργιος� εκφράζει την αντίθεσή της µε την επι-
κείµενη µεταφορά µεταναστών στο εγκαταλελειµµένο στρατό-
πεδο της Βροσίνας. 

12) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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�ΕΣΑΜΕΑ� καταθέτει τα προβλήµατα που δηµιουργούνται στα
άτοµα µε αναπηρία στη χώρα µας µε την εφαρµογή του ν.
2643/98.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ανδρέας Τσαπάρας αιτείται
τη µείωση των βουλευτικών εδρών από 300 σε 200 τουλάχιστον
για µια τετραετία ή µέχρι τη µείωση του ελληνικού χρέους.

14) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο
Δήµος Θεσσαλονίκης αιτείται να διατηρηθεί ο δηµόσιος χαρα-
κτήρας του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης και της Εταιρίας
Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης.

15) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ)
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Επαγγελ-
µατικό Σωµατείο Εργατοτεχνιτών Οικοδόµων Σπετσών �Η Αδελ-
φοσύνη� ζητά την ύπαρξη οδοντιάτρου συµβεβληµένου µε το
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ στο νησί των Σπετσών. 

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Βιοτεχνικό Επιµελητήριο Αθή-
νας εκφράζει τη δυσαρέσκειά του, καθώς η διατήρηση του
ν.3325/05 για την Αττική αποτελεί τεράστιο αντικίνητρο για την
ανάπτυξη της επιχειρηµατικότητας.

17) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ερ-
γαζοµένων στις Δηµόσιες Οικονοµικές Υπηρεσίες αιτείται την
άµεση πρόσληψη των επιτυχόντων ΠΕ στο γραπτό διαγωνισµό
του Υπουργείου Οικονοµικών.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανα-
ζήτηση Ελλήνων πολιτών που έχουν φοροδιαφύγει και έχουν
µεταφέρει χρήµατα σε τράπεζες του εξωτερικού. 

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην από-
φαση του Φαρµακευτικού Συλλόγου Αχαΐας για αναστολή
χορήγησης φαρµάκων επί πιστώσει στους ασφαλισµένους του
ΤΑΠΟΤΕ.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην µε-
γάλη αύξηση των τελών ύδρευσης στο Ρίο. 

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε προσ-
λήψεις συµβούλων µε απευθείας ανάθεση µία ηµέρα πριν
εφαρµοστεί ο νόµος που προβλέπει διαγωνισµό. 

22) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Ένωση Αξιωµατικών του Πυροσβεστικού
Σώµατος εκφράζει τη διαµαρτυρία της αναφορικά µε την κατά-
σταση του Πυροσβεστικού Σώµατος εν όψει της αντιπυρικής πε-
ριόδου.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-

τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε από-
κρυψη εισοδηµάτων από Πατρινούς µηχανικούς - κατασκευα-
στές.

24) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση εθελοντών Πυροσβε-
στικού Σώµατος εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την καθυστέ-
ρηση της προώθησης του σχεδίου νόµου σχετικά µε την αναβάθ-
µιση του θεσµού του εθελοντή πυροσβέστη και των εθελοντικών
πυροσβεστικών υπηρεσιών.

25) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εκδοτών Επιστηµονι-
κών Βιβλίων αιτείται την τροποποίηση  του άρθρου 11 του
ν.3943/11, σχετικά µε τον υποχρεωτικό συµψηφισµό των εκδοτι-
κών επιχειρήσεων που προέρχονται από την εκκαθάριση τιµολο-
γίων διανοµής συγγραµµάτων στα ΑΕΙ και ΤΕΙ της χώρας.

26) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Επαρχιακών Ταξί Νοµού
Ρεθύµνης «Ο Ταλώς» αιτείται την εφαρµογή του ν.3919/11 για τα
ΕΔΧ µε µετρητή, πρώην αγοραία, που η έδρα τους παραµένει
εκτός πρωτεύουσας νοµού ή αναπτυγµένης τουριστικά περιο-
χής.

27) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Κη-
δεµόνων του 1ου Δηµοτικού Σχολείου Κωφών και Βαρηκόων
αιτείται τη διατήρηση και στήριξη του εν λόγω σχολείου, το
οποίο, ως το µόνο ολοήµερο Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Κωφών και
Βαρηκόων που λειτουργεί και ως νηπιαγωγείο, προσφέρει πολύ-
τιµες υπηρεσίες, αποτελώντας σηµείο αναφοράς για όλη την κοι-
νότητα των κωφών σε όλη την επικράτεια.

28) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΙΟΣ - ΦΑΝΟΥΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕ-
ΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Καταναλωτών-
Ποιότητα Ζωής (ΕΚΠΟΙΖΩ) αιτείται την αναστολή των πλειστη-
ριασµών ακινήτων για ένα ακόµη έτος, προκειµένου να προστα-
τευθεί η στέγη εκατοντάδων χιλιάδων υπερχρεωµένων οικογε-
νειών.

29) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη νέα εγ-
κύκλιο του ΙΚΑ που µειώνει κατά 50% τα ποσά για τα βοηθήµατα
που έχουν ανάγκη όσοι πάσχουν από παραπληγίες και τετραπλη-
γίες.

30) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Νικόλαος Παππούς, µέλος του
Πανελλήνιου Συλλόγου Καθηγητών Ιταλικής Γλώσσας εκφράζει
τη διαµαρτυρία του για την κατάργηση της διδασκαλίας των
νέων ξένων γλωσσών επιλογής ιταλικής-ισπανικής στη δηµόσια
εκπαίδευση.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 14746/12-04-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 44614/24-05-2011
έγγραφο  από τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
η ακόλουθη απάντηση:

11978 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2. Στην µε αριθµό 14810/12-04-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Τσουµάνη - Σπέντζα Ευγενίας δόθηκε µε το υπ αριθµ.

44480/24-05-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

11980 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3. Στην µε αριθµό 14835/12-04-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Παπανδρέου  - Παπαδάκη Ουρανία δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

44594/24-05-2011  έγγραφο  από τον Υπουργό Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης η ακόλουθη απάντηση:

11982 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



4. Στην µε αριθµό 14897/13-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 44624/24-05-

2011 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 15123/15/04/2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Αποστολάτου Βαΐτση και Παπανδρέου - Παπαδάκη Ου-
ρανίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 45088/24-05-2011 έγγραφο  από

τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης η ακόλουθη
απάντηση:

11984 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στην µε αριθµό 15270/20-04-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Γεωργιάδη Σπυρίδωνος – Αδώνιδος και Πλεύρη Αθανα-
σίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 47463/24-05-2011 έγγραφο  από

τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης η ακόλουθη
απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 15578/03-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καρατζαφέρη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ/

ΓΑ.ΥΠ./Κ.Ε./1274 /24-05-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:

11986 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



8. Στην µε αριθµό 15640/03-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κοντογιάννη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. Δ6Α 1074488

ΕΞ 2011/24-05-2011  έγγραφο  από τον Υφυπουργό Οικονοµικών
η ακόλουθη απάντηση:
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9. Στην µε αριθµό 15713/04-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Νικολόπουλου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ/

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε/1302 /24-05-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:

11988 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



10. Στην µε αριθµό 16155/11-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καλαφάτη Σταύρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 2/38481/24-05-

2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών  η ακόλουθη
απάντηση:
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11. Στην µε αριθµό 16215/12-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Γρηγοράκου Λεωνίδα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1247/24-05-2011

έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:

11990 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11992 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο αναφο-
ρών και ερωτήσεων της Τρίτης 14ης Ιουνίου 2011.

Α. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130, πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4120/14-3-2011 αναφορά του πρώην Προέδρου
της Βουλής και Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
µατος κ. Απόστολου Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τον προσδιορισµό της αµοιβής των µηχανικών για τις
νέες οικοδοµικές άδειες και την κατάργηση της κατώτατης τιµής
για το πιστοποιητικό ενεργειακής επάρκειας. 

2. Η µε αριθµό 10446/3-2-2011 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Χατζηδάκη προς τον Υπουρ-
γό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε
την κατασκευή της Ζώνης καινοτοµίας Θεσσαλονίκης.

3. Η µε αριθµό 16054/10-5-2011 ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αποστόλου Νάνου προς
τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
πλήρη στελέχωση σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό του

Κέντρου Υγείας Σκιάθου.
4. Η µε αριθµό 15392/28-4-2011 ερώτηση του Βουλευτή του

Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τις προθέσεις
του Υπουργείου για τη χρηµατοδότηση της «Οµοφυλοφιλικής
Εβδοµάδας» στην Αθήνα.

Β. ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130, πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 15922/6-5-2011 ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος Γαληνού προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη χρήση του
δελτίου κοινωνικού τουρισµού από τους κατοίκους των νησιών,
στις δηµοτικές και τοπικές κοινότητες και όχι στο διευρυµένο
καλλικράτειο δήµο.

2. Η µε αριθµό 15692/3-5-2011 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Κωνσταντίνου Κιλτίδη προς τον Υπουργό Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη µείωση των επιχορηγή-
σεων των προνοιακών ιδρυµάτων της κεντρικής Μακεδονίας.

11994 �       ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Θα αρχίσουµε µε την πρώτη υπ’ αριθµόν 962/69/7-6-2011 επί-

καιρη ερώτηση του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη
προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τα µέτρα δηµοσιονοµικής
προσαρµογής που θα ενταχθούν στο µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα. 

Ο κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης έχει το λόγο για δύο λεπτά, για
να παρουσιάσει την ερώτησή του. 

Ορίστε, κύριε Καρατζαφέρη, έχετε το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι ο Λαϊκός

Ορθόδοξος Συναγερµός πάντα µε µέτρο επιχειρηµατολογεί, αν-
τιπαρατίθεται χωρίς εξαλλότητες, οι οποίες πιστεύω ότι είναι
ανεπίτρεπτες στο σηµείο στο οποίο βρίσκεται η χώρα. 

Εδώ που είµαστε, δεν νοµίζω ότι έχουν θέση ούτε οι ύβρεις
ούτε οι ατέρµονες καταγγελίες ούτε οι στείρες αντιπαραθέσεις,
εάν µπορούµε να βρούµε το µέσο δρόµο για να βγάλουµε τη
χώρα από αυτήν την κατάσταση, από αυτήν την καχεξία, από
αυτά τα κτυπήµατα τα οποία δέχεται ο ελληνικός λαός και ιδιαί-
τερα ο µη προνοµιούχος.

Συνεφωνήθη µε την τρόικα η δηµοσιονοµική προσαρµογή, η
οποία βασίζεται σε περισσότερη φορολογία, φορολογία που
ακουµπάει όλους τους Έλληνες, αλλά ιδιαιτέρως πολύ ορισµέ-
νους κλάδους ή –αν θέλετε- και τάξεις. 

Την ίδια στιγµή είναι πολύ πενιχρά τα αποτελέσµατα από τη
φοροδιαφυγή και τη φοροαποφυγή. Οµοίως, πενιχρά είναι τα
αποτελέσµατα από τα έξοδα του κράτους. Δεν µπορέσατε να
µειώσετε τις δηµόσιες δαπάνες. 

Εν συνεχεία, µέσα σε όλα αυτά, µας έρχονται και οι αποκρατι-
κοποιήσεις, οι οποίες θα γίνονται µε όρους –απ’ ό,τι φαίνεται-
που επιβάλλουν οι δανειστές. 

Εν τέλει, υπάρχει και µία επιτήρηση, η οποία νοµίζω ότι δηµι-
ουργεί άσχηµες σκέψεις στο µυαλό του καθενός. Ακούστηκαν
και προχθές τα δικά σας κοµµατικά όργανα που είπαν ότι µειώνε-
ται η εθνική κυριαρχία. Αντιδράσατε. 

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι, ούτως ή άλλως, ο τρόπος µε
τον οποίο παρεµβαίνει η τρόικα συνολικά στα πράγµατα δεν αυ-
ξάνουν την εθνική κυριαρχία, το αντίθετο µάλιστα. Οι επεµβάσεις
και οι παρεµβάσεις, όπως γίνονται, του κ. Τρισέ, του κ. Γιούνκερ,
της κ. Λαγκάρ και των υπολοίπων τόσο προς εσάς, όσο και ιδιαι-
τέρως προς τον Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας νοµίζω ότι όλοι
πρέπει να οµολογήσουµε αβιάστως ότι είναι ευθεία προσβολή ή
–αν θέλετε- συµµετοχή στα εσωτερικά της χώρας µας. 

Πιστεύετε, λοιπόν, ότι η υπέρµετρη φορολογία από τη µία
πλευρά, οι αποκρατικοποιήσεις που δροµολογούνται µε την
οριοθέτηση των δανειστών και ταυτοχρόνως η επιτήρηση, όπως
φέρεται ότι θα γίνει σε κάθε Υπουργείο, είναι ο σωστός δρόµος
για να βγούµε από την κρίση; 

Πιστεύετε, λοιπόν, ότι η υπέρµετρη φορολογία θα βοηθήσει;
Θέλω τις σαφείς απαντήσεις σας, κύριε Πρωθυπουργέ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος):  Το λόγο έχει ο Πρω-

θυπουργός, κ. Γεώργιος Παπανδρέου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ, κύριε Καρατζαφέρη.
Βεβαίως και αναγνωρίζω, ότι παρά τις ιδεολογικές µας διαφο-

ρές, έχετε κρατήσει µια στάση, που θεωρώ ότι είναι µια υπεύ-
θυνη στάση στο θέµα του µνηµονίου, µια πατριωτική στάση, διότι
έχουµε θέσει τρεις βασικούς στόχους, που αντιµετωπίζουν τρία
βασικά ελλείµµατα της χώρας. 

Πρώτο έλλειµµα, είναι το χρέος, µε την ευρύτερη έννοια και
τα ίδια τα ελλείµµατα που παράγουµε, τα οποία βαρύνουν ως
θηλιά το λαιµό του κάθε Έλληνα ο οποίος πληρώνει σήµερα αυτό

το σπάταλο και πελατειακό κράτος. Και στόχος µας είναι η συ-
νεχής µείωση των ελλειµµάτων. Βασικός στόχος µας, είναι να
µην δαπανούµε παραπάνω απ’ ό,τι παράγουµε, απ’ ό,τι βγά-
ζουµε, Να µην χρειαζόµαστε, δηλαδή, όλο και περισσότερο δα-
νεικά για να µπορούµε να επιβιώσουµε. Και αυτό αποτελεί τον
βασικό λόγο σήµερα της εξάρτησής µας, αν θέλετε της «κηδε-
µονίας» -εγώ δεν έχω πρόβληµα µε τις λέξεις- της επιτήρησης,
στην οποία µπήκαµε, όχι σήµερα, αλλά εδώ και χρόνια. Και όσοι
πραγµατικά θέλουν να σταθούν πατριωτικά, αυτό αποτελεί το
πρώτο διακύβευµα, αυτή είναι η δική µας και η δική µου πατριω-
τική στάση: Όχι σε δάνειες δυνάµεις. Και είµαστε σε ένα σωστό
δρόµο, µε δυσκολίες. Το 5% µείωσης του ελλείµµατος είναι πρω-
τοφανές, είναι ρεκόρ. Έχουµε µειώσει σπατάλες. Πράγµατι,
υπάρχει ελπίδα το 2012 να έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα, όπου
αυτό θα είναι ένα πολύ σηµαντικό επίτευγµα. 

Δεύτερος βασικός µας στόχος, είναι το έλλειµµα στο αναπτυ-
ξιακό µοντέλο, δηλαδή, να πάµε σε ένα µοντέλο ανάπτυξης που
δεν παράγει ελλείµµατα και βάρη, που παράγει πραγµατικό
πλούτο, που παράγει ποιότητα, που παράγει ανταγωνιστικά, που
παράγει ελληνικά, που εξάγει και στηρίζεται στα συγκριτικά µας
πλεονεκτήµατα, σε ό,τι δηλαδή καλύτερο έχουµε ελληνικό: το
ανθρώπινο δυναµικό, τους πτυχιούχους µας -που σήµερα πλήτ-
τονται εξαιτίας αυτού του αναπτυξιακού µοντέλου από την ανερ-
γία- τον πολιτισµό µας, την καινοτοµία µας, το περιβάλλον µας,
τις ίδιες τις αξίες µας. 

Είναι αυτή η ανάπτυξη, που θα φέρει επίσης και πλεονάσµατα,
που θα µειώσει το χρέος, που θα φέρει πλούτο στην περιφέρεια,
θα εγγυηθεί δουλειές για την Ελλάδα, που εδώ και χρόνια δεν
υπάρχουν. Υπήρχαν µόνο µε τα «STAGE» όπως λέγονται, µε το
ρουσφέτι στο δηµόσιο, το οποίο πια δεν µπορεί να αντέξει µία
τέτοια στρεβλή ανάπτυξη. 

Αλλά ανάπτυξη, δεν έρχεται ούτε µε το να ρίξουµε απλώς
λεφτά ή να χαµηλώσουµε απλώς τους φόρους. Θυµίζω ότι, το
2009 είχαµε ελλείµµατα, δηλαδή είχαµε ξοδέψει 36 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ παραπάνω απ’ ό,τι είχαµε στα ταµεία µας. Δηλαδή,
αυτά τα λεφτά που υπήρχαν ρίχτηκαν στην οικονοµία. Και παρα-
πάνω απ’ ό,τι υπήρχαν και όχι µόνο δεν έπιασαν τόπο, όχι µόνο
µας υπερχρέωσαν, αλλά είχαµε και ύφεση και ανεργία. Άρα, η
ανάπτυξη δεν είναι τόσο απλή υπόθεση.

Ας δούµε τις αιτίες, γιατί δεν έχουµε ένα σωστό µοντέλο ανά-
πτυξης. Πρώτα απ’ όλα, χρειάζεται κλίµα σιγουριάς, ασφάλειας,
αξιοπιστίας, για να επενδύσει, κάποιος είτε είναι µικρός επενδυ-
τής, είτε µεγάλος, είτε Έλληνας, είτε ξένος. Διαφάνεια. Γραφει-
οκρατία. Χτύπηµα της διαφθοράς. Απλοποίηση διαδικασιών. Να
µην φοβάται ο Έλληνας καταθέτης. Και δεν πρέπει να φοβάται
ο Έλληνας καταθέτης. Αλλιώς πώς θα µπορέσει ένα ξένος να
έρθει να επενδύσει; 

Δεύτερον. Προσέλκυση επενδυτών µε αξιοποίηση της περιου-
σίας του δηµοσίου, που σήµερα αργεί. –Εσείς το λέτε- πόσες
φορές έχετε ρωτήσει εδώ στη Βουλή; µε µεγάλο πρόγραµµα και
µε τοµές και µε αποκρατικοποιήσεις και µε αξιοποίηση της δη-
µόσιας ακίνητης περιουσίας, όπως µε το Ελληνικό, πάντα µε δια-
φάνεια, πάντα µε τις καλύτερες δυνατές τιµές. Πάντα µέσα από
θεσµούς, όπως είναι ο θεσµός της Βουλής. Με διαφάνεια στους
θεσµούς, µε έλεγχο, ακόµα και για τις επιλογές των προσώπων
που θα διοικήσουν αυτούς τους φορείς, ή αυτόν το φορέα που
θα αξιοποιήσει τη δηµόσια περιουσία. 

Τρίτον. Ποιότητα στα προϊόντα µας και ανταγωνιστικότητα στα
προϊόντα µας. Στον τουρισµό, στις υπηρεσίες υγείας και παι-
δείας που θα µπορούσαν να είναι εξαγωγικές. Μπορούµε να εξά-
γουµε γνώση και να εξάγουµε και υπηρεσίες υγείας, αντί να
εξάγουµε φοιτητές και ασθενείς. Δίνω έµφαση στις εξαγωγές,
έχουµε τα πρώτα µεγάλα θετικά αποτελέσµατα. 

Έχουµε το ρεκόρ του αιώνα -δεν το είπα εγώ, αλλά το είπαν
οι ίδιοι οι εξαγωγείς- µε 35% αύξηση των εξαγωγών συνεχιζό-
µενα τους τελευταίους µήνες. 

Παιδεία και γνώση: Κάνουµε µεγάλες αλλαγές στο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα, διότι αποτελεί επένδυση το ανθρώπινο δυναµικό,
για να είµαστε ανταγωνιστικοί για την ανάπτυξη.

Υπάρχουν κρυµµένοι φόροι. Ένα κρυµµένο κόστος αν θέλετε,
όπως παραδείγµατος χάριν µε τα κλειστά επαγγέλµατα. Και αυτό
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ανεβάζει το κόστος παραγωγής ανεβάζει το κόστος και χαµηλώ-
νει την ανταγωνιστικότητά µας. Βέβαια και ο φόρος µπορεί να
είναι ένας παράγοντας, αλλά υπάρχει µια διπλή ανάγνωση στους
φόρους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Κυβέρνησης)

Πρώτα απ’ όλα, η µείωση των φόρων. Σας φέρνω ως παρά-
δειγµα τις Ηνωµένες Πολιτείες, όπου εκεί η µείωση των φόρων
από τους συντηρητικούς δηµιούργησε τεράστια ελλείµµατα και
χρέη, αλλά επίσης η µείωση των φόρων δηµιουργεί το ερώτηµα
ποιος θα πληρώσει τις υπηρεσίες που θέλουµε. 

Και υπάρχουν, βεβαίως και αναπτυξιακά µοντέλα, όπως στις
σκανδιναβικές χώρες, που έχουν πολύ υψηλούς φόρους, έχουν
πολύ µεγάλη ανταγωνιστικότητα, έχουν εξαγωγική βιοµηχανία,
έχουν κοινωνική συνοχή, έχουν καλές υπηρεσίες. Άρα, λοιπόν,
δεν είναι το θέµα των φόρων η πανάκεια, ούτε η λύση του κάθε
προβλήµατος.

Τέλος, για την ανάπτυξη, το ερώτηµα είναι πού «πάνε τα
λεφτά;» Στη χώρα µας, αναρωτιέται κανείς: Πήγαιναν στους ερ-
γολάβους ή στα έργα; Στους µεσάζοντες ή τον πολίτη; Στους
προµηθευτές ή στις πραγµατικές προµήθειες; Στους µελετητές
ή στις πραγµατικές µελέτες; Στην υπερτιµολόγηση και την πολυ-
φαρµακία ή στον ασθενή;

Τρίτο έλλειµµα, κύριε Καρατζαφέρη, αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι ένα πολύ βασικό στοιχείο, είναι το έλλειµµα δικαιοσύνης,
το έλλειµµα ισότητας, το έλλειµµα ευνοµίας. Ένα πελατειακό σύ-
στηµα προνοµίων, που ευνοούσε από το µεγάλο παράγοντα
µέχρι και το µικρό παράγοντα για τα µικρά ρουσφέτια. Από τις
µεγάλες ολιγαρχίες, µέχρι τις µικρές συντεχνίες. Προνόµια, αυ-
θαιρεσίες, µαζί και διαφθορά. Από το να χαρίζονται ασφαλιστικές
εισφορές σε τράπεζες, µέχρι το να ιδιοποιούνται χρήµατα των
ασφαλιστικών φορέων, όπως µε το πρόσφατο «παιχνίδι» των
οµολόγων µε τα ασφαλιστικά ταµεία. Αλλά και ακόµα και µε τις
εικονικές αναπηρικές συντάξεις και το φορολογικό σύστηµα. 

Η µεγαλύτερη κοινωνική αδικία και αντιαναπτυξιακό φαινό-
µενο, είναι η φοροδιαφυγή. Αυτή είναι η µεγάλη αδικία, γιατί ρί-
χνει τα βάρη στους καλοπληρωτές, σ’ αυτούς που δεν µπορούν
να φοροδιαφύγουν. Και αυτό το Κίνηµα «Δεν πληρώνω», είναι
βαθιά άδικο, διότι ουσιαστικά βοηθά τον επίορκο υπάλληλο, τον
εφοριακό που ζητά το «γρηγορόσηµο», το «φακελάκι», κάτω από
το τραπέζι, βοηθά τελικά τις τράπεζες στην Ελβετία να πλουτί-
ζουν, και στερεί από τον ελληνικό λαό την προστασία και το
χρήµα του για την ανάπτυξη. 

Στόχος µας, κύριε Καρατζαφέρη, είναι κάθε µας βήµα να κάνει
το σύστηµα πιο δίκαιο, πιο διάφανο. Να αφαιρεί τα βάρη, ή να
είναι πολύ πιο λίγα για τους αδύναµους και περισσότερα γι’ αυ-
τούς που έχουν αναλογικά δηλαδή. 

Ευρύτερος στόχος µας, ένα πολιτικό σύστηµα που να το εµπι-
στεύεται επιτέλους ο ελληνικός λαός. Και αυτό σηµαίνει για µας,
επώδυνες αλλαγές, απαραίτητες για όλους. Να ρίξουµε φως σε
υποθέσεις σκανδάλων παρά τις όποιες πραγµατικά συνταγµατι-
κές αβελτηρίες, που δεν έχουν επιτρέψει να αποδοθεί το αί-
σθηµα δικαίου. Απόλυτη διαφάνεια στη λειτουργία των πολιτικών
κοµµάτων, των ΜΜΕ, αναδροµικά «πόθεν έσχες» παντού, αλλαγή
του εκλογικού συστήµατος, λειτουργία της δικαιοσύνης, αλλαγή
στη δηµόσια διοίκηση, στο ίδιο το Κοινοβούλιο. 

Και για πολλές από αυτές τις µεγάλες αλλαγές θα πρέπει να
ζητήσουµε την ψήφο του ελληνικού λαού µέσα από δηµοψηφί-
σµατα και το είπα και στους Αρχηγούς των κοµµάτων στις συ-
ναντήσεις µας. 

Όλα αυτά σήµερα δηµιουργούν δικαιολογηµένη αγανάκτηση
στους πολίτες, γιατί αποτελούν µέρος ενός συστήµατος που µας
έφερε ως εδώ, ένα σύστηµα που αργοπεθαίνει και πρέπει να αλ-
λάξει. 

Η αντιµετώπιση αυτού του ελλείµµατος αξιοπιστίας και εµπι-
στοσύνης είναι το µεγάλο στοίχηµα και εντός, αλλά είναι και το
µεγάλο στοίχηµα και εκτός της χώρας µας. 

Έρχοµαι στους εταίρους µας και στη δανειοδότησή µας. Τα
δικά τους χρήµατα µας δίνουν και θέλουν να είναι σίγουροι για
τρία πράγµατα. Πρώτα απ’ όλα ότι θα γίνει βιώσιµο το χρέος και
αυτό συζητάµε - διαπραγµατευόµαστε δεν θέλω να µπω σε λε-

πτοµέρειες, το ξέρετε ότι είναι ένα ευαίσθητο θέµα δεύτερον,
ότι θα κάνουµε αλλαγές, για να είναι η οικονοµία µας επιτέλους
βιώσιµη, αυτό θέλουν οι εταίροι µας και τρίτον, ότι είµαστε αξιό-
πιστοι στις υποχρεώσεις µας και δεν θα χάσουν τα λεφτά τους.

Γιατί νοµίζετε ότι είµαστε σε εποπτεία; Επειδή διαχρονικά τους
είπαµε ψέµατα. Αυτή είναι η ωµή αλήθεια. Πολλές φορές λέµε
να τα πούµε ειλικρινά, αυτή είναι η ωµή αλήθεια. 

Γι’ αυτό, πρέπει να είµαστε συνεπείς, ακόµη και µε διορθωτικά
µέτρα. Γι’ αυτό, χρειάζεται να δείξουµε ενωµένοι, δηλαδή, να δεί-
ξουµε και προς τα έξω ότι δεν µας επιβάλουν καµιά συναίνεση,
δεν επιβάλλεται η συναίνεση από κανένα, να δείξουµε ότι κατα-
νοούµε τις ευθύνες µας, ότι τις κατανοούµε όλοι µας, όλα τα
κόµµατα ότι ναι, περνάµε δυσκολίες, αλλά τις περνάµε µαζί, αλ-
λάζουµε την Ελλάδα και θα την αλλάξουµε την Ελλάδα και να εί-
µαστε πειστικοί και σε αυτούς οι οποίοι σήµερα δίνουν χείρα
βοηθείας. 

Γι’ αυτό, βεβαίως, ζητώ απ’ όλους τη συνεργασία, την κατά-
θεση ιδεών, όπως είπα και στη συνάντηση µε τους Αρχηγούς
όλων των Κοµµάτων. Ακούµε όλες τις θέσεις, κάθε θέση που
είναι θετική. Και σε αυτά που έχουµε φέρει στη Βουλή για το µε-
σοπρόθεσµο, είµαστε έτοιµοι, µέχρι και την τελευταία στιγµή, να
ακούσουµε θετικές προτάσεις, που να έχουν και αυτές ως απο-
τέλεσµα να φθάσουµε στο δύσκολο στόχο.

Και είναι δύσκολοι οι στόχοι, γιατί όλα µαζί χρειάζεται να γί-
νουν, από αυτή τη Κυβέρνηση, από αυτή την κοινωνία, µέσα σε
αυτή τη συγκυρία να µειώσουµε ελλείµµατα, να αλλάξουµε το
µοντέλο ανάπτυξης, να προστατεύσουµε παράλληλα σε αυτήν
την κρίση τους αδύναµους, τους άνεργους. Να αλλάξουµε το πο-
λιτικό σύστηµα. Να δηµιουργήσουµε µια φορολογική συνείδηση
και ένα φορολογικό σύστηµα, µε µια δηµόσια διοίκηση  που δυ-
σκολεύεται –ξέρουµε ποια είναι- και να µπορέσουµε όλα αυτά να
τα κάνουµε µε αξιοπιστία απέναντι στους εταίρους µας. Όλα
αυτά  ταυτόχρονα!

Όµως αυτός ο πόνος, κύριε Καρατζαφέρη, είναι συγκυριακός.
Αλλά αν δεν τον αντέξουµε, αν τον εγκαταλείψουµε στα µισά του
δρόµου, οι συνέπειες θα είναι ολέθριες. Και τότε, πράγµατι, οι
θυσίες θα πάνε χαµένες. Αν τον αντέξουµε τώρα, µε τα όποια
διορθωτικά µέτρα, τα επόµενα χρόνια του προγράµµατος, όχι
µόνο θα έχουµε µια διαφορετική Ελλάδα, αλλά θα έχουµε λύσει
για τις επόµενες γενιές και το µεγάλο ζήτηµα του χρέους, µε τη
βοήθεια των εταίρων µας, που προτίθενται να βάλουν πλάτη. Θα
έχουµε, παράλληλα, κάνει και αλλαγές που έπρεπε να είχαν γίνει
εδώ και δεκαετίες και πάλι µε τη στήριξή τους και τότε θα µπο-
ρούµε να µιλάµε και για εγγυηµένες δουλειές και για καλύτερους
µισθούς και για καλύτερες συντάξεις και για καλύτερο περιβάλ-
λον, για εγγυηµένη και ποιοτική παιδεία και υγεία, για µια Ελλάδα
πολύ διαφορετική και σίγουρα ποτέ πια σε επιτήρηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα  του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
από το 5 Δηµοτικό Σχολείο Διδυµοτείχου. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο τώρα έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού, κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρωθυπουργέ, πριν από κάθε διαδι-
κασία, νοµίζω ότι θα ήταν φρόνιµο –το χρωστάµε στην κοινωνία
και στους Έλληνες πολίτες- η Κυβέρνησή σας να προχωρήσει
άµεσα και πριν από την ψήφιση του νοµοσχεδίου που θα αφορά
το µεσοπρόθεσµο σε πάγωµα των τιµών. 

Πρέπει να κάνετε ένα τριετές πάγωµα των τιµών όλων των
προϊόντων, συµπεριλαµβανοµένων και των φαρµάκων. Εάν δεν
γίνει το πάγωµα των τιµών, τότε βάζουµε σε πολύ σκληρή µέγ-
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γενη τους πολίτες: Μεγαλύτερη φορολογία, λιγότερα εισοδή-
µατα και διαρκώς ακριβότερες τιµές. 

Δεν µπορεί να αντέξει ο πολίτης. Πρέπει να του δώσουµε µία
βαλβίδα εξαέρωσης και η µόνη βατή σήµερα είναι να υπάρξει
ένα τριετές πάγωµα των τιµών. Να ξέρει ο πολίτης ότι συµπιέζε-
ται, αλλά ότι θα µπορέσει να αγοράσει τα προϊόντα τα οποία είναι
απαραίτητα για τη διαβίωση αυτού και της οικογενείας του. Αυτό
είναι το πρώτο πράγµα. 

Δεν είναι δυνατόν κάθε εβδοµάδα να καλπάζουν οι τιµές στα
«CARREFOUR», στα «LIDL» και σε όλους αυτούς οι οποίοι παίρ-
νουν το µεροκάµατο του Έλληνα στα ταµεία τους την Παρα-
σκευή, για να είναι τη Δευτέρα το πρωί στις µητρικές εταιρείες,
στη Γερµανία, στη Γαλλία και σε όλες αυτές τις χώρες!

Αυτή είναι στην ουσία «εξαγωγή συναλλάγµατος». Ο µόχθος
του Έλληνα ξαναεπιστρέφει στη Γερµανία. Φωνάζει η Γερµανία,
µας µαλώνει η Γερµανία, µας τροµάζει η Γερµανία. Και όλη µας
η ζωή είναι η Γερµανία. Ψωνίζουµε από το «LIDL». Οι οικιακές
συσκευές στο σπίτι µας είναι ή «Siemens» ή «Bosch» ή «Miele».
Στο νοσοκοµείο που πηγαίνουµε –υπάρχουν γιατροί στην Αί-
θουσα- όλοι οι τοµογράφοι είναι Siemens. Τα πολεµικά µας
όπλα, τα περισσότερα, τα άρµατα µάχης, είναι Leopard. Τα λεω-
φορεία είναι MAN. Το τηλέφωνο που έχετε στο σπίτι σας είναι
Deutsche Telekom. Η ζωή µας είναι η Γερµανία. Δουλεύουµε για
τη Γερµανία. Και δεν έχουµε τη δύναµη να το πούµε στη Γερµα-
νία, ότι «είµαστε οι πελάτες σας και πρέπει να προσέχετε τους
πελάτες σας και µην µας βιάζετε µε τον τρόπο που µας βιάζετε».
Επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Κύριε Πρωθυπουργέ, για να γίνει βιώσιµο το χρέος χρειάζον-

ται κινήσεις. Με αυτά τα µέτρα δεν γίνεται βιώσιµο το χρέος.
Χρειαζόµαστε κεφάλαια. Τολµήστε και βάλτε εισαγωγικό δασµό
15% για κάθε εισαγωγή προϊόντος. Σκοντάφτει, βέβαια, στη Συν-
θήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αλλά όταν συντάσσαµε το κατα-
στατικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν υπήρχαν τέτοιες
καταστάσεις σε χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βάλτε ει-
σαγωγικό δασµό 15% και αυτοµάτως θα µειώσετε τις εισαγωγές,
θα ισοσκελίσετε µε τις εξαγωγές και θα έχετε ένα προϊόν, από
το οποίο θα µπορείτε να ξεπληρώνετε το χρέος. Τολµήστε να
προχωρήσετε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Δεύτερον: Σας είχα πει για το «πόθεν έσχες». Χαίροµαι που µε
την παρέλευση δύο ετών το υιοθετήσατε και εσείς και η Νέα Δη-
µοκρατία. Εάν το είχαµε κάνει πριν δύο χρόνια αυτό, θα είχαµε
100 δισεκατοµµύρια σε οικοδοµές. Από αυτά, το κράτος θα είχε
πάρει το 1/4. Τώρα δεν ξέρω εάν φτάνει και όπως το κάνετε, κου-
τσουρεµένο. 

Κεφάλαια: Παλιννόστηση κεφαλαίων και κεφάλαια που είναι
µέσα στα σεντούκια.

Κύριε Πρωθυπουργέ, εµείς σας δίνουµε πάντα χρήσιµες ιδέες.
Πείτε:  «Νοµιµοποίηση όλων των κεφαλαίων, αρκεί κάποιος να
αγοράσει το 25% σε οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου». Έχει 10
εκατοµµύρια κάποιος; «Στα νοµιµοποιώ αυτοµάτως, εάν τα 2,5
τα αγοράσεις σε οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Υπολογίζεται ότι µπορεί να έχουµε 100 δισεκατοµµύρια από

το εξωτερικό και άλλα τόσα από το εσωτερικό της χώρας. Αυτό
σηµαίνει 50 δισεκατοµµύρια. Να, λοιπόν, τα κεφάλαια που ζητάει
η Ευρωπαϊκή Ένωση από την εκποίηση των ακινήτων.

Αξιοποιήστε τα κληροδοτήµατα. Σας το φωνάζω δύο χρόνια.
Έχουµε περισσότερα από 60 δισεκατοµµύρια ελεύθερα και αδέ-
σποτα κληροδοτήµατα -προς τις Ένοπλες Δυνάµεις, προς κά-
ποια µοναστήρια, προς τον Ερυθρό Σταυρό- που κάθονται.
Έχουµε κληροδοτήµατα από το 1938, τα οποία ακόµα δεν έχει
διαχειριστεί η πολιτεία. Βρείτε έναν τρόπο και περάστε τα στο
δηµόσιο και αξιοποιήστε τα και κάποια από αυτά πουλήστε τα,
για να µπορέσουµε να βγούµε από αυτόν τον κυκεώνα, για να
µπορέσει να γίνει διαχειρίσιµο το χρέος µας. Χρειάζονται ριζο-
σπαστικές προτάσεις. Δεν είναι η πρόσθετη φορολογία η λύση.
Είναι το πρόβληµα. Και πρέπει να το αντιληφθείτε κάποια στιγµή. 

Ακούω, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι θα δηµιουργηθεί επιτέλους
και µε καθυστέρηση πολλών µηνών ένα ταµείο ανάπτυξης από
το µεσοπρόθεσµο. Αληθεύει, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι θα υπάρ-

ξει και ένα ταµείο ανάπτυξης από το µεσοπρόθεσµο, µε κάποια
κεφάλαια; Και ζητήθηκε από τα δύο µεγάλα κόµµατα -απ’ ό,τι µα-
θαίνω από τις Βρυξέλλες- να υποδείξουν µάλιστα και τον φορέα
της διαχείρισης. Και υπήρξε πρόταση και από το ΠΑΣΟΚ, αλλά
και από τη Νέα Δηµοκρατία. Για όλα αυτά, βέβαια, επιφυλάσσο-
µαι, εάν επαληθεύονται και για το ποιοι θα αναλάβουν αυτόν τον
τοµέα, τον τοµέα της ανάπτυξης, και πώς έγινε η επιλογή.

Κύριε Πρωθυπουργέ, σήµερα µία εφηµερίδα, η οποία δεν παί-
ζει πολιτικά παιχνίδια, δεν προτάσσει την ιδιοτέλειά της, δεν ζη-
τάει δηµόσια έργα -«Η ΕΣΤΙΑ»- λέει: «Πρώτο θέµα: Αυταπάτες
για το µεσοπρόθεσµο. Αυτή η Κυβέρνηση δεν µπορεί να το εφαρ-
µόσει. Η παρούσα Κυβέρνησις δεν µπορεί να εφαρµόσει το µε-
σοπρόθεσµο πρόγραµµα που ενεκρίθη από το Υπουργικό
Συµβούλιο και που κατατέθηκε στη Βουλή για δύο λόγους. Πρώ-
τον, διότι έχει χάσει και το τελευταίο ίχνος αξιοπιστίας. Κανένας
δεν την πιστεύει πλέον κι έτσι κάθε απόπειρα εφαρµογής οιων-
δήποτε µέτρων, περισσότερο ή λιγότερο σκληρών, θα προ-
σκρούσει σε αντιδράσεις». 

Αυτή είναι µία πραγµατικότητα, κύριε Πρωθυπουργέ. Εµείς
δεν πρόκειται να µπούµε καν στη διαδικασία της συζήτησης του
µεσοπρόθεσµου. Ως εκ τούτου, δεν µας ενδιαφέρει αν θα το φέ-
ρετε µε ένα άρθρο ή µε περισσότερα άρθρα, όπως ζητάει η Νέα
Δηµοκρατία και αυτό γιατί δεν εµπιστευόµαστε εσάς ως διαχει-
ριστές. Δεν µπορέσατε πέρυσι, στο εύκολο και στο βατόν. Τι είναι
αυτό που θα µε πείσει ότι θα µπορέσετε να αντιµετωπίσετε το
δύσκολο και σύνθετο;

Κύριε Πρωθυπουργέ, είµαι σίγουρος ότι στο τέλος του µηνός
θα είσαστε ικανοποιηµένος, γιατί θα έχει υπερψηφιστεί προφα-
νώς το µεσοπρόθεσµο. Υπερήφανος θα είστε όµως, όταν η
ψήφος αυτή είναι προϊόν φόβου κι όχι ελευθέρων νοηµατικών
διαδροµών και κοινωνικής συνειδησιακής υποστήριξης; Πολύ φο-
βάµαι, λοιπόν, ότι θα είστε ικανοποιηµένος ότι διεκπεραιώσατε
ένα δύσκολο αγώγι, αλλά δεν θα είστε υπερήφανος µε τον τρόπο
που το πετύχατε, γιατί πρώτον δηµοκρατία είναι να υπάρχει ελεύ-
θερη βούληση των Βουλευτών που δεν τη διαπιστώνουµε -γιατί
βεβαίως και τους ακούµε και τους διαβάζουµε και τους βλέπουµε
στην τηλεόραση- και από την άλλη πλευρά να υπάρχει και µία
ικανοποίηση στον ελληνικό λαό, ικανοποίηση η οποία προφανώς
δεν διαχέεται από την πλατεία, µια πλατεία που είναι γεµάτη από
την «πελατεία», όλους αυτούς που εκθρέψατε όλα αυτά τα χρό-
νια µε τη Νέα Δηµοκρατία από κοινού. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, µιλήσατε για διαφθορά. Ποιος εξέθρεψε
τριάντα επτά χρόνια τη διαφθορά; Τα είκοσι δύο ήσασταν εσείς
και τα δεκαπέντε η Νέα Δηµοκρατία, άρα εσείς ήσασταν οι φταί-
χτες. Ποιος δεν µπόρεσε να ελέγξει τη φοροδιαφυγή; Εσείς εί-
κοσι δύο χρόνια, δεκαπέντε χρόνια η Νέα Δηµοκρατία δεν το
µπορέσατε και τώρα µιλάτε για πάταξη της διαφθοράς, κύριε
Πρωθυπουργέ; Ήταν ωραίο αυτό το οποίο έγινε; Βγάλαµε ότι
όλο το φταίξιµο των µεγάλων σκανδάλων ήταν του Τσοχατζό-
πουλου και µόνο του Τσοχατζόπουλου; Γιατί δεν το τολµήσαµε
για τους υπόλοιπους που περιγράφει ευθέως ο Αντιεισαγγελέας
του Αρείου Πάγου; Αυτούς τους αφήσαµε απέξω, στο απυρό-
βλητο, στο σκιερόν. Γιατί; Διότι φοβηθήκατε µη χτυπήσει ευαί-
σθητες δικές σας «φλέβες», όπως και της Νέας Δηµοκρατίας. Τα
βρήκατε από κοινού, πήγατε στο πολιτικόν πτώµα και είσαστε
ικανοποιηµένοι. 

Όχι. Η αλήθεια πρέπει να λάµψει για όλο το σκάνδαλο, για όλο
το εύρος και όχι για ένα µέρος που αποτελεί πράγµατι ο κ. Τσο-
χατζόπουλος, αλλά δυστυχώς αδυνατείτε να κάνετε στην πράξη
αυτό το οποίο προβάλλετε µε λόγια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-

πουργός κ. Γεώργιος Παπανδρέου για τη δευτερολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Πρώτα απ’ όλα νοµίζω ότι πρέπει να πιστέψουµε στους εαυτούς
µας. Δεν εννοώ την Κυβέρνηση, την Κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία, αλλά την Ελλάδα, κύριε Καρατζαφέρη. Διότι είναι πάρα πολύ
εύκολο στη µέση ή στην αρχή ενός δύσκολου αγώνα, ενός τριε-
τούς προγράµµατος που έχει δυσκολίες, να πούµε όλοι «αποτύ-
χαµε, τελείωσε, πονάµε, να γυρίσουµε πίσω». Πού; Πού να
γυρίσουµε, κύριε Καρατζαφέρη; Αυτά που είπατε, αυτά είναι που
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αλλάζουµε. Τα θέµατα διαφάνειας, τα θέµατα διαφθοράς και
εµείς, αυτή η παράταξη, δεν δίστασε να δώσει φως ακόµα και σε
υποθέσεις που αφορούσαν στελέχη, σηµαντικά στελέχη του πα-
ρελθόντος της. Αυτό είναι το δείγµα της δικής µας τόλµης, της
δικής µας αποφασιστικότητας και µ’ αυτή την αποφασιστικότητα
θα συνεχίσουµε για να αλλάξει αυτή η χώρα. Αλλά δεν θα φοβη-
θούµε στις πρώτες δυσκολίες και δεν θα γυρίσουµε πίσω. Θα
πάµε µπροστά. Είναι δύσκολα, αλλά δεν θα φοβηθούµε. 

Δεύτερον. Το µεσοπρόθεσµο, όπως ξέρετε, ψηφίζεται, όπως
ψηφίζονται οι προϋπολογισµοί, αλλά µετά έρχονται τα εφαρµο-
στικά νοµοσχέδια, τα οποία θα ψηφίζονται κανονικά κατ’ άρθρο,
κατ’ αρχήν από τους Βουλευτές του Κοινοβουλίου και θεωρώ ότι
αυτοί που ψηφίζουν και στηρίζουν αυτήν την πορεία, το κάνουν
ακριβώς επειδή έχουν και δηµοκρατική και πατριωτική και εθνική
συνείδηση σ’ αυτήν τη χώρα.

Λέγονται πολλά για το τι πετύχαµε, δεν ήταν καθόλου εύκολη
χρονιά. Άκουσα «τα εύκολα κάνατε». Ποια εύκολα; Ποια κυβέρ-
νηση ανέλαβε µε αυτές τις δυσκολίες, κύριε Καρατζαφέρη, µέσα
σε αυτήν τη λαίλαπα των αγορών; 

Πρώτα απ’ όλα, δεν έχουµε χρεοκοπήσει. Περάσαµε όλα τα
τεστ µέχρι τώρα. Αν είχαµε αποτύχει δε θα µας είχε καταβληθεί
ούτε η πρώτη, ούτε η δεύτερη, ούτε η τρίτη, ούτε η τέταρτη
δόση. Κάθε αξιολόγηση ήταν θετική. Και πιστεύω ότι αυτό θα
γίνει και στη συνέχεια.

Τρίτον. Μέσα σε ενάµιση χρόνο έχουν γίνει ριζοσπαστικές πα-
ρεµβάσεις. Στο ασφαλιστικό, στην αυτοδιοίκηση, στις προσλή-
ψεις –µε τη διαφάνεια- στις προαγωγές στο δηµόσιο, στον
έλεγχο των κρατικών δαπανών, στο φορολογικό σύστηµα, στα
κλειστά επαγγέλµατα, στο πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας, στην
ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Ναι, οι τιµές στα φάρµακα όχι
µόνο δεν αυξήθηκαν, αλλά µειώθηκαν. Και λόγω της ηλεκτρονι-
κής συνταγογράφησης και λόγω της διαπραγµάτευσης και των
αποφάσεων που πήραµε. 

Και σε ό,τι αφορά στον πληθωρισµό, έχουµε µείωση από πέ-
ρυσι, αν αφαιρέσουµε το ΦΠΑ, άρα µας πάει στις ίδιες τιµές µε
το 2010. Άρα, έχουµε και µείωση µέσα στο καλάθι της νοικοκυ-
ράς.

Νέο σχολείο, ίδρυση επιχειρήσεων, έγκαιρες αποζηµιώσεις
αγροτών σε δύσκολες συνθήκες. 

Έχουµε µείωση του ελλείµµατος. Οι εµπειρογνώµονες του
ΟΟΣΑ, αναφερόµενοι στην µείωση του ελλείµµατος κατά πέντε
ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ, κάνουν λόγο για τεράστια µείωση
ελλείµµατος. Καµµία χώρα του ΟΟΣΑ δεν έχει µειώσει κατά τα
τελευταία είκοσι πέντε χρόνια το έλλειµµά της τόσο πολύ µέσα
σε ένα χρόνο. Δεν είναι δικά µου λόγια αλλά του ΟΟΣΑ. 

Εµφανίζονται τα πρώτα σηµάδια ανάκαµψης. Δειλά, αλλά
υπάρχουν. Εξαγωγές και τουρισµός: Αν είχαµε αποτύχει, δεν θα
είχαµε αύξηση της αξίας των ελληνικών εξαγωγών για έξι συνε-
χιζόµενους µήνες, από τον Οκτώβρη του 2010. Δεν θα είχαµε θε-
τικές προοπτικές για τον τουρισµό το 2011. 

Και η κριτική που µας ασκείται από το εξωτερικό δεν είναι ότι
απέτυχε η Ελλάδα, αλλά λένε «Κάνατε πολλά», πρέπει να κάνετε
και υπόλοιπα και δεσµευθείτε να µην καθυστερείτε». Και αυτό
είναι τελείως άλλο από το «αποτύχατε». «Να επιταχύνετε», µας
λένε. 

Κύριε Καρατζαφέρη, πολλοί ποντάρουν στην αποτυχία µας.
Άλλοι για µικροκοµµατικούς λόγους γιατί δεν κατανοούν τις εθνι-
κές ευθύνες, που έχει αυτή η Κυβέρνηση -και αυτή τη στιγµή
περνάει η χώρα δυσκολίες- άλλοι για κερδοσκοπικούς λόγους,
ποντάρουν και θα κερδίσουν, αν η Ελλάδα αποτύχει.

Και βεβαίως, υπάρχουν και διάφοροι πολιτικοί σε διάφορες
χώρες, που θα ήθελαν να αποτύχουµε για να πουν: «Να, είδατε,
δεν χρειάζεται να βοηθήσουµε την Ελλάδα, αφού δεν θέλουν οι
ίδιοι να βοηθηθούν» και να µας διώξουν είτε από το ευρώ είτε να
µην µας βοηθήσουν.

Εµείς κύριε Καρατζαφέρη, έχουµε δείξει την καλή µας προαί-
ρεση και θα τη συνεχίσουµε. Τις ιδέες τις δικές σας και κάθε
άλλου κόµµατος, τις εφικτές, τις καλές και οποιουδήποτε άλλου
κόµµατος θα τις υιοθετήσουµε. Και πράγµατι έχετε καταθέσει
ιδέες. Το αναγνωρίζουµε. Δεν λέω ότι όλες είναι συµβατές ή ικα-
νές για να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα, πολλές είναι όµως, και

τις έχουµε υιοθετήσει. Αυτό το βλέπω θετικό και θα συνεχίσουµε. 
Θα πρέπει, όµως, και από την άλλη µεριά, κύριε Καρατζαφέρη,

όλοι µας στην Ελλάδα, να µην ισοπεδώνουµε τις επιτυχίες που
είναι τελικά επιτυχίες λόγω των θυσιών του ελληνικού λαού. Πρέ-
πει να τις βροντοφωνάξουµε, µεταξύ µας ας κάνουµε την κριτική,
να κάνουµε όλο και καλύτερη πολιτική. Αλλά θα πρέπει να βρον-
τοφωνάξουµε τις επιτυχίες µας, τα εντυπωσιακά επιτεύγµατα
αυτής της χώρας, σε αυτήν τη δύσκολη περίοδο, ώστε πραγµα-
τικά ενωµένοι προς τα έξω, να δείξουµε ότι η Ελλάδα πάει µπρο-
στά και ότι θα πάει µπροστά. Αλλά θα µπορέσει να πάει µπροστά
πολύ πιο γρήγορα, αν δουλέψουµε µε µια εθνική συνεννόηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεχίζουµε τώρα µε
τη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 961/68/7-6-2011 επίκαιρης
ερώτησης του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον
Πρωθυπουργό, σχετικά µε την υπογραφή του νέου µνηµονίου
και τις συνέπειες στον ελληνικό λαό. 

Κύριε Τσίπρα έχετε το λόγο για δύο λεπτά για να παρουσιά-
σετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρω-
θυπουργέ, πριν από ενάµιση, δύο χρόνια, τον Οκτώβρη του 2009,
εκλεγήκατε Πρωθυπουργός. Και δηλώσατε τότε ότι θέλετε να
είστε ένας αντιεξουσιαστής στην εξουσία. Πολλοί χαιρετήσαµε
αυτήν τη δήλωσή σας. 

Βλέπουµε, όµως, δυστυχώς ότι µε τη στάση σας σήµερα, που
ο κόσµος είναι στους δρόµους και ζητά δηµοκρατία και λαϊκή κυ-
ριαρχία κι εσείς κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε, όχι αντιεξουσια-
στής στην εξουσία δεν είστε, αλλά είστε ένας εξουσιοµανής στην
εξουσία, γαντζωµένος στην καρέκλα την Πρωθυπουργική στο
Μέγαρο Μαξίµου.

Κύριε Πρωθυπουργέ, τι άλλο πρέπει να γίνει για να καταλά-
βετε ότι αυτός ο λαός που κατά εκατοντάδες χιλιάδες βγαίνει
στο δρόµο, ζητά δύο πράγµατα; Ζητά αλλαγή πολιτικής και δη-
µοκρατία. Ζητάει λαϊκή κυριαρχία, αυτό το αίτηµα µε το οποίο
πριν από τριάντα χρόνια ο ιδρυτής του ΠΑΣΟΚ γέµιζε τις πλα-
τείες έχοντας το λαό υπέρ του, ενώ εσείς τις γεµίζετε έχοντας
το λαό εναντίον σας.

Λέτε ότι θα πάτε σε δηµοψηφίσµατα, για να παρακάµψετε το
αίτηµα του λαού για πραγµατική δηµοκρατία µε κολπάκια και
τερτίπια. Τι δηµοψήφισµα, κύριε Πρωθυπουργέ; Αν θέλετε να
δώσετε πολιτική λύση και να βάλετε το λαό να επιλέξει το µέλλον
του, έχετε µία και µοναδική λύση: Να προχωρήσετε στη λαϊκή
κρίση, στη λαϊκή ετυµηγορία. Δηµοψήφισµα για ποιο πράγµα
αφότου περάσετε αυτά τα µέτρα, για τα οποία ο κόσµος εξεγεί-
ρεται; Δηµοψήφισµα για να αποφασίζουµε εδώ ποιο είναι το
γένος των αγγέλων; Τι είδους δηµοψήφισµα; 

Αυτός ο κόσµος που συρρέει στις πλατείες, αυτό που ζητάει
είναι όχι γενικά και αόριστα «να φύγουν όλοι». Ζητάει να φύγουν
αυτοί που µας έφεραν το µνηµόνιο, να φύγετε εσείς και το µνη-
µόνιο και να υπάρξει δηµοκρατική λύση. Δεν διαδηλώνει γιατί
έχουµε πολλούς δηµόσιους υπαλλήλους, ούτε διαδηλώνει διότι
δεν προχώρησαν οι διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις.

Το ερώτηµά µου, λοιπόν, είναι ένα και µοναδικό και θέλω µία
ειλικρινή απάντηση: Εσείς θεωρείτε ότι σώζετε την πατρίδα.
Εµείς σας λέµε: «Κύριε Πρωθυπουργέ, µη µας σώσετε άλλο!
Έλεος! Φτάνει τόσο σώσιµο ένα χρόνο τώρα!» Θεωρείτε, λοιπόν,
ότι έχετε έστω και τη στοιχειώδη δηµοκρατική νοµιµοποίηση να
προχωράτε σε αυτήν την πολιτική ερήµην του λαού και µάλιστα
µε το λαό όχι στους καναπέδες, αλλά στους δρόµους, να διαδη-
λώνει και να διεκδικεί δηµοκρατία και λαϊκή κυριαρχία;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο Πρωθυπουργός κ.
Γεώργιος Παπανδρέου έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε Τσίπρα, δεν είναι η πρώτη φορά –ίσως όχι
και η τελευταία- που θέτετε περίπου τις ίδιες ερωτήσεις και τα
ίδια διλήµµατα. Να απαντήσω λίγο διαφορετικά σήµερα, λίγο πιο
συναισθηµατικά.
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Όταν ανέλαβα Πρωθυπουργός σε αυτήν τη χώρα κάτι δεν πή-
γαινε καλά. Ήταν το τεράστιο χρέος, τα τεράστια ελλείµµατα,
ως σύµπτωµα, βέβαια του προβλήµατος που είχαµε µπροστά
µας. Βαθύτερα συµπτώµατα ήταν ότι δεν είχαµε ανταγωνιστική
οικονοµία, ότι αγοράζαµε περισσότερα και ξένα προϊόντα απ’ ό,τι
πουλούσαµε ελληνικά, ότι ουσιαστικά ήταν σε αργία η αγροτική
µας παραγωγή, ένας τοµέας εν δυνάµει δυναµικός. 

Ένα µεγάλο µέρος της παραγωγικής, κατά τα άλλα κοινωνίας
ζούσε παρασιτικά από το κράτος, από επιδοτήσεις, από πρό-
ωρες συντάξεις από εργολαβίες, που ποτέ δεν τελείωναν, από
φάρµακα που πληρώναµε πολλαπλά, από αδιαφανείς προµή-
θειες, διαφθορά, ρουσφέτι –ο νέος µόνο στο δηµόσιο έβλεπε
µέλλον- από φοροαπαλλαγές σε οµάδες, µε αποτέλεσµα να επι-
κρατεί η ανισότητα όπως συνέβαινε µε τις χαριστικές πράξεις για
ασφαλιστικές εισφορές των τραπεζών, υπήρχαν δηλαδή, ιδιαί-
τερα προνόµια που απολάµβαναν µόνο λίγοι. 

Ζούσαµε, λοιπόν, από ένα κράτος πελατειακό και όχι παραγω-
γικό. 

Από την άλλη, λέγαµε να µην πληρώνουµε φόρους, επειδή
είναι άδικοι, να µην πληρώνουµε διόδια, να µην πληρώνουµε ει-
σιτήρια. Πληρώναµε, όµως, κάτω από το τραπέζι την εφορία,
πληρώναµε το φακελάκι, το γρηγορόσηµο, βγάζαµε τα λεφτά
µας έξω.

Θέλαµε, όµως, να έρθει ο επενδυτής να φέρει τα δικά του
λεφτά, και όταν ερχόταν κάποιος, έπεφταν να τον γδάρουν, να
το πούµε πολύ λαϊκά. 

Θέλαµε όµως, από την άλλη, και σωστή παιδεία –δικαίως- και
δωρεάν παιδεία –δικαίως- και δωρεάν υγεία –δικαίως- και πρό-
νοια και κρατικές επενδύσεις σε έργα στην περιφέρεια και όχι
µόνο, σε υποδοµές –δικαίως. Αλλά όλα αυτά µαζί δεν πάνε, κύριε
Τσίπρα. Όλα αυτά µαζί δεν γίνονται. Και το κράτος αυτό λύγισε. 

Γι’ αυτό είµαστε αντιεξουσιαστές, γιατί είµαστε ενάντια σ’
αυτού του τύπου την εξουσία, σ’ αυτού του τύπου το κράτος.
Εµείς θέλουµε ένα κράτος όχι µεγάλο και σπάταλο και πελατει-
ακό, αλλά σωστό, δίκαιο, µε διαφάνεια, και βεβαίως, να υπηρετεί
τον πολίτη µε σωστές υπηρεσίες. Αλλά αυτό το κράτος ήταν τε-
ράστιο, συγκεντρωτικό, αναποτελεσµατικό, παρασιτικό, πελατει-
ακό.

Όταν ανέλαβα, λοιπόν, οι αγορές δεν µας δάνειζαν, το ξέρετε.
Δεν µας δάνειζε κανείς από κάποια στιγµή και µετά. Πήγαµε και
πήγα εγώ προσωπικά και ζήτησα στήριξη από τους εταίρους
µας. Τι είπαµε; Πολύ απλά: Δώστε µας χρήµατα για να µην κα-
ταστραφούµε. Πολύ απλά. Τι είπαν, λοιπόν, µετά από δυσκολίες;
Nα σας δώσουµε χρήµατα. Για πόσο χρόνο; Εσαεί; Σαφώς όχι.
Όσο χρειάζεται για να βάλετε τάξη στην οικονοµία σας, αλλά
κάντε οικονοµίες και φτιάξτε µια οικονοµία βιώσιµη για να µην
µας χρειάζεστε, για να σταθείτε στα δικά σας πόδια, µε τις δικές
σας δυνάµεις.». 

Αυτό δεν είναι το ζητούµενο, κύριε Τσίπρα, για να φύγουµε
από τη κηδεµονία; Δηλαδή, αν φύγει, το ΔΝΤ, η Ευρωπαϊκή
Ένωση, ο Παπανδρέου, θα έχει φύγει και το χρέος, θα έχουµε
σταθεί στα πόδια µας, έτσι µονοµιάς; Αυτή είναι η λύση;

Νοµίζετε ότι θέλουν αυτοί να µας χρηµατοδοτούν; Διότι µιλάτε
σαν να θέλουν αυτοί να µας χρηµατοδοτούν. Κάποιοι θέλουν να
υπάρχουν θεωρίες συνωµοσίας, ότι ήθελαν τάχα την Ελλάδα υπό
εποπτεία. Ποια εποπτεία; Τα λεφτά τους µας δίνουν, κύριε Τσί-
πρα, τα δικά τους λεφτά και όχι µόνο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των φορολογούµενων, αλλά και του ΔΝΤ. 

Ξέρετε τι λένε στο ΔΝΤ οι αναδυόµενες χώρες; Γιατί δίνουµε
σ’ αυτήν την πλούσια χώρα, την Ελλάδα, το µεγαλύτερο πακέτο-
µαµούθ που έχει ποτέ υπάρξει στην ιστορία του πλανήτη µας,
όταν υπάρχουν φτωχές χώρες στην Αφρική, στη Λατινική Αµε-
ρική και στην Ασία που χρειάζονται πολλά περισσότερα ή λιγό-
τερα, αλλά δεν δίνουµε σ’ αυτούς; Θέλουν να µας δώσουν τα
χρήµατα; Θέλουν να απαλλαγούν από την Ελλάδα, κύριε Τσίπρα,
αυτό να το κατανοήσετε.

Και να πω και κάτι άλλο, γιατί είναι πολύ εύκολο να δικάζει κα-
νείς προθέσεις. Εγώ δεν το κάνω ποτέ στη ζωή µου και σέβοµαι
την καλή προαίρεση κάθε Βουλευτή και κάθε πολίτη αυτής της
χώρας και θέλω και εσείς αυτό να το σεβαστείτε, γιατί ποιος δη-
µοκρατικά εκλεγµένος Πρωθυπουργός οποιασδήποτε χώρας, θα

ήθελε να βγαίνει µε το δίσκο για να µαζεύει λεφτά από άλλες
χώρες; Και να τα ακούει από πάνω, να ακούει τα σχολιανά του; 

Κανένας δεν το θέλει, και σίγουρα ούτε εγώ. Αλλά εγώ, αγα-
πητέ κύριε Τσίπρα, εγώ δεν το κάνω για την πάρτη µου, το κάνω
για την Ελλάδα, το κάνω για το συνταξιούχο, το κάνω για τον ερ-
γαζόµενο, το κάνω για τη µικροµεσαία επιχείρηση, το κάνω για
τον καταθέτη, το κάνω για τη νέα γενιά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Σήµερα, πονάµε όλοι και θα πονάµε αυτά τα χρόνια που

έχουµε µπροστά µας, τα δύο-τρία δύσκολα χρόνια. Αλλά θα ήταν
πολύ πιο δύσκολα εάν δεν έτρεχα και εάν δεν τρέχαµε να πά-
ρουµε αυτά τα χρήµατα.

Θέλω να µου πείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, µε ειλικρίνεια κά-
ποια στιγµή, γιατί το έθεσα και στους αρχηγούς των κοµµάτων:
Θέλετε ή όχι τα χρήµατα αυτά; Πέστε µου. Πέστε το, κύριε Τσί-
πρα. Τα θέλετε ή όχι; Πολύ καθαρά, όχι µισόλογα, θέλετε να τα
διεκδικήσω αυτά τα λεφτά ή όχι;

Αν µου πείτε «άντε φτύσε τους» –τα λέω πολύ–πολύ, λαϊκά,
αλλά όλοι να το πούνε, όλοι µας να το πούµε εδώ πέρα στη
Βουλή- να το κάνω. Ξέρετε πολλές φορές κι εγώ το ίδιο αισθά-
νοµαι, ανθρώπινα, «άει στο καλό», µ’ αυτούς που έχουµε πάνω
στα κεφάλια µας»! 

Αλλά αυτή είναι υπεύθυνη στάση; Θα ήταν πολύ εύκολο να πω
αυτό και να κάνω τον ήρωα και να αισθανθώ προς στιγµή εθνική
ανάταση. Ξέρετε ποια θα ήταν η επόµενη µέρα όµως; Ποια
εθνική ανάταση θα αισθανόµασταν την επόµενη µέρα, που θα
φεύγαµε από το ευρώ; Που δεν θα είχαµε να πληρώσουµε; Ξέ-
ρετε ότι το έλλειµµά µας σήµερα, όχι χθες, σήµερα είναι όσο
ολόκληρη η µισθοδοσία όλων των δηµοσίων υπαλλήλων; Πολύ
εύκολα, λοιπόν, λέτε να φύγουµε και να τους πούµε να φύγουν.
Την επόµενη µέρα, όµως, δεν θα είχαµε να πληρώσουµε όλους
τους δηµόσιους υπαλλήλους και συνταξιούχους µαζί. Αυτή θα
ήταν η εθνική στάση, η πατριωτική στάση, κύριε Τσίπρα; 

Και βέβαια, θα είχαµε χάσει µαζί µε αυτό και τη µεγάλη ευκαι-
ρία, επιτέλους, να αλλάξουµε αυτόν τον τόπο, µε τις λιγότερο
επώδυνες διαδικασίες, διότι αυτές οι επώδυνες διαδικασίες, είναι
πολύ λιγότερο επώδυνες, απ’ ό,τι θα ήταν εάν είχαµε καταστρα-
φεί. 

Θέλω να θυµίσω τι συνέβη στην πατρίδα µας, όταν χάθηκε η
λογική, όταν χάθηκε το µέτρο, όταν επικράτησε όχι δηµοκρατικά
ο λαός, αλλά όταν έγινε ο όχλος εργαλείο. Εγώ είµαι υπέρ και
των διαµαρτυριών και κατανοώ τη γνήσια αγανάκτηση πάρα πολ-
λών πολιτών. Προσοχή όµως, στο ποιος προσπαθεί αυτό να το
ποδηγετήσει, ώστε ο κόσµος που διαδηλώνει να γίνει εργαλείο
στα χέρια κάποιων, πουλώντας εύκολα και ευχάριστα λόγια, για
να δηµιουργήσει διχασµό. Σκεφθείτε τι έγινε στην ιστορία, όταν
αυτό συνέβη και µοιραστήκαµε στα δύο. 

Να θυµίσω την τύχη της Ελλάδας, όταν παραδοσιακές πολιτι-
κές φατρίες της εποχής, µαζί µε προύχοντες, τους προνοµιού-
χους, δηλαδή, της εποχής της τουρκοκρατίας και τους
πλοιοκτήτες έφτασαν να δολοφονήσουν τον Καποδίστρια,.
επειδή έφτιαχνε κράτος, επειδή καταργούσε προνόµια, επειδή
αποκαθιστούσε την κοινωνική δικαιοσύνη, επειδή έκανε µεταρ-
ρυθµίσεις στην παιδεία, επειδή έβαλε φόρους;

Να σας θυµίσω τι έγινε, όταν ο Τρικούπης µίλησε για τη χρεο-
κοπία; Όταν προσπάθησε να βάλει τάξη στη χώρα, όταν µίλησε
για την ανάγκη δανεισµού από το εξωτερικό;  Και τότε, υπήρχαν
δήθεν φιλολαϊκές πολιτικές δυνάµεις που πρωτοστατούσαν στο
λαϊκισµό και αρνήθηκαν να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων
και ξέρουµε το αποτέλεσµα. 

Να θυµίσω την τύχη της Ελλάδας το 1920, όταν κάποιοι πάλι
ξεσήκωσαν το λαό εναντίον της συµµαχίας του Βενιζέλου και
τους Ευρωπαίους και φώναζαν «Οίκαδε», όταν έριξαν την κυβέρ-
νηση και έπεισαν τους πολίτες ότι τα δύσκολα πρέπει να τελει-
ώσουν; Όταν επικράτησαν και πάλι τα εύκολα λόγια και οι
ευχάριστες υποσχέσεις; Να θυµίσω τι ακολούθησε, όταν η Ελ-
λάδα χωρίστηκε στον εµφύλιο ή όταν ήρθαν σωτήρες µε το νέο
διχασµό µετά το ’65, που υπονόµευσαν τη δηµοκρατία;

Κύριε Τσίπρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρκεί να διαβά-
σουµε την ιστορία µας, για να δούµε πολύ καθαρά, πόσο αυτό
έβλαψε τη χώρα, και πόσα χρόνια την πήγαινε πίσω κάθε φορά
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που επικρατούσε η έλλειψη ψυχραιµίας, η έλλειψη καθαρής µα-
τιάς, τα ωραία και στρογγυλευµένα λόγια, ο λαϊκισµός, οι αφο-
ρισµοί. Οι αφορισµοί από τους οποίους, δυστυχώς, η
παραδοσιακή Αριστερά δεν έχει ξεφύγει. Μια παράταξη, µια πα-
ράδοση που θα έπρεπε να είναι κριτική στη σκέψη, αλλά χρησι-
µοποιείτε όµως, αφορισµούς αντί της λογικής. Ας µην κάνουµε
το ίδιο λάθος,  η Ελλάδα πρέπει να αντέξει, µπορεί να αντέξει,
για να αλλάξει και να αλλάξει δηµοκρατικά. 

Εάν από την άλλη, πρέπει να διεκδικήσω αυτά τα χρήµατα,
πρέπει αυτή η Κυβέρνηση να διεκδικήσει αυτά τα χρήµατα –και
τα διεκδικούµε κάθε τρίµηνο- εάν νοµίζετε, λοιπόν, ότι πρέπει να
διαπραγµατευτούµε σκληρά –και διαπραγµατευόµαστε κάθε
φορά σκληρά για τους καλύτερους δυνατούς όρους- τότε πρέπει
να είµαστε συνεπείς στη µείωση του ελλείµµατος και στις µεγά-
λες αλλαγές. Αυτό το πρόγραµµα δεν είναι ευχάριστο, το µνη-
µόνιο δεν είναι ευχάριστο, το φάρµακο δεν είναι ευχάριστο και η
θεραπεία θέλει και αφοσίωση και συνέπεια. Μην φανταστείτε ότι
δεν αντιλαµβάνοµαι ότι οι συµπολίτες µας περνούν δύσκολες
στιγµές. Το ξέρω, είµαι δίπλα τους, όσο πιο πολύ µπορώ. 

Αντιλαµβάνοµαι τις δυσκολίες που περνάνε και οι οικογενει-
άρχες και µισθωτοί και άνεργοι και συνταξιούχοι. Όλοι όσοι βλέ-
πουν το εισόδηµά τους να µειώνεται και έχουν δύσβατο δρόµο
µπροστά τους, αγωνιούν για το µέλλον, για τα παιδιά τους. Αλλά
γι’ αυτούς παλεύουµε, κύριε Τσίπρα. Σήµερα η κοινωνία µας πλη-
ρώνει τα λάθη και τις αµαρτίες του παρελθόντος. Κάτι στο οποίο
εσείς ποτέ δεν αναφέρεστε. Σαν να ξεκίνησε η ιστορία του σύµ-
παντος τον Οκτώβρη του 2009. Θα περάσουµε από µια αναπό-
φευκτη δοκιµασία και πρέπει να κάνουµε κάθε τι για να µην
πληρώσουν εκείνοι ή να πληρώσουν λιγότερο εκείνοι που πράγ-
µατι δεν έχουν ευθύνες, όπως είναι η νέα γενιά, για τις αµαρτίες
και τα λάθη που άλλοι διέπραξαν.

Αυτές οι αγωνίες είναι δικαιολογηµένες και η αγανάκτηση είναι
δικαιολογηµένη. Αλλά κάτι υπάρχει που µας έφερε εδώ. Και δεν
είναι ούτε το µνηµόνιο, ούτε το µεσοπρόθεσµο, ούτε η αύξηση
των φόρων, είναι οι αµαρτίες, τα λάθη, το πολιτικό σύστηµα που
πρέπει να αλλάξει και αυτό πολεµάµε, που πρέπει να διώξουµε
µακριά. Αυτήν την Ελλάδα πρέπει να αλλάξουµε, για να µην χρει-
αζόµαστε καµµία επιτήρηση, καµµία δουλεία πάνω από το κεφάλι
µας. Αυτό είναι το πατριωτικό καθήκον και αυτό το πατριωτικό
καθήκον εγώ, και η παράταξή µου, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ υπηρετούµε.

Είναι το ύψιστο χρέος µας και η δέσµευσή µας από το 2009.
Και αυτή ήταν η εντολή του ελληνικού λαού και το 2009 να αλ-
λάξουµε την Ελλάδα και αυτό κάνουµε. Όπως βέβαια πρέπει να
αλλάξουµε και την Ευρώπη, µια συντηρητική, φοβική, εσω-
στρεφή, εθνικιστική πολλές φορές Ευρώπη. Να παλέψουµε για
τα ευρωοµόλογα, για το φόρο επί των συναλλαγών, όπως προ-
τείνω θα ήθελα και τη θέση σας πάνω σε αυτό. Μετά την ψήφιση
από την πλειοψηφία της Ευρωβουλής της πρότασης της συνα-
δέλφου σοσιαλίστριας Άννυς Ποδηµατά για το φόρο επί των συ-
ναλλαγών στις τράπεζες, ήλθε η γαλλική Εθνοσυνέλευση να
βγάλει ψήφισµα υπέρ αυτής της απόφασης. Θεωρώ ότι, και το
ελληνικό Κοινοβούλιο αυτό θα πρέπει να κάνει.

Μπορούµε, λοιπόν, να δώσουµε µάχες. Μην δίνετε µάχες άγο-
νες, δώστε µάχες για να αλλάξει αυτή η χώρα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το ίδρυµα της Βουλής εί-
κοσι µαθήτριες και µαθητές και ένας εκπαιδευτικός από το 3ο
Δηµοτικό Σχολείο Κερατέας Αττικής.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσί-
πρας.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρω-

θυπουργέ, για άλλη µια φορά ήρθατε εδώ στο Κοινοβούλιο και
σας ακούσαµε να µιλάτε µε τη γλώσσα των δανειστών, τη
γλώσσα των πιστωτών. Αν ερχόταν εδώ η κ. Μέρκελ, τα ίδια θα
µας έλεγε: Ότι τα λεφτά που σας δίνουµε σας τα δίνουµε για να
σωθείτε, ότι είναι τα λεφτά των φορολογούµενων Γερµανών και
εσείς πρέπει να τα τιµάτε και αφού σας δίνουµε αυτά τα λεφτά,
εσείς πρέπει να κάνετε αυτό που σας λέµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, ακόµα και σε µια ιδιωτική επιχεί-
ρηση, όταν στέλνουν τον διευθύνοντα σύµβουλο να διαπραγµα-
τευτεί µε τους δανειστές για τους καλύτερους όρους και αυτός
επιστρέφει και χρησιµοποιεί τη γλώσσα των πιστωτών και τα επι-
χειρήµατά τους τότε το πρώτο πράγµα που κάνει το διοικητικό
συµβούλιο της επιχείρησης, είναι να τον απολύσει αυτόν τον δι-
ευθύνοντα σύµβουλο. 

Εσείς τόσο καιρό µιλάτε διαρκώς τη γλώσσα των πιστωτών.
Ευτυχώς, όµως, δεν µας είπατε τώρα ότι είναι και ευλογία το µνη-
µόνιο, όπως µας έλεγε ο κ. Πάγκαλος ένα χρόνο τώρα, ότι είναι
ευλογία. Παραδεχθήκατε ότι δεν είναι ευλογία σήµερα. Σε ποια
χώρα ζείτε, κύριε Πρωθυπουργέ; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Να µην είσαι κακοήθης.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Δεν µιλώ σε
εσάς, κύριε Πάγκαλε. Αν θέλετε να πείτε κάτι, να πάρετε το λόγο
και να µην βρίζετε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ψεύδεσαι ασυστόλως.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Δεν είναι τσι-
φλίκι σας η Βουλή για να βρίζετε, να βρίζετε στα κανάλια.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εσύ µε ανέφερες και ψεύδεσαι ασυστόλως.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρω-
θυπουργέ, σε εσάς απευθύνοµαι και παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε… 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Να µην µε αναφέρεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): …να σεβα-
στεί ο κ. Πάγκαλος το θεσµό εδώ του Κοινοβουλίου. Να τον
σεβαστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, να ακού-
σουµε τον κ. Τσίπρα. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Λέτε για πα-
τριωτική ευθύνη. Χρησιµοποιείτε την ίδια γλώσσα που
χρησιµοποιούσαν κάποτε για την Αριστερά, αυτοί που λεγόντου-
σαν εθνικόφρονες και η Αριστερά ήταν οι εθνοπροδότες, οι συµ-
µορίτες. Δεν µας λέτε «συµµορίτες» τώρα, µας λέτε «κοτζα-
µάνηδες», αλλά µόλις ανεβήκατε στο Βήµα εξήρατε τη στάση
του κ. Καρατζαφέρη ότι είναι πατριώτης. Εµείς δεν είµαστε πα-
τριώτες. Είστε εσείς πατριώτης! 

Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε καταλάβει ότι αυτούς που πάτε να
σώσετε µε το µνηµόνιο που εφαρµόζετε, τους έχετε ξεκληρίσει;
Εκατόν είκοσι χιλιάδες λουκέτα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
εκατό χιλιάδες νέοι άνθρωποι εγκαταλείπουν την πατρίδα και πη-
γαίνουν στο εξωτερικό. Γιατί; Για να µας σώσετε το κάνετε αυτό;
Ένα εκατοµµύριο θα φτάσουν οι άνεργοι µέσα στο 2011. Κραχ
ανεργίας. Περισσότερος είναι ο οικονοµικά µη ενεργός πληθυ-
σµός από τους απασχολούµενους, λέει το ΙΝΕ της ΓΣΕΕ. Για να
µας σώσετε το κάνετε αυτό; 

Με ρωτήσατε ευθέως αν θέλουµε το δάνειο ή όχι. Κύριε Πρω-
θυπουργέ, ρωτήστε όλους αυτούς µε τους οποίους έχετε πολύ
καλή σχέση –τον Στίγκλιτζ, τον Μπρούκµαν, όποιον οικονοµο-
λόγο θέλετε- αν σώζεται κάποιος χρεοκοπηµένος µε νέα ακριβά
δάνεια, ακόµη πιο σκληρά και µάλιστα µε την απαίτηση αυτά τα
δάνεια να µη τα δίνει για παραγωγική διαδικασία και για ανά-
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πτυξη, αλλά για να αποπληρώνει τα προηγούµενα. 
Μας είπατε ότι φταίει η Νέα Δηµοκρατία. Βεβαίως φταίει η Νέα

Δηµοκρατία. Ο κ. Γιούνκερ λέει ότι οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας τριάντα πέντε χρόνια φταίνε. Βεβαίως. Και εί-
χατε τη δικαιολογία πέρυσι τέτοιον καιρό ότι η Νέα Δηµοκρατία
µας οδήγησε στα τάρταρα και ο κ. Καραµανλής σηκώθηκε και
έφυγε και εσείς βρεθήκατε µε την πλάτη στον τοίχο. 

Αλήθεια, λοιπόν, είναι αυτό. Το παραδέχοµαι και εγώ. Ένα
χρόνο, όµως, τώρα τι κάνετε; Τώρα ποιος σας φταίει; Εσείς ψη-
φίσατε αυτό το µνηµόνιο. Εσείς εφαρµόσατε αυτήν την πολιτική.
Ο Τσίπρας µπορεί να δηµιουργούσε προβλήµατα µε την παρου-
σία του, όπως λέτε εσείς εδώ, αλλά δεν σας εµπόδισε να το
εφαρµόσετε. Γιατί εκεί που αποτύχατε χθες, θα πετύχετε σήµερα
και µάλιστα µε µια πολιτική η οποία φτάνει τα όρια του παραλο-
γισµού; 

Θέλετε –λέει- να βάλετε κεφαλικό φόρο πάνω από 12.000 ει-
σόδηµα και µάλιστα µε αναδροµική ισχύ. Σας ερωτώ: Ένας µι-
κροµεσαίος που το 2010 είχε εισόδηµα 900 ευρώ –και είναι
πολλοί αυτοί, διακόσιες πενήντα χιλιάδες άνθρωποι έχουν µπει
στην ανεργία µέσα στο 2010- θα πάει τώρα που είναι άνεργος
και δεν έχει ταµείο, γιατί είναι µικροµεσαίος, να πληρώσει 300
ευρώ αναδροµικά; Ο άνεργος, ο απολυµένος θα πληρώσει ανα-
δροµικά; Και ύστερα µου λέτε γιατί σας κατηγορώ ότι έχετε ξε-
περάσει τη Θάτσερ και την πολιτική –προσέξτε, δεν σας είπα
ποτέ δικτάτορα- Πινοσέτ, των αποκρατικοποιήσεων. Το µεσοπρό-
θεσµο πρόγραµµα τα ξεπερνάει. 

Να σας θυµίσω όµως, ότι κάποτε ήσασταν πραγµατικό
ΠΑΣΟΚ, κύριε Πρωθυπουργέ! Τρία χρόνια πριν τι λέγατε; Σε επί-
καιρη ερώτηση στον Πρωθυπουργό Καραµανλή, για τις αποκρα-
τικοποιήσεις, λέγατε: «Η Ελλάδα θα είναι η µόνη ευρωπαϊκή
χώρα στην οποία τα µεγαλύτερα λιµάνια, το σύνολο των µεγάλων
αεροδροµίων, οι τηλεπικοινωνίες, η παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και άλλοι ζωτικοί τοµείς της οικονοµίας θα είναι ιδιωτικοί ή
και θα ελέγχονται από αντίστοιχους οργανισµούς άλλων χωρών.
Αυτή η πολιτική είναι και ξεπερασµένη και αποτυχηµένη. Την
εφάρµοσαν στο παρελθόν µονάχα ακραίες νεοφιλελεύθερες κυ-
βερνήσεις, όπως της Θάτσερ και του κ. Μητσοτάκη». 

Εσείς τα λέγατε. Και τώρα τι κάνετε; 
Κύριε Πρωθυπουργέ, µας λέτε να κάνουµε οικονοµίες, ότι πρέ-

πει να µειώσουµε το έλλειµµα. Συµφωνούµε. Ο µόνος τρόπος για
να µειώσουµε το έλλειµµα είναι να γδάρουµε µισθωτούς και συν-
ταξιούχους; Άλλος τρόπος δεν υπάρχει; Εσείς πολύ σωστά λέ-
γατε προεκλογικά ότι λεφτά υπάρχουν. Γιατί δεν πήγατε εκεί που
υπάρχουν τα λεφτά; Ξέρετε ότι δηµοσιεύµατα λένε για 600 δισε-
κατοµµύρια καταθέσεις στις τράπεζες τις ελβετικές, τις αυστρια-
κές, τις ευρωπαϊκές. Δεν σας έχω ακούσει, όµως ποτέ να πάτε
στον κ. Γιούνκερ και στον κ. Τρισέ και να του πείτε για ελάτε εδώ
να δούµε πώς θα παγώσουµε αυτές τις καταθέσεις για να τις φο-
ρολογήσουµε; Ο Κον Μπεντίτ στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο το
έβαλε αυτό στο Μπαρόζο και του είπε «Θέλετε να παγώσουµε
τις καταθέσεις του Καντάφι, αλλά των πλουσίων Ελλήνων που
φοροδιαφεύγουν και χρηµατοδοτούν µε ρευστότητα τις ευρω-
παϊκές τράπεζες από τα φορο-κλεµµένα των Ελλήνων πολιτών
δεν τις παγώνετε». Γιατί, λοιπόν, δεν κάνετε κάτι τέτοιο; Ορίστε,
µία πρόταση που θα βρει την οµοψυχία του λαού µέσα στην Αί-
θουσα και έξω από την Αίθουσα. Γιατί; Δεν σας άκουσα ποτέ να
το κάνετε αυτό. Μονάχα περαιώσεις για να πληρώνουν και να
ξεµπερδεύουν µε τρία - τέσσερα χιλιάρικα αυτοί που χρωστάνε
εκατοµµύρια και οι συνήθεις ύποπτοι, οι µικροµεσαίοι και οι έν-
τιµοι φορολογούµενοι, να πληρώνουν ένα ολόκληρο εισόδηµα
σε φόρους.

Κλείνω, κύριε Πρωθυπουργέ. Το δυστύχηµα για εσάς είναι ότι
δεν σκέφτεστε οποιαδήποτε άλλη λύση, πέρα από αυτήν τη λύση
που µας προτείνουν οι δανειστές και οι πιστωτές µας και ότι δεν
σκέφτεστε και οποιαδήποτε άλλη λύση που να έχει ως προοπτική
την πιθανότητα να µην είστε Πρωθυπουργός. Σκεφτείτε ότι µπο-
ρεί να υπάρξει και αυτή η λύση, όταν ο κόσµος βγαίνει στους
δρόµους. Θέλετε να φέρετε τεχνοκράτες; Τι θα αλλάξει; Θέλετε
να φέρετε την κρατικοδίαιτη τραπεζοκρατία να τους κάνετε
Υπουργούς; Τι θα αλλάξει; Θα σταµατήσει ο κόσµος να βγαίνει
στο δρόµο; Και είναι και δηµοκρατική εκτροπή, γιατί ο κόσµος

σας ψήφισε για να κυβερνήσετε εσείς, όχι µε τον κ. Καρατζα-
φέρη και την κ. Μπακογιάννη και τους τραπεζίτες. Είναι αλλοί-
ωση της λαϊκής εντολής. Και αυτό που σας ζητάει ο κόσµος είναι
να φέρετε πίσω αυτήν τη λαϊκή εντολή. Ο κόσµος δεν λέει γενικά
και αόριστα «φύγετε». Ο κόσµος λέει «δηµοκρατία». Και µην προ-
σπαθείτε να τον κοροϊδέψετε µε τερτίπια. Τα ψέµατα τελείωσαν.
Όταν ο κόσµος είναι στους δρόµους, τα ψέµατα τελείωσαν.

Και αυτός ο εκβιασµός να φέρνετε µε ένα άρθρο -να εκβιάζετε
την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα µε ένα άρθρο- το ξεπούληµα
της δηµόσιας περιουσίας και την εξόντωση του λαού, επιτρέψτε
µου να σας πω ότι στα διεθνή χρονικά και σίγουρα στα χρονικά
της χώρας µας -ακόµα και αν εσείς θέλετε να συγκρίνεστε µε τον
Τρικούπη και µε το Βενιζέλο- είναι ένας πρωτοφανής ιστορικού
χαρακτήρα ευτελισµός του Κοινοβουλίου και της Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πάντως, κύριε Τσίπρα,

θα σας παρακαλούσα να µην επανέρχεστε στα περί πολιτικής Πι-
νοσέτ. Είναι κάτι το οποίο  προσβάλλει το δηµοκρατικό µας πο-
λίτευµα. Σας παρακαλώ. 

Ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Γεώργιος Παπανδρέου, έχει
το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
δώσω µερικές απαντήσεις επί των συγκεκριµένων που θέσατε. 

Πρώτα απ’ όλα, για το θέµα των αποκρατικοποιήσεων, ναι,
έχουµε διαφορετική πολιτική από τη Νέα Δηµοκρατία και αν είχε
ακούσει η Νέα Δηµοκρατία αυτά που λέγαµε για τον ΟΤΕ, σή-
µερα θα είχαµε το δηµόσιο έλεγχο επί των δικτύων του ΟΤΕ. Ου-
σιαστικά και αυτά ακόµα τα χάσαµε. Και αν σήµερα εµείς θα
κάνουµε τις όποιες µετοχοποιήσεις και αποκρατικοποίησεις, θα
εγγυηθούµε ότι αυτά που είναι στρατηγικής σηµασίας για τη
χώρα µας θα είναι µε τον «α» ή «β» τρόπο υπό το δηµόσιο έλεγχο.
Και αυτή είναι µια µεγάλη στρατηγική διαφορά µεταξύ της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Θέλω να σας πω όµως και συγκεκριµένα -γιατί άκουσα και περί

επιτροπείας και άλλα- τι επιδιώκουµε µε τη διαδικασία της αξιο-
ποίησης του δηµόσιου πλούτου ή ακόµα και µε την αποκρατικο-
ποίηση; Πρώτα απ’ όλα, θέλουµε ανάπτυξη -όχι απλά έτσι να
πουληθεί, θέλουµε να φέρουµε τεχνογνωσία, θέλουµε να δηµι-
ουργήσουµε δουλειές για τους νέους, θέλουµε επενδύσεις, θέ-
λουµε νέες δυνατότητες και υπηρεσίες καλύτερες για τον
πολίτη. Θέλουµε να προσελκύσουµε ιδιωτικά κεφάλαια σε ση-
µαντικούς τοµείς, διατηρώντας τη δηµόσια συµµετοχή, όπως
είπα, και θέλουµε να κάνουµε έργο σε κρίσιµες υποδοµές, δια-
φυλάσσοντας, το δηµόσιο συµφέρον. Από αυτά θα αντληθούν,
βεβαίως, σηµαντικά ποσά, καθιστώντας αυτό το χρέος, αυτό το
βάρος στον ελληνικό λαό που το πληρώνει σήµερα, πιο βιώσιµο.
Θα βοηθήσουµε, θα ελαφρύνουµε το βάρος µε αυτήν την πολι-
τική, µε χαµηλότερη επιβάρυνση του φορολογούµενου.

Επίσης, στόχος είναι να υπάρξει εισροή κεφαλαίων και µε τη
µεταφορά τεχνογνωσίας σε κρίσιµους τοµείς, όπως, παραδείγ-
µατος χάριν, στην ενέργεια, για τη µετάβαση στην πράσινη ενέρ-
γεια, στην πράσινη οικονοµία, την εκπαίδευση του ανθρώπινου
δυναµικού σε τοµείς καίριους για να είµαστε πρωτοπόροι. Στή-
ριξη των συγκριτικών µας πλεονεκτηµάτων. Δηµιουργία συµµα-
χιών και άνοιγµα σε νέες αγορές. Καλύτερες πρακτικές και
σύγχρονο µάναντζµεντ. Διατήρηση δηµόσιου ελέγχου και, βε-
βαίως, πάντα, µε το καλύτερο δυνατό τίµηµα χωρίς καθυστερή-
σεις. 

Επιτροπείες δεν υπάρχουν. Ζητάµε, βεβαίως, να υπάρχει µε-
ταφορά τεχνογνωσίας. Έχουµε τροµερή έλλειψη στον τοµέα της
Δηµόσιας Διοίκησης και έχουµε µια Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν
έχει µόνο τα χρήµατα, έχει και την τεράστια εµπειρία είκοσι επτά
χωρών µε λάθη, αλλά και µε θετικές πολιτικές, από τις οποίες
µπορούµε να αντλήσουµε σηµαντικότατες εµπειρίες και γνώσεις.
Άλλοι έχουν τεχνογνωσία για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση,
άλλοι για το σύστηµα υγείας, άλλοι για το χτύπηµα της γραφει-
οκρατίας για την επιχειρηµατικότητα, άλλοι για την αγροτική οι-
κονοµία. Από εκεί θα αντλήσουµε τεχνογνωσία. 

Δεύτερο ζήτηµα η φοροδιαφυγή. Έχετε λάθος, κύριε Τσίπρα.
Εγώ πήγα, ήταν επίσης και ο Υπουργός Οικονοµικών, στο αντί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΒ’ - 10 ΙΟΥΝΙΟΥ 2011                                                                                             12001



στοιχο επίπεδο, στην Πρωθυπουργό της Ελβετίας και έθεσα το
θέµα…

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Πότε πή-
γατε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ήµουν στην Ελβετία, κύριε Τσίπρα, στο Νταβός, και έκανα επί
τούτου ξεχωριστή συνάντηση µε την Πρωθυπουργό της Ελβε-
τίας, δεν φαίνεται να διαβάζετε όλα τα δελτία, διαβάστε τα.
Έθεσα αυτό το θέµα ως καίριο θέµα. Και είµαστε σε µια διαπραγ-
µάτευση µε τους Ελβετούς, όπως είναι και η Γερµανία και κά-
ποιες άλλες χώρες, ώστε να φορολογηθούν οι καταθέσεις και οι
καταθέσεις Ελλήνων στην Ελβετία µε ένα ειδικό σύστηµα. Και,
βεβαίως, ξέρετε ότι υπάρχει δυσκολία για την άρση απορρήτου,
αλλά και αυτό µπορεί να γίνει. Αλλά τουλάχιστον υπάρχει ένα σύ-
στηµα φορολόγησης των ελληνικών καταθέσεων. Θέλει όµως
διαπραγµάτευση για ένα χρονικό διάστηµα. Είµαστε σ’ αυτήν τη
διαπραγµάτευση.

Πράγµατι είναι ένα µεγάλο πρόβληµα, το έχω θέσει και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και είναι απαράδεκτο και άδικο, πολύ άδικο,
οι τράπεζες, οι οποίες ζητούν να τους επιστρέψουµε τα δάνειά
τους από το φόρο του ελληνικού λαού, να µετατρέπονται σε φο-
ρολογικούς παράδεισους για Έλληνες που φοροδιαφεύγουν και
να µπορούν να ξεφεύγουν. Σ’ αυτό συµφωνώ και κάνουµε αγώνα. 

Το έχω θέσει και στον κ. Γιούνκερ, το έχω θέσει και στο υψη-
λότατο επίπεδο του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου. Και είµαι θετικός.
Βεβαίως είµαι θετικός επί του πρακτικού διότι δεν έχει δει την
πρόταση του Κον Μπεντίτ, το είπα και στο Υπουργικό Συµβούλιο
χθες.

Είπατε, ότι µιλάω τη γλώσσα των πιστωτών µας. Εγώ µιλάω τη
γλώσσα της Ελλάδας, της ελληνικής Κυβέρνησης, της πλειοψη-
φίας του Κοινοβουλίου, της εντολής που έχω από τον ελληνικό
λαό. Και κόντρα θα πάω όταν χρειάζεται. 

Όπως σας έχω ξαναπεί, όταν ετέθη από τους πιστωτές µας ή
από τους εταίρους µας, ότι όσοι µπαίνουν σ’ ένα πρόγραµµα,
όπως σ’ αυτό που έχουµε µπει, θα αφαιρείται το δικαίωµα
ψήφου, τους είπα, πάρτε πίσω τα λεφτά σας, το δικαίωµα ψήφου
εµείς δεν θα το απεµπολήσουµε και αναγκάστηκαν να πάρουν
πίσω την πρόταση αυτή. Μη λέτε, λοιπόν, ότι µιλάω τη γλώσσα
των πιστωτών, γιατί κάνουµε διαπραγµάτευση κάθε µέρα. 

Όµως θέλω να πω και κάτι άλλο για τους πιστωτές. Οι πιστω-
τές θέλουν να µας χαντακώσουν; Θέλουν να αποτύχουµε; Αυτοί
που µας δίνουν τα λεφτά, οι φορολογούµενοι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης θέλουν να αποτύχει η Ελλάδα; Ρωτώ. Θεωρείτε ότι είναι
λογικό, να θέλουν οι Γερµανοί να αποτύχει η Ελλάδα; Να δώσουν
τα λεφτά τους και να αποτύχει η Ελλάδα; Θέλουν να πετύχει και
κάνουν και αυτοί λάθη. 

Και έχω πει από την αρχή για το ευρωοµόλογο. Πιθανώς πολύ
σύντοµα να φτάσουµε εκεί, λόγω των πιέσεων που υπάρχουν πια,
όχι µόνο από την Ελλάδα, την Ιρλανδία και την Πορτογαλία, αλλά
και από άλλες χώρες. Πιθανώς να πρέπει να πάµε σ’ αυτό το σύ-
στηµα. Μακάρι!

Και λάθη κάναµε και µε την απόφαση στην Ντοβίλ που έλεγε
βάλτε πρώτο βάρος στους ιδιώτες-πιστωτές, αυτοί θα πληρώ-
σουν αν υπάρξει κάποια χρεοκοπία, και ο ιδιώτης πιστωτής δεν
έρχεται να χρηµατοδοτήσει την Ελλάδα. Αυτό ήταν που αύξησε
τα spreads, όχι η δική µας αποτυχία, κύριε Τσίπρα. Τα spreads
έπεφταν µέχρι το Σεπτέµβριο και τον Οκτώβριο και από την από-
φαση στην Ντοβίλ άρχισαν ξανά να ανεβαίνουν ώσπου εκτοξεύ-
τηκαν. Απ’ αυτό το πράγµα και χτυπήθηκε έτσι η Ιρλανδία και η
Πορτογαλία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Γίνονται λάθη, γίνονται όµως και διορθωτικές κινήσεις. Και βέ-
βαια διαπραγµατευόµαστε. Διορθωτική κίνηση, βασική επαναδια-
πραγµάτευση, αν θέλετε, ήταν οι όροι του δανείου, η επιµήκυνση
και η αλλαγή του επιτοκίου. Αυτή ήταν µια διαπραγµάτευση,
σκληρή διαπραγµάτευση, όµως την πετύχαµε και θα πετύχουµε
και άλλα.

Σε ό,τι αφορά το δηµοψήφισµα. Εγώ είµαι υπέρ των δηµοψη-
φισµάτων. Τώρα σας βλέπω επιφυλακτικό για τα δηµοψηφίσµατα

που και εσείς τα θέλατε. Κι έχω πει ακόµα, αλλά δεν έχει κλείσει
η υπόθεση, να το συζητήσουµε, να δούµε ποια θα είναι η κατά-
ληξη- και στη νέα συνθήκη, µε την τροποποιηµένη συνθήκη, για
το µηχανισµό. Πιθανώς να πρέπει να πάµε σε δηµοψήφισµα. Να
δούµε, όµως, ποια θα είναι η τελική διαπραγµάτευση και να
δούµε ποιο θα είναι το τελικό αποτέλεσµα. 

Τέλος, όπως σας είπα, µπορείτε να κάνετε όποια κριτική θέ-
λετε στην Κυβέρνηση. Όµως όχι µόνο εγώ, και το Κοινοβούλιο,
αλλά πιστεύω κι ο ελληνικός λαός στην συντριπτική του πλειοψη-
φία, δεν δέχεται να θεωρείται ένας Πρωθυπουργός εκλεγµένος
από τον ελληνικό λαό, είτε Πινοσέτ, είτε οτιδήποτε άλλο. Αυτά
µπορεί να είναι ωραία για διάφορα blogs και, βεβαίως, για διά-
φορες τηλεοπτικές εκποµπές. Όχι όµως, για το Κοινοβούλιο κι
όχι για Αρχηγό κόµµατος! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
Επίσης, προσέξτε πάρα πολύ τις πρακτικές σας. Είµαστε ένα

κόµµα δηµοκρατικό κι έχουµε παλέψει για τη δηµοκρατία και σε
εποχές σκληρές, µε δικτατορίες και µε εξορίες και µε φυλακί-
σεις. Και έχουµε παλέψει και για την εσωκοµµατική δηµοκρατία,
και δεν θα αφήσουµε οµάδες, πολλές από τις οποίες υποκινούν-
ται από το δικό σας κόµµα, µε βίαιες αντιδράσεις να µην επιτρέ-
ψουν τον ελεύθερο λόγο, την ελευθερία λόγου, των δικών µας
στελεχών. Δεν θα το επιτρέψουµε! Δεν θα κάνουµε πίσω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Δεν θα επιτρέψουµε να σταµατήσετε τις δηµοκρατικές διαδι-

κασίες µε αυταρχισµούς, απολυταρχισµούς και αυθαιρεσίες. Δεν
θα το επιτρέψουµε!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κάποιοι θέλουν αιµατοχυσία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Εµείς είµαστε εκείνοι, που θα εγγυηθούµε τους δηµοκρατικούς
θεσµούς και θα κάνουµε τη χώρα ακόµη πιο δηµοκρατική, ακόµη
πιο συµµετοχική, πράγµατι, ακούγοντας και πολλές από τις
φωνές εκείνων που είναι έξω, σ’ αυτήν την πλατεία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα το
λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα µου επιτρέψετε να
σας θυµίσω ότι, κατά το άρθρο 68, προσωπικό ζήτηµα θεωρείται
η µοµφή που περιέχει υβριστική εκδήλωση ατοµικά εναντίον
Βουλευτή ή µέλους της Κυβέρνησης, καθώς και η απόδοση σε
οµιλητή διαφορετικής γνώµης από εκείνη που εξέφρασε. 

Τώρα δεν έχουµε ούτε το ένα ούτε το άλλο, κατά την άποψή
µου, αλλά για να µη χάσουµε πολύ χρόνο θα σας δώσω το λόγο
για δύο λεπτά, για να αναφερθείτε σ’ αυτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Μόνο µία κουβέντα θα πω, κύριε Πρόεδρε. 

Είπε ο κ. Τσίπρας ότι κυβερνάει ο κ. Παπανδρέου µαζί µου και
µε την κ. Μπακογιάννη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Όχι, δεν
είπα αυτό, κύριε Καρατζαφέρη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Τσίπρα, εάν κυβερνούσα εγώ, όλα
θα ήταν πιο σοβαρά. Ακόµα κι εσείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, συνεχίζουµε µε τις επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου. 
Η τρίτη µε αριθµό 971/7-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Δηµητρουλόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρι-
σµού, σχετικά µε την τροποποίηση του ν.3498/2006 για την ανα-
γνώριση των ιαµατικών πηγών ιδιοκτησίας της Εταιρείας
Τουριστικής Ανάπτυξης Α.Ε., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 964/7-6-2011 επί-
καιρη ερώτηση της Βουλευτού της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρίας
Κόλλια - Τσαρουχά προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθη-
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σης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τον κίνδυνο αναστολής της
λειτουργίας του ΤΕΙ Σερρών. 

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Κόλλια-Τσαρουχά θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
κ. Ιωάννης Πανάρετος. 

Το λόγο έχει η ερωτώσα Βουλευτής, κ. Μαρία Κόλλια -Τσα-
ρουχά για  δύο λεπτά, προκειµένου να διατυπώσει την επίκαιρη
ερώτησή της. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, µε αυτήν την επίκαιρη ερώ-

τηση θέλω να εκφράσω την αγωνία µου ως Βουλευτής του
Νοµού Σερρών και παράλληλα να δηλώσω τη συµπαράστασή
µου στην εκπαιδευτική κοινότητα του ΤΕΙ και τους σπουδαστές
που αγωνιούν αν την επόµενη ακαδηµαϊκή χρονιά το ίδρυµα θα
είναι σε θέση να συνεχίσει επιτυχώς να προσφέρει την υψηλή και
ποιοτική παιδεία και εκπαίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Αναγνωρίζω, κύριε Υφυπουργέ, τα προβλήµατα που προκύ-
πτουν από τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία που περνά η χώρα
µας και πιστεύω ότι πάντοτε σε τέτοια θέµατα θα πρέπει να ζη-
τείται και να επιτυγχάνεται η µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, γιατί
ο χώρος της ανώτατης εκπαίδευσης δεν αποτελεί σηµείο αντι-
παράθεσης. 

Αναγνωρίζω, επίσης, ότι υπάρχουν δυσκολίες να υλοποιηθεί ο
τετραετής ακαδηµαϊκός αναπτυξιακός προγραµµατισµός για την
περίοδο 2009-2012 που είχε υπογραφεί από την κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Όµως, θα επιµείνω ότι η ενίσχυση των Ιδρυµάτων της χώρας
µε το αναγκαίο εκπαιδευτικό και ειδικό τεχνικό προσωπικό θα
πρέπει να είναι η πρώτη και αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητά
µας. Δεν µπορεί κανείς αυθαίρετα να ανατρέπει προγραµµατι-
σµούς εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων καταργώντας κυριολεκτικά τη
νοµικά κατοχυρωµένη αυτοτέλειά τους, χωρίς να λαµβάνει σο-
βαρά υπ’ όψιν ως κριτήριο τις πραγµατικές ανάγκες των τµηµά-
των. 

Αλήθεια, ποιος γνωρίζει καλύτερα τις ανάγκες τους από τις δι-
οικήσεις των ιδρυµάτων; Θεωρεί το Υπουργείο ότι µπορεί να ανα-
λάβει αυτό το βάρος; Είναι σε θέση να αντιληφθεί τα σοβαρά
προβλήµατα που θα προκύψουν, καθώς τα ΤΕΙ θα αδυνατούν να
αντεπεξέλθουν στο ρόλο και στο έργο τους και θα υποχρεωθούν
να καταργήσουν µαθήµατα σε τµήµατά τους, µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται για την ποιότητα της παρεχόµενης ποιότητας εκπαίδευ-
σης στους φοιτητές που είναι και το µέγα ζητούµενο; 

Το ΤΕΙ Σερρών, κύριε Υφυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, έχει
κάνει σοβαρό έργο –θα το αναλύσω και στη συνέχεια-  και η επί-
καιρη ερώτησή µου έχει να κάνει µε τον κίνδυνο αναστολής της
λειτουργίας του ΤΕΙ Σερρών γιατί έχετε µειώσει αισθητά το έκτα-
κτο προσωπικό, αλλά έχετε µειώσει και τα χρήµατα, τα οποία
έχετε προγραµµατίσει για τη λειτουργία του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την ερω-
τώσα Βουλευτή κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά. 

Παρακαλώ τον Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, κ. Ιωάννη Πανάρετο, να λάβει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, απαντώντας
στα ερωτήµατα που έθεσε η κ. Κόλλια θέλω να της δώσω συγ-
κεκριµένες απαντήσεις. 

Αναφέρεται στην ερώτησή της ο τρόπος που έγινε η κατανοµή
των προσωρινών διδασκόντων και θέλω να σας κάνω γνωστό ότι
αυτή η διαδικασία έγινε µε έναν αλγόριθµο που λαµβάνει υπ’
όψιν µια σειρά στοιχείων των ΤΕΙ, δηλαδή αριθµό φοιτητών,
αριθµό διδασκόντων που υπηρετούν, όπως επίσης και τα προ-
γράµµατα σπουδών. Αυτή η διαδικασία είναι γνωστή σε όλα τα
ΤΕΙ.

Το βέβαιο είναι ότι δεν ήταν δυνατόν φέτος και δεν θα είναι
δυνατόν και του χρόνου να ικανοποιήσουµε όλες τις ανάγκες των
πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ. Δεν είναι δυνατόν να ικανοποιήσουµε
και τις πραγµατικές ανάγκες και βέβαια ακόµα περισσότερο δεν
είναι δυνατόν να πραγµατοποιήσουµε κάποιες πλασµατικές
ανάγκες, οι οποίες έχουν διαµορφωθεί και διαιωνίζονται από κε-

κτηµένη ταχύτητα.
Αυτό συµβαίνει γιατί µε τα δεδοµένα του παρελθόντος σε

πολλά τµήµατα –και ΤΕΙ και πανεπιστηµίων- είχαν διαµορφωθεί
προγράµµατα σπουδών, τα οποία επέτρεπαν ένα µεγάλο αριθµό
µαθηµάτων επιλογής ή είχαν δηµιουργηθεί πολλαπλά εργαστή-
ρια σε περιπτώσεις που ούτε ο νόµος προέβλεπε τη δηµιουργία
εργαστηρίων ούτε υπήρχε και πραγµατική ανάγκη για τη δηµι-
ουργία τέτοιων εργαστηρίων. 

Αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε είναι να δούµε πώς τις
διαθέσιµες πιστώσεις –οι οποίες δεν είναι πιστώσεις που υπάρ-
χουν από κάποια πηγή ανεξάντλητη, είναι οι πιστώσεις που δια-
θέτει στο Υπουργείο Παιδείας ο ελληνικός λαός  µέσω της
φορολογίας του- θα µπορέσουµε να τις αξιοποιήσουµε καλύτερα
και πώς θα µπορέσουµε να κάνουµε µια καλύτερη κατανοµή στα
ιδρύµατα που υπάρχουν σήµερα. 

Τα ιδρύµατα που υπάρχουν σήµερα είναι, δυστυχώς, πολύ πε-
ρισσότερα απ’ αυτά που µία χώρα του µεγέθους της Ελλάδας
δικαιολογεί και πολύ περισσότερο αντέχει να χρηµατοδοτεί.
Αυτό είναι ένα πρόβληµα. 

Αυτό το πρόβληµα είµαστε υποχρεωµένοι να το αντιµετωπί-
σουµε, είµαστε υποχρεωµένοι να το δούµε, εάν θέλουµε να εί-
µαστε εντάξει απέναντι στο φορολογούµενο πολίτη, απέναντι
στα ίδια τα ιδρύµατα και απέναντι στους φοιτητές οι οποίοι σπου-
δάζουν σε αυτά τα ιδρύµατα. 

Θέλω, επίσης, να σας πω και για το τµήµα γραφιστικής στο
οποίο αναφερθήκατε στην ερώτησή σας. Σκεφτείτε να προσθέ-
ταµε και νέα τµήµατα. Ήταν η πρώτη φορά που η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας δεν δηµιούργησε νέα τµήµατα. Τι θα
ήταν πιο εύκολο για εµάς; Το πιο εύκολο για εµάς θα ήταν να
πούµε «ναι» να λειτουργήσουν αυτά τα δέκα τµήµατα που είχαν
ιδρυθεί και να δηµιουργήσουµε και µερικά ακόµα. 

Ξέρετε πόσα αιτήµατα υπάρχουν για νέα τµήµατα; Θα ήταν
αυτό έντιµο απέναντι στους φοιτητές; Θα ήταν έντιµο απέναντι
στο λαό των Σερρών; Θα ήταν έντιµο απέναντι στο φορολογού-
µενο πολίτη; 

Είναι πολύ πιο δύσκολη η απόφαση να µη λειτουργήσεις ένα
νέο τµήµα, να µη χρηµατοδοτήσεις στην έκταση που θα ήθελες
από το να δηµιουργήσεις ένα νέο τµήµα. 

Έχουµε, όµως, φθάσει σε εκείνο το σηµείο που πρέπει να ανα-
θεωρήσουµε την όλη προσέγγισή µας για την Τριτοβάθµια Εκ-
παίδευση. Ελπίζω ότι κι εσείς θα βοηθήσετε στο να δούµε πώς
αυτό το πράγµα θα γίνει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε και εµείς,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής δεκατέσσερις µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκ-
παιδευτικοί από το 55ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω µία ανακοίνωση
προς το Σώµα:

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας, Αν-
ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Πολιτι-
σµού και Τουρισµού, Επικρατείας και Θαλασσίων Υποθέσεων,
Νήσων και Αλιείας, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Μεσοπρόθεσµο
πλαίσιο δηµοσιονοµικής στρατηγικής 2012-2015». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει η ερωτώσα Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,

κ. Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά. για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, βάλατε ηθικά διλήµµατα σε µία Βουλευτή,
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η οποία πιστεύει ότι είναι πάρα πολύ προσεκτική και σε αυτά που
λέει και σε αυτά που κάνει. Μου κάνει εντύπωση και θα σας απαν-
τήσω, γιατί στο δικό µας ΤΕΙ των Σερρών ένας αλγόριθµος µπο-
ρεί να απαντήσει στις πραγµατικές του ανάγκες και γιατί σε άλλα
ΤΕΙ στείλατε περισσότερους έκτακτους. 

Κατά το παρελθόν, πραγµατικά, θεωρήθηκε ότι η λειτουργία
ενός εκπαιδευτικού ιδρύµατος στην περιφέρεια θα µπορούσε να
αντιστρέψει την πτωτική πορεία ενός τόπου και να αποτελέσει
ένα σηµαντικό µοχλό ανάπτυξης για την περιοχή. Βέβαια, πολλά
ιδρύµατα δηµιουργήθηκαν λανθασµένα στην επικράτεια χωρίς
κανένα σχεδιασµό. Μάλιστα, θα θυµάστε µε το δεύτερο πακέτο
στήριξης, ότι σε µία µόνο νύχτα είχαν δηµιουργηθεί άπειρα τµή-
µατα στην περιφέρεια. Εποµένως, ο µαρασµός αυτών ήταν αυ-
τονόητος, αφού δεν πληρούσαν τα αυτονόητα. 

Παρακολουθώντας, λοιπόν, τα τελευταία έντεκα χρόνια ως
Βουλευτής του Νοµού Σερρών και ΤΕΙ Σερρών και όταν αναφε-
ρόµαστε σ’ αυτό, αναφερόµαστε σε ένα ίδρυµα που η πολιτεία
επένδυσε δεκάδες εκατοµµύρια σε υποδοµές, ενίσχυσε µε πάµ-
πολλους τρόπους τη λειτουργία του και η ακαδηµαϊκή κοινότητα
ανταπέδωσε πολλαπλά στην τοπική κοινωνία, στην οικονοµική
ζωή του τόπου, αξιοποιώντας στο έπακρο τα χρήµατα του Έλ-
ληνα φορολογούµενου.

Κύριε Υφυπουργέ, είναι ένα ίδρυµα µε περισσότερους από
οκτώ χιλιάδες ενεργούς φοιτητές, µε εβδοµήντα οκτώ άτοµα µό-
νιµο εκπαιδευτικό προσωπικό, καταφέρνει και ανταποκρίνεται
πλήρως στις σύγχρονες απαιτήσεις, παρέχοντας υψηλής ποιότη-
τας εκπαίδευση, ενθαρρύνει επιτυχώς την εφαρµοσµένη τεχνο-
λογική έρευνα, αναπτύσσει συνεργασίες µε εκπαιδευτικά
ιδρύµατα της χώρας και του εξωτερικού, υλοποιεί αυτοδύναµα
µεταπτυχιακά προγράµµατα µε ιδιαίτερα µεγάλη συµµετοχή εν-
διαφεροµένων, υπάρχει πρόταση για αγγλόφωνο, για µεταπτυ-
χιακά, υπάρχει συνεργασία µε χώρες της Ανατολικής Ευρώπης, 

Προχώρησε -από τα πρώτα ιδρύµατα- στη διαδικασία αξιολό-
γησης και πιστοποίησης, προσελκύει προγράµµατα σπουδών,
νέους της πατρίδας µας, υπογράφει πρωτόκολλα συνεργασίας
µε διασυνοριακές δράσεις, τη ζώνη καινοτοµίας. Μελετήστε στοι-
χεία στο σύστηµα «ΕΥΔΟΞΟΣ». Άρα αντιλαµβανόµαστε, αντιλαµ-
βάνεστε γιατί ίδρυµα µιλάµε. 

Με τη σηµερινή µου επίκαιρη µεταφέρω και την αγωνία, ανε-
ξαρτήτως κοµµατικής προέλευσης, όλων των συναδέλφων Βου-
λευτών του νοµού, του επιχειρηµατικού κόσµου των Σερρών, των
θεσµικών παραγόντων της τοπικής αυτοδιοίκησης και ζητώ να
στηρίξετε το ΤΕΙ µας, γιατί µ’ αυτόν τον τρόπο βοηθάτε µια ακρι-
τική περιοχή να βγει από το περιθώριο, να βγει µέσα από αυτόν
το ρόλο της και τελικά να ορθοποδήσει.

Θα ήθελα να τονίσω ότι στον επικείµενο εξορθολογισµό του
δικτύου των πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ της χώρας, η πολιτεία,
εσείς, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν ότι
το ΤΕΙ Σερρών ανταποκρίνεται πλήρως στις σύγχρονες απαιτή-
σεις, παρέχοντας, όπως ήδη ανέλυσα, υψηλής ποιότητας εκπαί-
δευση στους φοιτητές και έχοντας περίοπτη θέση στα ιδρύµατα
της ανώτατης εκπαίδευσης της πατρίδας µας.

Κύριε Πρόεδρε, ορισµένοι εκτίθενται ιδιαίτερα. Συνάδελφος
κυβερνητικός των Σερρών δηµόσια ανέφερε πέρυσι ότι το νέο
Τµήµα Γραφιστικής των ΤΕΙ, µετά από διαβεβαιώσεις και του Ει-
δικού Γραµµατέα Ανώτατης Εκπαίδευσης, του κ. Παπάζογλου,
θα λειτουργούσε στο τρέχον ακαδηµαϊκό έτος. Εµείς -και εγώ-
στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, διερευνούµε τις προ-
θέσεις σας για το εάν τελικά θα λειτουργήσει.

Σήµερα µας διαβεβαιώσατε ότι δεν θα λειτουργήσει. Πρέπει
να µας το πείτε. Έπρεπε να το είχατε πει, να το δηλώσετε µε θάρ-
ρος και να αναλάβετε και εσείς τις ευθύνες σας και βέβαια ο σερ-
ραϊκός λαός να µάθει αυτή σας τη θέση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχετε αντιληφθεί τα αδιέξοδα που δηµιουργούνται, όµως, ει-
δικά τώρα, κύριε Υφυπουργέ, που οι έκτακτοι ανά τη χώρα προ-
σανατολίζονται σε αποχή διαρκείας ή και τα ίδια τα ιδρύµατα
διαµαρτυρόµενα για τις περικοπές σε έκτακτο προσωπικό, αλλά
κα τη µείωση της χρηµατοδότησης, θα αναστείλουν τη λειτουρ-
γία τους από τον Σεπτέµβριο; Επανεξετάζετε αυτήν τη στάση

σας; Η ενδεχόµενη κατάργηση των εκτάκτων θα δηµιουργήσει
σοβαρά προβλήµατα στην εκπαιδευτική διαδικασία, εκτός και αν
έχετε επιλέξει µε την έναρξη του νέου εκπαιδευτικού ακαδηµαϊ-
κού έτους να έχετε απέναντί σας και όλο το φοιτητικό κόσµο.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Πιστεύω ότι πρέπει να αυτονοµήσουµε, κύριε Υφυπουργέ,

πλήρως τα πανεπιστήµια, να κάνουν αυτά τις δικές τους επιλο-
γές, τα τµήµατα που θέλουν, να δίνουν τα πτυχία που θέλουν και
βέβαια, το κράτος να κρατήσει τον επιτελικό του ρόλο, να ελέγχει
τη χρηµατοδότηση, αξιολόγηση και πιστοποίηση.

Αν αυτό που έλεγε ο νυν Πρωθυπουργός, παλιότερα, συµβα-
δίζει µε τον καθορισµό ακόµη και του αριθµού των εκτάκτων κα-
θηγητών, µε αυτά που συµβαίνουν σήµερα και αν αυτό αποτελεί
µια καλή δικαιολογία, που είναι το µνηµόνιο, αυτό είναι στην
κρίση του ελληνικού λαού. Προβλήµατα υπάρχουν και θα υπάρ-
χουν. Το ζήτηµα είναι αν ιεραρχούνται σωστά.

Και να µην ξεχνάµε τι θα είχε συµβεί, κύριε Υφυπουργέ, εάν
στη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης που κάνουµε σήµερα, η
Νέα Δηµοκρατία ήταν κυβέρνηση και αντιπολίτευση το ΠΑΣΟΚ.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.

Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά για την επίκαιρη ερώτησή της.
Παρακαλούµε τον Υπουργό, κ. Πανάρετο, να λάβει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Είµαι βέβαιος, κυρία Πρόεδρε,
ότι πράγµατι η κ. Κόλλια δεν εκφράζει µόνο τη δική της αγωνία
µε την επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσε, αλλά εκφράζει τις ανη-
συχίες και τις αγωνίες όλων των Βουλευτών του νοµού. Είµαι βέ-
βαιος ότι εκφράζει και τις ανησυχίες της τοπικής κοινωνίας και
των τοπικών παραγόντων.

Είπα και προηγουµένως ότι αυτές οι αποφάσεις δεν είναι ούτε
εύκολες ούτε ευχάριστες. Θα ευχόµουν να µην είχαν προηγηθεί
οι αποφάσεις δηµιουργίας πολλών πανεπιστηµίων και τµηµάτων
ΤΕΙ, ώστε να µην έλθουµε σήµερα σε αυτήν τη δύσκολη κατά-
σταση και σε αυτήν τη δύσκολη θέση -τυχαίνει να βρισκόµαστε
εµείς, διότι θα µπορούσατε να ήσαστε εσείς σε αυτήν τη δύ-
σκολη θέση- να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα που έχει δηµιουρ-
γηθεί.

Επειδή δεν θέλω και δεν µου αρέσει να αποδίδω ευθύνες εύ-
κολα και να πω «ναι, έγινε αυτό, έγινε εκείνο, έγινε το άλλο που
δεν έπρεπε να έχει γίνει», πρέπει να πω ότι οι προηγούµενες ηγε-
σίες διαχρονικά ακολούθησαν µια παρόµοια πολιτική, µε µία
στρατηγική. Η πολιτική ποια ήταν; Να βοηθήσουµε την ανάπτυξη
της περιφέρειας µε ίδρυση πανεπιστηµίων, ΤΕΙ και τµηµάτων.
Μάλιστα, σε ορισµένες περιπτώσεις αυτό ενισχύθηκε από χρή-
µατα που ήταν διαθέσιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η διεύρυνση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ήταν µια πολιτική
ευρωπαϊκή, ήταν µια πολιτική διεθνής για την ανάπτυξη της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης.

Όµως, στη χώρα µας ειδικά αυτή η πολιτική δεν έλαβε υπ’ όψιν
της µία σειρά από παραµέτρους. Θα έλεγα και διεθνώς αν θέλετε
την άποψή µου. Αυτή η πολιτική δεν ξέρω αν έχει τα καλύτερα
δυνατά αποτελέσµατα. Βλέπει κανείς χώρες οι οποίες έχουν ιδι-
αίτερη οικονοµική ανάπτυξη και ιδιαίτερη επιτυχία στις σπουδές
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης να έχουν επιτύχει µε άλλη λογική,
όχι µαζικής τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Αν πάρει κανείς παράδειγµα την Ελβετία, θα δει ότι µόνο ένα
24% µε 30% των νέων ανθρώπων πηγαίνει στα πανεπιστήµια και
στα ΤΕΙ. Πηγαίνουν στην τεχνική εκπαίδευση, όχι όµως γιατί τους
υποχρεώνει το κράτος, αλλά γιατί αυτή η τεχνική εκπαίδευση
έχει αντίκρισµα. 

Σε εµάς υπάρχει ένα έλλειµµα ενδιάµεσης βαθµίδας από τη
δευτεροβάθµια στην τριτοβάθµια. Έχουµε στην τριτοβάθµια το
µεγαλύτερο ποσοστό νέων αυτής της ηλικίας να σπουδάζουν ή
να έχουν πρόσβαση στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, χωρίς να
έχουµε καν τη βάση του «10». Έχουµε τµήµατα που δεν γεµίζουν.
Άρα, έχουµε πιο πολλές διαθέσιµες θέσεις από όσες ζητούνται.
Στα παιδιά αυτά δεν προσφέρουµε κάτι αξιόπιστο ενδιάµεσα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα σας πω –και θα κλείσω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε- µία εµπει-
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ρία που είχα, µιλώντας µε τον Υπουργό Τριτοβάθµιας Εκπαίδευ-
σης και Έρευνας της Ελβετίας. Μου είπε «έχω έξι παιδιά. Από τα
έξι παιδιά µου το ένα µόνο πήγε στο πανεπιστήµιο. Τα άλλα πέντε
πήγαν στην τεχνική εκπαίδευση». Σκεφθείτε οποιονδήποτε από
εµάς να είναι περήφανος και ευχαριστηµένος µε κάτι αντίστοιχο
και να µην προσπαθεί όλα τα παιδιά του να πάνε στα πανεπιστή-
µια. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, να δούµε ξανά, να επανασχεδιάσουµε
την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Με όλες τις δυσκολίες που αυτό
συνεπάγεται, µε διάλογο, µε προσπάθεια κατανόησης και αντί-
ληψης των προβληµάτων, αλλά µε τελικό στόχο την καλύτερη
δυνατή εκπαίδευση για τα νέα Ελληνόπουλα που θα σπουδάσουν
στα πανεπιστήµια. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 970/7-6-2011 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αναστά-
σιου Κουράκη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ανανέωση της ισχύος του π.δ.
123/84 περί του διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού στα ΑΕΙ. 

Στον ερωτώντα Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Αναστάσιο Κου-
ράκη, θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, κ. Ιωάννης Πανάρετος. 

Παρακαλώ, κύριε Κουράκη, έχετε δύο λεπτά για να παρουσιά-
σετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι από την 1η Σε-
πτεµβρίου 2010, δηλαδή πάνω από εννιά µήνες, εκκρεµεί η υπο-
γραφή ενός προεδρικού διατάγµατος, το 123/84 συγκεκριµένα,
το οποίο ορίζει τα προσόντα και τις προϋποθέσεις για την κατά-
ληψη θέσης διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις. Είναι οι περιπτώσεις όπου εφαρµόζεται
διεθνώς µία πρακτική σε πάρα πολλές σχολές. Στη δική µας τη
χώρα είναι στη Σχολή Αρχιτεκτόνων, Μηχανικών του ΕΜΠ, στην
Ανωτάτη Σχολή Καλών Τεχνών, στα Τµήµατα Αρχιτεκτόνων, Μη-
χανικών του ΑΠΘ, του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, του Δηµο-
κριτείου, του Πολυτεχνείου Κρήτης, του Τµήµατος Θεάτρου και
Κινηµατογράφου κ.λπ.. 

Αυτό είναι κάτι που δεν µπορεί να αµφισβητηθεί, τη στιγµή που
προβλέπεται στο ν. 1268, ο οποίος λέει ότι σε ορισµένες ειδικές
περιπτώσεις, όπως αυτή εδώ, δικαιολογείται η µη κατοχή διδα-
κτορικού διπλώµατος και µάλιστα λέει ότι τα προσόντα και οι
προϋποθέσεις εκλογής, αλλά και ένταξης θα καθορίζονται από
προεδρικό διάταγµα. 

Το γεγονός ότι ο νοµοθέτης επέλεξε όχι µία πάγια ρύθµιση κα-
θορισµού των προσόντων σε εκείνα τα τµήµατα που τυχαίνουν
αυτής της ιδιαιτερότητας, δείχνει ότι άφησε σε εκκρεµότητα µία
διαδικασία, σύµφωνα µε την οποία κάθε φορά, ανάλογα µε την
εξέλιξη των επιστηµών, µπορεί να καθορίζεται ποιο τµήµα µπορεί
να ενταχθεί σε αυτήν τη ρύθµιση ή όχι. 

Ο νόµος, όµως, ισχύει. Ο ν. 1268 ισχύει. Και εδώ έχουµε τη
συγκεκριµένη περίπτωση, ενώ έχουµε µια ανανέωση από καιρού
εις καιρόν, που το Υπουργείο δεν υπέγραψε εδώ και πάνω από
εννέα µήνες, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν τροµακτικά προβλή-
µατα σε ένα ήδη συρρικνωµένο αριθµό διδακτικού προσωπικού
του Μετσοβείου Πολυτεχνείου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Το Τµήµα Αρχιτεκτόνων πριν από λίγο καιρό είχε εκατόν είκοσι
ένα µέλη, τώρα έχει εβδοµήντα πέντε. Τα 2/3 υπάγονται σε αυτήν
τη ρύθµιση. 

Διερωτώµαι πώς είναι δυνατόν να γίνεται αυτό, όταν το ίδιο το
τµήµα, η σχολή, η σύγκλητος, η πρυτανεία ζητά το αυτονόητο –
ποιο είναι το αυτονόητο;- να µην παρανοµείτε. Πού είναι η παρα-
νοµία; Ο ν. 1268 το προβλέπει, το προεδρικό διάταγµα πρέπει να
εκδοθεί. Κωλυσιεργούν τα πάντα. Φεύγουν συνάδελφοι µε συν-
ταξιοδοτήσεις. Βάζετε αυτό το αισχρό δηµοσιονοµικό κριτήριο
εξοικονόµησης χρηµάτων, περί αυτού πρόκειται. 

Είναι αισχρό αυτήν τη στιγµή να καταδικάζετε µία ολόκληρη

σχολή και πολλές άλλες σε µία συρρίκνωση, σε µία απαξίωση,
σε µία φυγή επιστηµόνων, να προβάλλετε το όποιο αίτηµα, ευ-
φυολόγηµα. 

Θέλω σας παρακαλώ να µην ακούσω –γιατί το έχω ακούσει
άλλες φορές, όχι από εσάς προσωπικά- ότι στο νέο νόµο θα προ-
βλεφθεί. Είναι άλλο πράγµα αν θα προβλεφθεί στο νόµο κι άλλο
αν τηρούµε τον ισχύοντα νόµο εδώ και εννέα µήνες. Ισχύει ένας
νόµος, ο 1268, πρέπει να εκδοθεί το προεδρικό διάταγµα. Και θα
ήθελα πάρα πολύ, κύριε Υφυπουργέ, βγαίνοντας από αυτήν την
Αίθουσα, να έχουµε ακούσει όλοι µας µία ηµεροµηνία.

Σας ευχαριστώ και θα τοποθετηθώ αµέσως µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Αντι-

πρόεδρε. 
Ο Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-

των, κ. Ιωάννης Πανάρετος έχει το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Κουράκη, ξέρετε ότι σε
όσες ερωτήσεις έχετε κάνει, έχω πάντα προσπαθήσει να
απαντήσω επί της ουσίας και ξέρετε ότι προσέχω και τις
ερωτήσεις σας και τις τοποθετήσεις σας. 

Θα διαπιστώσατε ότι µία πρόταση-υπόδειξή σας να δηµοσιο-
ποιηθούν τα ονόµατα όσων εκκρεµούν οι διορισµοί, υλοποιή-
θηκε. Δεν είχε ξαναγίνει στο παρελθόν αυτό ποτέ. Θέλω να σας
διαβεβαιώσω για µία ακόµα φορά, όσον αφορά αυτό το θέµα, ότι
θα κρατηθεί αυτή η σειρά, µε εξαιρέσεις όπως σας είπα, όπου
µπορεί να χρειαστεί. 

Γι’ αυτό είµαι βέβαιος, ότι ο όρος «ευφυολόγηµα» που χρησι-
µοποιήσατε ήταν µάλλον άδικος. Γιατί δεν έχω προσπαθήσει
ποτέ να σας απαντήσω µε ευφυολογήµατα. Προσπαθώ να σας
απαντώ επί της ουσίας. Αυτό θα προσπαθήσω να κάνω και τώρα,
γιατί θέτετε και αναδεικνύετε ένα πολύ σηµαντικό θέµα που δεν
είναι απλώς θέµα υπογραφής ενός προεδρικού διατάγµατος
αλλά αναδεικνύει ένα ευρύτερο εσωτερικό θέµα των πανεπι-
στηµίων και της λειτουργίας τους. 

Ο νοµοθέτης, όπως είπατε σωστά, στο ν.1268/82 είπε ότι
χρειάζεται διδακτορικό για να καταλάβει κάποιος θέση στο
πανεπιστήµιο. Εξαίρεσε προσωρινά κάποιες περιπτώσεις, όπου
θεωρήθηκε ότι είναι δύσκολο να υπάρχουν επιστήµονες µε
διδακτορικό για να καταλάβουν αυτές τις θέσεις. Αυτό το
«προσωρινά» το προσδιόρισε σε µία συγκεκριµένη ηµεροµηνία -
το 2010 αν θυµάµαι καλά- και είχε προβλέψει ο νόµος ότι µε
Προεδρικό Διάταγµα θα καταγραφούν οι επιστήµες εκείνες που
δεν θα χρειάζεται διδακτορικό. 

Ερχόµαστε τώρα στο χρονικό σηµείο που βρισκόµαστε και το
ερώτηµα είναι: Εξακολουθούν και δεν υπάρχουν διδάκτορες σ’
αυτά τα αντικείµενα; Εσείς βλέπετε τη µία πλευρά -την οποία
βλέπω κι εγώ και την αντιλαµβάνοµαι- των ανθρώπων εκείνων
που υπηρετούν ήδη, δεν έχουν διδακτορικό, αλλά σύµφωνα µε
τη νοµοθεσία για να εξελιχθούν θα πρέπει να γίνει ανοιχτή
προκήρυξη. Και ενδεχόµενη ανοιχτή προκήρυξη που θα επιβάλει
το διδακτορικό, θα αποκλείσει τους εσωτερικούς υποψηφίους. 

Από την άλλη µεριά, έχουµε υποψηφίους, έχουµε επιστήµονες
ενδιαφερόµενους οι οποίοι λένε ότι σ’ αυτό το αντικείµενο
υπάρχουν πια επιστήµονες µε διδακτορικό. Μας ρωτούν: Γιατί
εξακολουθείτε και αποκλείετε µε Προεδρικό Διάταγµα αυτούς
που έχουν διδακτορικό, λέγοντας ότι δεν χρειάζεται διδακτορικό; 

Αυτή είναι η δυσκολία. Δεν έχει τίποτα να κάνει ούτε µε το
µνηµόνιο, ούτε µε το δηµοσιονοµικό που είπατε. Κι αυτήν τη
δυσκολία προσπαθούµε να την αντιµετωπίσουµε στο νέο νόµο
που επεξεργαζόµαστε. Δεν είναι δηλαδή µία υπεκφυγή, όπως
πιθανόν θεωρείτε, που λέµε για το νόµο. Προσπαθούµε να την
αντιµετωπίσουµε µέσα στο πλαίσιο µίας µεγαλύτερης αυτοτέ-
λειας των ιδρυµάτων, για την οποία θα επανέλθω ώστε να σας
εξηγήσω ποιος είναι ο τρόπος σκέψης. Πάντως µε κανένα τρόπο
δεν έχει να κάνει µε τους δηµοσιονοµικούς προβληµατισµούς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε

Υφυπουργέ. 
Ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ.

Αναστάσιος Κουράκης έχει το λόγο να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτησή του. 
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, οµολογουµένως µε εκπλήξατε µε αυτά που
άκουσα. Δεν είχα εφοδιαστεί για αυτού του είδους την
επιχειρηµατολογία. 

Δηλαδή, δεν περίµενα µε τίποτα να ακούσω ότι αυτό το οποίο
είναι µια καθιερωµένη και διεθνής πρακτική σε ορισµένα καλλι-
τεχνικά ή συνθετικά µαθήµατα, το διδακτορικό, αν υπάρχει –καλό
είναι να υπάρχει, αλλά δεν µπορεί να αποτελεί την απαραίτητη
προϋπόθεση- ότι θα είναι προϋπόθεση. Διότι δεν πρόκειται περί
µαθηµάτων θεωρητικών σπουδών. Πρόκειται για συνθετικά και
καλλιτεχνικά µαθήµατα, όπου το διδακτορικό, δηλαδή η αναζή-
τηση νέας γνώσης, δεν έχει νόηµα. Καλό είναι να υπάρχει, αλλά
δεν µπορεί να υπάρχει ως προϋπόθεση. Και αυτό είναι µια διε-
θνής πρακτική. 

Βέβαια, πρέπει να πούµε ότι αντ’ αυτού ο νοµοθέτης βάζει
πολύ ισχυρά κριτήρια στη διαδικασία της εξέλιξης, όπως ανα-
γνωρισµένο καλλιτεχνικό ή αρχιτεκτονικό έργο υψηλής στάθµης,
πραγµατοποιηµένο ή µελετηµένο ή βραβευµένο σε αρχιτεκτονι-
κούς διαγωνισµούς, µεταπτυχιακές σπουδές πανεπιστηµιακού
επιπέδου σε σχετική γνωστική περιοχή µε αντίστοιχο τίτλο, δη-
µοσιευµένο ερευνητικό έργο σε έγκυρα περιοδικά, τουλάχιστον
διετής πείρα. Δηλαδή, ένα σύνολο πραγµάτων που συνάδει µε
την επιστήµη που υπηρετεί. Και αυτό το λέει η ίδια η σχολή. Το
λένε οι ίδιες οι σχολές, το λέει η πρυτανεία, το λέει η σύγκλητος. 

Και έρχεται τώρα το Υπουργείο και λέει «α, αυτά που ξέρατε,
να τα ξεχάσετε». «Εγώ εκτιµώ…» -λέει το Υπουργείο- «…ότι όταν
υπάρχουν διδάκτορες, όπως είπατε προηγουµένως, που διεκδι-
κούν τη θέση, αυτοί λογικό είναι –λογικό κατά την αντίληψή σας-
να έχουν µια προτεραιότητα». 

Καθόλου απαντάει η σχολή. Καλό είναι να έχει και διδακτορικό
-όπου µπορεί να το έχει, εν πάση περιπτώσει, γιατί δεν µπορεί
παντού- αλλά το κύριο –που το έχει πει καθόλου προσωρινά,
όµως, ο ν. 1268- είναι µία διεθνής πρακτική, η οποία λέει ότι σε
καλλιτεχνικά µαθήµατα συνθετικών εργασιών και αντικειµένων,
δεν µπορεί να υφίσταται διδακτορικό. Δεν είναι θεωρία από αµ-
φιθεάτρου. Είναι σχεδιαστήριο, είναι µια άλλη πρακτική. 

Και έρχεστε τώρα –και συγγνώµη που σας το λέω, αλλά ειλι-
κρινά δεν το περίµενα- µε την επιχειρηµατολογία που είπατε να
ανατρέψετε όλο αυτό το οικοδόµηµα επιστηµολογίας, το οποίο
ισχύει σε όλες τις χώρες του κόσµου και το οποίο το λένε και οι
ίδιοι. 

Και το τελευταίο και ουσιαστικότερο είναι ότι διά αυτού του
τρόπου επεµβαίνετε και καταργείτε την αυτοτέλεια των πανεπι-
στηµίων. Τα ίδια τα πανεπιστήµια ορίζουν τα προσόντα που θέ-
λουν να έχει το διδακτικό προσωπικό που θα διδάξει. Πραγµατικά
αυτό δεν το περίµενα. 

Και σε κάθε περίπτωση, είπατε ότι έχετε ορισµένες σκέψεις
κλπ. Θα υπογραφεί κάποτε αυτό το διάταγµα µε την άλφα, βήτα
ή οποιαδήποτε άλλη µορφή και µε βάση, επαναλαµβάνω, το ν.
1268; Διότι θα πρέπει να λειτουργήσουν επιτέλους τα τµήµατα,
γιατί η σχέση διδάσκοντα προς διδασκόµενους είναι ένας προς
δεκαπέντε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Με τη µείωση του προσωπικού κάτω από το 40% του αριθµού
των ΔΕΠ, αυτή η αναλογία έχει γίνει τριάντα έως πενήντα –γεγο-
νός που σηµαίνει ότι πρακτικά δεν µπορείς να κάνεις µάθηµα,
δηλαδή υπάρχει υποβάθµιση- και σήµερα έχουµε –φαντάζοµαι
ότι το γνωρίζετε- χίλιους επτακόσιους πενήντα φοιτητές στην Αρ-
χιτεκτονική µε εβδοµήντα πέντε µέλη ΔΕΠ, εκ των οποίων –προ-
σέξτε- τα 2/3, δηλαδή οι πενήντα, εµπίπτουν στην κατηγορία του
µη έχοντος διδακτορικό. Δηλαδή, τι θα κάνουµε; Θα καταργή-
σουµε την Αρχιτεκτονική Σχολή; Και ποιος θα το κάνει αυτό;
Ποιος θα πάρει την ευθύνη αν όχι οι ίδιοι, η ίδια η σχολή; 

Πρέπει να πάρετε θέση στο θέµα της αυτοτέλειας. Δηλαδή,
ποιος θα το κάνει αυτό; Θα το κάνει το Υπουργείο; Πραγµατικά,
δηλαδή, νοµιµοποιείται να το κάνει το Υπουργείο; Και αν επέµβει
εκεί, θα επεµβαίνει και σε άλλα θέµατα που έχουν σχέση µε την
ιατρική, µε τις ανθρωπιστικές σπουδές κ.λπ.; 

Ποιο είναι αυτό το Υπουργείο που µπορεί να έχει άποψη επ’
αυτών των θεµάτων -δηλαδή, στο ποια θα πρέπει να είναι τα προ-

σόντα του διδακτικού προσωπικού- αν όχι οι ίδιοι, το ίδιο το πα-
νεπιστήµιο, το Universität, που το ξέραµε τόσα χρόνια, τόσους
αιώνες; 

Εδώ µπαίνουν πολύ σοβαρά ζητήµατα, πέρα από το επίσης
πολύ ουσιαστικό ζήτηµα που έγκειται στο ότι υπάρχει κίνδυνος
απώλειας θέσης των µη µόνιµων λεκτόρων και επίκουρων καθη-
γητών, βάσει του νόµου, αν δεν προχωρήσει η διαδικασία της
εξέλιξής τους µε την προϋπόθεση ανανέωσης του π.δ. 123. Αυτοί
οι άνθρωποι θα χάσουν τη δουλειά τους. Έχουν µπει µε διαφο-
ρετικές συνθήκες και έχουν ορίσει διαφορετικά τη ζωή τους. 

Και τώρα έρχεστε εσείς ως Υπουργείο, ως πολιτική ηγεσία και
λέτε «α, ξεχάστε τα αυτά, µπήκατε όπως µπήκατε, από εδώ και
πέρα εµείς εκτιµούµε ότι… κλπ.». Άρα, θα χάσουν τη δουλειά
τους οι λέκτορες, µε προφανές αποτέλεσµα τις δυσµενείς επι-
πτώσεις στη ζωή τους. 

Πραγµατικά, δηλαδή, εγώ σήµερα περίµενα ηµεροµηνία. Πε-
ρίµενα ότι θα µου λέγατε «συγγνώµη, αλλά είχαµε κάποιες άλφα,
βήτα δυσκολίες και σε δύο µήνες, σε έξι κ.λπ…», γιατί έχουν ήδη
περάσει εννέα µήνες. Πόσο θα τραβήξει αυτό; 

Και έτσι και µπούµε και στη διαδικασία –κάτι που απεύχοµαι-
µιας περίεργης πολιτικής κατάστασης, καταλαβαίνετε ότι ένας
ολόκληρος κόσµος θα είναι στον αέρα. Μια ιστορική σχολή, που
έχει δώσει εξετάσεις, µε διακεκριµένους επιστήµονες στο εξω-
τερικό, µε επιστήµονες µε ήθος, που έχουν προβάλει τη χώρα
ως αρχιτεκτονική επιστήµη και αντίληψη θα είναι στον αέρα. Και
δεν θα  είναι µόνο για τρεις µήνες η αναστολή της λειτουργίας
της. Πολύ φοβάµαι ότι το Σεπτέµβρη θα έχουµε πολύ χειρότερα.
Υπάρχει πελώρια ευθύνη επ’ αυτού. 

Ξέρω ότι την άλλη φορά –το είπατε και το επικροτώ απολύ-
τως- είχατε δώσει µια πολύ θετική λύση στο αίτηµα της δηµοσιο-
ποίησης του καταλόγου για διαφάνεια. Θα περίµενα κάτι
αντίστοιχο και σήµερα, δηλαδή να µου πείτε «Κύριε Κουράκη,
είναι έτσι, αλλιώς κ.λπ., αλλά την άλλη Δευτέρα υπογράφεται το
διάταγµα». Κάτι τέτοιο είναι το µόνο που θα µπορούσε να µας
καλύψει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ.
Ιωάννης Πανάρετος για τη δευτερολογία του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, αυτό που ζητά
ο κ. Κουράκης είναι αυτό ακριβώς που θέλουµε να κάνουµε. Θέ-
λουµε δηλαδή  οι αποφάσεις γι’ αυτά τα θέµατα να είναι αποφά-
σεις των πανεπιστηµίων, όµως, µέσα σε ένα συγκεκριµένο
πλαίσιο: Να αποφασίζουν τα πανεπιστήµια αν χρειάζονται διδα-
κτορικό ή αν δεν χρειάζονται διδακτορικό και όχι το Υπουργείο
και το κράτος µε Προεδρικά Διατάγµατα. Είναι το τελευταίο
πράγµα που µπορεί να πει οποιοσδήποτε βρίσκεται στην πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας -είτε είναι είτε δεν είναι ακαδη-
µαϊκός- αν δηλαδή χρειάζεται διδακτορικό στο «άλφα» ή στο
«βήτα» αντικείµενο, όπως επίσης, και τα προσόντα που µπορεί
να χρειάζονται.

Θέλω, όµως, να σας παρακαλέσω να δείτε ότι αυτό που υπο-
στηρίζετε είναι ακριβώς το αντίθετο. Ήρθε δηλαδή ο νοµοθέτης
και εξαίρεσε προσωρινά κάποια γνωστικά αντικείµενα. Επιµένω
στο «προσωρινά». Αν διαβάσετε  το ν. 1268/1982 και την εισηγη-
τική του έκθεση, θα δείτε για ποιο λόγο τα εξαίρεσε. Είπε ότι
υπάρχουν αντικείµενα, στα οποία δεν υπήρχαν τότε διδάκτορες.
Γι’ αυτόν το λόγο έκανε κάποιες εξαιρέσεις για συγκεκριµένο
διάστηµα. 

Μιλάω τώρα για το νοµοθέτη. Διαφωνώ  -αν θέλετε- µε αυτό.
Μπαίνω, όµως, στη δική σας λογική και σας λέω  τι γράφει ο
νόµος. Ο νοµοθέτης είπε «Βάζω ένα χρονικό όριο µέχρι το 2010».
Γιατί µέχρι τότε φαντάζοµαι ότι υπολόγιζε –δεν µπορώ να ξέρω
πώς έγινε- ότι θα υπάρχουν διδάκτορες. 

Αν ίσχυε  η δική σας λογική -την οποία ασπάζοµαι- θα έπρεπε
ο νοµοθέτης τότε να πει χωρίς να θέσει χρονικούς περιορισµούς:
«Εξαιρούνται αυτά τα αντικείµενα και αποφασίζει το τµήµα τι
προσόντα θα πρέπει να έχει ο διδάσκων». Εγώ συµφωνώ σε
αυτήν την άποψη. Αυτό είναι που θέλουµε να κατοχυρώσουµε µε
το νόµο που θέλουµε να  εισηγηθούµε: Να είναι θέµα των πανε-
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πιστηµίων. Δεν έχει καµµία δουλειά το Υπουργείο Παιδείας να
εµπλέκεται µε Διατάγµατα που καθορίζουν ποια είναι τα αντικεί-
µενα στα οποία απαιτείται διδακτορικό και ποια είναι τα αντικεί-
µενα στα οποία δεν απαιτείται διδακτορικό. Το είπε, όµως, και
κακώς κατά τη γνώµη µου µπήκε σε τέτοιες λεπτοµέρειες αλλά
και σε άλλες παρόµοιες. Δεν έχει π.χ. κανένα λόγο το Υπουργείο
Παιδείας να λέει ότι απαιτούνται δύο δηµοσιεύσεις, για να γίνει
κανείς λέκτορας, όταν ξέρετε πολύ καλά ότι τέτοιες διατάξεις
και τέτοια κανονιστική προσέγγιση έχει αποτύχει. 

Έχω πει και άλλη φορά στη Βουλή ότι για διάφορους λόγους
έχω κοιτάξει τα δύο-τρία τελευταία χρόνια  νέους  assistant pro-
fessors που εκλέγονται στα µεγάλα Πανεπιστήµια, όπως στο
Yale, στο Stanford, στο Berkley και στο Harvard. Οι περισσότεροι
απ’ αυτούς δεν έχουν καµµία δηµοσίευση κατά την εκλογή τους.
Αυτοί οι άνθρωποι δεν θα εκλέγονταν στο ελληνικό πανεπιστήµιο,
γιατί δεν έχουν το τυπικό προσόν των δύο δηµοσιεύσεων. 

Εµείς, λοιπόν, βάζαµε τυπικά προσόντα στους νόµους. Στη συ-
νέχεια βρίσκαµε τρόπους και τα καλύπταµε. Είναι περίφηµες οι
περιπτώσεις εκείνες –τις γνωρίζετε, βεβαίως- που εκδίδονταν
επιστηµονικά περιοδικά, ώστε να δηµοσιευθούν οι εργασίες και
να υπάρχουν τα τυπικά προσόντα. Είναι γνωστές περιπτώσεις
από παλιά µε τον «ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥΔΡΟΜΟ» και τα Χρονικά
της Ρούµελης- όπου γινόταν συζήτηση σε γενικές συνελεύσεις
για το κατά πόσον η δηµοσίευση σε αυτά καλύπτει τα τυπικά
προσόντα το νόµου. 

Είναι απαραίτητο, λοιπόν, να φύγουµε και απ’ αυτούς τους πε-
ριορισµούς  και απ’ όλο το πλαίσιο στο οποίο έχει εµπλακεί το
Υπουργείο Παιδείας. Αυτό το πρέπει να γίνει  και για την απαί-
τηση διδακτορικού για τα αντικείµενα που συζητάµε σήµερα. Κυ-
ρίως γι’ αυτά τα αντικείµενα. Θεωρώ εκτός λογικής να
αποφασίζει το Υπουργείο Παιδείας, αν για  παράδειγµα για να
γίνει κανείς καθηγητής στο πιάνο χρειάζεται να έχει διδακτορικό
ή όχι. Δεν µπορεί να το ξέρει. Δεν το  αφορά το Υπουργείο Παι-
δείας. Αυτό θέλουµε να αλλάξουµε.  

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πού το λέει; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Δεν θέλουµε να ξαναπάµε σε
ένα διάταγµα που θα λέει ότι παρατείνεται η ισχύς του διατάγ-
µατος για τόσο διάστηµα, διότι µπορεί να υπάρχουν κάποια αν-
τικείµενα που δεν έχουν κατόχους διδακτορικού. 

Κύριε Κουράκη, προτιθέµεθα -και το ξέρετε- µέσα στον επό-
µενο µήνα να φέρουµε νόµο για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Με
αυτόν τον νόµο θέλουµε να λύσουµε µια και καλή και αυτό και
πολλά άλλα παρόµοια περιστατικά. Αυτή είναι η πρόθεσή µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Επανερχόµαστε στην πέµπτη µε αριθµό 968/7-6-2011 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου προς την
Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του έκτακτου προ-
σωπικού του ΤΕΙ Ηπείρου. 

Και στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παι-
δείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Ιωάννης Πανά-
ρετος.

Παρακαλείται τώρα ο ερωτών Βουλευτής κ. Νικόλαος Καρα-
θανασόπουλος επί δίλεπτο να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή
του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, η κατάσταση που περιγράφεται στην επί-
καιρη ερώτηση για το ΤΕΙ Ηπείρου αποτελεί ένα παράδειγµα,
όπως πολύ καλά καταλαβαίνετε, του τι ισχύει στις εξελίξεις στα
ΤΕΙ της χώρας µας, αλλά και γενικότερα στην ανώτατη εκπαί-
δευση. Άλλωστε, πριν από λίγο απαντήσατε και σε µία αντίστοιχη
επίκαιρη ερώτηση για το ΤΕΙ Σερρών. 

Έτσι, λοιπόν, η περικοπή της χρηµατοδότησης περίπου κατά
50% σε σχέση µε το 2009-2010, η µείωση των ωρών διδασκαλίας
κατά 30% περίπου, η καθυστέρηση στην καταβολή των δεδου-

λευµένων, διαµορφώνουν µία ιδιαίτερα εκρηκτική κατάσταση στο
σύνολο των ΤΕΙ της χώρας. Για παράδειγµα, µέσα από τη µη ανα-
νέωση του προσωπικού δροµολογούνται απολύσεις. Ήδη το
Υπουργείο Παιδείας ενέκρινε µόνο εκατόν εβδοµήντα έξι θέσεις-
πιστώσεις για τα δεκατρία τµήµατα του ΤΕΙ Ηπείρου, τη στιγµή
που µέχρι τώρα υπήρχαν διακόσιοι εξήντα επτά επιστηµονικοί
και εργαστηριακοί συνεργάτες. 

Αυτή η κατάσταση δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στην
οµαλή ολοκλήρωση του ακαδηµαϊκού έτους και διαµορφώνει ένα
ακόµη πιο ασφυκτικό περιβάλλον για τη νέα χρονιά, διαµορφώ-
νοντας πολύ σοβαρά λειτουργικά προβλήµατα. Για παράδειγµα,
σε αυτήν την κατεύθυνση θα προσθέσει νέα προβλήµατα η πρό-
σφατη εγκύκλιός σας, της 1ης Ιουνίου, για τις θέσεις του έκτα-
κτου και ωροµίσθιου προσωπικού στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ κατά το
ακαδηµαϊκό έτος 2011-2012, όπου τα τµήµατα, όπως λέτε, που
έχουν έως δεκαπέντε µέλη επιστηµονικό προσωπικό στα ΤΕΙ και
είκοσι πέντε µέλη διδακτικό προσωπικό στα ΑΕΙ δεν έχουν
ανάγκη -θεωρείτε- έκτακτου προσωπικού και δεν θα λάβουν πι-
στώσεις, παρά µόνο κατ’ εξαίρεση. Έτσι, θα έχουµε ουσιαστικά
τη δροµολόγηση συγχωνεύσεων τµηµάτων και σχολών, την κα-
τάργηση και την υποβάθµιση της παρεχόµενης εκπαίδευσης, για
να µετατραπούν ουσιαστικά τα ΤΕΙ είτε σε κολέγια είτε σε ΙΕΚ. 

Κατά τη γνώµη µας, αποτελεί πρόσχηµα ο εξορθολογισµός και
αφορµή η κρίση για να δροµολογήσετε αυτές τις συνολικά αντι-
δραστικές αναδιαρθρώσεις, οι οποίες πατάνε στις ευρωενωσια-
κές κατευθύνσεις για ολοκληρωτική υποταγή του περιεχόµενου,
της δοµής και της διοίκησης των ανώτατων ιδρυµάτων στις στρα-
τηγικές στοχεύσεις για την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφο-
ρία των µονοπωλιακών οµίλων και όχι της ικανοποίησης των
λαϊκών αναγκών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-

νάδελφε.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων κ. Ιωάννης Πανάρετος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, όπως είπα και προηγουµένως, αντιλαµβάνο-

µαι την ανησυχία και την αγωνία που εκφράζεται από Βουλευτές
για το µέλλον των πανεπιστηµίων και ΤΕΙ –στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση ΤΕΙ- στα οποία υπάρχουν προβλήµατα. 

Σε σχέση µε το έκτακτο προσωπικό του ΤΕΙ Ηπείρου θα πρέπει
να κάνω γνωστό ότι υπάρχει προϋπολογισµός 3 εκατοµµυρίων
ευρώ για ωροµίσθιους, έχει εκταµιευθεί ποσό 840 εκατοµµυρίων
ευρώ για την κάλυψη της περιόδου Ιανουαρίου-Απριλίου και βρί-
σκεται προς υπογραφή απόφαση για την εκταµίευση άλλου ενός
ποσοστού 14% για το Μάιο και Ιούνιο, δηλαδή 420.000 ευρώ.

Είµαι βέβαιος ότι, αν µου ανταπαντούσατε αυτήν τη στιγµή, θα
µου λέγατε ότι δεν είναι αρκετά και θα µου λέγατε ότι χρειάζον-
ται περισσότεροι διδάσκοντες ωροµίσθιοι. Δεν είναι βέβαιο. Δεν
ξέρει κανείς πόσες είναι οι ανάγκες και σε τι έκταση οι ανάγκες
αυτές µπορούν να τεκµηριωθούν σε σχέση µε τη συνολική ει-
κόνα. Τι έχουµε αυτήν τη στιγµή; Αυτήν τη στιγµή έχουµε ένα
συγκεκριµένο προϋπολογισµό, έχουµε µία συγκεκριµένη κατεύ-
θυνση για το πόσες θέσεις εκτάκτων µπορούµε να διαθέσουµε.
Αυτό δεν το αποφασίζουµε θεωρώντας ότι θα πάρουµε κάποια
χρήµατα από δω και θα τα πάµε εκεί κι έτσι θα δώσουµε περισ-
σότερα χρήµατα στο ΤΕΙ Ηπείρου ή στο ΤΕΙ Σερρών. Έχουµε
συγκεκριµένες θέσεις. Θα έχουµε ένα συγκεκριµένο αριθµό θέ-
σεων διαθέσιµο. Έχουµε, λοιπόν, την υποχρέωση να δούµε πώς
αυτές τις θέσεις θα τις κατανείµουµε µε τρόπο που θα καλύψουν
µε την πιο λογική προσέγγιση τις ανάγκες των ιδρυµάτων ώστε
όχι να ικανοποιήσουµε κάποιο ίδρυµα περισσότερο ή κάποιο
ίδρυµα λιγότερο, αλλά να αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο αυτές τις θέσεις. 

Ειδικά από το Κοµµουνιστικό Κόµµα για ένα πράγµα ελπίζω ότι
δεν θα µας κάνετε κριτική. Για το ότι υπάρχει ειδική µεταχείριση
οποιουδήποτε είτε είναι ΤΕΙ είτε είναι πανεπιστήµιο είτε είναι
τµήµα πανεπιστηµίου είτε είναι τµήµα ΤΕΙ, λόγω της διοίκησης
που έχει ή λόγω της περιοχής όπου βρίσκεται. Βάζουµε κανόνες
και προσπαθούµε αυτούς τους κανόνες να τους τηρούµε έτσι
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ώστε να κάνουµε την καλύτερη δυνατή κατανοµή των διαθέσιµων
πόρων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υφυπουργό.
Ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος, Βουλευτής του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει το λόγο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, σ’

ένα σηµείο έχετε δίκιο, στο ότι δεν το βάζουµε αντιπαραθετικά.
Άλλωστε ούτε κι εγώ έχω καµµία σχέση µε την Ήπειρο ως εκλο-
γική περιφέρεια. Βλέπουµε συνολικά τα ζητήµατα και επικεντρώ-
νουµε σε κάποια συγκεκριµένα παραδείγµατα για να αποκα-
λύψουµε τη συνολική πολιτική.

Δεύτερον, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν µας αφορά
το να κάνουµε κριτική από µικροπολιτική σκοπιά. Έτσι κι αλλιώς
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά τη σφοδρότατη αντίθεση του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας στη λογική που πρυτάνευσε και
που κι εσείς ως κυβέρνηση είχατε παλιότερα -αλλά και η Νέα Δη-
µοκρατία- κάθε πόλη και πανεπιστηµιακή σχολή, κάθε χωριό και
τµήµα ΤΕΙ. Αυτήν ακριβώς τη λογική σήµερα ερχόµαστε και επι-
κρίνουµε γιατί ήταν µία συνειδητή επιλογή να οδηγηθεί σε υπο-
βάθµιση η ανώτατη εκπαίδευση, να υπάρχουν πτυχία χωρίς
επιστηµονικό αντικείµενο, χωρίς επαγγελµατικό αντικείµενο,
άρα, λοιπόν, πτυχία χωρίς αντίκρισµα. 

Αυτή ήταν η φιλοσοφία, αυτή ήταν η λογική και σήµερα ακρι-
βώς µέσα σ’ αυτό το πλαίσιο προχωράτε γρήγορα και δροµολο-
γείτε τις αντιδραστικές αναδιαρθρώσεις όπου ουσιαστικά το
σύνολο της παιδείας και ιδιαίτερα η ανώτατη εκπαίδευση θα είναι
πλήρως υποταγµένη όχι στην ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών,
αλλά στις επιταγές και στις απαιτήσεις των επιχειρήσεων. Αυτό
φαίνεται από τη δοµή της διοίκησης, από το πώς θα λειτουργούν
µέχρι και το τι θα διδάσκονται, δηλαδή το περιεχόµενο των σπου-
δών, ανατρέποντας άρδην το όποιο επιστηµονικό αντικείµενο
υπάρχει, αποσυνδέοντας πλήρως τα πτυχία από τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα στο πλαίσιο της απελευθέρωσης της αγοράς και
του ανοίγµατος των λεγόµενων «κλειστών» επαγγελµάτων.

Δεύτερο σηµείο: Κύριε Υφυπουργέ, εµείς δεν είµαστε της λο-
γικής τού πόσοι ωροµίσθιοι χρειάζονται. Γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι εµείς λέµε ότι αυτές οι θέσεις που καλύπτονται σήµερα
από ωροµίσθιους πρέπει να καλυφθούν από µόνιµο προσωπικό,
γιατί γνωρίζετε σήµερα ότι στα ΤΕΙ η αναλογία µόνιµου προσω-
πικού µε έκτακτο προσωπικό έχει πλησιάσει περίπου το 70%, αν
δεν έχει αγγίξει το 80%. Τουλάχιστον 70% υπάρχει σίγουρα,
πολύ περισσότερο µέσα από τις συνταξιοδοτήσεις που θα δρο-
µολογηθούν το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Γιατί το κάνετε αυτό; Διότι η φιλοσοφία σας και η λογική σας
είναι ακριβώς να συνενώσετε, να συγχωνεύσετε, οδηγώντας
στην κατάργηση τµηµάτων και σχολών και βεβαίως οι σχολές
που θα συγχωνευθούν και θα συνενωθούν να έχουν µία υποβαθ-
µισµένη παροχή εκπαίδευσης.

Αλήθεια, υπάρχει µία τεράστια αντίφαση στα λεγόµενά σας. 
Λέτε «δεν µπορούµε να γνωρίζουµε τις ανάγκες των ωροµι-

σθίων για κάθε τµήµα και σχολή» και ταυτόχρονα βγάλατε µια
υπουργική απόφαση, µια εγκύκλιο, που λέτε ότι αν έχουν δεκα-
πέντε άτοµα µόνιµο εκπαιδευτικό προσωπικό δεν χρειάζονται
έκτακτους. Εσείς πώς το βγάλατε αυτό; Με ποια λογική το βγά-
λατε αυτό; Άρα, λοιπόν, είναι µια  αντιεπιστηµονική λογική. Μια
λογική που θέλει να επιταχύνει τη διαδικασία συρρίκνωσης, τη
γιγάντωση των απολύσεων και στο χώρο του εκπαιδευτικού προ-
σωπικού, την υποβάθµιση των πτυχίων. Ένα µεγάλο τµήµα των
σπουδαστών δεν θα µπορεί να ολοκληρώσει τις σπουδές του,
αυτές τις σπουδές, τις υποβαθµισµένες,  που τις πληρώνουν µά-
λιστα και πανάκριβα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε πολύ καθαρά, κύριε Υφυπουργέ, ότι υπάρ-
χει διέξοδος. Δεν µπορεί στις σηµερινές συνθήκες που όλες οι
προϋποθέσεις είναι υπαρκτές ώστε η γνώση που παράγει η αν-
θρωπότητα να γίνει κτήµα του λαού και της νεολαίας συνολικό-
τερα, η παραγόµενη αυτή µόρφωση να αποτελεί εµπόδιο. Δεν
µπορεί µε τη συγκεκριµένη εξουσία και τις επιλογές που κάνετε
προς τη συγκεκριµένη κατεύθυνση, να δροµολογείτε το λειτουρ-

γικό αναλφαβητισµό. 
Λέµε καθαρά, λοιπόν, ότι διέξοδος µπορεί να υπάρξει αρκεί να

υπάρχει άλλος δρόµος ανάπτυξης. Όχι µια ανάπτυξη που να ικα-
νοποιεί τα κέρδη, αλλά τις λαϊκές ανάγκες. Και σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση οι στόχοι πάλης που βάζουµε είναι πολύ συγκεκριµένοι
και πολύ καθαροί. 

Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω µε τους συγκεκριµένους στό-
χους πάλης που αφορούν στα τεχνολογικά ιδρύµατα. Συγκεκρι-
µένα η λογική σας είναι ουσιαστικά αντί για ΑΤΕΙ να γίνουν ΙΕΚ
και κολλέγια. Λέµε, λοιπόν, καµµία απόλυση και µη ανανέωση
συµβάσεων του διδακτικού και λοιπού προσωπικού, µόνιµη και
σταθερή δουλειά για όλους, διορισµός όλων των εκλεγµένων
µελών, απρόσκοπτη εξέλιξη του επιστηµονικού διδακτικού προ-
σωπικού µε βάση το έργο τους, γενναία χρηµατοδότηση τώρα,
γιατί χρήµατα υπάρχουν. Δεν µπορείτε να δίνετε 30 εκατοµµύρια
για πίστα φόρµουλα 1 στην Αχαΐα και να µη δίνετε για τα ΤΕΙ και
τα ΑΕΙ, γιατί εδώ µπαίνουν οι ιεραρχίες µε βάση ποιες ανάγκες
θέλετε να καλύψετε. Λέµε, επίσης, κατάργηση του θεσµού των
συµβασιούχων, εκτάκτων και ωροµισθίων, κατοχύρωση της πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης του ερευνητικού και διδα-
κτικού προσωπικού σε ΤΕΙ και πανεπιστήµια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Παι-
δείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Ιωάννης Πανά-
ρετος έχει το λόγο επί τρίλεπτον, για τη δευτερολογία του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, να ξεκινήσω µε
κάτι θετικό και µετά θα προχωρήσω σε µια διαφορά που έχουµε
µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα. 

Το θετικό είναι ότι εγώ αναγνωρίζω, τουλάχιστον στις ερωτή-
σεις που έχουν γίνει στο Υπουργείο Παιδείας, ότι οι ερωτήσεις
που προέρχονται από το Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι ερωτήσεις
πολιτικές και διατυπώνονται πολιτικά. Ο τρόπος διατύπωσής
τους γίνεται µε πολιτικά επιχειρήµατα και εποµένως, αντιλαµβά-
νοµαι αυτό που είπατε. 

Εκεί που θα διαφωνήσω είναι στην πολιτική. Δηλαδή, τα επι-
χειρήµατα που χρησιµοποιείτε, ότι δηλαδή το κάνουµε γιατί θέ-
λουµε να ενισχύσουµε τα µονοπώλια, γιατί θέλουµε να
φτιάξουµε µια παιδεία για τα µονοπώλια και για τις επιχειρήσεις,
πώς προκύπτουν;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από τις κατευθύνσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Από τις κατευθύνσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Εµείς…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Από τη Συνθήκη της
Μπολόνια µέχρι σήµερα. Δεν µιλάει η συνθήκη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μην αγορεύετε τώρα,
κύριε Καραθανασόπουλε. Μια µικρή διακοπή ναι, αλλά όχι αγό-
ρευση. 

Παρακαλώ, σας άκουσε ο κύριος Υφυπουργός.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Δεν θα διαφωνήσω στο ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση προσπαθεί να διαµορφώσει κάποιες πολιτικές,
αλλά δεν µπορούµε να αγνοήσουµε το γεγονός ότι τα νέα παιδιά
που σπουδάζουν, χρειάζονται στη συνέχεια να βρουν δουλειά.
Παλιά ξέρετε, υπήρχαν οικογένειες -και όχι από την κοινωνική
πλευρά στην οποία αναφέρεστε- που είχαν την ευχέρεια τα παι-
διά τους να τα στείλουν στο πανεπιστήµιο να σπουδάσουν για να
έχουν ένα πτυχίο για καταξίωση στον κοινωνικό τους κύκλο
χωρίς να έχουν ανάγκη να εργασθούν. Απλά γιατί «έτσι ήταν το
κοινωνικά ορθό» στον κύκλο τους. Δεν υπάρχουν τέτοιες περι-
πτώσεις σήµερα. Ή και αν υπάρχουν πηγαίνουν κάπου αλλού να
σπουδάσουν. Σήµερα τα παιδιά που σπουδάζουν θέλουν να
βρουν δουλειά. Και εµείς πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε για
να διαµορφώσουµε τις προϋποθέσεις εκείνες που τα παιδιά θα
έχουν καλύτερη ανταπόκριση στην αγορά εργασίας. Είναι η
αγορά εργασίας ένα απαραίτητο στοιχείο που πρέπει να λά-
βουµε υπ’ όψιν  µας στην εκπαίδευση. Δεν µπορούµε να το
αγνοήσουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αποσυνδέοντας το πτυ-
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χίο από τα επαγγελµατικά δικαιώµατα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Γνωρίζετε -και ελπίζω να το ανα-
γνωρίσετε- ότι φέτος προχωράµε επαγγελµατικά δικαιώµατα
που εδώ και τριάντα χρόνια δεν είχαν προχωρήσει. Τα προχω-
ράµε. Και ιδιαίτερα για τους αποφοίτους των ΤΕΙ που συµφωνώ
-έστω και αν δεν το είπατε, καταλαβαίνω ότι το πιστεύετε- ότι
ήταν αδικηµένοι. Και υπάρχει µια αδικία. Το κάνουµε. Προσπα-
θούµε. 

Θα σας πω και το τελευταίο. Έχει σηµασία, γιατί αναφερθή-
κατε στην εγκύκλιο και στην πρωτολογία µου δεν έκανα αναφορά
σ’ αυτήν. 

Δεν έχουµε πει ότι όσα τµήµατα έχουν πάνω από δεκαπέντε
µέλη ΕΠ δεν θα πάρουν προσωπικό ή πάνω από είκοσι πέντε
µέλη ΔΕΠ. Αυτό που δεν θέλουµε –και είµαι βέβαιος ότι θα συµ-
φωνήσετε µαζί µας- είναι να ξαναγίνει αυτό που έγινε πέρυσι,
όπου ειδικά τα ΤΕΙ προσέλαβαν ένα πολύ µεγάλο αριθµό εκτά-
κτου προσωπικού. Ήρθε, λοιπόν, ο Σεπτέµβρης και δεν υπήρχαν
χρήµατα. Οι άνθρωποι αυτοί είχαν υπογράψει συµβάσεις. Και δι-
καιολογηµένα διαµαρτύρονταν κι έλεγαν, «εµείς έχουµε προσφέ-
ρει έργο και πρέπει να πληρωθούµε». Κι εµείς βρισκόµασταν σε
αδυναµία να εκπληρώσουµε τις υποχρεώσεις του κράτους.

Τι λέµε, λοιπόν, τώρα; Να καταγραφούν οι ανάγκες. Να εξη-
γήσει κανείς γιατί χρειάζεται να έχει δύο ή τρία εργαστήρια σε
κάποιο συγκεκριµένο πρόγραµµα σπουδών, γιατί χρειάζεται να
έχει τόσα προαιρετικά µαθήµατα και αυτές οι θέσεις που είναι
διαθέσιµες, σε συνεργασία µε τα ΤΕΙ, να δούµε πώς θα κατανε-
µηθούν καλύτερα. Αυτή είναι η πρόθεσή µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων πρώτου κύκλου και εισερχόµεθα στις επί-
καιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου, σύµφωνα µε το άρθρο 130,
παράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής.

Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Η πρώτη, µε αριθµό 965/7-6-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αφροδίτης
Παπαθανάση προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης
στελέχωσης των δασικών υπηρεσιών του Νοµού Φωκίδας, δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος Υπουργού και διαγράφεται.

Δεύτερη είναι η µε αριθµό 963/7-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γρηγορίου Αποστολάκου
προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε τη χορήγηση αδειών φωτοβολταϊκών στο
Νοµό Λακωνίας.

Στην ερώτηση του κ. Αποστολάκου θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάν-
νης Μανιάτης.

Ο κ. Γρηγόρης Αποστολάκος, Βουλευτής Λακωνίας της Νέας
Δηµοκρατίας, έχει το λόγο επί δίλεπτο, για να διατυπώσει την
ερώτησή του.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η ερώτηση δεν απευθύνεται στο Γιάννη το

Μανιάτη, το Βουλευτή Αργολίδος. Απευθύνεται προς τον Υφυ-
πουργό και µάλιστα προς την Υπουργό. Δεν γνωρίζω αν στα
πλαίσια καταµερισµού των αρµοδιοτήτων είστε αποκλειστικά αρ-
µόδιος να απαντήσετε. Θα µου το πείτε εσείς. Κατά βάση, όµως,
το ερώτηµα οφείλει να απαντηθεί από την κ. Μπιρµπίλη.

Το δεύτερο είναι ότι η ερώτησή µου αυτή έρχεται να συζητηθεί
µε καθυστέρηση πολλών µηνών, χωρίς δική σας ευθύνη, βέβαια.
Ήλπιζα ότι στο διάστηµα των πέντε, έξι µηνών που έχει εν τω µε-
ταξύ περάσει, θα είχαν λυθεί πολλά από τα προβλήµατα τα οποία
απασχολούν την τοπική κοινωνία της Λακωνίας και ειδικότερα
τους Λάκωνες αγρότες. Πιστεύω ότι απασχολούν και τους δικούς
σας συµπατριώτες, τους Αργολιδείς αγρότες. Φοβάµαι, όµως,
ότι δεν είναι έτσι. 

Εν πάση περιπτώσει, πριν κάνω κάποιες γενικές αναφορές και

πολιτικές επισηµάνσεις σε ό,τι αφορά τον Κοινοβουλευτικό
Έλεγχο, τον οποίο υφίστασθε αυτή τη στιγµή, το ερώτηµά µου
είναι συγκεκριµένα για τους αγρότες της Λακωνίας. Πόσες αιτή-
σεις έχουν υποβληθεί; Πόσες από αυτές έχουν αδειοδοτηθεί;
Πόσες από τις αιτήσεις αναφέρονται σε αγρότες;

Γνωρίζω ότι υπάρχουν εκατοντάδες συµπατριώτες µου στη
Λακωνία, οι οποίοι έχουν υποβάλει αιτήσεις κι έχουν καταβάλει
σηµαντικά ποσά. Και το γνωρίζετε κι εσείς. Φοβάµαι ότι δεν
υπάρχει ούτε ένας αγρότης –µα ούτε ένας αγρότης- που να έχει
επωφεληθεί από αυτή την ευεργετική διάταξη του ν.3851/2010.
Και αυτό δεν οφείλεται σε αυτούς. Οφείλεται στην αρρυθµία της
κυβερνητικής µηχανής. Οφείλεται στην έλλειψη του προσήκον-
τος ελέγχου, τον οποίο όφειλε να κάνει το Υπουργείο σας επί της
ΔΕΗ και επί της ΔΕΣΜΗΕ.

Από τα στοιχεία µου προκύπτει ότι έχουν δοθεί εκατόν εβδο-
µήντα επτά συνδέσεις για αγρότες και σας ερωτώ αν υπάρχει
ένας αγρότης µέσα σ’ αυτούς. Δηλαδή, υπάρχει ένας από το
Δήµο Μολάων, από το Δήµο Σπάρτης, από τη Ποταµιά –τυχαία
λέω τα ονόµατα- από τα Νιάτα, από το Γύθειο; Υπάρχει έστω και
µια σύνδεση, διότι αµφιβάλλω αν υπάρχει έστω και µια µετά την
παρέλευση σχεδόν, έντεκα µηνών. Για ποιο λόγο, αγαπητέ, κύριε
Υπουργέ; 

Γιατί ακόµα δεν έχει τροποποιηθεί η Υπουργική Απόφαση ανα-
φορικά µε την υποχρέωση της κατάθεσης εγγυητικής επιστολής
15.000 ευρώ. Γνωρίζω ότι κανείς αγρότης δεν έχει υποβάλλει
αυτήν την εγγυητική επιστολή, αναρωτιέµαι αν από τις εβδο-
µήντα επτά συνδέσεις ή για τις χίλιες τριακόσιες περίπου εκκρε-
µούσες αιτήσεις έχει συµβεί κάτι, θετικό για οποιονδήποτε
Λάκωνα αγρότη.

Στην κρίσιµη περίοδο για το γεωργικό χώρο, την ώρα που το
γεωργικό εισόδηµα συρρικνώνεται και ήταν µια ανάσα πνοής να
έχουν ένα συµπληρωµατικό εισόδηµα οι Λάκωνες και εν γένει οι
Έλληνες αγρότες, φοβάµαι ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος δεί-
χνει ότι λαχάνιασε από τη δουλειά, αλλά µου φαίνεται ότι τρέχει
επιτόπου, κύριε Υφυπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υφυπουργέ, όχι
µόνο διότι ονοµάζεται Γρηγόρης ο ερωτών, αλλά και επειδή έλκω
την καταγωγή µου εκ µητρός, από τη Μάνη, συνυπογράφω το
ενδιαφέρον του κ. Αποστολάκου και αναµένω και εγώ µε ενδια-
φέρον την απάντησή σας.

Ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Μανιάτης έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Άρα, για να συµπληρώσω
το τρίγωνο: Ο «Μανιάτης» θα απαντήσει και στους δύο ...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αυτό είναι εκπληκτικό,
πράγµατι!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε συνάδελφε, να σας
ευχαριστήσω για την ερώτηση.

Είχα σκοπό να σας πω τα στοιχεία για τη Λακωνία στη δευτε-
ρολογία µου, αλλά θα σας τα πω τώρα. Πριν όµως, από αυτό, να
σας πω ότι µε βάση την κατανοµή αρµοδιοτήτων που έχουµε,
έχω την ευθύνη για το σύνολο του κοινοβουλευτικού ελέγχου σ’
όλα τα ζητήµατα ενέργειας είτε σ’ αυτά έχω αρµοδιότητα
νοµοθετική είτε δεν έχω, άρα απαντώ σ’ όλους τους συναδέλ-
φους.

Να σας δώσω, λοιπόν, απάντηση για τους αριθµούς που σας
ενδιαφέρουν για τη Λακωνία. Μέχρι τον Ιούνιο του 2010 είχαν
υποβληθεί τριακόσια σαράντα επτά αιτήµατα συνολικής ισχύος
155MW. Απ’ αυτά, τα τριακόσια τριάντα πέντε έχουν εξεταστεί
και έχουν εκδοθεί οι αντίστοιχοι όροι σύνδεσης. Οι υπόλοιπες
αιτήσεις θα εξεταστούν –µου λένε εδώ- µέχρι 17 Ιουνίου.
Φαντάζοµαι ότι το αργότερο µέχρι τέλος Ιουνίου, θα έχουν
ολοκληρωθεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Τώρα µε το ν. 3851/2010 έχουν υποβληθεί: Πρώτον, εκατόν
ογδόντα επτά αιτήµατα από επαγγελµατίες αγρότες συνολικής
ισχύος 18MW. Απ’ αυτά τα αιτήµατα, τα τριάντα επτά έχουν
εξεταστεί και έχουν εκδοθεί οι αντίστοιχοι όροι σύνδεσης. Οι
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υπόλοιπες αιτήσεις θα εξεταστούν µέχρι το τέλος Αυγούστου.
Δεύτερον, έχουν κατατεθεί δεκαπέντε αιτήµατα φωτοβολ-

ταϊκών σταθµών σε στέγες –είναι η άλλη δυνατότητα- συνολικής
ισχύος 4MW, τα οποία θα εξεταστούν, όµως, µετά την
ολοκλήρωση της εξέτασης των παλαιών αιτηµάτων, καθώς και
µετά την ολοκλήρωση της εξέτασης των αιτηµάτων των αγρο-
τών, που θα ολοκληρωθεί, όπως σας προανέφερα, στα µέσα
στου Αυγούστου. Τα αιτήµατα αυτά είναι για εγκαταστάσεις άνω
των 10MW.

Επίσης, τριακόσια ενενήντα έξι νέα αιτήµατα µετά τον Ιούλιο
του 2010, συνολικής ισχύος 90MW –µιλώ πάντα για τη Λακωνία,
δηλαδή όλα τα αιτήµατα που σας αναφέρω είναι για τη Λακωνία-
τα οποία θα εξεταστούν µετά την ολοκλήρωση της εξέτασης των
φωτοβολταϊκών σταθµών στέγης, δηλαδή µετά τον προσεχή
Σεπτέµβρη. Άρα, υπάρχει προτεραιότητα έτσι και αλλιώς για
τους αγρότες, δεύτερη προτεραιότητα είναι οι στέγες και τρίτη
προτεραιότητα τα τριακόσια ενενήντα έξι αιτήµατα που σας
προανέφερα.

Τέλος, διακόσια δεκαέξι αιτήµατα µικρών φωτοβολταϊκών
σταθµών στέγης του ειδικού προγράµµατος για κτηριακές
εγκαταστάσεις ισχύος µέχρι 10KW εκ των οποίων έχουν δοθεί
όροι σύνδεσης στα διακόσια δεκατρία. 

Να διευκρινίσω –και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου- ότι
η εξέταση όλων αυτών των αιτηµάτων γίνεται µε ευλάβεια
αποκλειστικά και µόνο µε τη σειρά προτεραιότητας, η οποία έχει
καθοριστεί από το Υπουργείο µας µε βάση την ηµεροµηνία
κατάθεσης, προκειµένου να µην υπάρξουν τα γνωστά φαινόµενα
που όλοι φοβόµαστε ότι θα υπήρχαν.

Άρα, µέχρι τώρα βαδίζουµε µε τον τρόπο που σας προανέ-
φερα. Επιφυλάσσοµαι στη δευτερολογία µου να σας δώσω
ερµηνείες για το πως χειριζόµαστε συνολικά την κατάσταση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
κ. Μανιάτη.

Παρακαλείται ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος, ο ερωτών συνά-
δελφος της Νέας Δηµοκρατίας από τον Νοµό Λακωνίας, να λάβει
το λόγο για δευτερολογία.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε
προσοχή. Δεν µου απαντήσατε πόσοι αγρότες έχουν πάρει σύν-
δεση. Από την ώρα που οι τοπικές υπηρεσίες της ΔΕΗ λένε ότι
δεν έχει καταθέσει κανένας την εγγυητική επιστολή που σας ανέ-
φερα –προσέξτε το, µπορεί να µου το λέτε καλόπιστα, δεν ξέρω
αν σας έχουν δώσει τέτοια ενηµέρωση- των 15 χιλιάδων ευρώ
είναι προφανές και εύλογο το συµπέρασµα ότι δεν είναι κανένας
αγρότης. Ελέγξετε το. Φοβάµαι ότι έχω δίκιο εγώ και δεν σας
έχουν ενηµερώσει καλά. Αυτή ήταν µία πρώτη παρατήρηση.

Θα επιµείνω όµως, σε αυτό που ανέφερα νωρίτερα, ότι υπάρ-
χουν τεράστια προβλήµατα σε ό,τι αφορά την υπόθεση των φω-
τοβολταϊκών. Θα σας πω κάποια επιχειρήµατα, τα οποία τα λένε
θεσµικοί φορείς. Τα λέει η ΠΑΣΕΓΕΣ, τα λέει η ΡΑΕ. Να σας θυ-
µίσω, λοιπόν, κάποια πράγµατα: Ότι η ΔΕΗ, σύµφωνα µε τη ΡΑΕ,
ακολουθεί αδιαφανείς διαδικασίες. Να σας θυµίσω ότι η ΔΕΗ κα-
θυστερεί αδικαιολόγητα τη σύνδεση φωτοβολταϊκών συστηµά-
των µε το δίκτυο διανοµής. Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν τους
υποχρεώνετε να το προχωρήσουν; Να σας θυµίσω ότι η ΡΑΕ, η
ανεξάρτητη αυτή αρχή, λέει ότι η ΔΕΗ αδρανεί και δεν συντάσσει
τη µελέτη για τον ενδεχόµενο κορεσµό των δικτύων σε κάποιες
περιοχές της χώρας. Τι γίνεται µε αυτό; Να σας θυµίσω ότι η
ΔΕΗ κατηγορείται για εσκεµµένες καθυστερήσεις, για αιφνιδια-
στικές αλλαγές των αρχικών όρων. Είναι και δικές µου θέσεις
αυτές. Κατηγορείται επίσης, για διόγκωση του κόστους µε ανε-
πίτρεπτες µεθοδεύσεις. 

Εν πάση περιπτώσει, βγαίνει η ΠΑΣΕΓΕΣ και εγκαλεί την
Υπουργό –όχι εσάς προσωπικά- αδιαφανείς διαδικασίες σε ό,τι
αφορά κυρίως τους αγρότες. Δεν αναρτώνται στο διαδικτυακό
τόπο της ΔΕΗ, του Υπουργείου σε συνδυασµό µε το αντίστοιχο
της ΡΑΕ όλες οι εγκρίσεις για τους αγρότες. Γιατί δεν το κάνετε
αυτό; Γιατί εµπιστεύεστε µία διαβεβαίωση των αρµόδιων υπηρε-
σιών, τις οποίες δεν µπορείτε να ελέγξετε; Τι σας εµποδίζει για
να γίνει αυτή η διαδικασία; 

Θα σας έλεγα ότι δηµιουργούνται και µείζονα πολιτικά προ-
βλήµατα, όταν η ίδια η ΠΑΣΕΓΕΣ καταγγέλλει δηµοσίως ότι σε
σύσκεψη, στην οποία συµµετείχε εκπρόσωπος του Υπουργείου
σας, η ΡΑΕ, η ΔΕΣΜΗΕ, η ΔΕΗ και ο Σύνδεσµος Εταιρειών Φω-
τοβολταϊκών Σχεδίων, µεθοδεύθηκαν σχέδια εναντίον των αγρο-
τών αναφορικά µε τα φωτοβολταϊκά.

Θα σας έλεγα και κάτι άλλο ακόµα: Η κατά προτεραιότητα
αξιολόγηση των αιτήσεων των αγροτών για φωτοβολταϊκούς
σταθµούς έµεινε γράµµα κενό. Δεν τηρείται η προθεσµία του άρ-
θρου 15, αγαπητέ κύριε Υπουργέ. Οφείλετε να το ελέγξετε και
αυτό. Νοµίζω ότι πρακτικά ακυρώνεται αυτή η δέσµευση, η οποία
υπάρχει από την υπουργική απόφαση του Οκτωβρίου του 2010
για τη δέσµευση των 500 MW για τα φωτοβολταϊκά των αγροτών.
Είναι εξασφαλισµένα αυτά; Νοµίζω ότι δεν είναι. 

Αυτές οι διαβεβαιώσεις, τις οποίες µας δίνετε, νοµίζω ότι είναι
επίσης γράµµα κενό, γιατί θα σας πω και κάτι άλλο ακόµα: Είναι
τεράστιο το έλλειµµα της περιφερειακής στελέχωσης της ΔΕ-
ΣΜΗΕ. Σας τα έχουν καταγράψει όλα. Δεν µπορεί να προχωρήσει
αυτό το πράγµα. Όπως ακόµη δεν µπορεί να προχωρήσει η δια-
δικασία. Απαντήστε και σε αυτό σε µια γενικότερη πολιτική το-
ποθέτηση: Πόσο αντέχουν ακόµη τα οικονοµικά της ΔΕΗ να
αγοράζει ακριβότερα από όσο πουλάει;

Και κάτι άλλο ακόµη: Γιατί δεν διασφαλίζεται για τους αγρότες
η τιµή πώλησης του ηλεκτρικού ρεύµατος στο ποσό των τετρα-
κοσίων σαράντα ένα για όσους είχαν υποβάλλει αίτηση µέχρι το
τέλος του περασµένου έτους; Αυτά είναι ερωτήµατα τα οποία
µας δηµιουργούν την εύλογη ανησυχία ότι µία καλών προθέσεων
εξαγγελία για άλλη µία φορά παρεπέµφθη στις καλένδες. Εκεί
που οι φουκαριάρηδες οι αγρότες περίµεναν να έχουν ένα συµ-
πληρωµατικό εισόδηµα, το οποίο θα τους βοηθούσε να περά-
σουν τα µεγάλα προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζουν από τη
διάθεση των προϊόντων µέχρι µύρια όσα άλλα προβλήµατα, τε-
λικά και αυτό φοβάµαι ότι θα µείνει και αυτή η εξαγγελία γράµµα
κενό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αποστολάκο.

Παρακαλείται ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ιωάννης Μανιάτης να λάβει το λόγο, για
να απαντήσει στον ερωτώντα συνάδελφο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ
για τις παρατηρήσεις σας. Κράτησα σηµειώσεις και θα σας απαν-
τήσω ευθέως σε όσα ερωτήµατα µπορώ να σας απαντήσω.

Πρώτα από όλα, για την ανάρτηση στο διαδίκτυο µου είπατε
ότι πιθανά ορισµένα ονόµατα να µην αναρτώνται. Επειδή είναι
πιθανό να έχετε δίκιο, σας παρακαλώ κάνετε µία γραπτή ερώ-
τηση και πολύ περισσότερο αν έχετε συγκεκριµένα θέµατα.
Πραγµατικά, αν είναι έτσι, σας βεβαιώνω ότι αυτή η ιστορία θα
σταµατήσει. Κάντε γραπτή ερώτηση να σας απαντήσω εγγρά-
φως, ώστε να δεσµευθούν και οι διάφοροι κύριοι που µου δίνουν
εισηγητικά σηµειώµατα. 

Δεύτερον, να σας πω για την εγγυητική επιστολή των αγροτών
των 15.000 ευρώ. Κοιτάξτε, εγώ θέλω να είµαι σαφής. Πιστεύω
ότι πρέπει να υπάρχει. Το µέσο εισόδηµα του αγρότη, µετά την
απόσπαση της επένδυσης, εκτιµάται ότι θα είναι ετησίως της τά-
ξεως των επτά-οκτώ χιλιάδων σε βάθος εικοσιπενταετίας. Εγώ,
εάν θέλω να είµαι έντιµος µε τους πολίτες, πρέπει να πω ότι για
να σου δώσω µία τέτοια επένδυση, που είναι ουσιαστικά αξιοποί-
ηση εθνικού πλούτου, πρέπει στοιχειωδώς να είµαι σίγουρος ότι
δεν κρατάς τσάµπα σειρά, προκειµένου να πουλήσεις την
άδεια... 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Είναι…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αφήστε µε να σας πω κάτι, γιατί
εδώ προσπαθούµε όλοι µας να προστατεύσουµε αυτόν που
πραγµατικά είναι αδύναµος. Άρα, νοµίζω ότι είναι σε µία λογική
του ας δώσει κάποιος µία εγγυητική της τάξεως των 15000 ευρώ,
προκειµένου να βγουν απ’ έξω αυτοί που είχαν καταθέσει απλώς
χαρτιά, προκειµένου να πουλήσουν µετά τις άδειες.

Είπατε, επίσης, για το πόσο αντέχει η ΔΕΗ –προφανώς εννο-
ούσατε ο ΔΕΣΜΗΕ- να πληρώνει την πράσινη ενέργεια που πραγ-
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µατικά είναι πολύ πιο ακριβή από τη «βρώµικη» ενέργεια που πα-
ράγει η ΔΕΗ. Πρέπει να σας πω ότι δεν είναι θέµα ούτε της ΔΕΗ
ούτε του ΔΕΣΜΗΕ. Το γνωρίζετε πολύ καλά και είµαι βέβαιος γι’
αυτό, ότι η πράσινη ενέργεια που παράγεται είτε από φωτοβολ-
ταϊκά είτε από αιολικά είτε από αιολικά είτε από γεωθερµία είτε
από οποιοδήποτε άλλη ανανεώσιµη πηγή ενέργειας, την ακριβή
αυτή ενέργεια την πληρώνουµε εµείς µέσω του τέλους ΑΠΕ. Την
πληρώνει, δηλαδή, ο απλός καταναλωτής µέσω του ειδικού τέ-
λους ΑΠΕ. Άρα, δεν είναι θέµα οικονοµικής δυνατότητας του ΔΕ-
ΣΜΗΕ ή της ΔΕΗ να πληρώσει. Είναι θέµα όλων ηµών των
υπολοίπων καταναλωτών να ικανοποιήσουµε αυτή την ανάγκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ λίγο την κατανόησή σας για ένα λεπτό,
εάν µου επιτρέπετε, για να απαντήσω στις υπόλοιπες ερωτήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τώρα, έρχοµαι στο ζήτηµα του
κορεσµού των δικτύων. Ναι, το ζήτηµα του κορεσµού των δι-
κτύων υπάρχει, διότι πολλές φορές έχουµε υπερδιπλάσιες αιτή-
σεις σε νοµούς της χώρας σε σχέση µε την αντικειµενική
δυνατότητα, την τεχνική δυνατότητα του δικτύου να υποδεχθεί
τέτοιες αιτήσεις. Και σε αυτές τις περιπτώσεις –γιατί έγινε αίτηµα
της ΔΕΗ, το εξέτασε η ΡΑΕ- δυστυχώς η Λακωνία έχει ενταχθεί
στους νοµούς, που είναι υπερκορεσµένοι και προσπαθούµε να
βρούµε λύση σε αυτό το θέµα.

Τώρα, πώς προσπαθούµε να βρούµε λύσεις; Να σας δώσω µία
εικόνα πανελλαδική. Συνολικά στην Ελλάδα, έχουν κατατεθεί πε-
ρίπου έξι χιλιάδες αιτήσεις από αγρότες. Από αυτές, οι δύο χι-
λιάδες έχουν ήδη ολοκληρωθεί, έχουν τελειώσει, έχουµε για την
ακρίβεια έξι χιλιάδες διακόσιες αιτήσεις αγροτών συνολικής
ισχύος 612 MW. Περίπου οι δύο χιλιάδες, δηλαδή το 1/3, έχουν
ήδη τελειώσει, διότι είχαµε ευχέρεια άµεσης απορρόφησης. Το
άλλο 1/3, δηλαδή άλλες δύο χιλιάδες περίπου αιτήσεις αγροτών,
είναι µεσαίας δυσκολίας. Δηλαδή, θα ικανοποιηθούν, αλλά πρέ-
πει να υπάρξουν κάποιες τεχνικές ρυθµίσεις στα υφιστάµενα το-
πικά δίκτυα.

Τέλος, υπάρχουν δύο χιλιάδες αιτήµατα αγροτών, τα οποία
δεν ξέρουµε εάν και πότε θα ικανοποιηθούν, διότι θέλει παρεµ-
βάσεις το δίκτυο υποδοχής της ΔΕΗ, κυρίως το δίκτυο µέσης
τάσης. Και προσπαθούµε, κατά περίπτωση, ad hoc σε συγκεκρι-
µένες περιοχές της χώρας να βρούµε εναλλακτικές λύσεις είτε
αναβάθµιση του δικτύου είτε µεταφορά της αίτησης σε µία γει-
τονική γραµµή, όπου να µπορεί να υποδεχθεί η ΔΕΗ είτε συνέ-
νωση των αιτούντων, προκειµένου να έχουµε µία αναλογική
µείωση είτε άλλες προσπάθειες στις οποίες µπορώ να σας πω
ότι έχουµε βρει µία καλή κατανόηση από την πλευρά και των
ίδιων των αιτούντων των αγροτών.

Τώρα, υπάρχει ένα ερώτηµα, κατά πόσο είµαστε επαρκείς στο
να ικανοποιήσουµε ουσιαστικά τις αιτήσεις και γιατί δεν υπήρξε
µία πρωθύστερη ενηµέρωση. Πρέπει να σας πω ότι κανείς δεν
ήξερε πόσα αιτήµατα θα εκδηλωθούν, πού θα εκδηλωθούν και
ποιας συνολικής ισχύος θα είναι αυτά τα αιτήµατα. Γενικά όµως,
οι αρχικές εκτιµήσεις της ΔΕΗ δεν έπεσαν πολύ έξω, διότι η ΔΕΗ
είχε δυνατότητα να αντέξει µέχρι 2.376 MW, οι αιτήσεις που θα
µπορούµε να ικανοποιήσουµε και είναι ο σχεδιασµός µας, µέχρι
το 2014, είναι το µέγιστο 2000 MW, άρα, λίγο-πολύ δεν είµαστε
εκτός πλαισίου. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε, µε µία προχ-
θεσινή ρύθµιση που κάναµε, προκειµένου να σταµατήσει αυτή η
αθλιότητα της εµπορίας των αδειών φωτοβολταϊκών, γιατί γνω-
ρίζετε πολύ καλά –και είµαι βέβαιος ότι το επικροτούν όλες οι
πτέρυγες της Βουλής- ότι ορισµένοι τύποι –µάλιστα υπήρχαν και
διάφορα παρασκηνιακά πράγµατα- κατέθεταν αιτήσεις, έπαιρναν
άδειες και µετά τις µοσχοπουλούσαν.

Τώρα, λοιπόν, µε διάταξη που περάσαµε στο τελευταίο νοµο-
σχέδιο για τη θαλάσσια στρατηγική, καταργείται αυτή η δυνατό-
τητα και υποχρεούται –λέει ο νόµος- όποιος έχει την άδεια
παραγωγής, αµελλητί –αµέσως, δηλαδή- λαµβάνοντας υπόψη
κάποιες αντικειµενικές δυσχέρειες να προχωρήσει στην υλοποί-
ηση της επένδυσης. Δεν µπορούµε πια να ανεχτούµε να γίνεται

αυτό το απαράδεκτο, της εµπορίας αδειών. 
Θέλω να ελπίζω ότι δεν θα βρεθούν πάλι άλλοι έξυπνοι τρόποι

να ξεπεράσουµε ακόµη και αυτό το «αµελητί», αλλά αν βρεθούν
και τέτοιοι τρόποι και εµείς νοµίζω, ως πολιτικό σύστηµα συνο-
λικά, είµαστε έτοιµοι να αντιπαλέψουµε και τέτοιου είδους τακτι-
κές. 

Ευχαριστώ πολύ για τη κατανόησή σας, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Μανιάτη. 
Το «αµελητί» όπως ξέρει και ο κ. Αποστολάκος, στα νοµικά έχει

έναν ωραίο ορισµό. Σηµαίνει άνευ υπαιτίου βραδύτητος. 
Η Τρίτη µε αριθµό 969/7-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου
Χαραλάµπους προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων των ξενοδοχοϋπαλλήλων της ξενοδοχειακής µονάδας
«ΑΚΤΗ ΜΕΣΟΓΓΗΣ» στη Κέρκυρα, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρ-
µοδιότητας και διαγράφεται. 

Επίσης, η έκτη µε αριθµό 953/6-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του
Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Ελευθέριου Αυγενάκη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τις
προθέσεις του Υπουργείου για αναθεώρηση των ρυθµίσεων του
συστήµατος «ΤΕΙΡΕΣΙΑΣ», δεν συζητείται λόγω αναρµοδιότητας
και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 972/7-6-2011 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθα-
νασίου Πλεύρη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε το νόµο περί «Ιθα-
γένειας». 

Στην ερώτηση εκ µέρους της Κυβερνήσεως θα απαντήσει η
Υφυπουργός, κ. Θεοδώρα Τζάκρη.

Ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης παρακαλείται να λάβει το λόγο, προ-
κειµένου να αναπτύξει προφορικά και επί δίλεπτο την ερώτησή
του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, όταν ψηφίζατε το ν. 3838/2010, το νόµο περί

«Ιθαγένειας», τον οποίο εµείς έχουµε ονοµάσει ως τον περίφηµο
«λαθρονόµο», είχαµε θέσει ένσταση αντισυνταγµατικότητας για
µία σειρά διατάξεων. Τότε, βέβαια, η Βουλή δεν στήριξε το αί-
τηµά µας και συγκεκριµένα κανένα άλλο κόµµα πλην ηµών. 

Ήρθε η απόφαση του Δ’ Τµήµατος του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, όπου για πρώτη φορά στα χρονικά κάποιος νόµος εθε-
ωρείτο ότι παραβιάζει τόσα άρθρα του Συντάγµατος. Σπάσατε
αυτό το ρεκόρ. Γύρω στα δεκαεπτά άρθρα παραβίασης του Συν-
τάγµατος όρισε το Συµβούλιο της Επικρατείας. Και έκρινε οµό-
φωνα 7-0, όσον αφορά στην ιθαγένεια, όσον αφορά στη
συµµετοχή στις περιφερειακές και δηµοτικές εκλογές, ότι δεν
έχουν δικαίωµα οι µετανάστες να συµµετάσχουν. Στο δε κοµµάτι
της ιθαγένειας σχεδόν οµόφωνη απόφαση, 6-1. Λόγω της σπου-
δαιότητας, βέβαια, του θέµατος, αυτό παραπέµφθηκε στην ολο-
µέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας. Η ολοµέλεια ήταν να
συνεδριάσει τον Ιούνιο και οίκοθεν ελήφθη αναβολή για τις 2 Δε-
κεµβρίου. 

Εσείς εν τω µεταξύ, κυρία  Υπουργέ, έχετε εκδώσει µία εγκύ-
κλιο στις 31-3-2011, την οποία και υπογράφετε, όπου σε ερώ-
τηµα των υπηρεσιών τι γίνεται µετά την απόφαση 350/2011 του
Δ’ Τµήµατος του Συµβουλίου της Επικρατείας, λέτε ότι η από-
φαση αυτή του ακυρωτικού, µε την οποία παραπέµφθηκε στην
Ολοµέλεια, δεν επηρεάζει, σε καµµία περίπτωση, την ισχύ του εν
λόγω νόµου, ο οποίος εξακολουθεί να εφαρµόζεται απαρέγκλιτα
από τις αρµόδιες υπηρεσίες. 

Αποτέλεσµα, αυτήν τη στιγµή εσείς δίνετε, σύµφωνα µε το ν.
3838/2010, την ελληνική ιθαγένεια και υπάρχει βάσιµη πιθανό-
τητα η οµόφωνη απόφαση του Τµήµατος να γίνει δεκτή από την
ολοµέλεια. Για ποιο λόγο, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, δεν αναστέλ-
λετε αυτήν την εφαρµογή µέχρι να ξεκαθαρίσει το θέµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη. 

Η Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
Διακυβέρνησης,  κ. Θεοδώρα Τζάκρη, έχει το λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
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σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Πλεύρη, η ερώ-
τησή σας είναι  οµολογουµένως επίκαιρη. Αναφερθήκατε προ-
ηγουµένως για την οίκοθεν αναβολή της συζήτησης στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Βρίθει όµως νοµικών και πραγµατι-
κών ανακριβειών. 

Λέτε εποµένως ότι ο  ν. 3838/2010 δίνει ή χαρίζει αδιακρίτως
την ελληνική ιθαγένεια σε όσους αλλοδαπούς έχουν εισρεύσει
στη χώρα µας και δεν µπορούν να επαναπροωθηθούν. Ουδέν
αναληθέστερο από αυτό. 

Και δεν είναι «λαθρονόµος» ο ν. 3838/2010, κύριε Πλεύρη,
διότι ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δικαίωµα στην ελληνική ιθαγέ-
νεια έχουν µόνο οι νοµίµως ευρισκόµενοι στη χώρα µας µετανά-
στες, όχι εποµένως αυτοί που δεν µπορούν να απελαθούν, που
είναι παράνοµοι. Σε κάθε περίπτωση, εγώ θέλω να πιστέψω ότι
είτε το νόµο δεν έχετε διαβάσει είτε σε κάθε περίπτωση θέλετε
να καλλιεργήσετε εσφαλµένες και επικίνδυνες εντυπώσεις στην
ελληνική έννοµη τάξη. Νοµίζω ότι εγώ θα προτιµούσα το πρώτο. 

Αν είχατε διαβάσει το νόµο, κύριε Πλεύρη, το ν. 3838/2010, θα
βλέπατε ότι όχι µόνο δεν δίνουµε το δικαίωµα της πρόσβασης
στην ελληνική ιθαγένεια σε παράνοµους µετανάστες, αλλά θέ-
τουµε και µια σωρεία ακόµη προϋποθέσεων και εγγυήσεων, που
πρέπει να πληροί αυτός που αιτείται την ελληνική ιθαγένεια, που
ξεκινούν από τον χρόνο της νόµιµης παραµονής, επτά χρόνια συ-
νεχούς νόµιµης παραµονής στη χώρα µας, να µην υπάρχει ποι-
νικό κώλυµα, να µην εκκρεµεί σε βάρος αυτού που ζητά την
ελληνική ιθαγένεια απόφαση απέλασής του από την ελληνική επι-
κράτεια, να γνωρίζει καλά τα στοιχεία της ελληνικής γλώσσας
και του πολιτισµού, να έχει ενταχθεί στην ελληνική πραγµατικό-
τητα και βεβαίως, να έχει και ικανότητα συµµετοχής στην πολι-
τική ζωή, δηλαδή µια σειρά εγγυήσεων και προϋποθέσεων,
ακριβώς για να προστατεύσουµε το δηµόσιο συµφέρον. 

Θέλω να σας αναφέρω και µερικά νούµερα, για να σας δείξω
ότι ο τρόµος και ο πανικός που θέλατε να καλλιεργήσετε µετά
την ψήφιση του νόµου, ότι δήθεν παραδώσαµε τη χώρα στους
µετανάστες, δεν ευσταθεί. Μόλις τρεις χιλιάδες εκατόν εβδο-
µήντα αιτήµατα έχουν υποβληθεί στις αποκεντρωµένες διοική-
σεις. Έχουν εκδοθεί πράξεις µόνο για εξακόσια εβδοµήντα πέντε
εξ’ αυτών. Αυτοί είναι που -στο 1Α τουλάχιστον- ζήτησαν και
πήραν την ελληνική ιθαγένεια. Και ούτε αυξήθηκε µετά τη ψή-
φιση του νόµου ο αριθµός και η προσέλευση των παρανόµων ει-
σερχοµένων στη χώρα µας εξαιτίας αυτού, όπως εσείς
κινδυνολογούσατε και λέγατε ότι θα συµβεί. 

Από εκεί και πέρα, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι σύµφωνα µε
το άρθρο 100 παράγραφος 5 του Συντάγµατος, κύριε Πλεύρη,
όταν πλήττεται η συνταγµατικότητα κάποιας διάταξης τυπικού
νόµου, τότε το τµήµα είναι υποχρεωµένο να παραπέµψει στην
ολοµέλεια, η οποία σε δικαστικό συµβούλιο θα κρίνει επί του εν
λόγω ζητήµατος. Και µάλιστα, το άρθρο 14 παράγραφος 2 περί-
πτωση α’ του π.δ. 18/1989 για τη λειτουργία του Συµβουλίου της
Επικρατείας έκρινε ότι πραγµατικά η ολοµέλεια του Συµβουλίου
της Επικρατείας είναι αρµόδια για να κρίνει αυτά τα µείζονος ση-
µασίας ζητήµατα, που έχουν µεγάλο ενδιαφέρον για την κοινωνία
και για την ελληνική έννοµη τάξη. Και µάλιστα, η απόφαση αυτή
του τµήµατος που παραπέµπει στην ολοµέλεια δεν είναι καν από-
φαση, είναι έκθεση του συµβούλου που έχει από την ίδια από-
φαση επιφορτιστεί την εισήγηση για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Εποµένως, το ερώτηµα εκκρεµεί. Όπως είπατε προηγουµέ-
νως, η ολοµέλεια δεν έχει αποφανθεί επί τούτου. Ο νόµος εξα-
κολουθεί να παράγει πλήρως τη νοµική του ισχύ και εποµένως
όλοι οι αποδέκτες του δεσµεύονται από αυτό και αν δεν υπάρχει
συµµόρφωση µε τις διατάξεις του, υπάρχει θέµα παραβίασης
του νόµου του ίδιου και µη συµµόρφωσης µε αυτόν και είναι υπό-
λογοι όλοι οι υπόχρεοί του, που στην προκειµένη περίπτωση, βε-
βαίως, είναι η γενικοί γραµµατείς των αποκεντρωµένων
διοικήσεων. 

Βεβαίως είχε τεθεί ένσταση αντισυνταγµατικότητας από εσάς
κατά τη συζήτηση του νόµου στην Ολοµέλεια, σας υπενθυµίζω
όµως, κύριε Πλεύρη, ότι η δική σας ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας αφορούσε µόνο το δικαίωµα της συµµετοχής στις πολιτι-
κές εκλογές. Ούτε καν εσείς τολµήσατε να πλήξετε και να
αµφισβητήσετε τη συνταγµατικότητα των διατάξεων που αφο-

ρούν την ιθαγένεια, που ήταν ουσιαστικά το κύριο µέρος του νο-
µοσχεδίου αυτού. Και σας θυµίζω επίσης ότι αυτή η ένσταση αν-
τισυνταγµατικότητας απορρίφθηκε, κύριε Πλεύρη, όχι µόνο µε
ψήφο από το ΠΑΣΟΚ ή από τα κόµµατα της Αριστεράς, αλλά και
από τη Νέα Δηµοκρατία που καταψήφισε την ένσταση αυτή αν-
τισυνταγµατικότητας. 

Θέλω σε κάθε περίπτωση, να σας συστήσω να πάψετε να καλ-
λιεργείτε κλίµα διχασµού στην ελληνική κοινωνία. Δεν είναι αυτό
από το οποίο πλήττεται σήµερα η ελληνική κοινωνία. Η ελληνική
κοινωνία είναι πληγωµένη, αντιµετωπίζει πολύ µεγαλύτερα προ-
βλήµατα. Δεν πάσχει εποµένως από τα εξακόσια εβδοµήντα
πέντε άτοµα που πήραν, έχοντας αδιάρρηκτους δεσµούς µε την
ελληνική επικράτεια και µε την ελληνική κοινωνία, κύριε Πλεύρη,
την ελληνική ιθαγένεια. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την Υφυ-

πουργό κ. Θεοδώρα Τζάκρη. 
Παρακαλείται ο ερωτών συνάδελφος κ. Αθανάσιος Πλεύρης

να λάβει το λόγο για δευτερολογία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρία Υπουργέ, εγώ δεν θα σας προ-

σβάλω, όπως µε προσβάλετε εσείς και πιστεύω ότι, αν µη τι άλλο,
δεν σας τιµά να λέτε σε ένα Βουλευτή, που είναι και δικηγόρος
και που ήταν και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος στο συγκεκρι-
µένο ν. 3838/2010 ότι δεν έχω διαβάσει το νόµο. Γιατί και εγώ θα
µπορούσα να σας πω ότι και εσείς δεν ξέρετε το Σύνταγµα και
γι’ αυτό το λόγο το Συµβούλιο Επικρατείας κυριολεκτικά έχει δια-
λύσει το νοµοσχέδιό σας.

Όµως, αφού θέλετε να κάνουµε νοµικά µαθήµατα εδώ, κυρία
Υπουργέ, να κάνουµε νοµικά µαθήµατα. Εµείς λέµε και επιµέ-
νουµε ότι οι παράνοµοι παίρνουν την ιθαγένεια. Για ποιο λόγο,
κυρία Υπουργέ; Γιατί αυτοί που είναι νόµιµοι τώρα, ήταν αυτοί
τους οποίους δεν µπορούσατε να επαναπροωθήσετε και τους
κρατήσατε, και ο κ. Σηµίτης και ο κ. Καραµανλής µετά, και τους
έδωσαν νοµιµοποιητικά έγγραφα. 

Κανένας από αυτούς που την έχει πάρει δεν µπήκε νόµιµα στη
χώρα. Μπήκε, «κατσικώθηκε» και επειδή δεν µπορούσαµε να τον
επαναπροωθήσουµε, του δώσαµε νοµιµοποιητικά έγγραφα. Με
τη δεύτερη γενιά τι θα γίνει; Ουσιαστικά, αυτός ο νόµος θα οδη-
γήσει στη νοµιµοποίηση όλων όσων βρίσκονται εδώ, αφού εσείς
δεν µπορείτε να τους επαναπροωθήσετε.

Κυρία Υπουργέ, αυτήν τη στιγµή πρέπει να καταλάβετε το
εξής. Το άρθρο 4 του Συντάγµατος, παράγραφος 3, µιλάει για
δύο συγκεκριµένους λόγους που µπορεί να αφαιρεθεί η ελληνική
ιθαγένεια. Πότε; Όταν αναληφθεί εκούσια άλλη ιθαγένεια ή όταν
ο φέρων ανέλαβε υπηρεσία σε ξένη χώρα αντίθετη προς τα ελ-
ληνικά εθνικά συµφέροντα. 

Πρόβληµα, λοιπόν. Όσο εσείς µοιράζετε την ιθαγένεια, υπάρ-
χει ο κίνδυνος, κυρία Υπουργέ, µετά να µην µπορούν να αφαιρε-
θούν αυτές οι ιθαγένειες, όταν θα έρθει το Συµβούλιο της
Επικρατείας και θα πει ότι ο νόµος είναι αντισυνταγµατικός. Πείτε
µου, ποιο είναι το πρόβληµα; Είναι µείζονος σηµασίας το θέµα
και υπάρχει µία απόφαση του τµήµατος, που να µην την υποτι-
µάτε. Έχει ένα ολόκληρο σκεπτικό η απόφαση. Ξέρουµε τι είναι
όταν παραπέµπει στην ολοµέλεια. Η παραποµπή στην ολοµέλεια
όµως έχει ένα σκεπτικό. 

Ξέρετε τι λέει αυτή η απόφαση, κυρία Υπουργέ; Λέει ότι προ-
σβάλετε το άρθρο 1 του Συντάγµατος, διότι όλες οι εξουσίες πη-
γάζουν από το λαό και υπάρχουν υπέρ αυτού και του έθνους.
Ουσιαστικά, το Συµβούλιο της Επικρατείας σας λέει ότι δεν επι-
τρέπεται να αλλοιώνεται το ελληνικό έθνος. Όταν εµείς τα λέ-
γαµε εδώ, µας λέγατε ρατσιστές. Στο Συµβούλιο της
Επικρατείας δεν τολµάτε να πείτε τίποτα. Βγάζει αντισυνταγµα-
τικό το νόµο οπουδήποτε στο Σύνταγµα αναφέρεται ο όρος
«έθνος», διότι αυτός ο νόµος προσβάλει το ελληνικό έθνος. 

Στην πράξη, όµως, τι σας λέω τώρα; Σας λέω κάτι απλό και δεν
θέλετε να µου απαντήσετε. Μιλάτε για εξακόσιους εβδοµήντα
πέντε, αργότερα µπορεί να είναι χίλιοι. Εµείς δεν θέλουµε κανείς,
που δεν δικαιούται, να πάρει την ελληνική ιθαγένεια. Δεν το θέ-
λουµε. Εσείς µπορεί να θέλετε να την πάρουν όλοι. Εµείς δεν θέ-
λουµε να την πάρει κανείς. 

Σας ρωτώ ξεκάθαρα: Αφού είναι τόσο σηµαντικό το θέµα, είναι
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τόσο κακό να πείτε ότι αναστέλλετε τη διαδικασία, ώσπου να βγει
η απόφαση της ολοµέλειας, ώστε να µην υπάρξει το πρόβληµα
να αφαιρεθούν µετά οι ιθαγένειες και εκείνοι να λένε «δεν µπο-
ρείτε να µας αφαιρέσετε την ιθαγένεια», γιατί το άρθρο 4 του
Συντάγµατος έχει περιοριστικούς όρους αφαίρεσης της ιθαγέ-
νειας;

Για ποιο λόγο το κάνετε αυτό, κυρία Υπουργέ; Σ’ αυτό θέλω
να µου απαντήσετε και όχι να µε προσβάλετε πως δεν έχω δια-
βάσει το νόµο ούτε να µου πείτε τι έλεγε ο νόµος. Για ποιο λόγο,
µέχρι να ξεκαθαρίσει το θέµα από την Ολοµέλεια του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, δεν λέτε «αναστέλλουµε αυτή τη διαδικα-
σία»; Σ’ αυτό µπορείτε να µου απαντήσετε; 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Το λόγο έχει η Υφυπουργός κ. Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Πλεύρη, κατ’
αρχάς δεν σας προσέβαλα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μα, µου είπατε ότι δεν έχω διαβάσει
το νόµο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Εγώ σας διάβασα µόνο
τις προϋποθέσεις του νόµου, τις οποίες εσείς εξακολουθείτε να
αγνοείτε. 

Κατά δεύτερον ούτε λίγο ούτε πολύ, κύριε Πλεύρη, καλείτε
εµένα και τους γενικούς γραµµατείς των αποκεντρωµένων διοι-
κήσεων, που αποφαίνονται επί των πράξεων και των αιτήσεων
χορήγησης της ελληνικής ιθαγένειας να διαπράξουµε παράβαση
καθήκοντος.

Σας ανέφερα προηγουµένως ότι η παραποµπή του τµήµατος
στην ολοµέλεια δεν είναι καν απόφαση. Δεν παράγει έννοµες συ-
νέπειες. Δεν υπάρχει δικαιοδοσία καν του συγκεκριµένου τµήµα-
τος να αποφανθεί για την αντισυνταγµατικότητα ή όχι του νόµου.
Γιατί βιάζεστε να προδικάσετε την κρίση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας; Επί του συγκεκριµένου ζητήµατος θα αποφανθεί η
ολοµέλεια. Αυτή έχει την πλήρη δικαιοδοσία. Μέχρι τότε, ο νόµος
παράγει πλήρη νοµική ισχύ. 

Σας το ξαναλέω ότι καλείτε εµένα, που δίνω την ιθαγένεια
στους αλλοδαπούς, όπως και τους γενικούς γραµµατείς των
αποκεντρωµένων διοικήσεων να µην εφαρµόσουµε το νόµο. Έχει
ξανασυµβεί ποτέ αυτό στην ελληνική έννοµη τάξη; 

Σας εξήγησα ότι ο νόµος παράγει έννοµα αποτελέσµατα. Θα

πρέπει, λοιπόν, οι λειτουργοί του, αυτοί που δεσµεύονται από τη
νοµική του ισχύ, να εξακολουθούν να τον εφαρµόζουν και να µην
αρνούνται να τον εφαρµόσουν και να τον τηρούν. Εποµένως, αν-
τίθετα αποτελέσµατα θα είχαµε αν δεν εφαρµόζαµε το νόµο. 

Σας το ξαναείπα, µην προσπαθείτε να προδικάσετε την κρίση
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Τι είναι αυτά τα απαράδεκτα
πράγµατα ότι εµείς δεν λέµε τίποτα στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας; Υπάρχει παρέµβαση της εκτελεστικής ή και της νοµοθετι-
κής εξουσίας στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Τη διάκριση των
εξουσιών δεν την γνωρίζετε;

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Πλεύρη, εκτός από αυτά τα διχα-
στικά που καλλιεργείτε στην ελληνική κοινωνία, ας καθίσουµε κά-
ποια στιγµή να δούµε πώς µπορούµε να επωφεληθούµε ως
χώρα, ως κοινωνία αν θέλετε, από την παραµονή των νόµιµων
µεταναστών στη χώρα µας, αυτών των συγκεκριµένων ανθρώ-
πων που µπορούν να αιτηθούν και να πάρουν την ελληνική ιθα-
γένεια.

Θέλετε να σας διαβάσω τις προϋποθέσεις που λέει ο νόµος
για την πρώτη γενιά, στο 1α; Σας διαβάζω το νόµο, µη θεωρείτε
ότι τον παραποιώ. Τι πρέπει να έχει; Φοίτηση σε ελληνικό σχολείο
επιτυχώς έξι χρόνια, νόµιµη διαµονή των γονέων του και του
ίδιου του ανηλίκου, δεν πρέπει να συντρέχει κανένα ποινικό κώ-
λυµα στο πρόσωπό του, να µην συντρέχουν στο πρόσωπό του
λόγοι δηµόσιας ή εθνικής ασφάλειας.

Αυτές δεν είναι προϋποθέσεις που τίθενται από τον ίδιο το
νόµο για την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος; Αυτές δεν
είναι εγγυήσεις και προϋποθέσεις που θέτει η ίδια η πολιτεία; 

Νοµίζω ότι εδώ δεν υπάρχει καµµία χαλαρότητα στην από-
δοση της ελληνικής ιθαγενείας, δεν υπάρχει καµµία αδιάκριτη
χορήγησή της, καµµία αυθαιρεσία και καµµία απολύτως αυτοµα-
τοποιηµένη διαδικασία. Σας το ξαναλέω. Αν δεν εφαρµόζαµε το
νόµο, κύριε Πλεύρη, εµείς θα ήµασταν αυτοί που δεσµευόµαστε
από το νόµο να τον εφαρµόσουµε που θα διαπράτταµε παρά-
βαση καθήκοντος. Και σας παρακαλώ πάρα πολύ, εσείς που
είστε και νοµικός και Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου,
µην ζητάτε από τους εφαρµοστές του νόµου να διαπράξουν πα-
ράβαση καθήκοντος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την Υφυ-

πουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης κ. Θεοδώρα Τζάκρη. 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 34/19/14-3-2011 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ.κ.
Γεωργίου Καρατζαφέρη, Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη, Γεωργίου
Ανατολάκη, Βαΐτση Αποστολάτου, Κυριάκου Βελόπουλου, Μαυ-
ρουδή Βορίδη, Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη, Άγγελου Κο-
λοκοτρώνη, Ιωάννη Κοραντή, Παύλου Μαρκάκη, Ουρανίας
Παπανδρέου – Παπαδάκη, Αθανάσιου Πλεύρη, Ηλία Πολατίδη,
Αστέριου Ροντούλη και Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης σχετικά µε την κάρτα του πολίτη. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας κάνω γνωστό ότι για τη
συζήτηση της σηµερινής επερώτησης, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος από τη Νέα Δηµοκρατία ορίζεται ο Βουλευτής του Νοµού
Λακωνίας κ. Γρηγόριος Αποστολάκος. 

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής, κ. Αθανάσιος
Πλεύρης, για δέκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πάντως, κυρία Υπουργέ, εµείς σεβόµαστε τη δικαιοσύνη και
ούτε παρέµβαση κάναµε στο Συµβούλιο της Επικρατείας ούτε
βάλαµε γνωστούς µας καθηγητές που πρόσκεινται στο κόµµα
µας, όπως κάνατε εσείς, να παρέµβουν προκειµένου να σώσουν
το «λαθρονόµο» σας. Διαβάστε την απόφαση 350/2011, να δούµε
τι λένε οι δικαστές γι’ αυτό το θέµα και για την αντισυνταγµατι-
κότητα. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Να µου πείτε ποιους
«γνωστούς µας καθηγητές» βάλαµε. Πείτε τους ονοµαστικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο κ. Αλιβιζάτος δεν έκανε παρέµ-
βαση;  

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Να κάνετε επώνυµη
καταγγελία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν έκανε παρέµβαση ο κ. Αλιβιζά-
τος; Δεν το ξέρετε;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Μου επιτρέπετε να
σας  διακόψω;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Διακόψτε µε. 
Πού πρόσκειται ο κ. Αλιβιζάτος; Στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-

γερµό;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Αποφασίστε, επιτέ-
λους, τι λέτε. Προηγουµένως µας εγκαλέσατε ότι δεν λέµε
τίποτα στην κρίση του δικαστηρίου. Και έτσι είναι, γιατί κανένας
δεν κάνει κρίση επί των αποφάσεων των δικαστηρίων. Και τώρα
µας εγκαλείτε ότι κάναµε παρέµβαση στο δικαστήριο; Καταθέστε
την καταγγελία σας εδώ, κύριε Πλεύρη, για το ποιος έκανε τη
συγκεκριµένη παρέµβαση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ δεν καταθέτω καταγγελία.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Καταγγελία κάνετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ λέω ότι καθηγητής που πρόσκει-

ται σε σας έκανε παρέµβαση για το όνοµα ενός σωµατείου και
µάλιστα µετά έβγαινε σαν καθηγητής κι ενώ ήταν ηττηµένος διά-
δικος, σχολίαζε σε εφηµερίδες και την απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Πλεύρη, ας στα-
µατήσουν τα «απόνερα» από την προηγούµενη επίκαιρη ερώ-
τηση και ας προχωρήσουµε στην επερώτηση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εντάξει. Πάντως, ο κ. Αλιβιζάτος δεν
πρόσκειται στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό. 

Συζητούµε σήµερα, κύριοι συνάδελφοι, ένα πάρα πολύ σηµαν-
τικό θέµα, που βέβαια στα πλαίσια της επικαιρότητας της οικο-
νοµικής κρίσης µπορεί να περνάει, αν θέλετε, «στα ψιλά» ή να
συµβαίνει το φαινόµενο κάποια µέσα µαζικής ενηµέρωσης της
νέας τάξης πραγµάτων να προσπαθούν να το υποβαθµίσουν, λέ-

γοντας ότι αφορά µόνο κάποιους γραφικούς, οι οποίοι δεν πρέ-
πει να έχουν άποψη. Πρόκειται για το θέµα της κάρτας του πο-
λίτη. 

Κύριοι συνάδελφοι, όλοι θυµόµαστε ότι στην προηγούµενη θη-
τεία του το ΠΑΣΟΚ έβγαλε µπροστά τη «σηµαία» της αφαίρεσης
του θρησκεύµατος από τις ταυτότητες. Τότε ο µακαριστός Χρι-
στόδουλος έκανε έναν αγώνα και µάζεψε σε υπογραφές και σε
κόσµο δέκα φορές περισσότερο απ’ αυτόν τον κόσµο που µα-
ζεύεται κάθε Κυριακή στην πλατεία Συντάγµατος. Μάζεψε, λοι-
πόν, κοντά στα τρία εκατοµµύρια υπογραφές και η κυβέρνηση
Σηµίτη τον αγνόησε. Και γιατί τον αγνόησε; Διότι τότε, η κυβέρ-
νηση Σηµίτη θεοποίησε ένα πράγµα, τα προσωπικά δεδοµένα,
και ήρθε και µας είπε: «Κύριοι, δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα,
γιατί έχουµε µια απόφαση της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα, του κ. Δαφέρµου. Δεν µπορούµε, λοι-
πόν, εµείς να κάνουµε τίποτα και πρέπει να αφαιρέσουµε το θρή-
σκευµα από τις ταυτότητες». Και µάλιστα, εξωκοινοβουλευτικός
και τότε Υπουργός ανέλαβε αυτό το δύσκολο έργο, κόντρα σε
όλη τη διαµαρτυρία που είχε από την ελληνική κοινή γνώµη. 

Έρχεται τώρα αυτή η Κυβέρνηση, που έκρινε τότε ότι τα προ-
σωπικά δεδοµένα πρέπει να είναι θεοποιηµένα, να µας µιλήσει
για την κάρτα του πολίτη, να φέρει ένα προσχέδιο –ούτε έτσι δεν
µπορούµε να το πούµε- προς διαβούλευση, που δεν διασαφηνίζει
µια σειρά από θέµατα και λίγο-πολύ να µας πει ότι δεν τίθεται
κανένα θέµα.

Για εµάς τίθενται σοβαρά θέµατα. Τα σοβαρά θέµατα έχουν
να κάνουν, κατά πρώτον, µε τη θρησκευτική πεποίθηση κάποιων
ανθρώπων. Πρέπει επιτέλους σε αυτή εδώ την Αίθουσα να µην
προστατεύουµε επιλεκτικά όσους έχουν θρησκευτικό κώλυµα και
αυτή είναι µια πραγµατικότητα. 

Δεν είναι δυνατόν στο θέµα της θητείας να έχετε υποχωρήσει
σε ό,τι λένε οι µάρτυρες του Ιεχωβά! Δεν είναι δυνατόν να προ-
στατεύετε τις µειονότητες, όπου βρεθούν, να δίνετε στους οµο-
φυλόφιλους την πλατεία Κλαυθµώνος, για να κάνουν το gay
parade και να µην σέβεστε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα αυτούς
που έχουν κάποια άλλα θρησκευτικά κωλύµατα, που εσείς µπο-
ρεί να τα θεωρείτε είτε γραφικά είτε ανεδαφικά!

Για ποιο λόγο, όπως για τους µάρτυρες του Ιεχωβά, οι οποίοι
δεν θέλουν να κάνουν µεταµοσχεύσεις, δεν θέλουν να παίρνουν,
δεν θέλουν να πηγαίνουν στρατό, έχετε βρει φόρµουλες και για
τους ανθρώπους, οι οποίοι έρχονται και λένε «έχουµε θρησκευ-
τικό πρόβληµα και δεν θέλουµε αυτή τη συγκεκριµένη ταυτό-
τητα», τη µια ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη µας λέει
«αυτές είναι ιστορίες για αγρίους», την άλλη ο Υπουργός Εσω-
τερικών µας λέει «όλοι πρέπει να σέβονται το νόµο»; 

Ενεργείτε επιλεκτικά! Ή το κράτος θα λειτουργεί σε όλους,
χωρίς εξαιρέσεις ή όταν κάνει εξαιρέσεις, σεβόµενο θρησκευτι-
κές πεποιθήσεις, θα τις κάνει και στους άλλους, οι οποίοι δεν θέ-
λουν να παραλάβουν την κάρτα του πολίτη. Πέρα όµως από
αυτό, υπάρχουν σοβαρά θέµατα που έχουν να κάνουν µε την
προστασία του πολίτη, το φακέλωµά του, τον έλεγχό του και την
προστασία των προσωπικών του δεδοµένων. 

Ερχόµαστε, λοιπόν και λέµε ότι ήδη δύο χώρες που εφαρµό-
ζουν το καθεστώς µε την κάρτα του πολίτη πάνε να το αναθεω-
ρήσουν. Ποιες είναι αυτές; Η Αγγλία, η οποία έχει ήδη
τοποθετηθεί και λέει ότι υπάρχουν προβλήµατα, αλλά και η Γερ-
µανία κάλεσε τους διπλωµάτες της και τους συνέστησε να µην
κάνουν χρήση της κάρτας που υπάρχει, διότι είναι εύκολο να
υποκλαπούν στοιχεία και αν τυχόν αυτά υποκλαπούν, αυτοµάτως
δηµιουργείται έντονο πρόβληµα. 

Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι µέσα σε αυτή την κάρτα υπάρχει
µια σειρά από στοιχεία, που είναι πολύ κρίσιµα και έχουν να κά-
νουν, αν θέλετε, και µε θέµατα φορολογικού µητρώου, αν η
κάρτα αυτή συνδεθεί µε αποδείξεις, µε τις καταναλωτικές συνή-
θειες του καθενός, οτιδήποτε ψωνίζει κ.λπ., γιατί αυτά όλα θα
µπαίνουν µέσα. Έχει να κάνει µε άλλα θέµατα και προσωπικά δε-
δοµένα, µε βιοµετρικά στοιχεία που, τέλος πάντων, πολύ εύκολα
µπορούν να φθάσουν στα χέρια τρίτων. 

Σήµερα το πρωί όσοι παρακολούθησαν ειδήσεις είδαν ότι ένας
δεκαεννιάχρονος από το Μπραχάµι, για τον οποίο µάλιστα σχη-
µατίστηκε δικογραφία, ήταν ο χάκερ εκείνος που είχε σπάσει
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όλους τους κωδικούς του State Department και του FBI. 
Και θέλετε να µου πείτε εσείς εδώ ότι όταν µπορεί ένας δε-

καεννιάχρονος –που προφανώς είναι διάνοια- να σπάσει αυτούς
τους κωδικούς, θα υπάρξει λογισµικό που θα διασφαλίσει αυτά
τα προσωπικά στοιχεία, τα οποία θα δίνει ο πολίτης, από το να
φθάσουν σε χέρια τρίτων; Υπάρχουν πολλοί «τρίτοι» που θα ήθε-
λαν αυτά τα στοιχεία. Θα τα ήθελαν οι τράπεζες, για να δουν πώς
λειτουργεί ο καθένας, θα τα ήθελαν οι ασφαλιστικές εταιρείες,
για να µπορέσουν να παρακολουθήσουν κάποια θέµατα. 

Εµείς, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, επισηµαίνουµε όλους αυτούς
τους κινδύνους και το µίνιµουµ, το οποίο ζητάµε –σας λέµε βέ-
βαια να µη φέρετε καθόλου αυτό το νόµο, αν προτίθεστε να τον
φέρετε- είναι να δεσµευθείτε από τώρα ότι αν έλθει αυτή η
κάρτα, θα έλθει µόνο µε προαιρετική δυνατότητα απόκτησής
της. 

Σας ζητάµε να δώσετε το δικαίωµα σε αυτούς που είτε έχουν
πρόβληµα ιδεολογικό στο θέµα των προσωπικών δεδοµένων είτε
έχουν πρόβληµα θρησκευτικό είτε, αν θέλετε, έχουν απλώς και
µόνο ένα πρόβληµα φοβίας στο πώς µπορεί να γίνει χρήση
αυτών των δεδοµένων, να µην παραλάβουν αυτή την κάρτα. 

Κυρία Υπουργέ, δεν γίνεται όποτε σας συµφέρει να είστε η Κυ-
βέρνηση που θεοποιεί τα προσωπικά δεδοµένα και την άλλη
στιγµή να είστε η Κυβέρνηση που λέτε ότι αν φέρουµε εδώ την
κάρτα, θα µπορέσουµε να έχουµε εξοικονόµηση και χίλια δυο θέ-
µατα που ανέφερε ο κ. Ραγκούσης σε επίκαιρη ερώτηση που είχε
κάνει ο κ. Γεωργιάδης. 

Εν τέλει, υπάρχει µια σειρά από άλλα ζητήµατα που µπορείτε
να κάνετε και  να υπάρξει ταχύτητα στο θέµα της ηλεκτρονικής
διακυβέρνησης, την οποία φέρνετε στα χαρτιά και ποτέ δεν υλο-
ποιείτε. Δεν είναι το θέµα αν θα υπάρξει µια τέτοιας φύσεως
κάρτα. 

Εµείς, κυρία Υπουργέ, σας ζητούµε εάν τυχόν προχωρήσετε
σε αυτό το στάδιο –που εµείς σας λέµε να µην το κάνετε, να µην
προχωρήσετε- να µας πείτε σε κάθε περίπτωση εδώ στην τοπο-
θέτησή σας τι χαρακτηριστικά θα έχει αυτή η κάρτα. Το προσχέ-
διο, που δεν µπορούµε να το πούµε προσχέδιο, το οποίο
καταθέσατε, δεν διασαφηνίζει το θέµα. Πρέπει, λοιπόν, να µας
πείτε ποια ακριβώς στοιχεία θέλετε να έχει και να δεσµευθείτε
ότι δεν θα υποχρεώσετε τους  πολίτες να την παραλάβουν και
ότι αυτό θα έχει χαρακτηριστικά προαιρετικής απόκτησης, για
να εξυπηρετηθεί ο πολίτης. Όποιος θέλει και δεν έχει πρόβληµα,
να πάει να την πάρει για να εξυπηρετείται, όχι όµως να το επι-
βάλλετε.

Είναι εύκολο να βάζουµε ταµπέλες και ετικέτες στους ανθρώ-
πους. Μαζεύεται χιλιάδες κόσµος και διαµαρτύρονται γι’ αυτό
και η απάντηση είναι έλα µωρέ, κάποιοι γραφικοί είναι αυτοί.Είναι
χαρακτηριστικό ρατσισµού και πρέπει επιτέλους να κοπεί. 

Πρέπει να ακούσουµε αυτούς τους ανθρώπους. Πρέπει να
δούµε και τα επιστηµονικά, νοµικά άρθρα που γράφονται. Πάρτε
µια σειρά από άρθρα που υπάρχουν και στην εφηµερίδα «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΗ ΩΡΑ», που δεν µένει µόνο στο θρησκευτικό κοµµάτι, αλλά
µπαίνει και σε ένα νοµικό κοµµάτι και στα προβλήµατα, τα οποία
υπάρχουν. Πρέπει επιτέλους, να απαντήσετε σε όλα αυτά τα θέ-
µατα. 

Δεν είναι δυνατόν να υπάρχει µια ολόκληρη παραφιλολογία
γύρω απ’ αυτήν την κάρτα και να µην έχετε βγει επίσηµα να µας
πείτε ποιες είναι οι προδιαγραφές, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα
και αν αυτή η κάρτα, όταν και εάν έρθει, θα έχει χαρακτηριστικά
υποχρεωτικής ή προαιρετικής απόκτησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.

Πλεύρη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Β’ Αθηνών του Λαϊκού Ορθόδοξου

Συναγερµού, κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστή η αρχαία ρήση «Πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερ-

ριµµένα» η οποία ταιριάζει γάντι µε τη σηµερινή πολιτική της
ασυντόνιστης Κυβέρνησής σας. Τώρα που φέρνετε την κάρτα
του πολίτη µε τα λεγόµενα τσιπάκια -πλινθία είναι στα ελληνικά
ο όρος για τα τσιπάκια- η ρήση µεταφράζεται σε «πλινθία και κέ-
ραµοι ατάκτως ερριµµένα». Εν ολίγοις όλα τα είχαµε, η κάρτα

του πολίτη µας έλλειπε. 
Εδώ πας να πάρεις ένα πιστοποιητικό γεννήσεως ή ένα πιστο-

ποιητικό οικογενειακής καταστάσεως και χάνεις µια ηµέρα. Η
κάρτα του πολίτη µας µάρανε! Εδώ οι δηµόσιες υπηρεσίες σου
ζητούν µετ’ επιτάσεως –προσέξτε- πρόσφατο πιστοποιητικό γεν-
νήσεως, λες και µπορεί να άλλαξε η ηµεροµηνία ή ο τόπος γέν-
νησης από τη στιγµή που είχες πάρει το προηγούµενο
πιστοποιητικό γεννήσεως. Έπειτα µιλάµε για ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση. Επιβαρύνουµε έναν κόσµο και σε µια εποχή για να
φτιάξουµε αυτήν την περίφηµη, διαβόητη κάρτα. 

Επειδή, ξέρετε καλά εσείς στην Κυβέρνηση ότι πρόκειται περί
φακελώµατος, φέρατε πριν από λίγες µέρες και το νοµοσχέδιο
για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, για να κάνετε το αµπαλάζ, να
φανεί ευχάριστο ότι δήθεν θα διευκολύνεται ο κόσµος, θα παίρ-
νει πιο εύκολα έγγραφα, δεν θα κάθεται στις ουρές. Δηλαδή, να
δει ο κόσµος το τυράκι, αλλά όχι τη φάκα. Η φάκα είναι το φακέ-
λωµα. 

Η κάρτα του πολίτη, λοιπόν, δεν µπορεί να λειτουργήσει χωρίς
τις διατάξεις του νοµοσχεδίου για την ηλεκτρονική διακυβέρ-
νηση, που περάσατε πριν από λίγες ηµέρες από τη Βουλή.

Εγώ δεν καταλαβαίνω και τον όρο «ηλεκτρονική διακυβέρ-
νηση». Είναι εξόχως αποκρουστικός. Τι θα πει ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση; Η διακυβέρνηση είναι σύµφυτη µε τη δηµοκρατία,
µε τη λαϊκή κυριαρχία. 

Βέβαια, καµµιά φορά αυτά τα πλινθία, τα τσιπάκια χρησι-
µεύουν και για να γίνονται hi-tech εκλογικές νοθείες όπως αυτή
που έγινε το 2000, όταν η Νέα Δηµοκρατία κάθισε και έχασε τις
κερδισµένες εκλογές -ξέρουµε όλοι ότι τις είχε κερδίσει- και υπο-
στήκαµε άλλα τέσσερα χρόνια τον κ. Σηµίτη. 

Η ηλεκτρονική, λοιπόν, διακυβέρνηση είναι ένας όρος αντιφα-
τικός και κακώς τον αντιγράψατε από τα κοινοτικά έγγραφα, τα
οποία φτιάχνουν κάποιοι ευρωγραφειοκράτες, οι οποίοι δεν
έχουν και δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Άρα, ό,τι γίνεται στην κοι-
νοτική εσπερία, δεν σηµαίνει πως είναι και για αντιγραφή. 

Και ενώ ως κόµµα –είναι γνωστό- χτυπιόσασταν για την ανα-
γραφή του θρησκεύµατος, ότι είναι δήθεν ευαίσθητο προσωπικό
δεδοµένο, φέρνετε τώρα την παράξενη κάρτα του πολίτη, η
οποία είναι γεµάτη ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα. Αυτή είναι
πίσω από τον όρο «ηλεκτρονική διακυβέρνηση», η κάρτα του  πο-
λίτη. 

Και να πούµε εδώ, βέβαια, ότι η Νέα Δηµοκρατία ως Αντιπολί-
τευση έτρεχε στις εκκλησίες. Μάλιστα, θυµάµαι και τον Αρχηγό
της τότε, µε την κοµψή γυναίκα του, µε τις κάµερες κολαούζα
πάντα, που υπέγραφαν το δηµοψήφισµα της Εκκλησίας και του
αείµνηστου Αρχιεπισκόπου Χριστόδουλου.

Βέβαια, όταν έγινε κυβέρνηση ο κ. Καραµανλής και η Νέα Δη-
µοκρατία και έκανα τρεις επίκαιρες ερωτήσεις στη Βουλή, έµαθα
ότι η Αρχή Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα απαγορεύει την
υιοθέτηση της προαιρετικής, που είναι και η δηµοκρατική ρύθ-
µιση, αναγραφής του θρησκεύµατος.

Σήµερα αυτή η παράξενη Αρχή δεν λέει τίποτα για την κάρτα
του πολίτη. Τίποτα, σιγή απόλυτη από αυτή την περίφηµη Αρχή.
Τι θα γίνει; Να µάθουµε τι θα γίνει µε τον ιατρικό φάκελο του κα-
τόχου ή τις καθηµερινές αγορές των πολιτών; Γιατί θα πρέπει να
ξέρει αυτές τις απίστευτες λεπτοµέρειες αυτό το κράτος-Big
Brother; Πώς διασφαλίζεται, δηλαδή, ότι οι απατεώνες κ.λπ. δεν
θα έχουν πρόσβαση σε φορολογικά και άλλα στοιχεία των πολι-
τών ή ότι το ιστορικό υγείας κάποιου πολίτη δεν θα διαρρεύσει;
Γιατί να ξέρει το κράτος τις καταναλωτικές προτιµήσεις µου και
τις συνήθειές µου; Για ποιο λόγο να έχουν οι κρατικές υπηρεσίες
στοιχεία που αφορούν το προφίλ ενός ανθρώπου, χωρίς αυτός
να ξέρει από ποιον και για ποιο λόγο θα χρησιµοποιηθεί; Για ποιο
λόγο περιφρονείται η Εκκλησία, η οποία µαζεύτηκε, και ο κό-
σµος, πιστοί, απλοί άνθρωποι, εδώ σε αυτή την πλατεία, την
οποία περιφρονείτε, αυτή την περίφηµη πλατεία και δεν δέχεσθε
µια αντιπροσωπεία αυτών των ανθρώπων που είναι απ’ έξω, να
µιλήσουν µε κάποιο όργανο της πολιτείας, να ακούσετε τι λένε;

Έκανα ερώτηση στη Βουλή για το θέµα της κάρτας του πολίτη
και ο κ. Ντόλιος µού απάντησε ότι περνάµε στην µετά-ΚΕΠ
εποχή. Μα, εδώ δεν ζήσαµε καλά-καλά την ΚΕΠ εποχή, θα περά-
σουµε στην µετά-ΚΕΠ εποχή; Πόσα πράγµατα θα µπορούσαν να
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κάνουν τα ΚΕΠ και δεν τα έκαναν; Τι θα πει ο όρος που βλέπω
εδώ στην απάντηση του κυρίου Υφυπουργού, ότι µιλάµε για «ψη-
φιακή αυθεντικοποίηση των πολιτών»; Τι είναι αυτά που µας ετοι-
µάζετε; Τι σηµαίνει ότι η κάρτα αυτή υπάρχει σε άλλες χώρες
της Ευρώπης; Σε άλλες χώρες της Ευρώπης υπάρχουν και γυ-
ναίκες γυµνές σε βιτρίνες που πουλιούνται ως σκλάβες, περνάει
ο κάθε ένας και τις κοιτάει, στο Άµστερνταµ και τις Βρυξέλλες.
Και αυτά µας αρέσουν; Και αυτά γίνονται στις άλλες χώρες.

Θα καταθέσω εδώ την απάντηση του κ. Ντόλιου µε αυτούς
τους περίεργους όρους, που είναι η απάντηση στην ερώτηση
που έκανα στη Βουλή για την κάρτα του πολίτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για να καταλάβω, δηλαδή, γιατί δεν µας λέτε ότι αυτή η κάρτα
θα είναι προαιρετική; Γιατί µας λέτε ότι ισχύει και σε όλες τις
υπόλοιπες χώρες η κάρτα του πολίτη µε το τσιπάκι;

Ορίστε, αυτή είναι η κάρτα που είχα στο Βέλγιο. Να’ τη, ισχύει
ακόµα. Αυτή είναι η κάρτα που είχα στο Βέλγιο. Βλέπετε, κύριε
Πολατίδη, κανένα τσιπάκι; Η κάρτα µου, αυτή είναι, του Βελγίου,
µιας δηµοκρατικής χώρας της Δύσης.

Υπάρχει κανένα τσιπάκι, κύριε Υπουργέ; Πού είναι το τσιπάκι;
Γιατί µας φέρατε την κάρτα του πολίτη και µας λέτε ότι στις
άλλες χώρες υπάρχει, ενώ δεν υπάρχει τίποτα. Στην Αγγλία η
κάρτα γιατί άραγε τραβήχτηκε πίσω; Ή µήπως κάποιοι τράβηξαν
τα µαλλιά τους, επειδή υπήρχε αυτή η κάρτα; Τι είπε ο Αντιπρό-
εδρος της Βρετανικής Κυβερνήσεως;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είπε, λοιπόν: «Σήµερα η Κυβέρνησή µας κατέστρεψε οριστικά

τις βάσεις δεδοµένων και αποκατέστησε την προστασία των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων».

Όλα αυτά τα επισηµαίνω, γιατί όλοι βλέπουµε το σηµερινό «τυ-
ράκι», που είναι η υπόσχεση για διευκόλυνση, για παροχή εγγρά-
φων χωρίς ουρές, αλλά δεν φαίνεται η «φάκα». Και αν είναι έτσι,
τότε θα πρέπει να πούµε ότι περιθώρια για διχασµούς δεν υπάρ-
χουν στην ελληνική κοινωνία ούτε χώρος για τη νέα τάξη και τις
επινοήσεις της. Δεν θέλουµε κεχαγιάδες στο κεφάλι µας, που θα
µας φακελώνουν, θα µας παρακολουθούν και θα γνωρίζουν τα
πάντα για µας, ανά πάσα στιγµή πού βρισκόµαστε, τι µας αρέσει
και τι συνήθειες έχουµε.

Όσοι στήνουν φάκες στην Κυβέρνηση να το ξέρουν καλά
αυτό, ότι ούτε ποντίκια είµαστε ούτε το τυρί τους θέλουµε και τη
φάκα τους καλά τη βλέπουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Αϊ-
βαλιώτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Παρακαλείται τώρα ο Βουλευτής Σερρών του Λαϊκού Ορθόδο-

ξου Συναγερµού κ. Ηλίας Πολατίδης να λάβει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι προφανές ότι για τη σηµερινή Κυβέρνηση, αλλά και την

προηγούµενη, της οποίας αποτελεί συνέχεια, οι Έλληνες πολίτες
-οι Έλληνες το γένος και µε ελληνική συνείδηση- είναι β’ κατη-
γορίας πολίτες, για να µην πω ότι είναι κατώτερης κατηγορίας
πολίτες.

Προφανώς, λοιπόν, σ’ αυτό το ρητορικό ερώτηµα το οποίο
έθεσε ο πρώτος οµιλών από το κόµµα µας, ο κ. Πλεύρης, η απάν-
τηση είναι γιατί δεν υπάρχει σεβασµός στις απόψεις αυτών των
πολιτών. Γιατί όταν στο λαθρονοµοσχέδιο το βγάζετε προς δια-
βούλευση και υπάρχουν πάρα πολλά αρνητικά σχέδια, λέτε ότι
αυτοί που έκαναν τα αρνητικά σχόλια είναι ακροδεξιοί, άρα γι’
αυτό πετάµε στον κάλαθο των αχρήστων τις απόψεις τους;

Γιατί γι’ αυτούς που διαµαρτύρονται για την κάρτα του πολίτη
λέτε ότι είναι σκοταδιστές; Βάλατε τα γνωστά «παπαγαλάκια»
των διαπλεκοµένων στα «ΝΕΑ», την «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ» κ.λπ.,
τους γνωστούς, τον κ. Αλιβιζάτο, τον γνωστό επίσης, να καθυ-
βρίζει όσους έκαναν το έγκληµα να έχουν διαφορετική άποψη
από την Κυβέρνηση και από το γνωστό αυτό κύκλο των, υποτί-
θεται, διανοουµένων. Γιατί γίνονται όλα αυτά; Γιατί σχηµατίσατε
µε διάφορες τεχνικές αυτά που κάνατε, για να απαλειφθεί το
θρήσκευµα από τις ταυτότητες; Για να µην ξεχνιόµαστε κιόλας.

Ο κ. Μάνος, ο γνωστός νεοφιλελεύθερος, ο πάπας του νεοφι-
λελευθερισµού στην Ελλάδα, υπέβαλε ερώτηµα στην Αρχή του
κ. Δαφέρµου για τη δική του ταυτότητα. Αυτό το πήρε η κ. Δα-
µανάκη και το έκανε επίκαιρη ερώτηση τότε ως Αρχηγός του Συ-
νασπισµού προς τον τότε Πρωθυπουργό. Ο κ. Σηµίτης ως
Πρωθυπουργός είπε ότι θα περιµένει την απόφαση και αναλόγως
θα πράξει. Φυσικά, µετά είχαµε τον κ. Σταθόπουλο ο οποίος ανέ-
λαβε, γιατί κανείς από το ΠΑΣΟΚ δεν ήθελε να αναλάβει το πο-
λιτικό κόστος να πάει εναντίον της συντριπτικής πλειοψηφίας του
ελληνικού λαού. Βέβαια, αυτό έγινε µπετόν αρµέ, όταν ήρθε η
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και συνέχισε την πολιτική
αυτή, δεχόµενη ότι πράγµατι της έκανε καλή πάσα το ΠΑΣΟΚ µε
την πολιτική του. Έχουµε, λοιπόν, εδώ πέρα ένα τεράστιο θέµα. 

Έρχεται η συνέλευση του Αγίου Όρους, η οποία λέει ξεκά-
θαρα ότι η συγκεκριµένη πολιτική την οποία προωθείτε αντίκειται
στην ορθόδοξη παράδοση. Γιατί την αγνοείτε αυτή; 

Εάν τυχόν έρχονταν εδώ οι µουσουλµάνοι και σας έλεγαν ότι
τους προσβάλλει το οτιδήποτε –θα γίνουν και αυτά εδώ- όπως
στην Αγγλία, παραδείγµατος χάριν, προσεβλήθησαν γιατί µια
τράπεζα έδινε κουµπαράδες µε µορφή χοίρου. Απαίτησαν οι µου-
σουλµάνοι να µη δίνει ως δώρο η τράπεζα κουµπαράδες µε
µορφή χοίρου, γιατί προσβάλλει τα θρησκευτικά τους πιστεύω.
Απαγορεύτηκε σε υπαλλήλους της «British Airways» να έχουν
σταυρό, γιατί ενδεχοµένως, αν τους δουν µουσουλµάνοι, θα προ-
σβληθούν. 

Έχουµε, λοιπόν, αυτήν την πολιτική, να περιφρονούµε το τι
λέει η Ορθόδοξη Εκκλησία και να βάζουµε τα γνωστά «παπαγα-
λάκια» των διαπλεκοµένων να καθυβρίζουν οποιονδήποτε έχει
την παραµικρή διαφορετική άποψη. Αντιθέτως, οποιοσδήποτε
άλλος έρχεται, είτε αυτός είναι ιεχωβάς είτε είναι εβραίος είτε
είναι µουσουλµάνος κ.λπ. θεοποιούµε την ανάγκη του, µήπως
τυχόν και προσβληθεί στο συγκεκριµένο θέµα. 

Εδώ πέρα υπάρχει, όµως, ένα «γιατί γίνονται όλα αυτά»; Γιατί
όλα αυτά προωθούν την παγκοσµιοποίηση, την παγκόσµια δια-
κυβέρνηση. Ποιος την προωθεί την παγκόσµια διακυβέρνηση; 

Το 2009 στη συζήτηση του προϋπολογισµού ο κύριος Πρωθυ-
πουργός είχε πει ότι τα παγκόσµια προβλήµατα, η παγκόσµια
χρηµατοπιστωτική κρίση, που τότε ήταν στην έναρξή της, απαι-
τούν παγκόσµια διακυβέρνηση. Οµιλώντας µε τότε Βουλευτή της
αντιπολίτευσης και νυν ανήκοντα στο Υπουργικό Συµβούλιο, τον
ρώτησα «συµφωνείς µε αυτό το πράγµα;». Μου απάντησε «δεν
ξέρει καλά ελληνικά ο Πρωθυπουργός και αντί να πει κυβέρνηση
είπε διακυβέρνηση».

Μιλώντας, όµως, στη σύσκεψη για το περιβάλλον στην Κοπεγ-
χάγη, λέει ο Πρωθυπουργός συγκεκριµένα: «παρατηρούµε τη
γέννηση της παγκόσµιας διακυβέρνησης». Και να το πούµε και
στη µητρική γλώσσα του Πρωθυπουργού, «we are observing the
birth of global governance». Και αν µου πείτε ότι αυτά τα γρά-
φουν κάποιοι οι οποίοι θέλουν να τον κατηγορήσουν, κοιτάξτε
από ανάρτηση στην προσωπική του ιστοσελίδα τι λέει: «This is
global governance in the making. But we must agree and agree
to a binding commitment». Αυτά τα λέει στην προσωπική του σε-
λίδα ο Πρωθυπουργός. Και αυτά είναι ψέµατα; Δεν θέλει να τα
κάνει; 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι από την προσωπική ιστοσε-
λίδα του Πρωθυπουργού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Πολατίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό, λοιπόν, που θέλετε να προωθήσετε είναι σαφές. Η κάρτα
δεν είναι από µόνη της κάτι κακό, είναι κάτι ουδέτερο. Πώς θα
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χρησιµοποιηθεί είναι το πρόβληµα και ποιους σκοπούς έχετε. 
Γι’ αυτό θα κάνω και κάποιες απλές ερωτήσεις και θέλω σα-

φείς απαντήσεις, για να µην µπλέξουµε. Θα υπάρχει εναλλακτική
λύση γι’ αυτόν που δεν θέλει, για οποιουσδήποτε λόγους, να
λάβει την κάρτα του πολίτη, ξεκάθαρα, ναι ή όχι; 

Αν θεωρείτε εσείς ότι είµαι καθυστερηµένος και σκοταδιστής,
εγώ θεωρώ καθυστερηµένο και σκοταδιστή όποιον δεν θέλει, για
θρησκευτικούς λόγους, να φάει χοιρινό. Η δική µου άποψη όµως,
δεν έχει γι’ αυτόν ιδιαίτερη σηµασία. Εσείς, αυτούς που θεωρείτε
καθυστερηµένους και σκοταδιστές θα τους επιτρέψετε να µην
πάρουν τη συγκεκριµένη κάρτα του πολίτη.

Λέτε πάλι ότι θα χρησιµοποιείται η κάρτα αυτή ως διαβατήριο
εντός της Συνθήκης Σένγκεν. Σε όλες τις υπόλοιπες χώρες που
δεν χρησιµοποιούν κάρτα του πολίτη, πώς ακριβώς γίνεται η δια-
κίνηση τους εντός της Συνθήκης Σένγκεν και τι γίνεται µε τα θέ-
µατα ασφαλείας τα οποία είναι τεράστια; Στη Γερµανία χάκερ
µέσα σε δελτίο ειδήσεων κατόρθωσαν να σπάσουν και να πά-
ρουν τα στοιχεία. Επίσης, υπάρχουν τα θέµατα δυσλειτουργίας.
Για παράδειγµα κάποιοι χάκερ έκλεψαν κωδικούς από τη
«SONY», από άλλους οργανισµούς, από εταιρείες, που οπωσδή-
ποτε έχουµε την πεποίθηση ότι έχουν καλύτερα συστήµατα
ασφαλείας απ’ ό,τι τα οποιαδήποτε συστήµατα που θα έχει το
ελληνικό κράτος. 

Αυτά είναι ξεκάθαρα ερωτήµατα και απαιτούµε ξεκάθαρες
απαντήσεις. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ηλία Πολατίδη. 

Παρακαλείται ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος, Βουλευ-
τής Αχαΐας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, να λάβει το
λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι
γνωστό σε όλους µας σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι όλοι οι Βουλευτές
του ΠΑΣΟΚ στην προηγούµενη πρότασή τους για την τροποποί-
ηση του Συντάγµατος, υπέγραψαν την κατάργηση του άρθρου
3 του Συντάγµατος, που ορίζει ότι επικρατούσα θρησκεία στην
Ελλάδα είναι η ορθοδοξία, στα πλαίσια του πολυπολιτισµού, του
πολυθρησκευτισµού  και όλων αυτών των δικαιωµάτων, που ει-
σάγονται σε µία µειονοτικά κατακερµατισµένη χώρα. 

Όταν αφαιρέθηκε από την ταυτότητα το θρήσκευµα, θεωρή-
θηκε ότι είναι προσωπικό δεδοµένο και δεν πρέπει να γνωστο-
ποιείται. Τότε, µε ποιο δικαίωµα αναγνωρίζετε θρησκευτικές
µειονότητες στη χώρα µας; Και µην τολµήσετε να επικαλεστείτε
σ’ αυτήν την Αίθουσα ξανά ότι υπάρχουν θρησκευτικές µειονό-
τητες. Πώς αυτοπροσδιορίζονται; Με την αίρεση σιιτών ή σουνι-
τών ή ό,τι άλλο. Ο καθένας θα έχει το θρησκευτικό του πιστεύω
για τον εαυτό του. Όταν µιλάτε για µειονότητες, λοιπόν, να προ-
σέχετε πάρα πολύ καλά και να µην ξανακούσουµε εδώ από τα
όργανα της νέας τάξης πραγµάτων, ότι στη χώρα µας υπάρχουν
θρησκευτικές µειονότητες. Το καταργήσατε εσείς. Αλλιώς τι
νόηµα είχε όλη αυτή η πράξη; 

Και θα θέσω κι ένα απλό ζήτηµα. Η κάρτα του πολίτη δεν νο-
µοθετήθηκε. Το πρόπλασµα της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης
νοµοθετήθηκε. Αγοράσατε ναι ή όχι εννέα εκατοµµύρια µικροε-
πεξεργαστές RFID για την κάρτα του πολίτη και φυλάσσονται
στα ΜΑΤ της Καισαριανής; Ναι ή όχι; Και σε ποιο προϋπολογισµό
υπάρχει προαγορά υλικού για νόµο που δεν έχει ψηφιστεί; Θα
µου απαντήσετε συγκεκριµένα σ’ αυτό.

Ξέρουµε τι πάει να πει κάρτα του πολίτη, όλοι το καταλαβαί-
νουν, ο ρουφιάνος στην τσέπη µας. Μετά το κινητό, µετά το βρα-
χιολάκι του Στρος Καν, µετά την πιστωτική κάρτα, η οποία
τελευταία απαιτεί να έχει και ειδικό λογισµικό για να µας εντοπί-
ζουν και πού είµαστε, έρχεται και η κάρτα του πολίτη. Έρχεται ο
χαφιές στην τσέπη µας, ο συνοδός µας. 

Δεν φτάνει η απλή µας ταυτότητα για όλες τις συναλλαγές;
Δεν πιστοποιούµαστε µε µία απλή ταυτότητα; Γιατί πρέπει να
υπάρχει αυτός ο µηχανισµός επάνω µας, το πλινθίο του εντοπι-
σµού µας; Είναι ή δεν είναι δηµοκρατικό, ατοµικό µου δικαίωµα
και προσωπική ελευθερία να πάω όπου θέλω δίχως το χαφιέ µαζί
µου; Σας ρωτώ. 

Υπερασπιστές όχι ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά υπερασπι-
στές ατοµικών και µειονοτικών, διαµελιστικών δικαιωµάτων, αυτό
είστε. Γιατί είστε όργανο της νέας τάξης. 

Οι Άγγλοι που την απέσυραν τρελάθηκαν; Έφτιαξαν νόµο από-
συρσης και τον έφτιαξαν αµέσως. Η πρώτη πράξη του κ. Ντέϊβιντ
Κάµερον ήταν αυτή, το πρώτο νοµοσχέδιο που κατέθεσε. Και βέ-
βαια ψηφίστηκε αυτή η απόσυρση. Την ηµέρα που πέταξαν λοι-
πόν οι Άγγλοι στα σκουπίδια τις κάρτες του πολίτη εµείς τις
ανασύρουµε και τις χρησιµοποιούµε στην Ελλάδα. Είναι θέµα
µοντερνισµού ή απλώς διευκολύνσεων; 

Στη Γερµανία ευτελίστηκε η κάρτα του πολίτη από την τηλεό-
ραση, όταν ένας χάκερ βρήκε τρόπο να ξεκλειδώσει τον εξαψή-
φιο κωδικό που περιελάµβανε η κάρτα του πολίτη και να φτιάξει
ακριβές αντίγραφο. Το παρουσίασε, λοιπόν, στην εκποµπή, όπου
πράγµατι όλοι έπαθαν πλάκα, µε αποτέλεσµα να αναγκαστεί το
Υπουργείο Εξωτερικών να πει σε όλους τους διπλωµάτες να µην
την έχουν µαζί τους και να µην τη χρησιµοποιούν, αλλά να χρη-
σιµοποιούν άλλα έγγραφα για να µην εντοπίζονται οι κινήσεις
τους. 

Απέναντι σ’ αυτό το ζήτηµα εµείς πώς θα απαντήσουµε; Υπάρ-
χει τρόπος να απαντήσουµε. Ποιοι είναι αυτοί που πρώτα απ’
όλους σκέπτονται τον άνθρωπο ως πρόσωπο και ως αξία και ως
µοναδικότητα; Πρώτα απ’ όλα για µας αυτοί που σκέπτονται τον
άνθρωπο και µάλιστα µε βαθιά προσευχή και κατάνυξη είναι οι
Αγιορείτες µοναχοί.

Η Σύνοδος, λοιπόν, της Ιεράς Κοινότητας του Αγίου Όρους
έβγαλε µια οµόφωνη απόφαση και έστειλε µια δηµόσια επιστολή,
την οποία και αποσιωπήσατε. 

Αυτή, λοιπόν, η επιστολή λέει τα εξής: «Η κάρτα του πολίτη
ταυτοποιεί την προσωπικότητα του πολίτη και τον µετατρέπει σε
ένα αριθµό του συστήµατος της ηλεκτρονικής διακυβερνήσεως.
Όλοι οι πολίτες εντάσσονται πλέον σε ένα ηλεκτρονικό σύστηµα,
το οποίο ελέγχει και επεξεργάζεται τα στοιχεία της προσωπικής
τους ζωής –οικονοµική δραστηριότητα, θέµατα υγείας, εργα-
σίας, κοινωνικής συµπεριφοράς- καταργώντας ουσιαστικά τις
προσωπικές τους ελευθερίες». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
«Επειδή το σύστηµα αυτό έχει τη δυνατότητα να µετεξελίσσε-

ται εύκολα, θεωρούµε ότι είναι ορατός ο κίνδυνος για τους Χρι-
στιανούς να παραβιάζεται η ελευθερία της θρησκευτικής τους
συνειδήσεως, στερώντας τους τη δυνατότητα να οµολογούν
ελεύθερα την πίστη τους και να κηρύσσουν το Ευαγγέλιο του
Χριστού. Επειδή µάλιστα η εξουσία χρήσεως του συστήµατος
αυτού παραδίδεται σε φορείς ακαθόριστους ως προς το δηµόσιο
ή ιδιωτικό τους χαρακτήρα…». Είδαµε τι έγινε στη Γερµανία όταν
µοιράστηκαν εννέα εκατοµµύρια σκάνερ για να εντοπίζεται πού
πηγαίνει ο καθένας. Σκεφθείτε τι θα σηµαίνει αυτό για κάποιον
που πηγαίνει σε µια εκκλησία. 

Και συνεχίζει η ανακοίνωση: «…και τους δίδεται η ευχέρεια να
προσθαφαιρούν στην κάρτα δεδοµένα, υπάρχει το ενδεχόµενο
ακόµη και της ανεπίγνωσης εκ µέρους των πιστών χρήσεως αν-
τιχριστιανικών συµβόλων».

Καταθέτω αυτή τη συγκεκριµένη ανακοίνωση της Ιεράς Κοινό-
τητας Αγίου Όρους, λέγοντας ότι την προσυπογράφω ως απλός
πολίτης µε απόλυτο σεβασµό και µε δέος απέναντι σ’ αυτούς που
έχουν την ικανότητα και του διοράν και του ενοράν και του προ-
οράν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοί-
νωση, η οποία βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και απ’ ό,τι φαίνεται, θα πραγµατοποιηθούν και οι προφητείες
του Παΐσιου που λένε ότι αυτή η Κυβέρνηση θα φύγει νύχτα µε
ελικόπτερα και ειδικές πτήσεις τσάρτερ. Κυρία Τζάκρη, να κλεί-
σετε καλή θέση!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χρυσανθακόπουλο. 
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Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
Α’ Θεσσαλονίκης κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε συνθήκες οξύτατης οικονο-

µικής κρίσης, κοινωνικής αναταραχής και εντονότατης αµφισβή-
τησης και καχυποψίας, η Κυβέρνηση για έναν περίεργο λόγο
ανοίγει συνεχώς µέτωπα. Κρατά σε νευρική κρίση τους πολίτες. 

Οπωσδήποτε κάτι συµβαίνει στην Κυβέρνηση, διότι χωρίς να
υπολογίσει τις εντονότατες αντιδράσεις και χωρίς να δώσει σα-
φείς και ξεκάθαρες απαντήσεις στους βάσιµους προβληµατι-
σµούς που θέτουν οι πολίτες, η Κυβέρνηση εµµένει στη θέση της
γενικής εφαρµογής της κάρτας του πολίτη. 

Οι πολίτες, βέβαια, δεν καθησυχάζουν µε γενικόλογες διαβε-
βαιώσεις, όπως ότι η κάρτα του πολίτη θα διαθέτει υψηλού επι-
πέδου χαρακτηριστικά ασφαλείας, δεδοµένου ότι δεν υπάρχει
απόλυτη ασφάλεια στο διαδίκτυο. Και οι πιο δύσπιστοι σήµερα
έχουν πλέον πειστεί και εξαιτίας θεµάτων που ήρθαν στην επι-
καιρότητα πριν από λίγα εικοσιτετράωρα. 

Τη στιγµή, λοιπόν, που χάκερς κατάφεραν να σπάσουν αλγό-
ριθµους κρυπτογράφησης υψηλής ασφαλείας, όπως του αµερι-
κανικού Πενταγώνου, της Ιντερπόλ, της Εθνικής Υπηρεσίας
Ασφαλείας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής και των χρη-
µατοπιστωτικών οργανισµών Visa και MasterCard, κανείς δεν
µπορεί να εγγυηθεί τη µη προσβασιµότητα άδηλων κέντρων στις
όλο και µεγαλύτερες βάσεις δεδοµένων που δηµιουργούνται. 

Βέβαια, η ύπαρξη αυτών των πιθανών κινδύνων δεν σηµαίνει
ότι ακυρώνει τις νέες τεχνολογίες και τις δυνατότητες που πα-
ρέχουν. Η βασική ένστασή µας έγκειται στη συγκέντρωση πλη-
θώρας πληροφοριών προσωπικών δεδοµένων σε µια βάση
δεδοµένων, από το ΑΦΜ, το ΑΜΚΑ, τον αριθµό δηµοτολογίου και
σε επόµενη φάση, ίσως, το ιατρικό ιστορικό, το ποινικό µητρώο,
τις καταναλωτικές συνήθειες του κατόχου της κάρτας του πο-
λίτη. 

Ποιος δεν αντιλαµβάνεται τους κινδύνους αυτού  του εγχειρή-
µατος; Είναι επικίνδυνο σε µια µόνο κάρτα να συγκεντρώνονται
πληροφορίες για όλες τις εκφάνσεις της ζωής κάθε πολίτη, γε-
γονός που τον καθιστά ευάλωτο και εκµεταλλεύσιµο από εκεί-
νους που θα καταφέρουν να αποκτήσουν πρόσβαση σε αυτήν τη
βάση δεδοµένων.  

Άλλωστε η υπερσυγκέντρωση τόσων πληροφοριών δεν έχει
προηγούµενο σε άλλες χώρες. Ήδη η Αγγλία ανέστειλε την επι-
βολή της αντίστοιχης  κάρτας, λόγω µεγάλου και άσκοπου κό-
στους και λόγω των αντιδράσεων για την προστασία των
προσωπικών δεδοµένων. Το ίδιο έπραξε και η Ρουµανία, ενώ στη
Γερµανία –ήδη αναφέρθηκε- εκφράζονται εντονότατες αµφισβη-
τήσεις για τη διασφάλιση των προσωπικών δεδοµένων. 

Αν τελικά, παρά τις αντιδράσεις, εφαρµοστεί η κάρτα του πο-
λίτη, σε καµµιά περίπτωση δεν θα πρέπει να είναι υποχρεωτική
η χρήση της, αλλά να δίδεται στους πολίτες η εναλλακτική δυ-
νατότητα  νόµιµης ταυτοποίησης. Ελπίζουµε να µην ακολουθη-
θούν αντιδηµοκρατικές, κατά την άποψή µας, πρακτικές, όπως
στις περιπτώσεις των αστυνοµικών που εκδιώχθηκαν ή αποτάχ-
θηκαν, επειδή δεν δέχθηκαν να παραλάβουν την κάρτα του πο-
λίτη. 

Καταγγελίες, όπως του Μητροπολίτη Πειραιώς Σεραφείµ και
άλλων, για προµήθεια 9 εκατοµµυρίων µικροεπεξεργαστών που
θα χρησιµοποιηθούν στην κάρτα του πολίτη εγείρουν εύλογες
ανησυχίες για τους λόγους που η Κυβέρνηση επιδεικνύει τέτοια
σπουδή και προµηθεύεται τέτοιες ποσότητες µικροεπεξεργα-
στών,  πριν καν νοµοθετήσει και πριν αποφανθεί η Βουλή. 

Καταγγέλλεται η Κυβέρνηση για µεθόδευση και προειληµµέ-
νες αποφάσεις, ενώ καταλύεται ο ρόλος του Κοινοβουλίου, επι-
τείνοντας τη σύγχυση, την ασάφεια και την καχυποψία που,
ούτως ή άλλως, συνοδεύει αυτό το εγχείρηµα, αφού η Κυβέρ-
νηση δεν δίνει –δεν έδωσε τουλάχιστον µέχρι σήµερα- τεκµηριω-
µένες απαντήσεις και έχει αγνοήσει επιδεικτικά τις εκκλήσεις των
πολιτών για ενηµέρωση και προστασία της ιδιωτικότητάς τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κολοκοτρώνη. 

Παρακαλείται η κ. Ουρανία Παπανδρέου – Παπαδάκη, Βουλευ-
τής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού στο Νοµό Ευβοίας να
λάβει το λόγο. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η σηµερινή επερώτηση του κόµµατός µας αφορά
ένα θέµα που θα πρέπει να αντιµετωπιστεί µε τη δέουσα προ-
σοχή, γιατί η διασφάλιση των ευαίσθητων προσωπικών δεδοµέ-
νων του ατόµου µε την οποία συνδέεται άµεσα η κάρτα του
πολίτη -αν αυτή εφαρµοστεί τελικά - πρέπει να είναι, κυρία
Υπουργέ, υποχρέωση της  πολιτείας.  Πρέπει η πολιτεία να  δια-
σφαλίσει την ατοµικότητα του ανθρώπου. Οι συνάδελφοί µου,
που έχουν µιλήσει πριν από µένα, κατέθεσαν τις ανησυχίες  τους,
που, βέβαια, είναι και ανησυχίες των απλών πολιτών. 

Κυρία Υπουργέ, θέλω να κάνω  µια  γενικότερη διαπίστωση για
την Κυβέρνησή σας: Σας αρέσει να αιφνιδιάζετε τον κόσµο. Φέρ-
νετε έτσι ξαφνικά  «πυροτεχνήµατα» αόριστα και γενικόλογα,
όπως ακριβώς έγινε τώρα και µε την κάρτα του πολίτη. Πληρο-
φορηθήκαµε δηλαδή ξαφνικά από τα  Μέσα Μαζικής Ενηµέρω-
σης ότι η Κυβέρνηση έχει έτοιµη και αυτήν την περιβόητη «κάρτα
του πολίτη». 

Τι θα είναι τελικά; Δεν έπρεπε να έχει ενηµερωθεί ο Έλληνας
πολίτης για το τι ακριβώς σκέπτεστε να του επιβάλλετε; Θα είναι
–λέει- µία πλαστική κάρτα όπως είναι οι πιστωτικές κάρτες όπου
εκεί θα περιλαµβάνονται βασικά στοιχεία του κατόχου της. Αυτά
θα είναι ο αριθµός αστυνοµικής ταυτότητας, ο ΑΦΜ, ο αριθµός
του µητρώου, το ΑΜΚΑ, ο εκλογικός αριθµός, αλλά -προσέξτε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- και µία βιοµετρική φωτογραφία
µας. Αλήθεια, τι εννοείτε µ’ αυτό, κυρία Υπουργέ; Επίσης θα πε-
ριλαµβάνονται τα δακτυλικά µας αποτυπώµατα και πολλά άλλα
βασικά στοιχεία. Τέτοια βασικά στοιχεία είναι ο ιατρικός φάκε-
λος. Εδώ θα πρέπει να σας πω ότι τουλάχιστον παραβιάζετε την
προσωπικότητα του ατόµου. 

Σαν γιατρός, κυρία Υπουργέ, θέλω να πω ότι το ιατρικό απόρ-
ρητο για κάθε ασθενή είναι ιερό και δεν µπορεί καµµία κάρτα,
όπως εσείς την έχετε βάλει στο µυαλό σας, να το παραβιάζει. 

Φορολογικά στοιχεία και άλλα στοιχεία του πολίτη. Δεν τα ξέ-
ρουµε τα άλλα στοιχεία. Εσείς απλώς τα σκεφτήκατε, µας τα
ανακοινώσατε έτσι και γαία πυρί µειχθήτω. Εµείς και ο λαός ολό-
κληρος έχουµε µία γενική εικόνα γι’ αυτή την κάρτα που όµως
οδηγεί στο αποτέλεσµα ότι έχετε αποφασίσει να επιβάλετε στον
κάθε πολίτη ένα κανονικό «φακέλωµα». «Φακελώνετε» τον κάθε
πολίτη έτσι, γιατί έτσι αποφασίσατε, γιατί έτσι έχει γίνει σε κά-
ποιες άλλες χώρες, όµως σ’ όσες χώρες αυτό πήγε να επιβληθεί,
είδαν τα αρνητικά του και το παίρνουν πίσω.

Κάποιοι βέβαια µπορούν να πουν ότι έχουµε και τα θετικά στοι-
χεία, ότι έχει ευελιξία αυτή η κάρτα, ότι είναι ταχύτερη, ότι έχει
αξιοπιστία κ.λπ.. Σ’ όλα αυτά τα αδιάφορα και ανούσια κατά την
άποψή µας πλεονεκτήµατα θέλω να αντιτάξω το ότι υπάρχει ο
βασικός φόβος ότι η κάρτα αυτή δεν θα αποτελέσει ένα «όχηµα»
εξυπηρέτησης των πολιτών, αλλά θα γίνει ένα «όχηµα» περιορι-
σµού των ελευθεριών και των δικαιωµάτων του πολίτη. 

Με µία λέξη απλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η
κάρτα θα αποτελέσει τις ηλεκτρονικές «χειροπέδες» του λαού
µας. Μ’ αυτή την κάρτα στερείτε από το άτοµο την ιερή ελευθε-
ρία του, την ελευθερία που του έχει δώσει ο Θεός και δεν νοµίζω
ότι µπορείτε έτσι εύκολα να την αφαιρέσετε, κυρία Υπουργέ.

Τελειώνοντας θα ήθελα να σας πω να ξαναδείτε το θέµα. Μην
βιάζεστε γιατί έχετε βιαστεί σε πάρα πολλά θέµατα κι έχετε
απλώς αναστατώσει τον κόσµο και έχετε δηµιουργήσει περισσό-
τερα προβλήµατα. Σας έχουµε θέσει καθαρά ερωτήµατα. Απαν-
τήστε µε καθαρές απαντήσεις. Τα ερωτήµατα που εµείς σας
έχουµε θέσει είναι τα ερωτήµατα του απλού πολίτη του οποίου
έχετε αναστατώσει την καθηµερινότητα µε την περιβόητη αυτή
κάρτα.

Πάντως, κυρία Υπουργέ, σε καµµία περίπτωση δεν θα εφαρ-
µόσετε αυτή την κάρτα υποχρεωτικά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη.

Το λόγο έχει η Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
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Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Θεοδώρα Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε, αν και προς στιγµή νόµιζα ότι βρίσκοµαι σε ετεροχρο-
νισµένη συζήτηση για την κατάργηση της αναγραφής του θρη-
σκεύµατος στις ταυτότητες παρά σε συζήτηση για την κάρτα του
πολίτη για την οποία συζητάµε σήµερα εδώ, αγαπητοί συνάδελ-
φοι του ΛΑΟΣ.

Η κάρτα του πολίτη δεν έχει καµµία σχέση ούτε µε τις θρη-
σκευτικές ελευθερίες…

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Το θρήσκευµα επιτρέ-
πεται να αναγράφεται;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κυρία συνάδελφε, η
κάρτα του πολίτη δεν έχει καµµία σχέση ούτε µε τις θρησκευτι-
κές ελευθερίες τις οποίες ουδόλως θίγει, ούτε µε τις θρησκευτι-
κές µειονότητες και απορώ για τους συνειρµούς που αναπτύσ-
σουν εδώ οι Βουλευτές του ΛΑΟΣ.

Η κάρτα του πολίτη απλά αποτελεί µια βασική επιλογή και θα
έλεγα µια βασική καινοτοµία της κυβέρνησής µας. Εντάσσεται
στο συνολικό µας σχεδιασµό για τον εκσυγχρονισµό της Δηµό-
σιας Διοίκησης και έχει σχέση µόνο µ’ αυτήν: την αναίρεση της
διοικητικής αβελτηρίας, τη µείωση των διοικητικών βαρών καθώς
επίσης και την άµεση αποτελεσµατικότερη και θα έλεγα ταχύ-
τερη και ασφαλέστερη εξυπηρέτηση του πολίτη, αλλά και του
επιχειρηµατία που βρίσκεται και ζει χρόνια στη χώρα µας. 

Χρόνια πριν, γιατί κάποιοι προσπάθησαν να την υποτιµήσουν,
η καινοτόµος προσπάθεια του ΠΑΣΟΚ για την ίδρυση των ΚΕΠ
υπήρξε πραγµατικά ένα σηµαντικό βήµα για την ανάπτυξη των
υπηρεσιών µιας στάσης. Και επιτάχυνε σε σηµαντικό βαθµό, θα
έλεγα, τις συναλλαγές του πολίτη µε τη Δηµόσια Διοίκηση. Υπάρ-
χει κανείς σήµερα που αµφιβάλλει ότι τα ΚΕΠ ήταν πραγµατικά
µια µεγάλη καινοτοµία, µια επανάσταση στο χώρο της Δηµόσιας
Διοίκησης που διευκόλυνε τις συναλλαγές του πολίτη µ’ αυτήν; 

Παράλληλα δεν κατέστη εφικτό, δυστυχώς, να εξαλειφθούν οι
χρόνιες παθογένειες  της ελληνικής Δηµόσιας Διοίκησης και να
µειωθούν οι επιπτώσεις της διοικητικής και συχνά τυραννικής
γραφειοκρατίας: η ταλαιπωρία, δηλαδή, αυτής της σωρείας δι-
καιολογητικών και πιστοποιητικών που και σήµερα ταλαιπωρεί
και µαστίζει τον  πολίτη και η καθυστέρηση στην απόκριση κά-
ποιων υπηρεσιών, η οποία µπορεί να έχει µειωθεί σηµαντικά αλλά
σε καµµιά των περιπτώσεων δεν θα ισχυριστούµε σήµερα εδώ
ότι έχει εξαλειφθεί. Αυτός είναι και ο λόγος για τον οποίον εντά-
ξαµε την κάρτα του πολίτη σε ένα συνολικό συνδυασµό για την
επανεκκίνηση της ψηφιακής, της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης
στη χώρα µας. 

Η κάρτα του πολίτη θα αποτελέσει ακριβώς το βασικό όχηµα,
το µέσο για να περάσουµε στη µετά ΚΕΠ εποχή για την ταχεία
µετάβασή µας προς την ψηφιακή Δηµόσια Διοίκηση. Σε καµµιά
των περιπτώσεων δεν αποτελεί ούτε το όχηµα, ή το µέσο, ούτε
για την περιστολή, ούτε για την κατάργηση των ατοµικών ελευ-
θεριών. Σε καµµιά των περιπτώσεων δεν αποτελεί ηλεκτρονικό
βραχιόλι. Θα αποτελεί το ψηφιακό κλειδί εισαγωγής των πολιτών
στον κόσµο των ψηφιακών υπηρεσιών.

Για τους πολίτες που το επιθυµούν και µόνο γι’ αυτούς, η
κάρτα του πολίτη θα επιτρέπει την πιστοποίηση της ταυτότητάς
τους στο internet, τη λεγόµενη, δηλαδή, ψηφιακή αυθεντικοποί-
ηση. Αυτός είναι ένας όρος διεθνής. Σκοπός είναι η πρόσβασή
τους σε σηµαντικού εύρους ηλεκτρονικές υπηρεσίες που παρέ-
χονται ή θα αναπτυχθούν τόσο από τη Δηµόσια Διοίκηση όσο και
από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Για τους πολίτες που το επιθυµούν πάλι και µόνο γι’ αυτούς
θα παρέχει τη δυνατότητα ψηφιακής υπογραφής εγγράφων στο
πλαίσιο πάντα της ισχύουσας νοµοθεσίας. Με τον τρόπο αυτό
θα µπορεί να υποστηριχθεί η µετάβαση προς την ψηφιακή, απο-
τελεσµατική και φιλική προς τον πολίτη Δηµόσια Διοίκηση η
οποία συγχρόνως θα είναι και φιλική και θα έλεγα και φιλική προς
το ίδιο περιβάλλον. 

Υποχρεωτική θα είναι η κατοχή της κάρτας σε ό,τι αφορά στην
ταυτοποίηση του προσώπου στο φυσικό κόσµο. Σε ό,τι αφορά
την πρόσβασή του στο διαδίκτυο, δηλαδή, η λεγόµενη ψηφιακή

αυθεντικοποίηση, όπως ανέφερα, αυτό δεν µπορεί να επιβληθεί
σε κανέναν. Στην ψηφιακά αναλφάβητη κυρούλα που µένει σε
ένα χωριό  και δεν γνωρίζει αυτές τις διαδικασίες, που θα  µπο-
ρούν να τις είναι πάντα χρήσιµες, δεν επιβάλλει κανείς τη δυνα-
τότητα να κάνει χρήση της κάρτας του πολίτη ως ψηφιακό κλειδί
για την είσοδό της στον ψηφιακό κόσµο. 

Η κάρτα του πολίτη εντάσσεται στα µέσα που τίθενται στη διά-
θεση των πολιτών για τη µείωση της αυτοπρόσωπης παρουσίας
τους στις δηµόσιες αρχές ελαχιστοποιώντας έτσι και τον απα-
ραίτητο χρόνο για την ολοκλήρωση  µιας διοικητικής διαδικα-
σίας, συµβάλλοντας αποφασιστικά στη βελτίωση της ποιότητας,
της ταχύτητας και της ασφάλειας των υπηρεσιών και καταπολε-
µώντας συγχρόνως µε τον τρόπο αυτό και τα φαινόµενα συναλ-
λαγής και διαφθοράς που παρατηρούνται δυστυχώς στο
δηµόσιο βίο.

Μελέτες που έχουν διεξαχθεί τόσο στη χώρα µας όσο και σε
πολλά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν τεκµηριώσει ότι η
αυτοπρόσωπη παρουσία επιβάλλεται στο µεγαλύτερο µέρος των
συναλλαγών του πολίτη µε τη Δηµόσια Διοίκηση. Το αποτέλεσµα
αυτό είναι η αύξηση των διοικητικών βαρών, της γραφειοκρατίας
δηλαδή, όχι µόνο για τον πολίτη αλλά και για τον δηµόσιο τοµέα,
για τη Δηµόσια Διοίκηση αλλά και η αύξηση του κόστους της εξυ-
πηρέτησης του πολίτη. 

Η θεσµική κατοχύρωση του ηλεκτρονικού τρόπου επικοινωνίας
µε τις δηµόσιες αρχές, που ήδη έγινε µε την ψήφιση του νόµου
για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, θα συµβάλει στην επίτευξη
του στόχου της µείωσης των διοικητικών βαρών κατά 25%. Και η
κάρτα του πολίτη σ’ αυτήν την καινούργια εποχή θα έχει κατα-
λυτικό ρόλο ώστε η θεσµική κατοχύρωση να γίνει πράξη και να
αλλάξει άρδην όλο το σύστηµα παροχής υπηρεσιών στο δηµόσιο
τοµέα. 

Θα πρέπει να προσθέσω ότι η πολιτική αυτή συνδέεται και µε
την κατοχύρωση της διαφάνειας στη χώρα µας. Και αυτό γιατί
στις περισσότερες των περιπτώσεων η αδιαφάνεια γεννάται, ή
θα έλεγα διευκολύνεται, από την υποχρέωση ακριβώς για αυτο-
πρόσωπη παρουσία.

Με αυτόν τον τρόπο πολλοί δηµόσιοι λειτουργοί εκµεταλ-
λεύονται την άγνοια ή και την αδυναµία πολλών πολιτών για να
εισπράττουν φιλοδωρήµατα, γρηγορόσηµα ή και παροχές γι’
αυτό που κανονικά αποτελεί δικαίωµα του πολίτη, δηλαδή την
άµεση και ποιοτική εξυπηρέτησή του µέσα από πρότυπα, τα
οποία εξασφαλίζουν τη διαφάνεια και την αξιοπιστία, όχι µόνο
για τη Δηµόσια Διοίκηση και τους λειτουργούς της, αλλά, επι-
τρέψτε µου να πω, και για το ίδιο το πολιτικό σύστηµα και τους
πολιτικούς.

Στη µέγιστη διαφάνεια ακριβώς και στην καταπολέµηση της
διαφθοράς είναι προσανατολισµένη εξάλλου και η συνολική πο-
λιτική µας. Το Πρόγραµµα ΔΙΑΥΓΕΙΑ εισήγαγε µία πρωτοπόρα
όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά και για τα διεθνή δεδοµένα, δια-
δικασία, συνδυάζοντας ακριβώς την ανάρτηση των αποφάσεων
και των πράξεων µε το κατά πόσο µπορεί να είναι εκτελεστέες,
έτσι ώστε να εξασφαλίζει µε απόλυτο τρόπο τη διαφάνεια της
κρατικής δράσης, αλλά να εγγυάται στην ουσία τη διαρκή λογο-
δοσία όλων όσων αποφασίζουν, καθώς οποιοσδήποτε πολίτης ή
ενδιαφερόµενος τρίτος µπορεί να έχει στη διάθεσή του όλες τις
σηµαντικές αποφάσεις που λαµβάνονται από οποιοδήποτε
φορέα της Δηµόσιας Διοίκησης.

Η χρήση της κάρτας του πολίτη σε διαδικασίες παροχής υπη-
ρεσιών προς τους πολίτες θα ξεκινήσει να εφαρµόζεται σταδιακά
µε στόχο να επεκταθεί σε σειρά υπηρεσιών, ώστε να διευκολύ-
νονται οι πολίτες στο µεγαλύτερο δυνατό βαθµό στις συναλλα-
γές τους µε τη Δηµόσια Διοίκηση.

Η ωριµότητα, όπως αντιλαµβάνεστε, και η εισαγωγή της σχε-
τικής τεχνικής δυνατότητας των συστηµάτων των δηµοσίων φο-
ρέων να συνεργάζονται µε την κάρτα, αποτελούν τα κριτήρια της
σταδιακής εφαρµογής.

Σκοπός είναι: Το σύνολο των ηλεκτρονικά παρεχόµενων υπη-
ρεσιών να µπορεί να παρέχεται και µέσω της κάρτας του πολίτη.

Στο πλαίσιο του εκσυγχρονισµού της Δηµόσιας Διοίκησης στό-
χος είναι η ανάπτυξη νέων ηλεκτρονικών υπηρεσιών, η ψηφιο-
ποίηση των ήδη υφιστάµενων ηλεκτρονικών υπηρεσιών από
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συστήµατα που θα αξιοποιούν τις τεχνικές δυνατότητες της κάρ-
τας του πολίτη.

Προτεραιότητα αποτελεί η προσαρµογή των υφιστάµενων συ-
στηµάτων στις διαδικασίες και στα συστήµατα παροχής υπηρε-
σιών προς τους πολίτες.

Ενδεικτικά µπορώ να σας αναφέρω σήµερα κάποιες χρήσεις,
ξεκινώντας πρώτα από το Υπουργείο Εσωτερικών και µιλώντας
για τις διαδικασίες εξυπηρέτησης των πολιτών από τα ΚΕΠ, εκεί
που ζητάτε φωτοαντίγραφο της ταυτότητας ή βεβαίωση του γνή-
σιου της υπογραφής. Αυτό µπορεί να αντικατασταθεί από την
κάρτα του πολίτη. 

Να περάσω στο Υπουργείο Οικονοµικών: Μπορεί να χρησιµο-
ποιηθεί για την ταυτοποίηση του φορολογούµενου, του εκπρο-
σώπου µιας επιχείρησης, µιας εταιρείας ή ακόµα οποιουδήποτε
φορέα για χρήση στο TAXISNET. Επίσης, µπορεί να καταστήσει
αποτελεσµατική και ικανή την πρόσβαση σε όλα τα πληροφο-
ριακά συστήµατα που αναπτύσσει και λειτουργεί το Υπουργείο
Οικονοµικών.

Στο Υπουργείο Υγείας: Ξέρετε ότι έχει ήδη ξεκινήσει η διαδι-
κασία της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, η οποία και συνεχί-
ζεται. Εµείς εδώ δίνουµε τη δυνατότητα χρήσης κάρτας του
πολίτη στα επόµενα βήµατα της ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης, δίνοντας ακριβώς τη δυνατότητα και στο γιατρό και στον
ασθενή και στο φαρµακοποιό να επικυρώνουν, αν θέλετε, τις
ενέργειές τους µε την ψηφιακή υπογραφή.

Για το Υπουργείο Παιδείας: Μπορεί να χρησιµοποιηθεί και για
την εγγραφή των φοιτητών στα πανεπιστήµια, καθώς επίσης για
την επιλογή µαθηµάτων και συγγραµµάτων. Είναι µία χρηστική
διαδικασία.

Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης: Μπορεί να χρησιµοποι-
ηθεί για την ταυτοποίηση και την αυθεντικοποίηση των χρηστών
αγροτών, ώστε στη συνέχεια να καθίσταται εφικτή η πρόσβασή
τους στα συστήµατα που λειτουργεί και εφαρµόζει το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, στο ΟΣΔΕ, στον ΕΛΓΑ, στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
όλα αυτά τα χρήσιµα συστήµατα µε τα οποία έρχεται καθηµερινά
σε επαφή ο αγρότης.

Όπως σας είπα ήδη, το πρώτο µεγάλο βήµα για να διευκολυν-
θεί ακριβώς η ανάπτυξη των ηλεκτρονικών υπηρεσιών έγινε,
όπως παραδεχθήκατε κι εσείς, µε την ψήφιση του νόµου για την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Θα έλεγα ότι είναι ένας ολοκληρω-
µένος νόµος, µία ολοκληρωµένη παρέµβαση, που θα βοηθήσει
τη Δηµόσια Διοίκηση να προχωρήσει και να είναι µία πλήρης ψη-
φιακή διοίκηση του 21ου αιώνα. Διότι αφορά όλους τους τοµείς
του δηµόσιου φορέα, οι οποίοι για να µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν στον καινούργιο τους ρόλο, θα πρέπει να αλλάξουν ριζικά
και τη λειτουργία τους και την οργάνωσή τους και το ανθρώπινο
δυναµικό τους και την υποδοµή τους. 

Αφορά όλο τον κύκλο ζωής παροχής µιας υπηρεσίας. Δηλαδή,
ξεκινάει από το αίτηµα, την ηλεκτρονική διεκπεραίωση και την
ίδια την παροχή. Κατοχυρώνει την ισοδυναµία των ηλεκτρονικών
εγγράφων µε τα φυσικά έγγραφα. Προβλέπει την κάλυψη όλων
των εµπλεκοµένων της Δηµόσιας Διοίκησης. 

Θα έλεγα, µάλιστα, ότι για πρώτη φορά κατοχυρώνεται η δυ-
νατότητα ηλεκτρονικών πληρωµών τόσο από τον πολίτη προς το
κράτος όσο και το αντίστροφο. 

Εξασφαλίζει τα δικαιώµατα των πολιτών µε τον πληρέστερο
τρόπο. Και, βεβαίως, προβλέπει όλες τις απαραίτητες οργανω-
τικές παρεµβάσεις που πρέπει να γίνουν για την εφαρµογή του
νόµου, ξεκινώντας από τη Διυπουργική Επιτροπή για την ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση, τις διευθύνσεις ηλεκτρονικής διακυβέρ-
νησης που πρέπει να γίνουν σε κάθε Υπουργείο, τις οµάδες
διοίκησης έργου που πρέπει να συσταθούν σε κάθε φορέα,
καθώς επίσης και την ενεργοποίηση του Τεχνικού Γνωµοδοτικού
Συµβουλίου. 

Με λίγα λόγια προβλέπουµε όλα αυτά τα οποία πρέπει να γί-
νουν, ώστε οι αντίστοιχες οµάδες σε κάθε Υπουργείο και σε κάθε
Οργανισµό που θα αναλάβουν την εφαρµογή του νόµου αυτού,
να είναι σε θέση να το κάνουν.

Η κάρτα εντάσσεται ακριβώς σε αυτή τη γενικότερη πολιτική,
καθώς αποτελεί σηµαντικό µέρος της ψηφιακής της υποδοµής.

Πρακτικά, συνιστά τη δηµιουργία του βασικού τεχνικού οχή-

µατος, το οποίο θα χρησιµοποιεί ο πολίτης για να ζητάει και να
λαµβάνει υπηρεσίες. Η κάρτα του πολίτη δεν είναι απλά και µόνο
ένα υποκατάστατο του σηµερινού δελτίου αστυνοµικής ταυτό-
τητας, αποτελεί κρίσιµο εργαλείο για την αποτελεσµατικότερη,
φιλικότερη και ασφαλέστερη εξυπηρέτηση των πολιτών από την
Ηλεκτρονική Δηµόσια Διοίκηση.

Ως προς τα τεχνικά χαρακτηριστικά του θα φέρει, πραγµατικά,
αυτό το πλινθίο, το τσιπ, µέσω του οποίου θα προσφέρεται για
όποιον πολίτη, όµως, το επιθυµεί -το ξαναλέω- και η δυνατότητα
της ψηφιακής αυθεντικοποίησης και η δυνατότητα της ψηφιακής
υπογραφής εγγράφων.

Σε καµµία φάση της προετοιµασίας -και θέλω να το τονίσω
αυτό- δεν έχει εντοπιστεί οποιαδήποτε αναγκαιότητα χρήσης
γραµµωτού κωδικού, του λεγόµενου, δηλαδή, barcode, όπως
αυτό που φέρουν πολλά καταναλωτικά προϊόντα. Αυτό έχει απαν-
τηθεί ξανά και στο παρελθόν και θέλω να είµαι ξεκάθαρη, γιατί
µας έχει ξανααπασχολήσει. Η κάρτα του πολίτη δεν είναι προϊόν
του σουπερ µάρκετ για να φέρει barcore, θα αποτελεί βασικό ερ-
γαλείο εξυπηρέτησης των πολιτών µε την εγγύηση του ελληνικού
κράτους ως προς τις διασφαλίσεις που αυτό προσφέρει. Αυτό
πρέπει να τελειώνει εδώ.

Για το λόγο αυτό, όπως, ήδη, αναφέραµε και στη σχετική δη-
µόσια διαβούλευση που έγινε για τη κάρτα του πολίτη, αλλά και
όπως εξηγήσαµε το Νοέµβριο του 2010, τα στελέχη του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών που παραστάθηκαν στην κοινή συνεδρίαση
της Ειδικής Συνοδικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα
και της Συνοδικής Επιτροπής των Δογµατικών και Νοµοκανονι-
κών Ζητηµάτων της Εκκλησίας της Ελλάδας, το ξεκαθαρίζω, δεν
θα περιλαµβάνεται barcode στη κάρτα του πολίτη. 

Η τεχνική λύση που προκρίναµε είναι εποµένως ξεκάθαρη και
εποµένως δεν κατανοώ και δεν δίνεται καµµία απολύτως λαβή
σε διάφορους επίµονους κύκλους που για αλλότριους σκοπούς
θα επιθυµούσαν να εγείρουν προβλήµατα, τα οποία αφίστανται
της θρησκευτικής συνειδήσεως, θρησκευτικών ελευθεριών, και
της παραβίασης αυτών ή των  θρησκευτικών µειονοτήτων, όπως
σας είπα.

Στο φυσικό κόσµο η κάρτα του πολίτη θα πληροί τις απαραί-
τητες προϋποθέσεις ασφαλείας σύµφωνα µε τις διεθνείς συµβά-
σεις και τον ICAO, δηλαδή του Διεθνή Οργανισµού Πολιτικής
Αεροπορίας, ώστε να µπορεί να αξιοποιείται και ως ταξιδιωτικό
έγγραφο στις χώρες εντός Σένγκεν πάντα.

Επιπλέον, θα αποτρέπεται τεχνολογικά η παραχάραξη της,
αφού θα διαθέτει υψηλού επιπέδου χαρακτηριστικά ασφαλείας
σύµφωνα µε διεθνώς αναγνωρισµένα πρότυπα. Ιδιαίτερη προ-
σοχή και µέριµνα δίνεται στην ασφάλεια και στην προστασία των
προσωπικών δεδοµένων του κατόχου της τόσο όσον αφορά την
τήρηση και τη χρήση των προσωπικών δεδοµένων, όσο και τις
συναλλαγές του χρήστη της µε τη Δηµόσια Διοίκηση και γενικά
µε τις υπηρεσίες.

Για το σκοπό αυτό οι τεχνικές προδιαγραφές της θα είναι
πάντα σύµφωνες µε τα διεθνή επιστηµονικά πρότυπα και θα υιο-
θετούν καλές πρακτικές ασφαλείας. Τα στοιχεία που θα αποτυ-
πωθούν στην κάρτα του πολίτη θα είναι σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία για την προστασία των προσωπικών δεδο-
µένων. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι τα στοιχεία αυτά θα αποτελέσουν
αντικείµενο ευρύτατης διαβούλευσης µε την Ανεξάρτητη Αρχή
για την Προστασία των Προσωπικών Δεδοµένων.

Τονίζω κατηγορηµατικά ότι σε καµµία περίπτωση η κάρτα δεν
αποτελεί ένα µέσο καταχώρισης, αποθήκευσης, δηλαδή πληρο-
φοριών του πολίτη. Πέρα από τις βασικές πληροφορίες ταυτο-
ποίησής του, δεν θα έχει άλλες πληροφορίες, δεν θα είναι,
δηλαδή, µέσο τήρησης άλλης πληροφορίας.

Η αποτύπωση της διεθνούς εµπειρίας, όπως έχει µέχρι σή-
µερα, στην οποία έχουµε προβεί και η οποία ήταν, πραγµατικά,
πολύ ενδιαφέρουσα, έχει αποδείξει ότι η κάρτα δεν αποτελεί
χώρο αποθήκευσης δεδοµένων, αλλά το ψηφιακό κλειδί -θα το
επαναλάβω- του πολίτη για να προσπελάσει δεδοµένα που τη-
ρούνται σε διακριτά συστήµατα στο δηµόσιο τοµέα, πάντοτε και
µε την προϋπόθεση της ρητής συγκατάθεσής του.

Σχεδιαστικό µας στόχο αποτελεί η ανάπτυξη κάρτας, η οποία
θα αναγράφει και θα περιέχει τα ελάχιστα απαιτούµενα στοιχεία
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και αυτά σε µορφή που θα προστατεύονται µε επιστηµονικά
άρτιο τρόπο τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών, ενώ σε κάθε
κάτοχο της κάρτας θα είναι γνωστό ποια δεδοµένα αναγράφον-
ται πάνω στη κάρτα, ποια δεδοµένα, δηλαδή, περιλαµβάνονται
µέσα σ’ αυτήν.

Σε κάθε περίπτωση, δεν θα υπάρχει δυνατότητα να προστε-
θούν επιπλέον στοιχεία στην κάρτα από κακόβουλους ή να ανα-
γνωστούν στοιχεία χωρίς τη ρητή συγκατάθεση του κατόχου της
κάρτας, καθώς µάλιστα φαίνεται ότι έχουν ενίοτε τεχνηέντως,
µάλιστα θα έλεγα, καλλιεργηθεί εσφαλµένες εντυπώσεις για το
περιεχόµενο της κάρτας. Επισηµαίνουµε για µια ακόµη φορά ότι
δεν πρόκειται επ’ ουδενί να συµπεριληφθούν µέσα στην κάρτα
ούτε φορολογικά στοιχεία, ούτε καταναλωτικά δεδοµένα, ούτε
δακτυλικά αποτυπώµατα, ούτε δεδοµένα υγείας, ούτε άλλα ευαί-
σθητα προσωπικά δεδοµένα, ούτε βιοµετρικά στοιχεία. Μια απλή
φωτογραφία θα υπάρχει µόνο σ’ ό,τι αφορά την ταυτοποίηση του
προσώπου, όπως αυτή η απλή φωτογραφία υπάρχει και στο
κοινό σήµερα δελτίο ταυτότητας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Ο νόµος, βέβαια, που θα ακολουθήσει θα καθορίσει τις λεπτο-
µέρειες που θα περιλαµβάνει η κάρτα του πολίτη. Εκεί θα µπο-
ρέσουµε να συζητήσουµε και στο πλαίσιο της διαβούλευσης,
αλλά και στο πλαίσιο της συζήτησης στο Κοινοβούλιο.

Σε καµµία των περιπτώσεων -θέλω να σας διαβεβαιώσω γι’
αυτό- σε καµία παραγγελία έκδοσης ταυτοτήτων, καρτών του πο-
λίτη, η οποία να φυλάγεται οπουδήποτε -δεν ξέρω, στα υπόγεια
των ΜΑΤ όπως ανέφερε προηγουµένως ο κ. Χρυσανθακόπουλος
ή οπουδήποτε αλλού- δεν έχει προβεί το Υπουργείο Εσωτερικών,
να παραγγείλει δηλαδή εννέα εκατοµµύρια κάρτες όπως εσείς
εδώ µεταφέρατε σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Να σας πω και κάτι άλλο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Υπάρ-
χουν χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες προχώρησαν
ήδη, όχι µόνο στη θεσµοθέτηση, αλλά και στην υλοποίηση και
στην εφαρµογή της κάρτας του πολίτη. Αναφέρω µεταξύ άλλων
την Αυστρία και το Βέλγιο. Είπε προηγουµένως ο συνάδελφος
ότι το Βέλγιο δεν έχει ηλεκτρονική κάρτα µε τσιπ. Αυτό κάθε
άλλο παρά αλήθεια είναι. Υπάρχει και λειτουργεί εκεί. Μάλιστα
έγινε µια αναλυτική παρουσίαση από τα στελέχη της Βελγικής
Κυβέρνησης. Υπάρχει πλινθίο και αυτό µάλιστα είναι επαφικό,
δηλαδή εξασφαλίζει και την ψηφιακή αυθεντικοποίηση, όπως
είπα προηγουµένως, αλλά και τη δυνατότητα της ψηφιακής υπο-
γραφής στους χρήστες και τους κατόχους της κάρτας αυτής. Η
Εσθονία έχει προχωρήσει, επίσης, στην εφαρµογή της κάρτας
του πολίτη και στην υλοποίησή της. Η Φινλανδία, επίσης. Η Γερ-
µανία ξεκίνησε ήδη από τον περασµένο Νοέµβριο. Η Ιταλία, η
Ολλανδία, η Πορτογαλία, η Ισπανία µια σειρά κρατών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Βέβαια µιλάω πάντα για τον προηγµένο, ανα-
πτυγµένο κόσµο όπου φιλοδοξούµε και ελπίζουµε ότι και εµάς
εκεί µας τοποθετείτε, ότι η Ελλάδα ανήκει πραγµατικά στο ανα-
πτυγµένο κόσµο. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βέβαια.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Έτσι πιστεύουµε ειλι-
κρινά, κύριε συνάδελφε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα µας πείτε για την Αγγλία.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Βεβαίως, θα σας πω
για την Αγγλία. 

Κατ’ αρχάς, η χρήση της κάρτας στην Αγγλία περιελάµβανε –
και µάλιστα πολύ σοβαρά- βιοµετρικά στοιχεία. Θέλετε να σας
αναφέρω µερικά από αυτά; Είχε τη δυνατότητα να υπάρχουν δα-
κτυλικά αποτυπώµατα και µια σωρεία ακόµα βιοµετρικών στοι-
χείων και άλλα προσωπικά δεδοµένα που έδινε τη δυνατότητα
χρήσης της κάρτας αυτής όχι µόνο ως διαβατήριο, αλλά και ως
δίπλωµα οδήγησης κ.τλ.. Πραγµατικά, νοµίζω ότι η παρουσία
όλων αυτών των βιοµετρικών στοιχείων που δεν θα περιέχει η
κάρτα του πολίτη όπως αυτή θα υπάρξει στη χώρα µας, είναι
αυτή που οδήγησε τη σηµερινή κυβέρνηση που βρίσκεται στην
Αγγλία ουσιαστικά στο να αναστείλει τη εφαρµογή της. 

Επίσης, να σας πω ότι κυριότερη χρήση της κάρτας του πολίτη
στην Αγγλία ήταν να χρησιµοποιείται ως διαβατήριο. Δεν είχε
καµµία ιδιαίτερη χρηστική εφαρµογή γιατί το 80% των πολιτών

της Αγγλίας είναι ήδη κάτοχοι διαβατηρίων. Εποµένως, αν απέ-
τυχε η εφαρµογή της κάρτας εκεί υπήρχαν λόγοι διάφοροι που
δεν έχουν καµµία σχέση µε την κάρτα του πολίτη, όπως εµείς
σχεδιάζουµε να την υλοποιήσουµε, που έχει απόλυτη σχέση
µόνο µε τον εκσυγχρονισµό –θα έλεγα- της Δηµόσιας Διοίκησης
και την καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη, περνώντας πραγµα-
τικά στη µετά-ΚΕΠ εποχή. Διότι θέλουµε πλέον να καταργήσουµε
την υποχρέωση της αυτοπρόσωπης παρουσίας του πολίτη, προ-
κειµένου να εξυπηρετείται καλύτερα στην καθηµερινότητά του. 

Ευχαριστώ πολύ, για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Θεοδώρα Τζάκρη την Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού, κ. Αστέριος Ροντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κάνατε µια φιλότιµη προσπάθεια. Θα σας πω

όµως απλά ότι δεν γίνατε πειστική. Και δεν γίνατε πειστική, γιατί
ένας άνθρωπος που αναγιγνώσκει ένα έγγραφο απλώς που έχει
µπροστά του, δεν πείθει. Οι συνεργάτες σας, σας έγραψαν κάτι,
ήρθατε εδώ και το διαβάσατε, αλλά δεν µιλήσατε µέσα από την
καρδιά σας για να πείσετε τους πολίτες για το εγχείρηµά σας. 

Για να δούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, τα πράγµατα µε ορθολο-
γισµό για να βγάλει και ο πολίτης τα συµπεράσµατά του σε αντι-
κειµενική βάση. Πώς προσπαθεί το ΠΑΣΟΚ να υλοποιήσει τον
σχεδιασµό του; Προσπαθεί χρησιµοποιώντας τακτική «σαλαµο-
ποίησης». Προσπαθούν να περάσουν τους σχεδιασµούς τους
στη βάση τριών διαδοχικών βηµάτων-σταδίων. Ποιο είναι λοιπόν
το πρώτο στάδιο, το πρώτο βήµα που έκανε; Ήταν η θεσµοθέ-
τηση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης πριν από µερικές εβδο-
µάδες. 

Ποια ήταν η δικαιολογία; Την ακούσαµε µε πληρότητα από την
αξιότιµη κυρία Υπουργό. Πέρασµα στη µετά ΚΕΠ ψηφιακή
εποχή, διευκόλυνση του πολίτη µέσω του περιορισµού της γρα-
φειοκρατίας, αποφυγή της διαφθοράς, γιατί η ψηφιακή διακυ-
βέρνηση δεν θα φέρνει σε επαφή τον πολίτη µε το δηµόσιο
υπάλληλο, άρα θα περιοριστεί η δυνατότητα λαδώµατος και βε-
βαίως, ακόµα και η δηµιουργία µιας πράσινης διακυβέρνησης –
αυτό είπε σε προγενέστερη τοποθέτησή του ο κ. Ραγκούσης-
γιατί θα περιοριστεί ο όγκος του χαρτιού. Για όλους αυτούς, λοι-
πόν, τους λόγους το ΠΑΣΟΚ έκανε το πρώτο βήµα. Ηλεκτρονική
διακυβέρνηση που θεσµοθετήθηκε, όπως προείπα πριν από µε-
ρικές εβδοµάδες. Μέχρι εδώ υπάρχει πρόβληµα; Όχι, για κά-
ποιον ο οποίος για την οικονοµία της συζήτησης θέλει να σκεφτεί
καλοπροαίρετα. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο βήµα, το οποίο έρχεται σύµφωνα µε
ανακοινώσεις της ιδίας της Κυβέρνησης. Ποιο είναι, λοιπόν, το
δεύτερο βήµα; Είναι η δηµιουργία βάσεων δεδοµένων, ανά
Υπουργείο, που ακολουθείται το βήµα αυτό και από µια πληθώρα
νέων καρτών. Δηλαδή: Θα δούµε τη φοροκάρτα. Θα δηµιουργη-
θεί µια βάση δεδοµένων στο Υπουργείο Οικονοµικών, η κατάληξη
της οποίας θα είναι µια φοροκάρτα. Θα δηµιουργηθεί µια βάση
δεδοµένων στο Υπουργείο Εργασίας και η απόληξή της θα είναι
κάρτα του εργαζοµένου. Θα δηµιουργηθεί µια βάση δεδοµένων
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και η απόληξή της θα
είναι ένα ηλεκτρονικό αστυνοµικό δελτίο ταυτότητας, να το πω
έτσι απλά για να γίνει αντιληπτό στον κόσµο. Θα έχουµε µέχρι
και κάρτα µετανάστη καθ’ υπόδειξη των Βρυξελλών. Άρα, λοιπόν,
το δεύτερο βήµα προβλέπει δηµιουργία βάσεων δεδοµένων και
πληθώρα διαφόρων καρτών. 

Αυτά δεν τα λέµε εµείς, κυρία Υπουργέ, δεν είναι δικά µας
εφευρήµατα. Υπάρχουν ανακοινώσεις επίσηµες. Και µάλιστα
βγαίνει ο κ. Σαχινίδης, ή τέλος πάντων του οικονοµικού επιτε-
λείου της Κυβέρνησης και λένε, δεν θέλετε τη φοροκάρτα να σας
απαλλάξουµε από το βάρος των αποδείξεων που σας πνίγει
τώρα και να περιστείλουµε τη φοροδιαφυγή; Δεν θέλετε την
κάρτα του εργαζοµένου για να περιστείλουµε τη µαύρη εργασία;
Δεν θέλετε την κάρτα του νοµίµου µετανάστη, για να έχουµε
έναν έλεγχο επί του πληθυσµού αυτού; Δεν θέλετε την κάρτα
υγείας, για να περιορίσουµε την ανεξέλεγκτη δαπάνη στο Εθνικό
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Σύστηµα Υγείας; Αναφέροµαι στη δική σας επιχειρηµατολογία.
Αλλά το δεύτερο στάδιο είναι αυτό. Βάσεις δεδοµένων που απο-
λήγουν σε κάρτες.

Και ερχόµαστε τώρα στο τρίτο στάδιο που για εµάς αυτό είναι
πλέον το πρόβληµα. Ποιο είναι, λοιπόν, το τρίτο στάδιο; Συνέ-
νωση –προσέξτε είναι πολύ σηµαντικό αυτό, γιατί η καρδιά της
προβληµατικής και της κριτικής που αναπτύσσουµε σήµερα,
κυρία Υπουργέ, είναι αυτή ακριβώς. Στο τρίτο στάδιο θα γίνει
διασύνδεση των βάσεων δεδοµένων και βεβαίως ενσωµάτωση
των όποιων καρτών θα έχουν µέχρι τότε κυκλοφορήσει σε αυτή
τη νέα υπερκάρτα, στην κάρτα του πολίτη. 

Η κάρτα του πολίτη, λοιπόν, θα είναι το επιστέγασµα όλων
αυτών των σταδίων και θα δίνει το ψηφιακό κλειδί, όπως είπατε,
για να ανοίγει ο πολίτης υπηρεσίες παροχής υπηρεσιών κατά ψη-
φιακό τρόπο.

Αυτά είναι τα τρία βήµατα µε βάση τους δικούς σας σχεδια-
σµούς. Δεν είπα κάτι το οποίο είναι εικασία ή είναι κάτι που εµείς
το φανταζόµαστε. Είναι οι δικοί σας σχεδιασµοί, το τονίζω. 

Φτάσαµε, λοιπόν και στο τρίτο στάδιο που είναι η κάρτα του
πολίτη. Τώρα θα µου πει κάποιος, γιατί σας ενοχλεί εσάς αυτό;
Προσέξτε, δεν θα χρησιµοποιήσω το επιχείρηµα του barcode ή
του 666 που κάποιοι άνθρωποι το χρησιµοποιούν. Εγώ µπορώ να
αντιληφθώ τις ανησυχίες των ανθρώπων αυτών, να κατανοήσω
τα θρησκευτικά και συνειδησιακά προβλήµατα που έχουν µε κάτι
τέτοιο, αλλά δεν θα το επικαλεστώ γιατί άκουσα πριν που είπατε
ότι barcode, γραµµωτός κώδικας, τέλος. Θα υπάρχει ένα πλινθίο.
Άρα, λοιπόν, δεν θα χρησιµοποιήσω το επιχείρηµα αυτό µολονότι
µπορώ να αντιληφθώ τις θρησκευτικές ευαισθησίες ανθρώπων
που επικαλούνται τέτοια σενάρια. Άρα, λοιπόν, δεν θα ακούσετε
ένα τέτοιο επιχείρηµα από την πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού. 

Δεν θα ακούσετε και ένα επιχείρηµα που έχει να κάνει µε την
ασφάλεια –γιατί εγώ σας άκουσα για καλές πρακτικές ασφα-
λείας- και θα µπορούσατε άλλωστε να µου αντιτείνετε, εάν επι-
καλούµουν ένα τέτοιο επιχείρηµα, ότι εάν ακολουθήσετε, κύριε
Ροντούλη, τη λογική σας µέχρι τέλους, περί ασφαλείας, θα ση-
µαίνει αυτό το πράγµα ότι δεν θα µπορούµε να χρησιµοποιούµε
ούτε έναν απλό ηλεκτρονικό υπολογιστή γιατί ο χάκερ µπορεί να
χτυπήσει το οποιοδήποτε σύστηµα. Άρα, να φύγουµε και από το
ηλεκτρονική εποχή; Δεν χρησιµοποιώ, λοιπόν, τέτοιο επιχείρηµα. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Μα, θα σας πω….

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, αυτή τη στιγµή σας
οµιλώ όχι ως Ροντούλης, αλλά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και σας άκουσα ως εκ-
πρόσωπο της Κυβέρνησης και όχι ως Θεοδώρα Τζάκρη. Άρα,
λοιπόν, να κατανοούµε το ρόλο του καθενός. 

Δεν θα χρησιµοποιήσω λοιπόν τέτοιο επιχείρηµα. Όµως, θέλω
να παρακολουθήσετε µε µεγάλη προσοχή την επιχειρηµατολογία
του ΛΑΟΣ επί του συγκεκριµένου ζητήµατος, δηλαδή γιατί µας
ενοχλεί η κάρτα του πολίτη. 

Προσέξτε λοιπόν, γιατί µας ενοχλεί. Σας είπα ότι η κάρτα του
πολίτη θα είναι το επιστέγασµα, το τρίτο στάδιο µιας διασύνδε-
σης βάσεων δεδοµένων και µιας ενσωµάτωσης πολλαπλών καρ-
τών. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι; Ότι ο
διαχειριστής του συστήµατος στο οποίο ηλεκτρονικό σύστηµα
θα στηρίζεται η χρήση αυτής της κάρτας, θα έχει µπροστά του
όλο το προφίλ ενός ανθρώπου, µέσω των διασυνδεδεµένων βά-
σεων δεδοµένων, που λέει ο κ. Πολατίδης. Εκεί είναι το πρό-
βληµα. Ότι αυτός που θα έχει πρόσβαση στις βάσεις των
δεδοµένων θα ξέρει το εργασιακό σου προφίλ, το ιατρικό προ-
φίλ, που λέει η κ. Παπανδρέου, το καταναλωτικό προφίλ. Άρα,
αυτός ο άνθρωπος, ο διαχειριστής του συστήµατος, θα είναι
παρά πολύ ικανός είτε να απειλήσει εµένα τον πολίτη, να µε εξα-
ναγκάσει σε συµπεριφορές που δεν θέλω, πράγµα που σηµαίνει
ότι καταπατά βασικά ανθρώπινα, ατοµικά και συνταγµατικά µου
δικαιώµατα. Δηµιουργείται µια ηλεκτρονική φυλακή, το ηλεκτρο-
νικό φακέλωµα που ακούσατε να λέγεται από τους Βουλευτές
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. 

Ξέρετε τι γίνεται; Καταπατάται –και εδώ αντιδρά η Εκκλησία-
µια βασική αρχή της ορθοδοξίας που είναι η ελευθερία του προ-

σώπου. Η ορθοδοξία δεν κάνει λόγο για άτοµο. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για δύο τρία λεπτά. Ευχαρι-

στώ.
Δεν αναφέρεται σε άτοµο, αναφέρεται σε ελευθερία προσώ-

που, που σηµαίνει ελευθερία συνείδησης, ελευθερία δράσης,
απεριόριστη ελευθερία επιλογών. Άρα, λοιπόν, η ορθοδοξία
κάνει λόγο για ελευθερία προσώπου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Αν διαβάσετε κείµενα του αξιοσέβαστου Μητροπολίτου Καλα-
βρύτων ή του Μητροπολίτου Πειραιώς ή του Μητροπολίτου Θεσ-
σαλονίκης, θα δείτε ότι εκεί είναι η αντίδραση της Εκκλησίας.
Δεν είναι το 666, δεν είναι το barcode, όπου εσείς επικεντρώνετε.
Είναι στην ελευθερία του ατόµου, του προσώπου. Και τονίζω ιδι-
αίτερα τη λέξη «πρόσωπο», γιατί η Ορθοδοξία κάνει λόγο για
συλλειτουργούντα µέσα σε µία κοινωνία πρόσωπα µε ελευθερία
επιλογών και δράσης. Άρα, λοιπόν, εκεί εδράζεται η πρώτη µε-
γάλη ένσταση του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερον και πάρα πολύ σηµαντικό. Απευθύνουµε ένα ερώ-
τηµα: Από τους φύλακες ποιος θα µας φυλάει; Να το κάνω δια-
φορετικό τώρα το ερώτηµα. Ο έχων πρόσβαση στο σύστηµα, ο
διαβαθµισµένος διαχειριστής του συστήµατος, να το πω έτσι, δεν
µπορεί να αλλοιώσει στοιχεία στις βάσεις δεδοµένων; Φαντα-
στείτε στη βάση δεδοµένων που θα υπάρχει στο Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη για τον κ. Πλεύρη να γράψει δίπλα: «ύποπτος
τροµοκρατικών ενεργειών» για διαφόρους λόγους. Η ζωή του πο-
λίτη, η ζωή του συγκεκριµένου ανθρώπου θα γίνει κόλαση εν µία
νυκτί. Άρα, λοιπόν, εµένα τον πολίτη ποιος θα µε προστατεύσει
από τέτοιους είδους συµπεριφορές που µπορεί να έχουν ακόµα
και οικονοµική ιδιοτέλεια, δηλαδή να πωλήσει κάποιος στοιχεία
σε µία πολυεθνική, σε µία φαρµακευτική εταιρεία, οπουδήποτε,
για να αντλήσει οικονοµικό όφελος; Εµένα, λοιπόν, ποιος θα µε
προστατεύσει από το φύλακά µου, από το «Μεγάλο Αδερφό» που
θα έχει πρόσβαση στις βάσεις δεδοµένων που είπαµε ότι θα δη-
µιουργηθούν κατά τη διαδικασία του δευτέρου σταδίου; 

Και βεβαίως έχουµε και µία τρίτη µεγάλη ένσταση. Το βασικό
επιχείρηµα για την κάρτα του πολίτη, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι
ένα: Εξυπηρέτηση του πολίτη. Αυτό είναι το βασικό επιχείρηµα.
Αυτό είπε η κ. Τζάκρη σήµερα: «Όλα γίνονται για την εξυπηρέ-
τηση του πολίτη». Το αµφισβητούµε πάρα πολύ αυτό που λέτε.
Γιατί το αµφισβητούµε; Γιατί το µέγιστο διακύβευµα δεν είναι η
ηλεκτρονική ταυτοποίηση του πολίτη. Το µέγιστο διακύβευµα
είναι η πραγµατική εξυπηρέτηση του πολίτη µέσω προσφεροµέ-
νης γνώσης, πληροφόρησης και ενηµέρωσης. Δηλαδή εγώ θέλω
να µπαίνω σε µία βάση δεδοµένων –να το πω έτσι- στο Υπουργείο
Εργασίας και να µου λένε πότε θα πάρω τη σύνταξή µου και
πόσα χρήµατα θα πάρω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό εµένα µ’ ενδιαφέρει. Αυτό όµως για το κάνετε πράξη,

πρέπει να αλλάξετε τους υπαρκτούς σήµερα µηχανισµούς της
Δηµόσιας Διοίκησης, να τους αναβαθµίσετε. Αλλά, αν αναβαθµι-
στούν οι µηχανισµοί της Δηµόσιας Διοίκησης, ποια η χρεία της
κάρτας του πολίτη; Αυτό είναι το ερώτηµα.

Και καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την
ανοχή σας, είναι πολύ σηµαντικό το θέµα για χιλιάδες συµπολι-
τών µας, γιατί απευθύνεται και σε ζητήµατα συνείδησής τους και
ελευθερίας του πολίτη, θα ήθελα να απαντήσετε συγκεκριµένα
σε δύο ερωτήµατα που θα σας υποβάλω. Συγκεκριµένα πράγ-
µατα όµως, να ξεκαθαρίσουµε, γιατί εγώ µπορώ να πω ότι στη
τοποθέτησή σας ήσασταν καθαρή σε κάποια πράγµατα, για πα-
ράδειγµα ότι δεν θα υπάρχει barcode, θα υπάρχει πλινθίο. Κα-
θαρή τοποθέτηση. Θέλω, λοιπόν, να απαντήσετε στα δύο
ερωτήµατα που θα θέσω κατά τον ίδιο καθαρό τρόπο. 

Ερώτηµα πρώτο: Θέλω να µου πείτε ποιο θα είναι το ύψος του
προϋπολογισµού που θα στηρίξει όλο αυτό το εγχείρηµα, προ-
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κειµένου να φτάσουµε σε αυτό που εσείς οραµατίζεστε ως
κάρτα του πολίτη, πόσο θα κοστίσει αυτό δηλαδή. Γιατί µέχρι
τώρα δεν έχουµε κάποια τεκµηριωµένη πρόταση. Μέχρι τώρα
υπάρχει µία αοριστία και ασάφεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ναι, αλλά σε καιρούς χαλεπούς δηµοσιονοµικά αυτό πρέπει

να το πείτε πρωτίστως στον ελληνικό λαό: «Αυτό το εγχείρηµα
θα µας κοστίσει τόσο».

Και το δεύτερο ερώτηµα είναι ξεκάθαρο και επίσης θέλω µία
σαφέστατη απάντηση, γιατί είναι κοµβικής σηµασίας για τη συ-
ζήτηση που κάνουµε, κυρία Υπουργέ. 

Από την τοποθέτησή σας όλοι αντιληφθήκαµε ότι µιλάτε για
µία προαιρετική χρήση της κάρτας. Σας ρωτώ το εξής: Θα υπάρ-
ξει και προαιρετική παραλαβή της κάρτας; Γιατί όταν λέτε ότι θα
αντικαταστήσει το σηµερινό δελτίο αστυνοµικής ταυτότητας,
αυτό σηµαίνει ότι για να έχω εγώ, ο «χ» πολίτης, ένα δελτίο αστυ-
νοµικής ταυτότητας ηλεκτρονικό πλέον, θα παραλάβω υποχρε-
ωτικά την κάρτα του πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ροντούλη,
έχετε και δευτερολογία.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Άρα, λοιπόν, αυτό πρέπει να το ξε-
καθαρίσετε, γιατί ο κ. Ραγκούσης σε προγενέστερη τοποθέτησή
του, έχει κάνει ευκρινές το προαιρετικόν της χρήσεως. Ο Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός σας ρωτά για το αναγκαστικό ή προαι-
ρετικό της λήψης της κάρτας του πολίτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού, Βουλευτή Λαρίσης κ. Ροντούλη. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
Βουλευτής Β’ Αθήνας, κ. Ευθυµίου για έξι λεπτά. 

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κ. Τζάκρη µίλησε µε ιδιαίτερη

επάρκεια για όλες τις όψεις του πραγµατικού θέµατος που είναι
πώς θα διευκολυνθεί περισσότερο ο πολίτης. Ωστόσο, η Βουλή
είναι –ορθά- και ιδεολογικό και πολιτικό βήµα. 

Ήθελα λοιπόν να κάνω σήµερα µια σύνοψη των αγορεύσεων
που ακούστηκαν από το κόµµα του ΛΑΟΣ, µια και κλείνουν
εξήντα χρόνια από τότε που εµφανίστηκαν αυτού του είδους τα
κόµµατα στην ευρωπαϊκή πολιτική σκηνή, από την εποχή του
Πιέρ Πουζάντ στη Γαλλία...

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ποιου είδους κόµµατα; 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εξήντα χρόνια έχουµε τα λαϊκιστικά

κόµµατα στην Ευρώπη...
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τα λαϊκά εννοείτε.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: ...τα οποία έχουν ένα εκπληκτικό χαρα-

κτηριστικό, που σήµερα το είδαµε σ’ όλη του τη µεγαλοπρέπεια. 
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ αρνήθηκε εµπρά-

κτως τις αγορεύσεις τριών τουλάχιστον συναδέλφων του. Συν
τις άλλοις, στο γραπτό κείµενο της επερώτησης γίνεται ρητή
αναφορά στις λαϊκές συγκεντρώσεις των οργανώσεων που δια-
βεβαίωναν ότι πρόκειται για το 666...

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Γιατί; Είναι κακό να
αναφερόµαστε...

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρία Παπανδρέου, σας σέβοµαι πάντα
και προσωπικά ιδιαιτέρως, αλλά εδώ µιλάµε πολιτικά και ιδεολο-
γικά και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι µιλάω πολύ πιο ευγε-
νικά από τις διατυπώσεις που ακούστηκαν εδώ από το κόµµα
σας, ότι δηλαδή όλα αυτά γίνονται κατ’ επιταγήν µιας κυβέρνη-
σης που είναι εντεταλµένη να υπηρετήσει τη νέα παγκόσµια τάξη
πραγµάτων και ότι δεν πρόκειται καν για πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης, αλλά ότι γίνονται όλα κατ’ εντολήν για να ιδρυθεί η
νέα παγκόσµια τάξη πραγµάτων µε τους υποτελείς της.

Επειδή, λοιπόν, το πιο σηµαντικό είναι να σεβόµαστε τη δηµο-
κρατία στον πυρήνα της, που είναι η αλήθεια των πραγµάτων,
λέω λοιπόν σήµερα ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, παρά
την ιδιαίτερη επίδοσή του σ’ αυτό το παιχνίδι του λαϊκισµού,

παρά την άρτια παρουσίαση σήµερα όλων των αντιφάσεών του,
ήταν κατά βάση άσφαιρος. Γιατί; Γιατί πιστεύω ότι δεν προστά-
τευσε τα στελέχη του ΛΑΟΣ ο Αλέκος Χρυσανθακόπουλος από
την προηγούµενη θητεία του στη µαρξιστική παιδεία. 

Υπάρχει µία θεµελιώδης έκφραση του Μαρξ, πως ό,τι για
πρώτη φορά στην ιστορία παρουσιάζεται ως τραγωδία, επανα-
λαµβάνεται ως φάρσα. Εδώ ζήσαµε µία φάρσα. Ποια είναι η
φάρσα; Ότι επιχειρήθηκε να στηθεί το σκηνικό των ταυτοτήτων
του 2000 µε αφορµή την κάρτα του πολίτη του 2011. Και επειδή
ακριβώς όλα τα πραγµατικά δεδοµένα οδηγούν σε µία φάρσα,
ήταν φυσικό –παρά την επίδοση του ΛΑΟΣ στη δηµιουργία θο-
ρύβου- να µην µπορέσει σήµερα ούτε καν θόρυβο να κάνει µε τα
άσφαιρα πυρά.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήσαµε εξ αντικειµένου µία
διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου που ξεκίνησε από το
µηδέν για να καταλήξει στο µηδέν, χωρίς κανένα περιεχόµενο,
χωρίς κανένα αντίκρισµα. Γιατί; Επειδή οι πολίτες που µας ακούν,
θέλουν να ξέρουν για τι πράγµατι µιλάµε, για τι πράγµατι πρό-
κειται. 

Πρόκειται για µία διαδικασία απόλυτα διευκολυντική, πριν απ’
όλα του πολίτη, όπως επίσης στο να δηµιουργήσουµε ένα σύγ-
χρονο και αποτελεσµατικό κράτος. Γιατί όλοι συµφωνούµε ότι το
ελληνικό κράτος πάσχει από µία γιγαντωµένη γραφειοκρατία. 

Αυτή τη γραφειοκρατία την πληρώνει ο πολίτης στη ζωή του,
η εθνική οικονοµία στην ανάπτυξή της, οι κοινωνικές µας σχέσεις
στη διάρρηξή τους, γιατί είναι διάρρηξη των κοινωνικών σχέσεων
όταν έχεις εδραιωµένη τη διαφθορά στο δηµόσιο. 

Άρα, ο,τιδήποτε συντείνει στην άρση αυτής της κακοδαιµονίας
είναι θετικό για την Ελλάδα και για τον Έλληνα πολίτη. 

Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, ότι η Κάρτα του Πολίτη είναι µία
πλήρης διευκόλυνση, µία -πριν απ’ όλα- αποπροσωποποίηση της
σχέσης του πολίτη µε το κράτος. Αν θέλουµε να ψάξουµε, κύριοι
συνάδελφοι, πού πραγµατικά διαφέρουµε από τις ανεπτυγµένες
χώρες του κόσµου, αυτές απ’ όπου δεν είναι κακό να αντλούµε
καλά παραδείγµατα, θα διαπιστώσουµε ότι στις χώρες αυτές,
στη συντριπτική πλειοψηφία των περιπτώσεων, ο πολίτης δεν έρ-
χεται σε προσωπική επαφή µε τις κρατικές υπηρεσίες. Θεωρείται
δεδοµένο ότι όποιος πολίτης προσφύγει για ένα αίτηµα απρό-
σωπα στη διοίκηση θα εξυπηρετηθεί εξίσου απρόσωπα. Μόνο
εδώ υπάρχει το «έλα από τον πάγκο του χασάπη», µόνο εδώ
υπάρχει το να πρέπει να πας στην Πολεοδοµία, να πρέπει να πας
στον εφοριακό, να πρέπει να πας στα οποιαδήποτε σηµεία επα-
φής, που αυτά τα σηµεία επαφής ούτε χρειάζονται και πέρα από
το φόρτο, κόπο, χρόνο και ταλαιπωρία, έχουν και το στοιχείο
προσωπικών µεσολαβήσεων που κανέναν δεν τιµούν και κανείς
δεν πρέπει να τις επιτρέπει.

Εποµένως, η κάρτα του πολίτη έρχεται να διευκολύνει όλους
µας.

Κι εγώ κρατάω ένα καίριο στοιχείο και πραγµατικά χαίροµαι
που ο κ. Ροντούλης κωδικοποίησε ότι δεν υπάρχει το barcode,
ότι δεν υπάρχει δηλαδή η σφραγίδα του Αντίχριστου, η οποία
όµως επ’ ευκαιρία υπάρχει…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Το είπε η κυρία Υπουργός. 
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Χαίροµαι που το είπατε εσείς. 
Επ’ ευκαιρία όµως να πω ότι υπάρχει σ’ όλα τα καταναλωτικά

προϊόντα. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Δεν είναι δικιά µας κριτική αυτή…
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Μα, χαίροµαι που το αναγνωρίσατε,

κύριε Ροντούλη. Η κ. Τζάκρη το είπε, αλλά πολλές φορές οι
Υπουργοί διαβεβαιώνουν για κάτι και δεν γίνεται αυτό αποδεκτό. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Δεν είναι αυτό µόνο
το ζητούµενο. 

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν θα υπάρχει, λοιπόν, το barcode,
παρ’ όλο που σηµειώνω, ότι όσοι διαµαρτυρόντουσαν έξω κι
έτρωγαν σοκολάτα, αυτή είχε πάνω barcode. Όταν µαγείρευαν
στο σπίτι, τα µακαρόνια είχαν barcode. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να µην φάνε οι άνθρωποι;
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν θα υπάρχει, λοιπόν, barcode. Όµως

πράγµατι υπάρχει ένα θέµα ουσίας, ότι οποτεδήποτε και οπου-
δήποτε συγκροτούνται συστήµατα αρχειοθέτησης προσωπικών
δεδοµένων, και µάλιστα προσωπικών δεδοµένων ευρείας έκτα-
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σης, το προέχον είναι πράγµατι η ασφάλειά τους. Κι εκεί είναι
θέµα και Συντάγµατος και ανθρώπινων δικαιωµάτων και θέµατα
ουσίας, προστασίας του ανθρώπινου προσώπου. Να ξεκαθαρί-
σουµε, λοιπόν, ότι η προστασία κι η ασφάλεια αυτών των συστη-
µάτων είναι οργανικό συστατικό της νοµοθεσίας. Είναι µια
προσπάθεια που προφανώς θα έχει πάντα τους κινδύνους που
διαπιστώνονται παντού. Και σας θυµίζω ότι οι κίνδυνοι δεν είναι
µόνο, όπως επισηµάνατε, διείσδυσης στις δηµόσιες υπηρεσίες.
Αυτή τη στιγµή η Citibank έχει γιγάντιο πρόβληµα µε το hacking
σε διακόσιες χιλιάδες πελάτες της, πράγµα που σηµαίνει ότι µπο-
ρεί να καταρρεύσει η µεγαλύτερη τράπεζα του κόσµου αν συν-
τονιστούν οι χάκερς και αξιοποιήσουν διακόσιες χιλιάδες
πελάτες που τους έχουν στα χέρια τους. Μπορούν, για παρά-
δειγµα, να αποσύρουν µαζικά καταθέσεις ηλεκτρονικά. 

Είναι γιγάντια παιχνίδια, πράγµατι, ασφάλειας και ουσίας πίσω
από οποιοδήποτε βήµα διαµόρφωσης βάσης δεδοµένων, είτε
γραπτών είτε ηλεκτρονικών, αλλά θα µου επιτρέψετε να σας πω
ότι ποτέ κανείς δεν επιχειρηµατολόγησε λέγοντας ότι επειδή
έχουµε σιδηροδροµικά δυστυχήµατα δεν θα έχουµε σιδηρό-
δροµο ή ότι επειδή έχουµε αεροπορικά δυστυχήµατα δεν θα
έχουµε αεροπλάνα ή ότι επειδή έχουµε αυτοκινητιστικά δυστυ-
χήµατα δεν θα έχουµε αυτοκίνητα. 

Τι σηµαίνει αυτό εποµένως; Το βήµα είναι αναγκαίο και το µόνο
που αποµένει από την ορθή πλευρά των επισηµάνσεων είναι το
ότι είναι προφανές πως µέγιστη ανάγκη είναι η διασφάλιση του
απορρήτου αυτών των αρχείων. Από εκεί και πέρα, είναι απολύ-
τως σαφές ότι βοηθά και τη χώρα και τον Έλληνα πολίτη, χωρίς
καµµιά σκιά, χωρίς καµµιά αµφιβολία, γι’ αυτό και κανονικά θα
πρέπει να επιβοηθηθεί η γρήγορη και ακέραιη εφαρµογή του µέ-
τρου, παρά να τίθεται σε αµφισβήτηση.

Θα το ψηφίσουµε, µε την πεποίθηση και τη βεβαιότητα ότι εξυ-
πηρετούµε τον Έλληνα πολίτη.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε µια
επισήµανση σχετικά µε τη διαδικασία; Δεν έχει καµµία σχέση µε
το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε Ρον-
τούλη. Έχετε το λόγο για µισό λεπτό. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Παρακαλώ πολύ να κάνετε παρέµ-
βαση στα κυβερνητικά έδρανα, γιατί οι κύριοι εκεί πρέπει να γνω-
ρίζουν ότι οι παριστάµενοι σύµβουλοι δεν χειροκροτούν, δεν
δείχνουν την ευαρέσκειά τους ή οτιδήποτε άλλο. Η Υπουργός
βεβαίως πρέπει να παρέµβει, αλλά παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε, να ακολουθηθεί η σωστή και πρέπουσα διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εντάξει, κύριε Ρον-
τούλη. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Νοµίζω ότι το δέχεστε αυτό, κυρία
Υπουργέ. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Εντάξει, κύριε Ρον-
τούλη. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κυρία Υπουργέ, να τους κάνετε µά-
θηµα να συµπεριφέρονται κόσµια εντός του Κοινοβουλίου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Γρηγόριος Απο-
στολάκος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας και Βουλευτής Λακωνίας, έχει το λόγο. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα γίνεται µια συζήτηση στη
Βουλή των Ελλήνων σε ένα υποθετικό κείµενο. Σήµερα συζητάµε
για τις προθέσεις της Κυβερνήσεως, η οποία από τον περασµένο
χρόνο διά στόµατος του κυρίου Πρωθυπουργού εξήγγειλε αυτήν
την κάρτα του πολίτη. Άρα, δεν µπορούµε να τοποθετηθούµε σε
ένα κείµενο, το οποίο δεν έχει έλθει ακόµα προς επεξεργασία
στη Βουλή των Ελλήνων. Μόνο θεωρητικές προσεγγίσεις µπο-
ρούµε να κάνουµε και εκεί θα εστιαστώ και εγώ. 

Επισήµανση πρώτη. Οι κυβερνήσεις, κυρία Υφυπουργέ, κρί-
νονται όχι από τη δήλωση των προθέσεών τους, αλλά από τα
αποτελέσµατα των έργων τους. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Συµφωνώ µαζί σας. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Το Υπουργείο, το οποίο εκπρο-

σωπείτε αυτή τη στιγµή, οφείλει να δώσει συγκεκριµένες απαν-
τήσεις στη Βουλή των Ελλήνων, σε ό,τι αφορά το έργο που έχει
παραγάγει. Ευαγγελίζεται σήµερα και προπαγανδίζει την πάταξη
της γραφειοκρατίας, την αποκέντρωση και οτιδήποτε έχει να
κάνει µε τη βελτίωση των παρεχοµένων υπηρεσιών στον πολίτη.
Τίποτα απ’ αυτά δεν έχει γίνει. 

Σκέφτοµαι, λοιπόν, φωναχτά σε αυτήν την Αίθουσα αναλογι-
ζόµενος: «άραγε ο κ. Ραγκούσης, εσείς και ο κ. Ντόλιος υπερη-
φανεύεσθε για το έργο, το οποίο έχετε επιτελέσει στο Υπουργείο
Εσωτερικών;». Έχετε κάνει πράξη, µε βάση τον καλλικράτειο
νόµο, την αποκεντρωµένη αυτοδιοίκηση και τη βελτίωση των πα-
ρεχοµένων υπηρεσιών στον πολίτη; Καταρρέει αυτήν τη στιγµή
και ο πρώτος και ο δεύτερος βαθµός της Αυτοδιοίκησης µε ευ-
θύνη του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Άραγε, είστε υπερήφανοι για το νόµο, τον οποίο ψηφίσατε, σε
ό,τι αφορά το µεταναστευτικό; «Δούρειος Ίππος», ήταν για να
πληµµυρίσει η Ελλάδα από λαθροµετανάστες. 

Κάποτε θα πρέπει να δώσετε συγκεκριµένες απαντήσεις µέσω
της Εθνικής Αντιπροσωπείας στον ελληνικό λαό, ποιο είναι το
έργο, το οποίο κάνετε. Ψηφίζετε νόµους µέσα από την κυβερνη-
τική πλειοψηφία, οι οποίοι δεν εφαρµόζονται. Και όταν εφαρµό-
ζονται, µάλλον κακό κάνουν παρά καλό. Τώρα ευαγγελίζεσθε
κάτι άλλο. Την κάρτα του πολίτη που δήθεν θα καταπολεµήσει
την γραφειοκρατία.

Το Σύνταγµα το έχετε διαβάσει; Έχετε διαβάσει τι λέει το
άρθρο 120 του Συντάγµατος, σε ό,τι αφορά την υποχρέωση των
Ελλήνων πολιτών για την προστασία του –µια υποχρέωση που
ισχύει πολύ περισσότερο για τα κυβερνητικά στελέχη; Γνωρίζετε
ότι αυτή η υποχρέωση από το άρθρο 120, που επαφίεται στον
πατριωτισµό των Ελλήνων, αναφέρεται στο άρθρο 2, στο άρθρο
25, αλλά και στο άρθρο 9Α του Συντάγµατος; Άραγε όλα αυτά,
τα οποία ακούσαµε σήµερα εδώ, είναι εναρµονισµένα µε τις συν-
ταγµατικές ρυθµίσεις; Σε καµµία περίπτωση δεν είναι. 

Σας δηλώνω ότι, αν µεν γίνει αυτό, το οποίο φαίνεται ότι σχε-
διάζεται –και σας είπε και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΛΑΟΣ, ο κ. Ροντούλης, για τη βάση δεδοµένων- στην ουσία εµ-
παίζεται µε την κατάργηση του γραµµωτού συστήµατος, αλλά
επαναφέρετε ένα άλλο σύστηµα, το RFID, το οποίο είναι χειρό-
τερο από το προηγούµενο. Είναι σαφέστατα αντισυνταγµατικό.
Μην αποτολµήσετε να φέρετε κάτι τέτοιο!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ποιος σας είπε κάτι τέ-
τοιο;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Δεν σας µιλάµε από ιδεολογή-
µατα εδώ. Από λόγους προστασίας του Συντάγµατος και των
συµφερόντων του ελληνικού λαού σας µιλάµε. 

Εφόσον αναφέρετε σειρά δεδοµένων ότι δεν θα καταργηθούν
στην κάρτα του πολίτη, τότε γιατί την φέρνετε; Υπάρχουν ή δεν
υπάρχουν τρεις αριθµοί και τρεις κάρτες για τον Έλληνα πολίτη;
Δεν υπάρχει η αστυνοµική ταυτότητα; Δεν υπάρχει ο Αριθµός
Φορολογικού Μητρώου; Δεν υπάρχει ο ΑΜΚΑ, ο Αριθµός Μη-
τρώου Κοινωνικής Ασφάλισης; 

Τι σας εµποδίζει, το κράτος µε τη δήλωση της ταυτότητος του
αριθµού αυτών των τριών δηµοσίων εγγράφων, να παρέχει όλη
την εξυπηρέτηση στον Έλληνα πολίτη, αλλά και ο Έλληνας πο-
λίτης καταθέτοντας τον αριθµό, να ζητάει οποιοδήποτε έγγραφο;
Οτιδήποτε άλλο είναι περιττό.

Μας βάζει σε σκέψεις το γιατί το κάνετε. Από τη διεθνή εµπει-
ρία δεν προκύπτουν από πουθενά όλα αυτά τα οποία λέτε. Οι Εγ-
γλέζοι δεν το κάνουν. Οι Γερµανοί πάνε να το καταργήσουν. Τα
ακούσατε από άλλους συναδέλφους, οι οποίοι µίλησαν.

Έρχεται τώρα το ελληνικό δηµόσιο να προχωρήσει σε µία τέ-
τοια ρύθµιση. Ποια είναι άραγε τα κίνητρά σας; Ποιο είναι το κό-
στος σε µια τέτοια δύσκολη, χαλεπή συγκυρία για τον ελληνικό
λαό; Πόσα λεφτά θα δαπανηθούν;

Στο αγωνιώδες ερώτηµα που σας θέτουν ορισµένοι συνάδελ-
φοι, για το εάν η κάρτα θα αντικαταστήσει την αστυνοµική ταυ-
τότητα, δεν τίθεται θέµα µη υποχρεωτικότητος, κύριοι συνά-
δελφοι. Εφόσον την εγκαταστήσει, είναι υποχρεωτική. Άρα, λοι-
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πόν, γιατί µιλάµε; Πάτε να βάλετε, δηλαδή, από το παράθυρο το
«Δούρειο Ίππο» στην κατασκόπευση των Ελλήνων πολιτών; 

Διαβούλευση. Για ποια διαβούλευση µιλάτε; Για ποια διεθνή
εµπειρία; Γιατί δεν διαβάζετε τη σεµνή και πάρα πολύ προσεκτική
ανακοίνωση της Ιεράς Συνόδου, η οποία συνδέεται µε τις συν-
ταγµατικές διατάξεις και σας µιλάνε για ασάφεια, αντίφαση και
σύγχυση, αποκαθήλωση της ανθρώπινης προσωπικότητος; Ξέ-
ρετε τι σας λένε; Ότι αυτά τα οποία σχεδιάζετε, είναι αντισυν-
ταγµατικά. 

Επιτέλους καταλάβετε ότι δεν έχετε την αυθεντία της γνώσης
και την ασυλία των οποιοδήποτε ρυθµίσεων. Τελικά το έλλειµµα
στην πολιτική σκέψη είναι χειρότερο και από το δηµοσιονοµικό
έλλειµµα. Ειλικρινά στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε ότι θα είναι
καταλύτης στην περαιτέρω διάρρηξη του εθνικού και κοινωνικού
ιστού. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα. Δεν έχετε καµµία τέτοια πολι-
τική, κοινωνική και ηθική νοµιµοποίηση.

Θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Άκουσα νωρίτερα από τους
οµιλητές ότι υπάρχει ένα δεδοµένο. Έχετε προµηθευτεί κάποια
πράγµατα. Ποια είναι η ασφάλεια, εάν κάνω την υπόθεση εργα-
σίας ότι θα το προχωρήσετε, για το ποιος θα το κατασκευάσει;
Γιατί δεν επιλέγετε –διαφωνούµε µαζί σας να γίνει αυτό το
πράγµα- έναν µηχανισµό ασφάλειας όπως είναι το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη, το οποίο είχε φτιάξει και τις αστυνοµι-
κές ταυτότητες; Και πάτε να το δώσετε σε ιδιώτες; Θα µας βά-
λετε πάλι σε πονηρές σκέψεις; Γιατί το κάνετε ή τουλάχιστον
δηλώνετε ότι θα το κάνετε αυτό;

Όσο είναι καιρός ακόµα φροντίστε να κάνετε καλά τη δουλειά
σας και να κυβερνάτε. Και επειδή ο Κοινοβουλευτικός σας Εκ-
πρόσωπος θυµήθηκε τον Μαρξ, θα κλείσω αξιότιµε, κύριε Πρό-
εδρε, και εγώ µε ένα ρητό που ενδεχόµενως να το ξέρει
καλύτερα από µένα ο κ. Δρίτσας. Έλεγε ο Λένιν ότι το ψεύδος
είναι µια αστική προκατάληψη, η σκοπιµότητα είναι αυτή που
αγιάζει τα µέσα. Φροντίστε, λοιπόν, όσο είναι καιρός ακόµα να
αποστείτε από τέτοιες προσεγγίσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Αποστολάκο,
σας ευχαριστούµε πάρα πολύ. Νόµιζα ότι µας χώριζε ένα
γράµµα, Αποστολάκος-Αποστολάτος, προφανώς µας ενώνει η
Ελλάδα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Α’ Πειραιά και Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Θεόδωρος Δρίτσας, για έξι λεπτά.

Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είµαι σε θέση, κύριε συνάδελφε,

να επιβεβαιώσω για το εάν ο Λένιν έχει πει τέτοια πράγµατα. Έχει
πει πάρα πολλά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Είναι αυθεντικό, σας διαβε-
βαιώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είναι έτσι. Για τα τσιτάτα του Λένιν
έχουν γίνει µεγάλοι καυγάδες.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Θα σας το στείλω τη Δευτέρα
το πρωί.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ωραία, ξέρω την τσιτατολογία. Εν
πάση περιπτώσει, αυτό που θέλω να πω είναι ότι ο Λένιν ήταν
όντως ένας από τους ηγέτες που είχε πολύ βαθιά σκέψη και πολύ
µεγάλη ευρύτητα προσεγγίσεων σε πολλά θέµατα. Πάντα, όµως,
συνοµιλούσε µε την κοινωνία. Αυτό ήταν το χαρακτηριστικό του.
Εδώ µιλάµε για πολιτικές και επιλογές που δεν συνοµιλούν µε
την κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συχνά συµβαίνει από τον τρόπο
που λειτουργεί το ελληνικό Κοινοβούλιο, όταν έρχεται πια η
στιγµή να συζητηθεί µια επίκαιρη επερώτηση, άλλοτε να είναι
εξαιρετικά επίκαιρη και άλλοτε να µην είναι.

Νοµίζω ότι αυτή εδώ η επίκαιρη επερώτηση ατύχησε και ατύ-
χησε διπλά και από τη βασική στόχευση του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού να ανταποκριθεί σε εκείνες τις ανησυχίες του τµή-
µατος της ελληνικής κοινωνίας που αρέσκεται             -σπανίως
αυθορµήτως, κυρίως µε παρεµβάσεις συγκροτηµένων κύκλων-
να αναζητά τις απαντήσεις σε υπερβατικές δυνάµεις και όχι στις
γήινες πραγµατικότητες, που µε καθαρό µυαλό και µάτι µπορεί
να τις δει κανείς και να καλλιεργούνται µέσα από αυτή τη σχέση,
φοβίες παντός τύπου. Τότε ήθελε, λοιπόν, ο Λαϊκός Ορθόδοξος
Συναγερµός να ταυτιστεί µε τα φοβικά σύνδροµα, όπως το συ-

νηθίζει και είναι στοιχείο της πολιτικής του.
Σήµερα, όµως, η πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών είναι στους

δρόµους, αντιµετωπίζει τις πραγµατικότητες πάρα πολύ άµεσα.
Συνδιαλέγονται και επικοινωνούν µεταξύ τους, δεν έχουν ανάγκη
από φοβικά σύνδροµα και παράγουν και πολιτική. Χειραφετούν-
ται, δηλαδή και ως εκ τούτου, είναι ντεµοντέ ως προς το πνεύµα
της αυτή η επίκαιρη επερώτηση, δεν έχει επικαιρότητα.

Όµως, δεν έχει επικαιρότητα και από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης, η οποία θέλει να µας πει ότι είναι ένας σχεδιασµός για
τον εκσυγχρονισµό της Δηµόσιας Διοίκησης, για τις υπηρεσίες
στον πολίτη, όταν πάλι όλες αυτές οι κοινωνικές δυνάµεις στους
δρόµους και στις πλατείες της χώρας αυτό που λένε είναι ότι
έχουν καταρρεύσει όλες εκείνες οι λειτουργίες του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας, παιδείας, πρόνοιας και δεν υπάρχει φροντίδα
για τον πολίτη. Και αυτό είναι στοιχείο της πολιτικής. Και δεν µπο-
ρεί κανένα τσιπάκι, κανένα barcode, καµµία κάρτα, καµµία εικο-
νική πραγµατικότητα, δηλαδή, να απαντήσει σε αυτή την
πραγµατική, κορυφαία και ολοφάνερα διατυπωµένη απαίτηση
της ελληνικής κοινωνίας να αποκατασταθεί πράγµατι το κράτος
δικαίου, το κράτος πρόνοιας, το κράτος εκείνο που θα φροντίσει
τον πολίτη και θα σταθεί δίπλα του στις ανάγκες του.

Κατά τα άλλα, πράγµατι εγώ δεν θέλω να σχολιάσω ζητήµατα
που αφορούν τις προφητείες του σεβάσµιου Παϊσίου ή οποιου-
δήποτε άλλου. Εν πάση περιπτώσει, όµως, οφείλω να κάνω και
µια ιδεολογικού χαρακτήρα παρέµβαση. Είναι θέµα αρχών και
δεν µπορώ να την αφήσω ασχολίαστη.

Ως προς τις µειονότητες και στα δικαιώµατα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι   -και αναφέροµαι σε όλες τις πτέρυγες της Βουλής-
πρέπει αυτό να το πούµε πολύ καθαρά. Τα δικαιώµατα είναι για
όλους προφανώς, αλλά οι πλειοψηφίες δεν µπορούν ποτέ να επι-
καλούνται την πλειοψηφική τους υπόσταση, το ότι είναι πλειοψη-
φίες, για να αφαιρέσουν δικαιώµατα από µειοψηφίες. Δεν γίνεται
αυτό. Αυτό είναι σατανική έννοια του δικαιώµατος και σατανική
υπονόµευση πραγµατικά του καθενός πολίτη µεµονωµένου ή
οµάδας πολιτών µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, όπου εκεί είναι που
δικαιώνεται η υπεράσπιση των δικαιωµάτων.

Αυτό, λοιπόν, το ότι είµαστε πλειοψηφία και εποµένως, δεν
πρέπει οι µειονότητες οι θρησκευτικές, οι εθνικές ή οτιδήποτε
άλλο, φύλου, σεξουαλικής προτίµησης, κ.λπ. να έχουν τα δικά
τους δικαιώµατα, είναι αδιανόητο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, όσο γίνεται να µου δώσετε τα
περιθώρια ενός ή δύο λεπτών ακόµα.

Προχωρώ τώρα στα συγκεκριµένα σχέδια της Κυβέρνησης για
την περίφηµη κάρτα του πολίτη. Δεν µπορώ να κατανοήσω -το
τόνισαν ήδη και άλλοι συνάδελφοι και σε αυτό συµφωνώ- αυτήν
την ασάφεια από την πλευρά της Κυβέρνησης. Δηλαδή, αυτό
που έχει δοθεί στη διαβούλευση ήταν ένα κείµενο το οποίο δεν
απαντούσε σε κανένα από τα ουσιώδη ζητήµατα και άφηνε πάρα
πολλά αναπάντητα ερωτήµατα.

Παρ’ όλα αυτά, στην εισηγητική έκθεση, εκεί, σε αυτήν την πε-
ριγραφή έλεγε για παράδειγµα ότι οι δυνατότητες που προσφέ-
ρει η κάρτα του πολίτη θα µπορούν να αξιοποιηθούν και από
επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα. Υπάρχει αυτό σε αυτό το κεί-
µενο που δόθηκε τότε για διαβούλευση. Υπάρχουν και άλλες
ασάφειες. Δεν έχω το χρόνο να επιµείνω συστηµατικά πολύ σε
αυτά. 

Εν πάση περιπτώσει, σήµερα έκανε µία προσπάθεια η Υπουρ-
γός, η κ. Τζάκρη, να µας δώσει κάποια πιο συγκεκριµένα πράγ-
µατα, αλλά και αυτά που µας είπε είναι πολύ πίσω από αυτό που
πραγµατικά απαιτείται. Διότι αν πρόκειται για µια τόσο απλή λει-
τουργία και δεν πρόκειται για συνδυασµό και δεν πρόκειται για
δυνατότητα ύπαρξης βάσης δεδοµένων –γιατί εκεί είναι η ουσία-
τότε εντάξει, να δούµε αν αυτό το πράγµα έχει σκοπιµότητα. Σε
αυτήν την περίπτωση, µάλλον δεν χρειάζεται, δεν έχει σκοπιµό-
τητα. Είναι ένα κόστος χωρίς νόηµα. Επίσης, πρέπει να ξέρουµε
ποιο είναι το κόστος. Πρέπει να ξέρουµε ποιος θα το φτιάξει.

Αναφέρθηκαν διάφορα παραδείγµατα για τη Γερµανία και την
Αγγλία. Θα ήθελα να πω και εγώ ένα. Η προετοιµασία αυτής της
κάρτας υψηλών τεχνικών προδιαγραφών -που έλεγαν οι Γερµα-
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νοί- κράτησε δέκα χρόνια. Την έκανε η Κυβέρνηση της Γερµανίας
µε εξειδικευµένη εταιρεία. Σε αυτήν τη διαδικασία συµµετείχαν
πανεπιστήµια, συµµετείχαν φορείς, συµµετείχαν σε ένα δηµόσιο
έλεγχο αυτής της διαδικασίας, µέχρι να καταλήξουν και τελικά
στην εφαρµογή του µετά βρήκαν προβλήµατα. Αντιλαµβάνεστε
ότι αυτά δεν είναι τόσο απλά ζητήµατα. 

Τελειώνω εδώ. Είµαστε εναντίον της κάρτας του πολίτη, έτσι
όπως έχει εξαγγελθεί. Πραγµατικά, δεν µπορούµε να πιστέ-
ψουµε ότι δεν…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Παρακαλώ; 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί; Τόση ώρα ήσα-

σταν υπέρ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ,

κύριε συνάδελφε, κύριε Χρυσανθακόπουλε, µην κάνετε διάλογο!
Κύριε Δρίτσα, ο χρόνος σας έχει λήξει εδώ και ώρα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Για την προστασία των ευαίσθητων

προσωπικών δεδοµένων των πολιτών!
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ
πάρα πολύ!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Μπορώ να σας απαντήσω. Ξέρετε, η
Αριστερά είναι πρωτοπόρα σε αυτό το ζήτηµα από την εποχή
που ετέθησαν τα θέµατα της Συνθήκης Σένγκεν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώσατε,
κύριε συνάδελφε; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Έχουµε πρωτοστατήσει και µε µαζι-
κούς αγώνες και µε παρεµβάσεις σε όλα τα επίπεδα για όλα αυτά
τα θέµατα. Εσείς έχετε επιλεκτικές χρήσεις, ανάλογα µε το πώς
σας συµφέρει, µε τους καιροσκοπισµούς της κάθε επιλογής σας.
Για εµάς αυτά είναι θέµατα αρχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Τώρα θα ανοίξει διά-
λογος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα ποτέ, να
είµαστε σταθεροί σε αυτό. 

Ως εκ τούτου, από την πρώτη στιγµή -και τα κείµενά µας είναι
εδώ- υπάρχουν ανακοινώσεις ήδη εδώ και µήνες για την εναν-
τίωσή µας στην κάρτα του πολίτη, έτσι όπως έχει εξαγγελθεί ή
όπως δεν έχει αποσαφηνιστεί από την πλευρά της Κυβέρνησης. 

Είναι βέβαιο ότι δεν µπορούµε να συναινέσουµε σε µία τεχνική
επιλογή που θα δηµιουργήσει νέες βάσεις δεδοµένων για τους
πολίτες. Γι’ αυτό, προφανώς, εναντιωνόµαστε σε αυτό. 

Εάν η Κυβέρνηση έχει πραγµατικά ειλικρίνεια στη διακήρυξή
της, οφείλει πολύ σύντοµα, εφόσον από ό,τι κατάλαβα επιµένει
στο σχεδιασµό αυτό, να δώσει πλήρως το σχέδιο νόµου µε όλες
τις λεπτοµέρειες και όλα τα δεδοµένα και χωρίς καµµία παρα-
ποµπή σε υπουργικές αποφάσεις, απλές ή κοινές, ή σε διατάγ-
µατα που θα εξειδικεύουν όλα αυτά τα πράγµατα, στο πιάτο όλα,
καθαρά και ξάστερα και να δούµε αν πρόκειται για µία αθώα
κάρτα εξυπηρέτησης του πολίτη ή για µία κάρτα προσωπικών δε-
δοµένων και συγκέντρωσής τους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Θεόδωρο Δρίτσα, µε τον οποίο θα συµφωνήσουµε
ότι το ρήµα «αρέσκεσθαι» -αρέσκεται ένα τµήµα του λαού, που
είπατε- είναι καθαρά υποκειµενικό ρήµα. 

Κύριε Πλεύρη, έχετε το λόγο στον κύκλο των δευτερολογιών,
σχετικά µε την κάρτα του πολίτη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Ευθυµίου, ο οποίος έφυγε τώρα, να µας
εγκαλεί για λαϊκισµό.

Πραγµατικά όταν το ΠΑΣΟΚ µιλάει για λαϊκισµό, πρέπει να
µας πιάνουν τα γέλια. Μιλάει για λαϊκισµό το κόµµα που ανέβηκε
στην πρώτη του θητεία στην εξουσία µε «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο
συνδικάτο» και «θα φύγουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση» και
είπε το mea culpa. Μιλάει για λαϊκισµό το κόµµα που έβαζε τον
κόσµο από την κλαδική στο δηµόσιο και σήµερα έχουµε 355 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ χρέος. Μιλάει για λαϊκισµό το κόµµα που ό,τι
καταψήφισε επί θητείας Νέας Δηµοκρατίας, «COSCO», «ΟΛΥΜ-
ΠΙΑΚΗ», ΟΤΕ, έρχεται τώρα και τα υλοποιεί και δίνει παραπάνω.
Μιλάει για λαϊκισµό το κόµµα που ο αρχηγός του έβγαινε µε ταµ-

πέλα «δεν πωλείται» και τώρα πάει για αποκρατικοποιήσεις. 
Μα είναι δυνατόν να ακούµε τέτοια πράγµατα εδώ; Το επόµενο

που θα µπορούσε να µας κάνει ο κ. Ευθυµίου, είναι να µας εγκα-
λέσει και για το δηµόσιο χρέος που έκανε διαχρονικά το κόµµα
του µε τη Νέα Δηµοκρατία. Και είναι η εύκολη λύση κι αν θέλετε
είναι στα όρια του κοινωνικού ρατσισµού -που αρέσει στην Κυ-
βέρνηση πολλές φορές να επικαλείται- όταν δεν έχουµε επιχει-
ρήµατα, να πετάµε ένα λαϊκισµό και να προσπερνάµε! Ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ έδειξε ότι δεν ξέρει
καθόλου το θέµα. Ανέβηκε πάνω να πει ένα λαϊκισµό και να κα-
τέβει.

Κυρία Υπουργέ, εδώ δύο πράγµατα συµβαίνουν και σας το
έθεσαν σωστά και από τη Νέα Δηµοκρατία αλλά και από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην τελική τοποθέτηση. Είναι τόσο ασαφές το κείµενο, που
γεννώνται πάρα πολλά ερωτήµατα. Τα ερωτήµατα είναι απλά. 

Ή η κάρτα του πολίτη θα γίνει στο πλαίσιο στο οποίο σας το
λέµε εµείς και σας το είπαν και τα άλλα δύο κόµµατα που συµ-
µετείχαν στην επερώτηση και άρα δηµιουργούνται σοβαρά προ-
βλήµατα στα προσωπικά δεδοµένα, ή θα γίνει όπως το λέτε
εσείς, που τότε δεν έχει καµµία αξία να γίνει η κάρτα του πολίτη.
Γιατί λίγο πολύ εσείς µας είπατε ότι η κάρτα του πολίτη θα είναι
µία κάρτα που θα έχει µία ταυτότητα κι ένα ονοµατεπώνυµο.

Σε τι θα βοηθήσει τότε όλο αυτό το οποίο λέτε εσείς; Προφα-
νώς υπάρχουν όλα τα άλλα θέµατα που είναι προβληµατικά. Και
η αρχή προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα ήδη έχει
αναφερθεί στη φοροκάρτα που λέτε, που είναι διαφορετικό
πράγµα, αλλά είναι στην ίδια δοµή και φιλοσοφία και έχει εκφρά-
σει τους προβληµατισµούς. Και είναι βέβαιο ότι µπορούµε να
έχουµε προβληµατισµούς κι εδώ ευθύνεστε εσείς. 

Αντί να κάνατε ένα προσχέδιο, που ουσιαστικά δεν λέει τίποτα
και το βγάλατε σε διαβούλευση, να λέγατε σοβαρά τι είναι αυτό
που πάτε να κάνετε. Μα και στην τοποθέτησή σας δεν νοµίζω ότι
αυτήν τη στιγµή οι συνάδελφοι γνωρίζουν τι ακριβώς τελικά θα
περιέχει αυτή η κάρτα. Μας είπατε τι δεν θα περιέχει αλλά δεν
µας είπατε τι θα περιέχει. Κι αυτό περιµένουµε να δούµε.

Σας είπε κι ο κ. Ροντούλης, τι γίνεται µε τη βάση δεδοµένων
πλέον σε διαφορετικά Υπουργεία που µαζεύονται και θέµατα για
εργασιακά; Και ανέφερε κι ο κ. Δρίτσας προηγουµένως, τι γίνεται
µε το ότι µπορούν να γίνουν αντικείµενο χρήσης από ιδιωτικές
εταιρείες; Αυτά όλα θεωρείτε ότι είναι παράλογο να αποσαφηνι-
στούν; 

Και µας συγχωρείτε, αλλά υπάρχει και το θρησκευτικό στοι-
χείο, που δεν το υποτιµούµε. Μπορεί να το υποτίµησε ακόµα και
η Αριστερά όταν µίλησε από αυτό εδώ το Βήµα, που βέβαια η
Αριστερά λέει ότι η πλειοψηφία δεν πρέπει να επιβάλλεται στις
µειοψηφίες, γιατί αυτή είναι µορφή φασισµού. 

Όταν όµως η µειοψηφία λέει πράγµατα που δεν αρέσουν, εκεί
δεν πρέπει να έχουµε το κριτήριο; Δεν πρέπει να δεχθούµε τις
ευαισθησίες τους; Εκεί δεν υπάρχουν ευαισθησίες. Ευαισθησίες
γι’ αυτόν που δεν θέλει να φαίνεται εάν είναι ετερόφυλος ή οµό-
φυλος ή οµοφυλόφιλος εκεί να υπάρχουν! Αυτός, όµως, που δεν
θέλει να παραλάβει την κάρτα γιατί πιστεύει από θρησκευτική
πίστη ότι υπάρχουν κάποια προβλήµατα, εκεί να µην υπάρχουν!
Να υπάρχουν όµως για τους µουσουλµάνους της Θράκης, να
υπάρχουν όµως για τους µάρτυρες του ιαχωβά, που δεν χρει-
άζεται να κάνουν τη θητεία όπως την κάνουν οι άλλοι Έλληνες
πολίτες! Εκεί λοιπόν ευαισθησία να υπάρχει! Σ’ αυτούς γιατί να
µην υπάρχει; Ποιοι είναι λοιπόν εδώ οι κοινωνικοί ρατσιστές; 

Τέλος πάντων, το ΠΑΣΟΚ -και επανέρχοµαι σ’ αυτό µε το οποίο
ξεκίνησα, κύριε Πρόεδρε- έβγαλε τα ζιβάγκο του λαϊκισµού και
ξεκίνησε τις γραβάτες. Κάποιο σύµβουλοι της κυρίας Υπουργού
µπορεί να έρχονται µέσα στη Βουλή χωρίς γραβάτα, ίσως αυτοί
θυµίζουν ότι κάποτε το ΠΑΣΟΚ ήταν το ΠΑΣΟΚ του λαϊκισµού
και τώρα είναι του γραβατωµένου λαϊκισµού. 

Όσον αφορά στο Μαρξ, επειδή πολλά ειπώθηκαν, εγώ πάντα
ήµουν της άποψης κύριε Δρίτσα, ότι µαρξιστής είναι αυτός που
έχει διαβάσει το Μαρξ και αντιµαρξιστής αυτός που τον έχει κα-
ταλάβει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αθανάσιο Πλεύρη. 
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Ο κ. Ηλίας Πολατίδης, Βουλευτής Σερρών, έχει το λόγο για
πέντε λεπτά. 

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, έθεσα τρία συγκεκριµένα ερωτήµατα στην

οµιλία µου. Εσείς βέβαια είχατε ένα κείµενο εκ των προτέρων,
προετοιµασµένο από τους συνεργάτες σας το οποίο µας αναγι-
γνώσατε. Δεν απαντήσατε στις ερωτήσεις και γι’ αυτό θα τις επα-
ναλάβω. 

Είπατε, όµως, σε µία αποστροφή του λόγου σας, ότι αυτό δεν
είναι θέµα θρησκευτικής συνειδήσεως και ότι δεν υπάρχει θέµα.
Εσείς θα το κρίνετε ή αυτοί που έχουν το συνειδησιακό πρό-
βληµα; Εσείς θα κρίνετε; Σας ανάφερα εδώ το παράδειγµα.
Θεωρώ ηλίθιο το να µην τρώει κάποιος χοιρινό. Όταν όµως έρ-
χονται οι λαθροµετανάστες εδώ, εσείς υποβάλλετε σε µεγαλύ-
τερο κόστος τα τµήµατα συνοριακής φυλάξεως, ούτως ώστε µην
τυχόν και εξαναγκαστεί κάποιος καηµένος λαθροµετανάστης να
φάει χοιρινό. Είναι ένα πράγµα το οποίο εγώ θεωρώ ηλίθιο.
Όµως, αυτό δεν έχει καµµιά σηµασία. Δεν θα το κρίνω εγώ γι’
αυτούς. 

Εσείς, όµως, προχωράτε, ενώ δεν τα πιστεύετε αυτά τα πράγ-
µατα. Δεν ξέρω αν είστε χριστιανή ορθόδοξη και ούτε µε ενδια-
φέρει. Όµως, αφήστε αυτούς που είναι να κρίνουν για τον εαυτό
τους τι προσβάλλει τη θρησκευτική τους συνείδηση και τι όχι.
Αυτό δεν θα το κρίνετε εσείς. Και δεν µπορείτε να πετάτε όλα
αυτά τα σχόλια τα οποία σας ανέφερα. Υπάρχουν στη διαβού-
λευση πάρα πολλά σχόλια. Δεν µπορώ να πω ότι τα διάβασα όλα,
αλλά διάβασα ένα πολύ µεγάλο αριθµό και στη συντριπτική τους
πλειοψηφία είναι αρνητικά. Όλα αυτά τα πετάτε στον κάλαθο των
αχρήστων; Δεν υπάρχει τίποτα; Τα πετάτε, όπως πετάξατε τα
σχόλια του «λαθρονοµοσχεδίου»; 

Σας έκανα µία συγκεκριµένη ερώτηση και σας εκλιπαρώ να
δώσετε µία συγκεκριµένη απάντηση. Θα µπορεί ο οποιοσδήποτε,
για λόγους θρησκευτικής συνειδήσεως ή οτιδήποτε άλλο ή
επειδή δεν του αρέσει το σχήµα, να µην το πάρει και να έχει το
οποιοδήποτε κόστος στο χρόνο που θα «τρώει» στις δηµόσιες
υπηρεσίες; Αφήστε τον πολίτη να το επιλέξει. Δεν θα επιλέξετε
εσείς και αυτό γι’ αυτόν. 

Και κάνατε µία αναφορά στη Γερµανία. Αν δεν κάνω λάθος,
έχετε κάποια σχέση µε τη Γερµανία, έχετε µεγαλώσει εκεί. Η Γερ-
µανία την κάρτα του πολίτη, αυτό το κατασκεύασµα, το είχε
µέχρι πρότινος. Δεν λειτουργούσε το γερµανικό κράτος πολύ κα-
λύτερα από το ελληνικό; Πώς κατόρθωνε να λειτουργεί το γερ-
µανικό κράτος χωρίς την κάρτα του πολίτη; Φέρτε µας αυτήν την
τεχνογνωσία εδώ πέρα για να λειτουργήσει καλύτερα, χωρίς να
απαιτείται η κάρτα του πολίτη. 

Και πώς θεωρείτε εσείς ότι θα γίνει αυτό; Πιστεύετε ότι θα αλ-
λάξει κάτι από τη µία µέρα στην άλλη λόγω της χρήσεως της
συγκεκριµένης κάρτας και ότι θα βελτιωθούν οι δηµόσιες υπη-
ρεσίες; Οι αγκυλώσεις στο δηµόσιο είναι τεράστιες. Οι αγκυλώ-
σεις στο δηµόσιο είναι θέµα νοοτροπίας. Δεν είναι θέµα του «αν».
Γι’ αυτό και δεν λύθηκαν τα προβλήµατα στο ΚΕΠ. Διότι υπάρχει
η νοοτροπία που έγκειται στο ότι ο καθένας προσπαθεί µε νοµι-
κίστικο τρόπο να έχει φυλαγµένα τα νώτα του. Για το λόγο αυτό
απαιτεί χαρτιά επί χαρτιών, βεβαιώσεις και πιστοποιητικά επί πι-
στοποιητικών, προκειµένου να µπορέσει να είναι καλυµµένος σε
περίπτωση που κάποιοι για πολιτικούς ή άλλους λόγους προσπα-
θήσουν να κυνηγήσουν κάποιον υπάλληλο. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα του αξιότιµου Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ, θα ήθελα να πω ότι δυστυχώς γι’
αυτόν στην Ελλάδα έχουµε δηµοκρατία. Και στη δηµοκρατία
υπάρχει µια απλή αρχή, η αρχή της πλειοψηφίας. Και η αρχή της
πλειοψηφίας δεν είναι µόνο οι εκλογές, αλλά είναι το να αφουγ-
κράζεται το πολιτικό σύστηµα, όλοι εµείς εδώ πέρα, ποια είναι η
βούληση της κοινωνίας. Το θέµα δεν είναι ότι επειδή τινές εξ
ηµών θεωρούν ότι είναι πιο φωτισµένοι από τους άλλους και ότι
τα ξέρουν καλύτερα τα πράγµατα από τους άλλους, ότι αυτοί θα
πάνε και θα πουν τι είναι σωστό και τι είναι λάθος και τις απόψεις
των υπολοίπων θα τις χαρακτηρίσουν «λαϊκιστικές» ή οτιδήποτε
άλλο. 

Και επειδή έκανα µια συγκεκριµένη αναφορά για την παγκό-
σµια διακυβέρνηση, θα ήθελα να µάθω τι ακριβώς αµφισβητεί ο

αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, ο οποίος αυτή τη
στιγµή δεν είναι παρών. Αµφισβητεί τους λόγους τους οποίους
έχει αναρτήσει ο Πρωθυπουργός στην προσωπική του ιστοσε-
λίδα; Αµφισβητεί τα Πρακτικά της Βουλής; Αµφισβητείτε ότι ο κ.
Γιώργος Παπανδρέου λέει αναφανδόν ότι είναι υπέρ της παγκό-
σµιας διακυβέρνησης; Τι ακριβώς αµφισβητείτε, για να µπορέ-
σουµε και εµείς να καταλάβουµε και να κάνουµε την όποια
κριτική; 

Το θέµα είναι ότι η Κυβέρνηση έχει ξεκάθαρους –τουλάχιστον
για µένα- στόχους. Θεωρεί τους Έλληνες πολίτες –τουλάχιστον
αυτούς τους Έλληνες υπηκόους που είναι Έλληνες στο γένος
και χριστιανοί ορθόδοξοι- πολίτες β’ και γ’ κατηγορίας. Δεν δέ-
χεται οποιαδήποτε ανησυχία έχουν αυτοί, γιατί άλλες είναι οι
σκοπιµότητές της. Αυτές είναι να προωθήσει την παγκόσµια κυ-
βέρνηση, να προωθήσει µια κοινωνία που δεν θα συνάδει µε τις
αρχές του ελληνισµού και του χριστιανισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Πολατίδη. 

Το λόγο έχει για πέντε λεπτά ο Βουλευτής Αχαΐας του ΛΑΟΣ
κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οφείλω µια απάν-
τηση στον κ. Ευθυµίου. 

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά την αναφορά τους στην παιδεία µου,
θα ήθελα να πω ότι η παιδεία κάθε νέου ανθρώπου είναι γεµάτη
µε πολλές παραστάσεις και προσεγγίσεις. 

Μπορώ να πω ότι διάβασα αρκετά τον Μάρξ. Από µικρός,
όµως, ήµουν αντιλενινιστής και αντισταλινικός. Τον Μαρξ τον
είδα πολύ συντηρητικό για τις δικές µου ιδέες και στράφηκα
στους νεοµαρξιστές. Σήµερα µπορώ να πω ότι δεν έχω ανάγκη
κανέναν Μαρξ για να σκέφτοµαι ελεύθερα. Ξέρω πολύ καλά τον
Αριστοτέλη και τους αρχαίους Έλληνες φιλοσόφους τους οποί-
ους µελετώ. Ξέρω ότι τα ενάντια τοις εναντίοις γίγνεσθαι και ότι
ο Αριστοτέλης περιέγραψε πολύ καλά τι σηµαίνει εσωτερικό και
εξωτερικό αίτιο όταν έλεγε ότι το αυγό νεοσσός εν δυνάµει ην,
η πέτρα όχι. Είναι πολύ απλά πράγµατα, για να καταλάβει κανείς
τι σηµαίνει εντελώς έχειν και ενδελέχεια της βιολογικής εξέλιξης
ή του process, που λένε οι ανατολικοί. Δεν χρειάζοµαι κανέναν
απ’ αυτούς που αντέγραψαν τον Αριστοτέλη, τον Ηράκλειτο, τον
Αντισθένη και όλους αυτούς για να σκέφτοµαι µε διαλεκτική. Τη
διαλεκτική τη δίδαξε ο Σωκράτης και δεν τη δίδαξε κανένα τσι-
τάτο, όπως είπαν ή όπως «παπαγαλίζουν» όλες οι αριστερίζου-
σες προσεγγίσεις, ούτε επίσης και κανένας νεοφιλελεύθερος
µάγος, όπως «παπαγαλίζουν» οι δεξιϊζουσες. 

Οι ελεύθερα σκεπτόµενοι άνθρωποι ξεκινάνε από µία αφετη-
ρία ότι έχουµε µια αγαπητική θρησκεία που σέβεται τον άνθρωπο
ως οντότητα και λέγεται ορθοδοξία και δίνει στον άνθρωπο πα-
ρελθόν και µέλλον και του δίνει και µια πνευµατική εξέλιξη σε
άλλα επίπεδα που πολλοί εδώ δεν θέλουν να αντιληφθούν γιατί
είναι απλά χυδαίοι, µηχανιστικοί υλιστές. Η Ορθοδοξία µας έχει
αυτή τη στιγµή µια πνευµατική δύναµη η οποία διαπερνάει οποι-
ονδήποτε σκεπτόµενο Έλληνα και του δίνει και πατριωτισµό και
φιλανθρωπία και τον στρέφει και στην κοινωνική αλληλεγγύη και
στην αγαθοεργία. Του δίνει συλλογικό αίσθηµα και αίσθηµα ευ-
θύνης απέναντι σε µια ολόκληρη Ελλάδα η οποία αυτή τη στιγµή
στενάζει κάτω από δύσκολες συνθήκες και από την πίεση που
µας ασκούν οι διεθνείς τοκογλύφοι. Έχουµε προτεκτοράτα της
νέας τάξης πραγµάτων από δεξιά και από αριστερά που εισβάλ-
λουν σ’ αυτή την Αίθουσα µ’ έναν και µοναδικό σκοπό, να επιβάλ-
λουν εκείνες τις εντολές. Δέχεται επίθεση η δηµοκρατία µας,
δέχεται επίθεση ο πολίτης και ο πολίτης βάλλεται και µέσα απ’
αυτό που λέγεται κάρτα του πολίτη που είναι κάρτα του δυνάστη.
Είναι µέσο επιβολής ελέγχου συνειδήσεων. Την καταγγέλλουµε
και δεν τη θέλουµε. Είναι δικαίωµά µας.

Βέβαια από την άλλη πλευρά όλοι αυτοί οι λάγνοι ηθοµηδενι-
στές, όλα αυτά τα ιδεολογικά θυλάκια της νέας τάξης πραγµά-
των, όλοι αυτοί οι εντολοδόχοι, αυτά που θα πει και µεθαύριο η
λέσχη Μπίλντερµπεργκ στην Ελβετία όπου συνεδριάζει, όλος
αυτός ο κύκλος κινείται µέσα από ένα ενιαίο πνεύµα, το πνεύµα
το οποίο εκφράζει και η κ. Υπουργός, ότι «κοιτάξτε, εµείς διαχει-
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ριστές είµαστε, δεν έχουµε να σας απαντήσουµε τίποτα σ’ όλα
αυτά, διώξαµε άρον-άρον δύο αστυνοµικούς γιατί δεν θέλουν να
παραλάβουν την ειδική κάρτα». Ντροπή σας, που είσαστε έτοιµοι
να προσλάβετε αστυνοµικούς µουσουλµάνους, πακιστανούς και
άλλους οι οποίοι θα ζητάνε εξαιρέσεις προνοιακού νόµου και
Συντάγµατος στο πλαίσιο δήθεν ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Τέ-
τοιοι είσαστε!

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν φοράω ποτέ γραβάτα, αλλά δεν θα
επιτρέψω ποτέ να µπαίνουν άνευ πρωτοκόλλου εδώ πέρα συνερ-
γάτες Υπουργών.

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά τα εξής: Πρώτον, προτάσεις
του ΠΑΣΟΚ για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Τα είπα προ-
ηγουµένως. Τεκµηρίωσα ότι το ΠΑΣΟΚ στρέφεται ενάντια στην
ορθοδοξία µε ερµηνευτική δήλωση που καταργεί την επικρα-
τούσα θρησκεία. Είναι στα Πρακτικά της Βουλής και στους τό-
µους για το Σύνταγµα. 

Το δεύτερο που καταθέτω είναι το δικό µου κείµενο που έχω
δηµοσιοποιήσει στο «ΜΕ ΘΑΡΡΟΣ», στην ιστοσελίδα µου: «Κο-
σµοπολιτισµός για τους αυτόχθονες Έλληνες-µειονοτικός εθνι-
κισµός για τους εισαγόµενους εποίκους». Εκεί αναφέρω ακριβώς
όλο αυτό το σενάριο που εφαρµόζεται εις βάρος της χώρας και
δεν είναι συνωµοσία. Φανερά σχέδια έχουν να µας κάνουν µια
Βαβυλωνία και να µας λιώσουν. Δεν θα τους περάσει. Η ορθο-
δοξία θα αντισταθεί και όλοι όσοι πιστεύουµε στα ανθρώπινα δι-
καιώµατα δεν θα είµαστε a la carte και µε διαφορετικές ιδεολη-
ψίες, όπως έχουν ο ΣΥΡΙΖΑ και οι άλλοι ή το απόν ΚΚΕ σήµερα
που δεν είχε το θάρρος να στείλει την κ. Κανέλλη να µιλήσει υπέρ
των θέσεών µας και ενάντια στην κάρτα του πολίτη.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακό-

πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο.
Επειδή απευθυνθήκατε σε µένα ως προς το dress code µετά

από τα τόσα για το barcode που είπατε, θα πω ότι γραβάτα οφεί-
λετε να φοράτε και εσείς και οι συνεργάτες της κυρίας Υπουρ-
γού κ.λπ..

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το λέει το πρω-
τόκολλο για µένα. Εγώ δεν θα φορέσω ποτέ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Με υποχρεώνετε δε
να σας πω, επειδή στα πατερικά κείµενα ο Κύριος και Θεός µας
έχει τον Μιχαήλ -που θα πει αντ’ Αυτού άγγελο- ότι αν βάλουµε
λίγη αγάπη στο αγαπητικό µέρος της Ορθοδοξίας µας, θα πετύ-
χουµε αυτό που θέλετε τόσο πολύ. 

Το λόγο έχει η κ. Ουρανία Παπανδρέου – Παπαδάκη, Βουλευ-
τής Ευβοίας.

Ορίστε, γιατρέ µου, έχετε το λόγο. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Η µειοψηφία, πριν από κάποια χρόνια, µου επέβαλε να παρα-

λάβω µια ταυτότητα, που δεν µου επέτρεπε να αναγράφω το
θρήσκευµά µου, το οποίο εγώ ήθελα να δηλώσω και να το έχω
στην ταυτότητά µου. Μου το επέβαλε η µειοψηφία, πριν από λίγα
χρόνια, διότι δεν έπρεπε –λέει- να αναγράφουµε πουθενά το θρή-
σκευµα του ορθοδόξου χριστιανού. 

Και σήµερα σας ρωτώ, κυρία Υπουργέ, το εξής: Στη νέα κάρτα
του πολίτη, που θα µας αναγκάσετε να έχουµε –γιατί εγώ προ-
σωπικά θα πω ότι δεν θα την παραλάβω έτσι που εσείς θέλετε
να µας τη δώσετε- θα µου δώσετε  το δικαίωµα να αναγράψω το
θρήσκευµά µου: Ελληνίδα ορθόδοξος χριστιανή. Είναι αναφαί-
ρετο δικαίωµά µου  και απαιτώ να µπορώ να το γράψω. Επιτέ-
λους, οι µειοψηφίες δεν µπορούν να επιβάλλονται στη
δηµοκρατία µας! Αυτό όσον αφορά το θέµα του θρησκεύµατος
στην ταυτότητα. 

Σήµερα εσείς πηγαίνετε να µας επιβάλλετε µία κάρτα. Τη λέτε
«κάρτα του πολίτη». Έχουµε διαβάσει άλλα που θέλετε να µας
επιβάλλετε. Σήµερα ήρθατε εδώ και µας είπατε «Ρε, παιδιά, δεν
είναι τίποτα! Έτσι, µια ανανέωση είναι. Ένα-δυο πραγµατάκια θα

σας βάλουµε µέσα», ενώ στην ουσία έχετε αποφασίσει να µας
φακελώσετε! Έχετε αποφασίσει να καταπατήσετε τα ανθρώπινα
και θεµελιώδη δικαιώµατά µας. Έχετε αποφασίσει να παραβιά-
σετε την ιδιωτικότητα, την προσωπικότητα και τις ατοµικές µας
ελευθερίες και να µας παρακολουθείτε  συνεχώς. 

Ένα είναι γεγονός και πιστεύω ότι θα δείτε τις  ανάλογες αν-
τιδράσεις, γιατί έτσι πρέπει να αντιδρούµε σε καταστάσεις αντι-
δηµοκρατικές, δηλαδή στο «έτσι το θέλουµε, έτσι το αποφα-
σίζουµε και έτσι το επιβάλλουµε». Μας αφαιρείτε την ελευθερία
µας και αυτός ακριβώς είναι ο λόγος για τον οποίο αντιδρά η Εκ-
κλησία. Γιατί ο Θεός µάς έχει δώσει την ατοµική µας ελευθερία
και δεν θα δώσουµε σε κανένα το δικαίωµα να µας την αφαιρέ-
σει. 

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο η Εκκλησία, η Ορθοδοξία
µας έχει σαφή τοποθέτηση, την οποία ο ελληνικός λαός,  που
είναι ένας θρησκευόµενος λαός -όσο και να θέλετε εσείς να του
αφαιρέσετε µέσα από την ψυχή του  το «πιστεύω» του δεν θα τα
καταφέρετε- δέχεται αυτά και δεν µπορεί να δεχθεί τις δικές σας
αποφάσεις. 

Με αυτό που πάτε να επιβάλλετε, κυρία Υπουργέ, να ξέρετε
ότι ο Έλληνας, που τον έχετε καταταλαιπωρήσει µε όλες αυτές
τις αψυχολόγητες αποφάσεις σας κάθε φορά, χάνει την ηρεµία
του, χάνει τη φυσιογνωµία του, χάνει την ελευθερία του, αλλά
δεν χάνει το κουράγιο του να αντιδράσει σε αποφάσεις σαν τις
δικές σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Ουρανία Παπανδρέου – Παπαδάκη, Βουλευτή Ευβοίας του
ΛΑΟΣ. 

Το λόγο έχει η κυρία Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κ. Θεοδώρα Τζάκρη. 

Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά αυτή
τη φορά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι όπως εξελίχθηκε η συζή-
τηση σήµερα στο Κοινοβούλιο κατά τη συζήτηση αυτής της επί-
καιρης επερώτησης του ΛΑΟΣ, υποχρεούµαι να διαµορφώσω
δύο τύπους απαντήσεων: 

Ο πρώτος θα  απαντά στους έξι Βουλευτές του ΛΑΟΣ, όπως
τοποθετήθηκαν εδώ µέσα, και στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι έθεσαν ως επιτακτικό το αίτηµα
προστασίας των προσωπικών δεδοµένων και γενικά εξέφρασαν
την αγωνία τους, όπως αποτυπώνεται και στο κείµενο της επε-
ρώτησης, για τον κίνδυνο της πιθανής αποτύπωσης ευαίσθητων
προσωπικών δεδοµένων και της χρήσης αυτών κατά την εφαρ-
µογή της κάρτας του πολίτη από την ελληνική πολιτεία. 

Πρέπει να διαµορφώσω µια δεύτερη, ξεχωριστή απάντηση για
τον κ. Ροντούλη, ο οποίος διαφοροποιήθηκε απ’  όσα είπαν οι
συνάδελφοί του στο ίδιο κόµµα. 

Ο κ. Ροντούλης δεν έθεσε ως επιτακτικό το θέµα της ασφά-
λειας και της προστασίας των προσωπικών δεδοµένων. Έβαλε
τρία καίρια ερωτήµατα, τα οποία αφού απαντήσω µε κάθε ειλι-
κρίνεια, όπως και στο πρώτο µέρος της τοποθέτησής µου, θα τον
καλέσω πραγµατικά -και αφού τον πείσω- να συνδράµει στην Κυ-
βέρνηση στο έργο της υλοποίησης από την ελληνική πολιτεία
της κάρτας του πολίτη.

Έθεσε πραγµατικά ο ΛΑΟΣ φοβικά όπως είπε ο κ. Δρίτσας –
βεβαίως στη συνέχεια δεν µας εξήγησε και ο ίδιος γιατί δεν ψη-
φίζει την κάρτα του πολίτη, γιατί δεν τάσσεται υπέρ- το θέµα της
υποκλοπής των προσωπικών δεδοµένων και της δυνατότητας
της χρήσης αυτών και από παράνοµες πράξεις και από εγκληµα-
τικές ενέργειες. 

Και πραγµατικά θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η κάρτα του πο-
λίτη θα οδηγήσει ακριβώς στο αντίθετο. Εγώ η ίδια έφερα στο
Κοινοβούλιο τα στοιχεία της κλοπής από τις αντίστοιχες υπηρε-
σίες των δήµων  και τις περιφέρειες της Αττικής, αντίστοιχων
στοιχείων, δηλαδή, των αδειών παραµονής των νοµίµων µετανα-
στών που βρίσκονται στη χώρα µας. Ήταν πολλές περιπτώσεις.
Και νοµίζω ότι όλοι σας είστε γνώστες άπειρων περιπτώσεων και
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στην ελληνική, αλλά και στη διεθνή έννοµη τάξη φαινοµένων πλα-
στοπροσωπίας που είναι αποτέλεσµα κλοπής των κλασικών δελ-
τίων αστυνοµικής ταυτότητας, αλλά και άλλων δεδοµένων όπως
είναι οι άδειες νόµιµης παραµονής προκαλώντας ένα τεράστιο
πρόβληµα και στην ελληνική έννοµη τάξη. 

Ακριβώς απ’ αυτά τα φαινόµενα έρχεται να µας διασφαλίσει η
εισαγωγή της κάρτας του πολίτη, της πλαστοπροσωπίας δηλαδή
και της δυνατότητας χρήσης των στοιχείων αυτών -που κατά
κόρον συναντώνται σήµερα στην καθηµερινότητά µας- από οποι-
ονδήποτε. 

Και βεβαίως µας χαροποιεί η ευαισθησία που διαπιστώνουµε
σε ό,τι αφορά στην προστασία των προσωπικών δεδοµένων αλλά
από την άλλη µας προκαλεί κατάπληξη γιατί ούτε παλαιότερα το
ΠΑΣΟΚ ούτε εµείς σήµερα στην Κυβέρνηση δώσαµε ποτέ κάποιο
δικαίωµα για την παραβίαση των προσωπικών δεδοµένων. 

Να πω εδώ και να θυµίσω ότι εµείς ήµασταν αυτοί που το 1997
φέραµε το νοµοθετικό πλαίσιο για την προστασία των προσωπι-
κών δεδοµένων και ιδρύσαµε τότε µια θεσµικά και ουσιαστικά
ανεξάρτητη αρχή, την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµέ-
νων. 

Να σας θυµίσω, επίσης, ότι για πρώτη φορά το 2001 στο Σύν-
ταγµα φέραµε την προστασία των προσωπικών δεδοµένων, αλλά
κατοχυρώσαµε και την συνταγµατική ανεξαρτησία της Αρχής
Προσωπικών Δεδοµένων. Εποµένως, ούτε αποδεχόµαστε, ούτε
ανεχόµαστε οποιονδήποτε υπαινιγµό και  οποιαδήποτε αιτίαση
σε ό,τι αφορά στην προστασία των ελευθεριών και των προσω-
πικών δεδοµένων των πολιτών. Αντίθετα, στις προθέσεις µας
είναι η ενίσχυση και η εµβάθυνση αυτής της προστασίας. 

Στον τελευταίο νόµο για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση προ-
χωρήσαµε ακόµα περισσότερο σε ό,τι αφορά στη διεύρυνση και
την εµβάθυνση των προσωπικών δεδοµένων, επιβάλλοντας για
πρώτη φορά να λαµβάνεται υπ’ όψιν η προστασία της ιδιωτικό-
τητας των προσωπικών δεδοµένων κατά το σχεδιασµό και την
υλοποίηση πληροφοριακών συστηµάτων και υπηρεσιών ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης, καθώς επίσης εισάγοντας την απαίτηση
για αξιολόγηση των επιπτώσεων στα δικαιώµατα της ιδιωτικότη-
τας και της προστασίας των προσωπικών δεδοµένων από την ει-
σαγωγή πληροφοριακών συστηµάτων και υπηρεσιών
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

Η κάρτα του πολίτη  διασφαλίζει στον κάτοχο που το επιθυµεί
την δυνατότητα της αναγνωρισιµότητας απ’ όλες τις δηµόσιες
αλλά και ιδιωτικές υπηρεσίες. Η κάρτα είναι –το είπα στην πρω-
τολογία µου και το επαναλαµβάνω- το ψηφιακό κλειδί που δίνει
τη δυνατότητα στο χρήστη της να ταυτοποιείται ψηφιακά στον
κόσµο του internet. Αυτό είναι το µεγάλο της πλεονέκτηµα. Δυ-
στυχώς όµως δεν µπορείτε να το κατανοήσετε. Θα του δίνει τη
δυνατότητα να απολαµβάνει εύκολα, γρήγορα και απλά όλες τις
υπηρεσίες που παρέχει σήµερα και θα παρέχει στο µέλλον και
το ελληνικό δηµόσιο αλλά –το ξαναλέω- και ο ιδιωτικός τοµέας. 

Ουδόλως εµποδίζει κανέναν να κάνει, για παράδειγµα, χρήση
µιας παροχής που δίνει το τραπεζικό σύστηµα και να µπορεί να
κάνει κατά τις νυχτερινές ώρες που δεν είναι ανοιχτές οι τράπε-
ζες –ένα παράδειγµα σας λέω- µεταφορά χρηµάτων από ένα λο-
γαριασµό σε άλλον. Το κλειδί, το µυστικό είναι το ψηφιακό κλειδί
που σας είπα προηγουµένως. Ότι δηλαδή, θα µπορεί κάποιος να
αναγνωρίζεται και να ταυτοποιείται στον ψηφιακό κόσµο ότι
αυτός είναι αυτός. 

Αυτό κτυπάει τη γραφειοκρατία στην καρδιά της. Και θα έλεγα
ότι προστατεύει τον πολίτη. Είναι ένα αναγκαίο και απαραίτητο
βήµα για τον εκσυγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης όπως προ-
ανέφερα. Και ωφελούµενος είναι ο ίδιος ο Έλληνας πολίτης. 

Η χώρα σήµερα κάνει ένα πολύ µεγάλο βήµα για την εξυπη-
ρέτηση του πολίτη το οποίο θα συνοδευτεί βεβαίως και από άλλα
βήµατα όπως για παράδειγµα την εισαγωγή των ηλεκτρονικών
ΚΕΠ που και αυτά έχουν δροµολογηθεί. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ο προϋπολογισµός
πόσος είναι;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Θα σας απαντήσω σε
όλα, κυρία Παπανδρέου. Μη βιάζεστε.

Εγώ θα δεχόµουν πραγµατικά ένα εν γένει επιχείρηµα, το

οποίο λέει να δεχθούµε το θέµα προστασίας των προσωπικών
δεδοµένων ως πρόσχηµα για να µην υλοποιήσουµε την κάρτα
του πολίτη. 

Όπως,  όµως, πολύ σωστά είπατε, κύριε Ροντούλη, αυτό δεν
θα πρέπει να το χρησιµοποιούµε a la carte. Θα πρέπει να πούµε,
εποµένως, ότι αρνούµαστε τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες, αρνού-
µαστε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, αρνούµαστε τη χρήση των
ηλεκτρονικών υπολογιστών οπουδήποτε -και για προσωπική,
ιδιωτική, αλλά και για δηµόσια χρήση- και να εξαναγκάσουµε και
το σύνολο της Δηµόσιας Διοίκησης και τους Έλληνες πολίτες,
οι οποίοι στη µεγάλη τους πλειοψηφία είναι ψηφιακά πολύ µπρο-
στά, να γυρίσουν πάλι στον αραµπά. Μπορούµε να το πούµε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εγώ δεν το είπα αυτό.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Το είπαν οι συνάδελφοί
σας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ποιος;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Είπε ο κ. Χρυσανθακό-
πουλος, ότι αυτός δεν θέλει να…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πότε το ακούσατε αυτό;
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ακούτε πράγµατα

που δεν λέγονται. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι τροµερό αυτό! Δεν ειπώθηκαν

τέτοια πράγµατα.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Σας είπα ότι διαµορ-
φώνω δύο τρόπους απαντήσεων, κύριε Ροντούλη. Και θα έρθω
και σε εσάς. Πραγµατικά, όµως, αν το δεχθούµε αυτό, να το δεχ-
θούµε συνολικά.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Δεν ειπώθηκαν τέτοια πράγµατα!
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κυρία Υφυπουργέ…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ένα άλλο επιχείρηµα
που ακούστηκε από όλους σας σε αυτή την Αίθουσα είναι το
εξής: Είναι ανεπίκαιρη η εισαγωγή της κάρτας του πολίτη και θα
πρέπει να επιλύσουµε άλλα προβλήµατα, τα οικονοµικά προβλή-
µατα. Να αρνηθούµε, δηλαδή, και την πρόοδο, να συρθούµε στη
συγκεκριµένη φοβία και γενικά να πούµε «όχι» σε οτιδήποτε και-
νοτόµο…

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Απαντήστε σε αυτά
που σας είπαµε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): …έρχεται στην ελλη-
νική έννοµη τάξη και να αναγκάσουµε την ελληνική πολιτεία να
µην κοιτάζει µπροστά στο µέλλον, αλλά να µένει προσκολληµένη
στο παρελθόν. 

Η Κυβέρνησή µας είναι αποφασισµένη πραγµατικά να προχω-
ρήσει στην υλοποίηση της κάρτας του πολίτη ως ένα άλλο ση-
µαντικό βήµα εκσυγχρονισµού της ηλεκτρονικής υποδοµής της
χώρας. Και να είστε σίγουροι ότι κάθε θέµα εξετάζεται µε τη δέ-
ουσα προσοχή και σοβαρότητα. Δεν έχουµε καµµία, µα καµµία
πρόθεση να διακινδυνεύσουµε τόσο σοβαρά ζητήµατα, όπως
είναι τα ζητήµατα της προστασίας των ευαίσθητων προσωπικών
δεδοµένων και να τα θέσουµε σε αµφιβολία και σε κίνδυνο. Κάθε
άλλο θα έλεγα.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: ... (Δεν ακούστηκε)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Από την άλλη, όµως, η
Κυβέρνηση επιδιώκει και την οικονοµική και την τεχνολογική πρό-
οδο, όπως σας ανέφερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Γι’ αυτό θα πρέπει να γίνει αντιληπτό, ιδίως σε αυτή τη δύ-
σκολη συγκυρία για τη χώρα, ότι το να αγνοούµε την πρόοδο
που συντελείται γύρω µας σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση,
σε ολόκληρο τον κόσµο, ιδίως σε ό,τι αφορά στα θέµατα των Τε-
χνολογιών, Πληροφορικής και Επικοινωνιών (ΤΠΕ), είναι µία πο-
λυτέλεια που πολύ περισσότερο σε αυτή τη δυσµενή οικονοµική
συγκυρία στην οποία βρισκόµαστε σήµερα πραγµατικά δεν την
έχουµε και δεν θα πρέπει να τη στερήσουµε από τους πολίτες.

Έρχοµαι τώρα σε κάποια εξειδικευµένα θέµατα. 
Ο κ. Ροντούλης έθεσε ως κύριο θέµα για την αποδοχή ή την
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άρνηση, την απόρριψη της εφαρµογής της κάρτας του πολίτη το
γεγονός της διασύνδεσης και της επικοινωνίας των πληροφορια-
κών βάσεων, των βάσεων δεδοµένων που υποστηρίζουν τα πλη-
ροφοριακά συστήµατα.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριε Ροντούλη, ότι απαγορεύεται
κατ’ αρχάς, από τον ίδιο το νόµο για την προστασία των προσω-
πικών δεδοµένων, η ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ διαφορε-
τικών βάσεων δεδοµένων. Και αυτά τα οποία εδώ αναπτύξατε,
αποτελούν ένα σενάριο επιστηµονικής φαντασίας. Υπάρχουν
µόνο στον κόσµο του Όργουελ που είναι φανταστικός και δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα και πολύ περισσό-
τερο µε τις προθέσεις της σηµερινής Κυβέρνησης.

Θέσατε, επίσης, ως σηµαντικό, ως µείζον θέµα, το θέµα του
κόστους, πόσο θα κοστίσει η υλοποίηση της κάρτας του πολίτη
στην ελληνική έννοµη τάξη. Να σας πω ότι όταν θα έρθει ο νόµος
για την εφαρµογή της κάρτας του πολίτη –γιατί τώρα πραγµατικά
έχει δίκιο σε αυτό που λέει ο κ. Αποστολάκος, ότι µιλάµε για τις
προθέσεις της Κυβέρνησης, τις οποίες κι αυτές, όµως, εµείς θέ-
σαµε σε διαβούλευση και σε διάλογο και όχι για ένα ολοκληρω-
µένο έργο- θα έχετε όλοι την ευχέρεια να πληροφορηθείτε και
να σας ενηµερώσουµε και για τις πηγές χρηµατοδότησης, οι
οποίες ευθύς εξαρχής οφείλω να σας οµολογήσω, κύριε Ρον-
τούλη, θα είναι του ΕΣΠΑ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Αυτό δεν λέει τίποτα.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Το τρίτο θέµα που βά-
λατε ως σηµαντικό, είναι η υποχρεωτικότητα ή µη της κατοχής
της κάρτας του πολίτη. 

Θέλω εδώ να σας διαβεβαιώσω –το ανέφερα βέβαια και στην
πρωτολογία µου, αλλά φαίνεται ότι δεν έγινε αρκούντως κατα-
νοητό- πως σε ό,τι αφορά την ταυτοποίηση του προσώπου στο
φυσικό κόσµο, την ταυτοποίηση, δηλαδή, της ταυτότητας του
προσώπου, η κατοχή της κάρτας του πολίτη είναι υποχρεωτική.

Σε ό,τι αφορά, όµως, τις δυνατότητες της ψηφιακής αυθεντι-
κοποίησης, όπως ανέφερα προηγουµένως…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αυτά λέµε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): …και τη δυνατότητα
της λήψης ψηφιακών υπογραφών, η χρήση της δεν µπορεί να
είναι υποχρεωτική για κανέναν, της χρήσης, δηλαδή, του πλιν-
θίου που υπάρχει εκεί επάνω.

Εναπόκειται, εποµένως, στη διακριτική επιλογή, στη διακριτική
ευχέρεια του καθενός αν και κατά πόσο θα χρησιµοποιήσει την
κάρτα του πολίτη ως ψηφιακό εργαλείο για τον ψηφιακό κόσµο,
ως ψηφιακό κλειδί.

Νοµίζω, όµως, ότι η συζήτηση σήµερα για εσάς, αγαπητές
φίλες και φίλοι του ΛΑΟΣ, αποπροσανατολίστηκε εντελώς -και
πράγµατι, όπως ανέφερε και ο κ. Δρίτσας, κατέστη εντελώς ανε-
πίκαιρη- όταν σας ανέφερα τι ακριβώς δεν θα περιέχει η κάρτα
του πολίτη. Θέλω, πραγµατικά, να σας το επαναλάβω, γιατί η
βάση της επίκαιρης επερώτησης σας βασίστηκε ακριβώς πάνω
σ’ αυτά που δεν θα περιέχει η κάρτα του πολίτη και αποπροσα-
νατολιστήκατε λίγο και φύγατε από την αρχική σας γραµµή.

Λοιπόν, σας διαβεβαιώνω ότι η κάρτα του πολίτη, κύριε Ρον-
τούλη -και το επαναλαµβάνω ξανά- δεν θα φέρει φορολογικά
στοιχεία, δεν θα φέρει καταναλωτικά δεδοµένα, δεν θα φέρει
ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα και πολύ περισσότερο δεν θα
φέρει δαχτυλικά αποτυπώµατα, δεν θα φέρει δεδοµένα υγείας -
κυρία Παπανδρέου και σας διαβεβαιώνω  γι’ αυτό- και γενικά δεν
θα περιέχει όλα αυτά τα στοιχεία στα οποία εσείς στηρίξατε την
άρνησή της. 

Αυτό που θα περιέχει -και θέλω έτσι να δώσω µια απάντηση-
είναι τα απλά στοιχεία που είναι απαραίτητα για να ταυτοποιείται
ένα πρόσωπο στο φυσικό κόσµο, αυτά, βεβαίως, που απαιτούν
και οι διεθνείς οργανισµοί, όπως ανέφερα προηγουµένως ο Διε-
θνής Οργανισµός Πολιτικής Αεροπορίας, ο ICAO, γιατί ο στόχος
µας είναι η ταυτότητα αυτή να χρησιµοποιείται και ως ταξιδιωτικό
έγγραφο στις χώρες του Σένγκεν. Θα περιλαµβάνει, εποµένως,
τα ελάχιστα στοιχεία που απαιτούνται για τη φυσική ταυτοποίηση
του προσώπου και επίσης θα περιλαµβάνει ό,τι άλλο απαιτείται
και τίθεται από τους διεθνείς οργανισµούς για τη ψηφιακή αυ-

θεντικοποίηση και για τη δυνατότητα της ψηφιακής υπογραφής. 
Όταν θα συζητήσουµε το σχέδιο νόµου εδώ στο Κοινοβούλιο

θα έχετε τη δυνατότητα να µελετήσετε και για τα X 509 Digital
Certificates, που θα βοηθούν ακριβώς για τη ψηφιακή αυθεντικο-
ποίηση και για την ηλεκτρονική υπογραφή.

Βεβαίως, θα ήθελα να δώσω και µια απάντηση στον κ. Αποστο-
λάκο. Να πω, κατ’ αρχάς, κύριε Αποστολάκο, ότι το ίδιο το Σύν-
ταγµα, το άρθρο 5, στο οποίο και εσείς αναφερθήκατε, -το
είδατε, όµως, ότι αφορά µόνο τη διασφάλιση των ατοµικών ελευ-
θεριών- θεσπίζει την υποχρέωση και το αντίστοιχο δικαίωµα του
πολίτη, και βεβαίως, την υποχρέωση στην ελληνική πολιτεία να
διασφαλίσει την πρόσβαση των πολιτών στην κοινωνία της πλη-
ροφορίας. Αυτήν, εποµένως, εµείς την υποχρέωση που έχουµε
ως πολιτεία από το ελληνικό Σύνταγµα υλοποιούµε, γιατί το ση-
µαντικό ήταν αυτό και για το αντίθετο θα έπρεπε να µας κατηγο-
ρείτε για ανακολουθία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία Υπουργέ, ο
χρόνος έχει τελειώσει.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Πρώτα φέραµε, επο-
µένως, το νόµο για τη θεσµική κατοχύρωση της διακυβέρνησης
στη χώρα µας και µάλιστα, θα έλεγα, για την επανεκκίνηση της
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης στη χώρα µας, γιατί είχε µείνει,
πραγµατικά, πολύ πίσω µε το νόµο για την ηλεκτρονική διακυ-
βέρνηση, που ψηφίσαµε πρόσφατα και στη συνέχεια θα προχω-
ρήσουµε στον σχεδιασµό µας για την εφαρµογή της κάρτας του
πολίτη από την ελληνική Δηµόσια Διοίκηση.

Βεβαίως, δεν είµαι εγώ αυτή που θα ισχυριστώ ότι τα πράγ-
µατα σήµερα στην ελληνική Δηµόσια Διοίκηση είναι τέλεια, ακρι-
βώς επειδή θέλουµε να βελτιώσουµε τις παρεχόµενες υπηρε-
σίες, να τις κάνουµε ταχύτερες, πιο αποτελεσµατικές, πιο σύγ-
χρονες, µε µοναδικό σκοπό την καλύτερη εξυπηρέτηση του πο-
λίτη και επειδή θέλουµε να πάµε το κράτος και τους πολίτες µας
µπροστά, γι’ αυτό και υλοποιούµε τα σχέδια µας, που βεβαίως
υπάγονται σ’ έναν γενικότερο σχεδιασµό που αφορούν τον εκ-
συγχρονισµό της Δηµόσιας Διοίκησης εν γένει.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε

πάρα πολύ, κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί από το 22ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού, κ. Αστέριος Ροντούλης, για έξι λεπτά.

Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Ενοχλήθηκαν σφόδρα κάποιοι στην Αίθουσα, γιατί επιτέλους

µετά από πάρα πολλά χρόνια ακούστηκαν χριστιανικές, ορθόδο-
ξες φωνές µέσα στο ναό της δηµοκρατίας. 

Ο κ. Δρίτσας, µάλιστα, ενοχλήθηκε τόσο πολύ που έφτασε στο
σηµείο να συµπεριφερθεί κατά τρόπο προσβλητικό και απαξιω-
τικό σε ανθρώπους που απλά πιστεύουν. Έκανε, λοιπόν, λόγο
για ανθρώπους που σκέφτονται τα γήινα, επικροτώντας τη θέση
αυτή και για ανθρώπους που κοιτάζουν τα ουράνια, δηλώνοντας
την απαξίωση του για τέτοιες συµπεριφορές.

Δεν µας εκπλήσσει η στάση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που του ΣΥΡΙΖΑ. Οι άνθρωποι είναι κήρυκες της αθεΐας και έχουν
κάθε δικαίωµα µέσα στην ελληνική δηµοκρατία να προβάλουν τέ-
τοιου είδους αντιλήψεις. Δεν θα πρέπει όµως να στερούν και το
δηµοκρατικό, επίσης, δικαίωµα που έχουν άλλοι άνθρωποι να πι-
στεύουν και να διαδηλώνουν την πίστη τους αυτή. 

Αξιότιµη, κυρία Υπουργέ, σας παρέσυρε σε ένα λάθος επιχεί-
ρηµα ο κ. Δρίτσας µιλώντας για το ανεπίκαιρο της επίκαιρης επε-
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ρώτησης του ΛΑΟΣ. Γιατί; Θα πω µόνο τούτο κύριε Δρίτσα και
θέλω να το ακούσετε καλά: Εάν εφαρµοζόταν σήµερα, εάν
υπήρχε η δυνατότητα να εφαρµοσθεί σήµερα η κάρτα του πο-
λίτη, να είστε βέβαιος ότι δεν θα γέµιζε µε πολίτες η πλατεία Συν-
τάγµατος, γιατί τα προσωπικά δεδοµένα των ανθρώπων αυτών
θα ήταν υπό τον έλεγχο κρατικών υπηρεσιών. Να γιατί η θέση
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού είναι τόσο επίκαιρη και όχι
ανεπίκαιρη, όπως λανθασµένα πριν από λίγο επιχειρηµατολογή-
σατε. 

Βεβαίως, πρέπει να καταλάβουν κάποιοι, ότι έχουν χάσει την
επαφή τους µε τον κόσµο ή έχουν επιλεκτική επαφή µε ακροα-
τήρια που οι ίδιοι επιθυµούν. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί αν κάποιος
πάει σε µία εκκλησία, σε ένα µοναστήρι –δεν πηγαίνουν βέβαια
σε τέτοια µέρη οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ –αν έρθουν σε επαφή µε το
πλήρωµα της εκκλησίας απλά- και το πλήρωµα της εκκλησίας,
αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, δεν είναι µόνο οι ιερείς είναι και οι πο-
λίτες, είµαστε όλοι το πλήρωµα της εκκλησίας- τότε θα καταλά-
βετε, κύριε Δρίτσα και κυρία Υπουργέ, ότι υπάρχει µεγάλη
ανησυχία στον κόσµο για την περιώνυµη κάρτα του πολίτη, ανη-
συχία που φάνηκε και πιστοποιήθηκε κατά το δηµόσιο διάλογο
ολίγων ηµερών που κάνατε, τη δηµόσια διαβούλευση για την
κάρτα του πολίτη. Είναι συντριπτικά τα ποσοστά εναντίον της
κάρτας του πολίτη. Το 95% τοποθετήθηκε «κατά». 

Επειδή ακούω και τον Πρωθυπουργό τώρα τελευταία να ψελ-
λίζει πράγµατα για δηµοψήφισµα, θα έχετε το σθένος φέρνοντας
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο να το θέσετε σε δηµοψηφισµατική διαδι-
κασία ακόµη και εάν ψηφιστεί, για να δούµε τη βούληση του κό-
σµου, να δούµε τη βούληση του ελληνικού λαού; Ή σας αρέσουν
µόνο τα δηµοψηφίσµατα a la cart µε στηµένες ερωτήσεις που θα
ποδηγετούν το εκλογικό σώµα; 

Δεν ήταν µόνο επίκαιρη, αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή επί-
καιρη επερώτηση του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, ήταν και
ιδιαιτέρως εύστοχη. Έβγαλε είδηση. Ποια ήταν αυτή η είδηση;
Σας συγχαίρω για το θάρρος σας, κυρία Υπουργέ. Τι είπατε; Εί-
πατε ότι η κάρτα του πολίτη θα είναι προαιρετική ως προς τη
χρήση, αλλά ως προς την κατοχή της, ως προς τη λήψη της από
τον πολίτη θα είναι υποχρεωτική, καταναγκαστική διότι θα πρέπει
να υπάρχει η ταυτοποίηση του πολίτη. Άρα, λοιπόν, για να κατα-
λάβει ο κόσµος, θέλει δεν θέλει κάποιος, µε το στανιό θα τον εξα-
ναγκάσει, κατά το πρότυπο της Κυβέρνησης Σηµίτη, η νέα
Κυβέρνηση του κ. Παπανδρέου να πάρει την κάρτα του πολίτη.
Στην µεν πρώτη περίπτωση καταναγκαστικά, µε το έτσι θέλω,
αφαιρέσατε το θρήσκευµα από τις ταυτότητες και τώρα κατα-
ναγκαστικά, θέλει δεν θέλει ο ελληνικός λαός, θα του δώσετε την
κάρτα του πολίτη. Αυτή είναι συµπεριφορά χούντας! Αυτή είναι
συµπεριφορά ανελεύθερου καθεστώτος! Αναθεωρήστε τη στάση
σας αυτή, γιατί κινείστε σε µία ιδιαιτέρως επικίνδυνη ατραπό. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε τα περί λαϊκισµού του κ. Ευθυ-
µίου, ο οποίος αφού µας τα είπε, απεχώρησε. Να θυµίσω στο
ΠΑΣΟΚ το «Τσοβόλα δώστα όλα»; Να θυµίσω τη ρήση του αεί-
µνηστου Παπανδρέου που έλεγε ότι «σε µία πολιτεία ο υπέρτα-
τος νόµος δεν είναι το Σύνταγµα, δεν είναι οι νόµοι, είναι ο λαός»; 

Και έρχεται τώρα το νέο ΠΑΣΟΚ να κατηγορήσει το Λαϊκό Ορ-
θόδοξο Συναγερµό για λαϊκισµό. Δεν µας πτοούν τέτοιου είδους
χαρακτηρισµοί, κυρία Τζάκρη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να καταλάβετε ότι εµείς δεν είµαστε ούτε λαϊκιστές
ούτε οτιδήποτε άλλο. Είµαστε ένα γνήσια πατριωτικό λαϊκό κί-
νηµα που φέρνει µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και στα κέντρα
λήψης των αποφάσεων, τις ελπίδες, τις προσδοκίες, τα δίκαια
αιτήµατα, τα οράµατα του ελληνικού λαού. Και εσείς, είστε οι τε-
λευταίοι που µπορείτε να κρίνετε τέτοιου είδους συµπεριφορές,
για τον απλούστατο λόγο ότι έχετε µεταλλαχθεί σε ένα κόµµα µη
πατριωτικό, µη λαϊκό, σε ένα κόµµα που δρα ενάντια στα εθνικά
και λαϊκά συµφέροντα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Ροντούλη. 

Η κυρία Υπουργός έχει το λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κύριε Ροντούλη, ο µο-
ναδικός σκοπός για την εισαγωγή της κάρτας του πολίτη είναι η
µείωση, ο περιορισµός της αυτοπρόσωπης παρουσίας των πο-
λιτών, κατά την εξυπηρέτηση τους από τις δηµόσιες υπηρεσίες.
Αυτή είναι η ratio…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Δεν τη θέλουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ πολύ

κύριε Ροντούλη! Σας παρακαλώ! Δεν θα διακόψετε καθόλου. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Κατά τη σηµερινή δια-
δικασία, κύριε Ροντούλη, φάσκετε και αντιφάσκετε. Έχετε πέσει
απέναντι στον ίδιο σας τον εαυτό σε αντιφάσεις. Ο ίδιος κατά
την πρωτοµιλία σας, αναγνωρίσατε τα σηµαντικά οφέλη που
επέρχονται για τη Δηµόσια Διοίκηση, από την εισαγωγή της ηλε-
κτρονικής διακυβέρνησης, από τον περιορισµό της αυτοπρόσω-
πης παρουσίας του πολίτη, που και εσείς ακριβώς αναγνωρίζετε
ότι είναι και εστία διαπλοκής και διαφθοράς και εν πάση περι-
πτώσει και των καθυστερήσεων που υπάρχουν. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Υπάρχουν ευτυχώς και
τα Πρακτικά. Τα γραπτά µένουν, κύριε Ροντούλη, µπορείτε να
καταφύγετε και να τα δείτε. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Την επιχειρηµατολογία σας µετέ-
φερα. Να καταλαβαίνετε τι λέµε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Δόξα τω Θεό έχουµε
σώας τας φρένας και ακόµα µπορούµε και να καταλαβαίνουµε
και να θυµόµαστε. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τη δική σας επιχειρηµατολογία! 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Ναι. Και το παραδεχ-
θήκατε ότι πραγµατικά κατ’ αρχήν τουλάχιστον –και σας
ευχαριστούµε που µας αναγνωρίσατε αυτό- προκύπτουν από την
εισαγωγή της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης ωφελήµατα για τους
Έλληνες πολίτες, τα οποία βέβαια στη συνέχεια εσείς προσπα-
θήσατε να ανατρέψετε. 

Απορώ ακόµη, όµως και εξίσταµαι -και ειλικρινά συµφωνώ και
επαυξάνω µε όσα είπε προηγουµένως ο  Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος, ο κ. Ευθυµίου, για τον φτηνό, θα έλεγα, µάλιστα
εγώ λαϊκισµό- πραγµατικά πώς όλα αυτά τα ζητήµατα που έχουν
σχέση αποκλειστικά και µόνο µε τη  λειτουργία της Δηµόσιας Δι-
οίκησης συνάδουν και έχουν κάποια σχέση και κάποια επαφή µε
τη θρησκευτική ελευθερία, µε τη θρησκευτική συνείδηση και µε
οτιδήποτε άλλο υπεισέρχεται σε αυτόν τον τοµέα. 

Κύριε Ροντούλη, θέλω να σας πω το εξής: Ακόµη και η ίδια η
Εκκλησία της Ελλάδος µε την οποία εµείς ήρθαµε σε επίσηµο
διάλογο -ανέφερα προηγουµένως κατά την πρωτοµιλία µου, φαί-
νεται ότι δεν έγινε αρκούντως κατανοητό ότι κάναµε διαβού-
λευση συγκεκριµένη και µε την ειδική συνοδική επιτροπή των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων της Εκκλησίας της Ελλάδος, καθώς και
µε τη συνοδική επιτροπή των δογµατικών και νοµοκανονικών ζη-
τηµάτων- µας έθεσαν ως πρωταρχικό ζήτηµα σε ό,τι αφορά την
αποδοχή ή µη της κάρτας του πολίτη -όχι όλα αυτά στα οποία
εσείς αναφερθήκατε, ουδόλως οι άνθρωποι της εκκλησίας δεν
συµφωνούν µε αυτά που εσείς λέτε για θρησκευτικές ελευθε-
ρίες- την ύπαρξη στο σύστηµα της κάρτας του πολίτη ή όχι, bar-
code, δηλαδή γραµµωτού κώδικα. Και τους διαβεβαιώσαµε,
όπως διαβεβαιώσαµε βεβαίως σήµερα και όλους τους Έλληνες
πολίτες δια µέσου του ελληνικού Κοινοβουλίου, ότι από κανένα
στάδιο της προετοιµασίας για την εφαρµογή της κάρτας του πο-
λίτη δεν προκύπτει η αναγκαιότητα της ύπαρξης και της εγκατά-
στασης ενός συστήµατος barcode. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Όχι ό,τι σας βολεύει, όλη την
ανακοίνωση. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Αυτή είναι η διαβού-
λευση που κάναµε και αυτό µας έβαλαν οι άνθρωποι της
εκκλησίας, ως επιτακτικό, για την αποδοχή της ή όχι. 
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Εποµένως, εµείς για µια ακόµη φορά εδώ σήµερα στο Κοινο-
βούλιο σας διαβεβαιώνουµε ότι δεν θα  υπάρχει γραµµωτός κώ-
δικας σε ό,τι αφορά τη λειτουργία της κάρτας του πολίτη. 

Θα το ξαναπώ –και εδώ θέλω να το κρατήσουµε- ότι η χρήση
της είναι αποκλειστικά και µόνο για τον εκσυγχρονισµό της δη-
µόσιας διοίκησης. Σε κανέναν άλλο σκοπό δεν αποβλέπει από
αυτούς που εσείς αναφέρατε, κύριε Ροντούλη. Δεν έχουµε καµ-
µία δεύτερη ή τρίτη σκέψη. Ο µοναδικός σκοπός είναι αυτός. Η
κάρτα του πολίτη είναι µια καινοτοµία για την παγκόσµια κοινό-
τητα. Σας το ξαναλέµε ότι προσπαθούµε να προσαρµόσουµε
στην ελληνική έννοµη τάξη µια εφαρµογή, η οποία υπάρχει και
λειτουργεί σε σωρεία θα έλεγα, στην πλειοψηφία των κρατών
του σύγχρονου κόσµου. Και αναφέροµαι βεβαίως στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Σας ανέφερα προηγουµένως τον κατάλογο των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, που ακόµη και σήµερα εφαρµόζουν την
κάρτα του πολίτη και ο αποκλειστικός σκοπός είναι να βελτιώ-
σουν την ποιότητα των παρεχόµενων προς τον πολίτη υπηρε-
σιών. Και βεβαίως, να µειώσουν και τα φαινόµενα της διαπλοκής
και της συναλλαγής που υπάρχουν µε πολλούς δηµόσιους λει-
τουργούς, οι οποίοι ακριβώς εκµεταλλευόµενοι, όπως είπα και
στην πρωτολογία µου, και την αδυναµία και την άγνοια ορισµέ-
νων πολιτών, προσπαθούν µέσα από διάφορα τερτίπια να απο-
κοµίσουν παράνοµα οφέλη και τίποτε άλλο.

Θα κλείσω µε µία γενική παραδοχή. Όλοι µας κρινόµαστε από
τα έργα. Βεβαίως και τα λόγια έχουν τη σοβαρότητά τους οπωσ-
δήποτε και γι’ αυτό και συζητούµε σήµερα. Αφήστε, όµως, να
δείτε, όταν θα φέρουµε το νοµοσχέδιο, τις λεπτοµέρειές του, το
πρόγραµµα της εφαρµογής και να µιλήσουµε εδώ, σ’ αυτήν την
Αίθουσα πάλι, εµείς θα είµαστε πάλι, για τις λεπτοµέρειες εφαρ-
µογής του και να επιλύσουµε εκεί τις οποιεσδήποτε άλλες λε-
πτοµέρειες και αν θέλετε απορίες που σας έµειναν µετά από
αυτήν την οµολογουµένως αναλυτική, εξαντλητική συζήτηση που
κάναµε σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υπουργό κ. Θεοδώρα Τζάκρη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Θα ολοκληρωθεί η

συζήτηση µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ κ.
Αστέριο Ροντούλη, ο οποίος έχει το λόγο για τρία λεπτά.

Δεν θα αναφερθείτε προσωπικά σε κανέναν, κύριε Ροντούλη.
Επί της επίκαιρης ερώτησης, παρακαλώ, και στο ύψος του θε-
σµικού στυλ και της αξιοπρέπειας που σας διακρίνει.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι έγινε µία προσπάθεια από την πλευρά της Κυβέρ-

νησης να απαντηθούν ζητήµατα που δεν ετέθησαν από την
πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. Κανείς εκ των συ-
ναδέλφων, για παράδειγµα, δεν αναφέρθηκε στο ζήτηµα του
γραµµωτού κώδικα. Βεβαίως, επανήλθε ξανά και ξανά το θέµα
διά των επισήµων χειλέων εντός της Αιθούσης εν είδει απολο-
γίας.  Νιώθουν την ανάγκη να απολογηθούν οι άνθρωποι και
απαντούν σε ζητήµατα που δεν τίθενται. Πρώτο σχόλιο.

Δεύτερο σχόλιο. Μετεφέρθησαν εντός της Αιθούσης, κύριε
Πρόεδρε, επιχειρήµατα ΠΑΣΟΚ από εµένα τον ίδιο, τα οποία στη

συνέχεια προσπάθησα και να αποδοµήσω. Η κυρία Υπουργός
κακώς πράττουσα θεώρησε ότι η αναφορά στην επιχειρηµατο-
λογία ΠΑΣΟΚ συνιστά και αποδοχή ταύτης. Μέγιστο λάθος λο-
γικής, κυρία Υπουργέ. Το να αναφέρονται τα επιχειρήµατα της
άλλης πλευράς στην Αίθουσα είναι µία ορθή πρακτική για να κα-
ταλαβαίνει ο κόσµος την αντίθετη άποψη και πού στέκεται. Δεν
συνιστά αποδοχή της θέσεως ΠΑΣΟΚ. 

Αναφερθήκατε στην ιεραρχία της Ελλάδος, ότι κάνατε συζη-
τήσεις, διαβουλεύσεις κ.λπ.. Ξέρετε πολύ καλά ότι υπάρχει επί-
σηµη ανακοίνωση της ιεραρχίας, που λέει ότι η ιεραρχία της
Ελλάδος παρακολουθεί στενά και µε ανύστακτο ενδιαφέρον  -
αυτή είναι η έκφραση του Αρχιεπισκόπου- τα τεκτενόµενα, τις
εξελίξεις γύρω από το ζήτηµα της κάρτας του πολίτη. Και θέτει
δύο ζητήµατα, κύριε Πρόεδρε. Πρώτον, το ζήτηµα της κατοχύ-
ρωσης της ελευθερίας του ανθρωπίνου προσώπου, για το οποίο
δεν ακούσαµε να πείτε κάτι και το δεύτερο και πάρα πολύ ση-
µαντικό, η Ιερά Σύνοδος της Ελλάδος αναφέρεται στην υποχρε-
ωτικότητα ή µη της κατοχής αυτής της κάρτας. Και σήµερα εσείς
µας είπατε ότι βεβαίως ως προς τη χρήση της προαιρετική, αλλά
ως προς τη λήψη της υποχρεωτική. Νοµίζω ότι έρχεστε σε πλήρη
αναντιστοιχία µε την ιεραρχία της Ελλάδος σε χάσµα, σε µεγάλη
διαφορά γιατί απλούστατα κινείστε σε µία εντελώς αντίθετη
γραµµή. 

Πρέπει εδώ να καταλάβετε ότι δεν θα βρείτε απέναντί σας
µόνο έναν πολιτικό σχηµατισµό, το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό.
Εµάς θα µας βρείτε απέναντι ούτως ή άλλως. Θα βρείτε απέναντι
και την ιεραρχία και το χριστεπώνυµο πλήρωµα της Εκκλησίας
µας.

Τελειώνω, κύριε  Πρόεδρε, λέγοντας το εξής µόνο. Με θλίβει
ιδιαιτέρως -και το λέω υπό την έννοια του κοινοβουλευτικού αν-
δρός- η απουσία του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος από τη
σηµερινή συζήτηση. Η συνεισφορά του στο διάλογο θα ήταν
πράγµατι επωφελής και χρήσιµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εντάξει, κύριε  Ρον-
τούλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί
της υπ’ αριθµόν 34/19/14-3-2011 επίκαιρης επερώτησης των
Βουλευτών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ.κ. Γεωργίου
Καρατζαφέρη, Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη, Γεωργίου Ανατολάκη,
Βαΐτση Αποστολάτου, Κυριάκου Βελόπουλου, Μαυρουδή Βο-
ρίδη, Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη, Άγγελου Κολοκοτρώνη,
Ιωάννη Κοραντή, Παύλου Μαρκάκη, Ουρανίας Παπανδρέου-Πα-
παδάκη, Αθανασίου Πλεύρη, Ηλία Πολατίδη, Αστέριου Ροντούλη
και Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης σχετικά
µε την Κάρτα του Πολίτη. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.11’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Τρίτη 14 Ιουνίου 2011 και ώρα 18.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζή- τηση αναφορών και ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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